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A r h e o l o š k a Izkopavanja na Clkavl. Pogled na severozahodni del 
n a j d i š č a s kamnito strukturo. Dobro vidna je t e m n e j š a plast - za
polnitev v e č j e kotanje, ki se nadaljuje proti severu. Pogled proti 
severu. Foto: Milan M a r u š l č 

Predhodne arheološke raziska
ve so vzhodni del areala bodočega 
Bencinskega servisa Cikava oprede
lile kot arheološko najdišče. Eksten
zivni in intenzivni terenski pregled je 
dal najdbe, ki so kazale na sledove 
prazgodovinske in antične poselitve. 
Ker so bila do začetka izkopavanj 
soglasja pridobljena le za parce
le št. 372/3, 375 in 376 (k.o. Šmar
je), so dela zastavljena le znotraj te
ga območja. 

Arhelologi, tehniki in ostali delav
ci so pod vodstvom diplomiranih ar
heologov Gojka Tiče in Roka Klasin-
ca z deli pričeli 2. novembra 2004. 
Najprej so zakoličili in označili podro

čje izkopavanj, 4. novembra pa so 
pričeli s strojnim odstranjevanjem 
ornice in zgornjega dela plasti pod 
njo, ki še vedno vsebuje premešane 
prazgodovinske, antične in novove
ške najdbe. Istočasno so ob robu iz-
kopnega polja začeli z izkopom kon
trolnih sond, v katerih je moč sledi
ti stratigrafski sekvenci plasti na naj
dišču. Do sedaj so tako odprli 41-
9 5 površine in odstranili več kot 
3000 m^ zemlje. Očistili (ročno str-
ganje) so celotno površino najdiš
ča, zamejili in delno izkopali odkri
te strukture ter dokumentirali profile 
na zahodnem delu najdišča. 

Zgornjo plast na najdišču pred

stavlja travnata ruša oziroma ornica 
debeline 20-35 centimetrov, ki vse
buje precej prazgodovinskih, antičnih 
in v glavnem novoveških najdb. Pod 
njo leži na skrajnem zahodnem ro
bu najdišča temnejša rjavkasta Zem
ljina plast s prav tako premešanimi 
najdbami. Na celotnem vzhodnem 
delu najdišča leži pod ornico svetlej
ša rumenkasto rjava meljasta ilovica, 
katere debelina precej variira. Na ju
govzhodnem delu je plast debela 30 
- 50 centimetrov, proti severovzho
du pa je vedno plitkejša in meri le še 
10 centimetrov. Plast vsebuje malo 
premešanih (prazgodovinskih in no
voveških) najdb, večino le-teh so naj-
devali v zgornjih 10-ih centimetrih. 
V tej plasti so odkrili tudi približno 
20 struktur - vkopov oziroma kon
centracij keramike ali oglja, ki sodi
jo glede na redke izpovedne odlom
ke posod po vsej verjetnosti v praz
godovinsko obdobje. Geološko pod
lago na najdišču predstavlja rdečka
sta kompaktna ilovica brez arheolo
ških najdb. Plast je dokaj valovita, 
posebej na skrajnem vzhodnem de
lu najdišča leži tik pod ornico, drug
je pa do spodnjega nivoja ornice iz-
danjajo posamezni otoki, razpoznav
ni kot lise intenzivnejše rdečkasto 
rjave barve. 

Opisana stratigrafska situacija ve
lja za celoten areal najdišča, razen 
za skrajni severozahodni del. Tukaj 
se geološka podlaga močno spusti 
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Zarja - ljudski pevci iz Račne so izdali zgoščenko 

bj m m § r a i NI Ltl 
V krajih okoli Račne je bilo ljud

sko petje in igranje na harmoniko 
vedno doma. Že moj oče, ki je bil ro
jen na Ilovi Gori, mi je pripovedo
val, kako so skoraj pri vsaki hiši ime
li harmoniko, ki se je kot dediščina 
prenašala iz roda v rod. Oče je nau
čil sina igrati, ta pa je to znanje pre
nesel na naslednji rod. Harmonika 
je imela vedno častno mesto na klo

pi za hišno mizo. Kdor je prišel k hi
ši in je znal igrati, je vzel harmonike 
v roko in je zaigral. Takoj je bila hiša 
polna veselih ljudi. 

Gospa Mara Margetičeva iz Pirke 
pa mi je pripovedovala, da so včasih 
tudi veliko peli, na veselje in na ža
lost. S sestro Jožo Grudnovo sta slo
veli kot odlični pevki. Takole je obu
jala spomine na tiste čase. 

Pri nas smo peli, da je bilo vese
lje. Že mama je bila dobra pevka. S 
sestro sva pasli krave. Na koncu vr
ta smo imeli dva hrasta. Na enega 
sva lahko prišli, na drugega pa ne. 
Splezali sva na hrast, čisto na vr
šiček, pa ves čas peli. Tam v kam
nolomu pod Predolami so pa dela
li kramparji. In ko sva prišli gor na 
hrast in sva začeli peti, so se fant-

E N H R I B Č E K P R I J A Z E N S T O J I 

je v kamnolomu kar usedli in so naju 
poslušali. In to vsak dan. 

Pri mrličih smo tudi peli. Pa ne sa
mo mrliške, tudi Marijine in druge. 
Pri mrliču smo vasovali, čuli, smo re
kli po domače, pa smo celo noč peli. 
Povsod so naju pričakovali. Če nisva 
pravi čas prišli, so že vsi v vrata gle
dali: "Ali ne bodo Pirkarjeve prišle?" 
Če sem jaz ponoči delala, sama se
stra ni šla, ker sva vedno skupaj peli. 

Včasih pa je bilo tako hudo, če 
je umrl mlad človek, da nisva mo
gli peti. Včasih pa res ne moreš peti, 
lažje jokaš. 

Pa je zborovodja in organist Janez 
Štupnik hotel, da bi na piščalko pele. 
Tak zbor je hotel imeti, da bi na piš
čalko pel. Pa ni šlo. 

Ko bi jaz vedela, da mi bo to kdaj 
prav prišlo, bi si te pesmi zapisala! 
Veste, koliko bi jih bilo! Če bi rekla, 
da sva jih znali samo tristo, bi ma
lo rekla. 

Vendar sta gospe Mara Margeti
čeva in Joža Grudnova Zarji - ljud
skim pevcem iz Račne, ki nadaljuje
jo tradicijo ljudskega petja v teh kra
jih, zapustili lepo bero starih pesmi, 
ki so znane le v teh krajih. In ti so 
nekaj najlepših posneli na svojo no
vo zgoščenko. 

Snemali so v avgustu. Zvonjenje in 
pritrkavanje so pripravili domači pritr-
kovalci v farni cerkvi Marijinega Vne
bovzetja na Kopanju. Petje pa so po
sneli v cerkvi svetega Antona v Zden-

ski vasi, zaradi akustike in miru, da 
je res slišati samo lepo petje brez zu
nanjega hrupa. 

Starejši pevci in godci so se že do
dobra uveljavili v Grosupljem in ši
rom po Sloveniji ter tudi v tujini, prav 
tako prijetno pa je slišati tudi glaso
ve njihovih otrok, ki sestavljajo otro
ško pevsko in folklorno skupino. Kle
men Perko igra na harmoniko. Na 
posnetkih slišimo tudi Tamburaško 
skupino PRIMA, ki je sestavljena v 
glavnem iz starejših otrok družin, ki 
držijo pokonci pevsko-folklorno tradi
cijo teh krajev. 

Pri izdaji in promociji zgoščenke je 
pomagal gospod Jože Ašič, predsed
nik Kulturnega društva Anton Mar
tin Slomšek iz Sevnice. Povezuje vse 
skupine ljudskih pevcev, ki delujejo 
na Dolenjskem, in jim pomaga, da jih 
ob izdaji zloženke dolenjske lokalne 
radijske postaje uvrstijo v svoje spo
rede. Za promocijo na lokalnih radij
skih valovih se dogovarjajo za januar 
2 0 0 5 , že v petek, 17. decembra, pa 
je bila prva predstavitev zgoščenke 
na Radiu Ognjišče. 

V organizaciji Kulturnega društva 
France Prešeren Račna, Krajevne 
skupnosti Račna in Turističnega dru
štva Kopanj pa so domačim predsta
vili svoj novi dosežek v nedeljo, 19. 
decembra 2004, ob 17. uri, v Kultur 
nem domu v Račni, kjer so zgoščen
ko obiskovalci lahko tudi kupili. 

Marija Samec 
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La odločitev, da bom pek, je res 'kriva' mama, 
saj sem ji od nekdaj rad pomagal pri peki kruha 
in piškotov," simpatično predstavi svoje prve 
korake v pekarski poklic Tomaž Golob. "Sedaj, 
ko se učim za peka, meje poklic še bolj navdušil. 
Všeč mije to, da lahko z lastnimi rokami ustvarim 
nekaj, kar vsi cenijo in imajo radi," pove. 
Zato tudi najbolj uživa v ročnem delu in praksi, 
ki sije želi čim več. Ponosen je, daje štipendijo 
Pekarne Grosuplje dobil že v prvem letniku, zato 
se še bolj trudi, da bi bil nekoč res dober pek. 

Tomaž vedno najde čas tudi za prijatelje in 
različne športne aktivnosti. Na bližnjem igrišču 
se s prijatelji večkrat pomerijo v nogometu, 
včasih pa tudi v košarki. 

Rad se tudi rola in z motorjem raziskuje okolico. 
Ob praznikih pa je doma seveda glavni pri peki 
prazničnih dobrot. "Za veliko noč sem, na primer, 
pekel pleteničke," pove zadovoljno Tomaž. 
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Adventna srečanja v galeriji Grad Boštanj 
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"Advent, adventus, čas pričakovanja, čas upanja, čas lu
či. Čas, ko pričakujemo NJega, ki prihaja za vse ljudi. Ad-
ventnl venec, krog, neomejena ljubezen. Sveča, luč, življe
nje..." Posamezne s v e č e sta na z a č e t k u adventnlh s r e č a n j 
v galeriji Grad B o š t a n j p r i ž iga la Ivica In Franc Krampelj. 

Prvo s r e č a n j e Je bilo tematsko p o s v e č e n o sv. Vlncenclju 
Pavelskemu, ki Je s svojim ž i v l j e n j e m In prizadevanjem na
zorno povedal že pred stoletji, kaj pomeni k r š č a n s k a ljube
zen do b l i ž n j e g a in do vseh kakorkoli telesno in d u š e v n o tr
p e č i h . Na drugem s r e č a n j u Je bil gost glasbenik In urednik 
v Javnem mediju. Tretje s r e č a n j e so Izpolnili otroci s svoji
mi izdelki, uprizoritvijo pripovedke in glasbo. Č e t r t o s r e č a 
nje pa Je bilo namenjeno delu in r a z m i š l j a n j e m rezbarsko
ga umetnika In teologlnje. 

Sv. Vincencij Pavelski spada med tiste velike zgodovinske oseb
nosti, ki niso samo v svojem času, ampak tudi poznejšim rodovom 
dali izrednih pobud na cerkvenem in obče človeškem področju. Nje
gova prizadevanja in ustanove na socialnem in karitativnem podro
čju so bila pravi balzam za celjenje ran v njegovem času. Zavzemal 
se je za karitativno pomoč med ljudmi, vprašanja beračev, ki jih je 
bilo v njegovem času izredno veliko, za lačne in obubožane, za umo
bolne, za mlade prestopnike, kaznjence, za najdenčke, za zapušče
ne... skratka - tudi za vse, ki so zgrešili (po človeških merilih) »nor
malno pot« v življenje ali pa jih je prav to življenje odrinilo na rob. 

Kot gost večera se je predstavil mladi akademski kipar Edo Do-
linar, ki prihaja iz polhograjskega konca. Leta 2 0 0 0 je zaključil li
kovno akademijo. Kip sv. Vincencija Pavelskega v hrastu je izde
lal po naročilu. Hrastov čok je na začetku kiparjenja v višino meril 
prek dva metra, v premeru pa nekaj čez en meter in je pred obdela
vo tehtal čez eno tono. Po odvzemu beljave in sredice (po odvzemu 
le-te les izgubi notranje napetosti) pa je začel najprej z veliko motor
no žago grobo in nato še z nekoliko manjšo že bolj fino obdelavo. 
Na koncu se je posvetil s finejšimi dleti liku otroka in glavi sv. Vin
cencija Pavelskega. Obraza sta obdelana do podrobnosti. Kiparje v 
osebnem pogovoru nato povedal, da je kip »v njem nastajal« več let. 
Med temi pripravami s i je šel ogledat tudi kraje, kjer je živel in delal 
sv. Vincencij Pavelski. Na ta način se je želel čim bolj približati du
hu njegovega delovanja. Kiparil pa je v Zapotoku pri Sodražici, kjer 
je dobil les in posebej poudari, da je hvaležen dvema tamkajšnjima 
družinama, ki sta mu pomagali pri obračanju in nameščanju čoka 
kot tudi za vse ostalo gostoljubje. 

Pavle Ravnohrib, dramski in filmski igralec, je zdaj že reden gost 
med nastopajočimi v kulturnih prireditvah pod Boštanjem. Z odlom
ki iz Svetega pisma in življenja sv. Vincencija Pavelskega nam je pri
bližal čas adventa, ki naj bi prebudil in vzpodbudil v vsakemu posa
mezniku tudi skrb za soljudi in za lepši ter prijaznejši svet. Njegov 
umirjen in posebno topel glas je poskrbel, da se je prebrana in iz
brana vsebina dotikala duš prisotnih. 

Instrumentalno-vokalni duo sester Kavčnik (kije nadomestil načr
tovani nastop grosupeljske vokalne skupine) pa je s petjem duhov
nih pesmi lastnih skladb in skladb slovenskih avtorjev ob spremljavi 
akustične kitare in violončela z izrednim posluhom za podajanje di
namike skladb bogato dopolnil tematsko področje. 

Ivan Hudnik je na drugem adventnem srečanju v svojih odgovorih 
med drugim nekaj povedal o svojih družinskih koreninah. Na svet 
je privekal 5. aprila 1961 v znamenju ovna. In že to njegovo rojstvo 
je bilo kar precej burno, saj se mu je tako mudilo na svet, da je pre
hitel celo »rešilca«. Tako je bil rojen kar v njegovi domači hiši v vasi 
Hruševo - Dobrovi pri Ljubljani, ki mu je s tistim trenutkom postala 
rojstna hiša in dom, v katerem še vedno živi. 

Njegova glasbena pot se je začela že z najstniškimi leti. Že pri se
demnajstih letih je dobil povabilo ansambla Maj, s katerim je nasto
pal kar nekaj let tudi na Polževem. Pravi, da so bila to ena od njego
vih najlepših let. Vzdušje med ljudmi in v ansamblu ni bilo skomer-
cializirano. Bilo je veliko spontanih in veselih trenutkov. Prav na Pol
ževem pa je spoznal dekle, ki mu je postala žena in velika opora tu
di pri nadaljnji glasbeni poti. Skupaj imata tri otroke, dve dekleti in 
enega fanta. Zdaj vsakič, ko se pelje tod mimo, se vrača tudi v le
pe spomine. 

Kmalu potem ko se je razšel s skupino Maj, je posnel znamenito 
pesem z naslovom Maj, ki jo je ob igranju na kitaro med drugimi za
pel tudi obiskovalcem galerije Grad Boštanj. Kar nekaj časa je sode
loval tudi z narodnozabanim ansamlom Marela iz Mengša in z njimi 
prepeval precej v tujini. 

Potem nam zaupa, da se mu je ob izgubi svojega brata in nesreč
ni smrti v prijateljevi družini nekaj premaknilo v duši. Napisal je pe
sem Srečava se nad zvezdami in prav ta pesem ga je pripeljala do 
Francija Trstenjaka, ki ga je takrat povabil na dobrodelni koncert 
Slovenske karitas Klic dobrote. S Francijem sta se nato spoprijatelji
la in kmalu je sledilo povabilo na radio Ognjišče, kjer je nato našel 
redno zaposlitev kot glasbeni urednik. 

Med drugim Ivan, ki ga nekateri kličejo tudi lwanhoe (Ivan Hu. -
fonetično ajvanhu), pove tudi, da je manager (oziroma kot pravi Ivan 
- bolj zaščitnik pred morebitnimi izkoriščevalci) mlademu in uspeš
nemu glasbeniku Roku Kosmaču. Z njegovimi starši so bili prijatelji 
že pred njegovim rojstvom. In ko se jima je rodil Rok, ga je šel tudi 
pogledat v porodnišnico. Tako bi se lahko reklo, da mu je mentor, in 
še bolj prijatelj, že vse od njegovega rojstva. 

Ob koncu pogovora je zbranim zapel s kitaro še pesmi Dva novči
ća, Belo barko in Pesem sužnjev iz opere Nabucco, ki jih Ivan s svo
jim izredno tenkočutnim in bogato odprtim glasom ter z občutkom 
za dinamiko vedno rad zapoje na svojih nastopih. 

Tretje adventno srečanje v galeriji so začeli otroci, ki so pod vod
stvom Marte Benedik izdelovali okraske iz testa, nato jih je obiskal 
Božiček. V sami galeriji pa so potem otroci iz podružnične šole Ko
panj nastopili s Triglavsko pripovedko, ki vzpodbuja ljudi k dobremu. 
Skupino že vrsto let vodi Olga Gruden ob pomoči moža in zdaj tudi 
že svojih otrok. V pripovedki je kot igralec kralja sodeloval tudi mla
di slikar Klemen Benedik. 

V triglavskem pogorju, ki mu kraljuje kralj Zlatibor, je v tej pripo
vedki skrit velik zaklad, ki ga čuvajo gorske vile Vesna, Morana in 
Svetlana. Vse ljudi, ki pridejo v to pogorje, da bi s pohlepom oskru
nili ta zaklad, vile pahnejo v prepad. Skupaj s kraljem pa revnemu 
pastirčku vendarle pomagajo zaradi njegovega dobrega srca. Pastir
ček ima za povrh še bolno mamo, ki lepo skrbi zanjo. Zato mu med 
spanjem dobre vile nasujejo v torbo polno cekinov. 

Dr. Boris Kuharje prisotne spomnil na čas adventa naših dedov 
in babic. Advent je bil tudi čas posta. Na ta način so se ljudje tudi 
telesno pripravili na velik družinski in cerkveni praznik. V štirih ted
nih pred božičem so jedli v glavnem le različne sadne in zelenjavne 
juhe. Na vasi je v tem času zamrlo celo fantovsko petje in ni bilo no
benih porok. 

Že precej na začetku advent zaznamuje tudi prihod dobrega svet
nika Miklavža. Z njim pa prihajajo tudi parkeljni in angeli. Na ta na
čin se simbolično razgrinja človekova podoba, ki je razumljiva tudi 
otrokom - nad zlom zmaga dobro, zato Miklavž dobroto nagrajuje. 

Devet dni pred božičem pa Jožef in Marija prosita za prenočišče. 
Iz tega je nastalo pravo ljudsko verovanje, ki so ga marsikje ople
menitili kot zanimivo ljudsko igro. V vasi se točno dogovorijo, kdo bo 
imel kakšno vlogo. Ponavadi vzamejo kip Marije pri eni od družin ali 
pa morda kar iz vaške kapelice. Ljudje gredo v sprevodu in kip Mari
je prvi večer odnesejo k prvi hiši. Vmes prepevajo nabožne, ponava
di Marijine pesmi. Ko pridejo pred hišo, zapojejo pesem Sveti Jožef 
in Marija gresta v mesto Betlehem. Kljub prvotni zavrnitvi pa nato 
hiša sprejme »Jožefa in (nosečo) Marijo« in vse ostale v sprevodu, ki 
nato v hiši skupaj molijo rožni venec in vmes prepevajo božične pes
mi. Nato vse to ponovijo vsak večer do božiča pri drugi hiši. 

Na Slovenskem se praznujejo trije božiči (božič, novo leto in tri
je kralji ali mali božič, poimenovan tudi Njegovo razglašenje). Ve
čeri pred praznikom se imenujejo sveti večeri. Praznovanje same
ga božiča se je začelo znotraj cerkvenih ustanov. Več stoletij pozne
je pa se je preneslo praznovanje po domovih. Iz tega so se razvile 
različne gledališke predstave, ki so jih ljudje uprizarjali na vasi. Te
mu je sledilo postavljanje »okamenelega gledališča«, ki ga poznamo 
pod imenom jaslice. Poleg Jezusa morajo v jaslicah biti še Marija in 
sv. Jožef, osliček in voliček, pa pastirji in ovčke. 6. januarja »pridejo« 
tudi sv. trije kralji - Gašper, Miha in Boltežar. V Ljubljani so jaslice 
prvi postavili jezuiti v 15. stoletju, pozneje pa so se vedno bolj širile 
tudi med prebivalstvom. Po marsikaterem slovenskem kraju so trdi
li, da ob Sveti noči, blaženi noči, začne iz vseh »studencev« teči zla
to - zlato iz duše in vseh dobrih človeških virov in lastnosti. 

V drugem delu tretjega adventnega srečanja je dr. Boris Kuhar 
spregovoril o poprtniku. Tega so mame pekle ob božiču in ga spra
vile pod prt. Ima pa ta kruh več imen (podprtnik, pogrinjak, žup
nik ...) inje tudi na različnih koncih Slovenije nekoliko drugače okra
šen (IHS, ptički, letnica in razni drugi simboli, kot so rombi in rom-
boidi...). Večina teh simbolov je bila povezanih z rodovitnostjo. To 
je nekoliko boljši bel kruh. Včasih so mu dodali tudi kakšno rozino. 
Po domovih je bil skoraj tako spoštovan kot v cerkvah hostija. Ko so 
se ljudje vrnili od polnočnice, so se zbrali pri mizi, oče je blagoslovil 
kruh, nato so ga dobili iz njegovih rok vsak en kos. Nekaj pa so ga 
dali celo živini. Sicer pa je morala biti božična miza bogato oblože
na, kar je zagotavljalo, da bo tako tudi vse leto. Kar je ostalo od bo
žiča, so nato pojedli za novo leto. V Halozah namesto poprtnika po
znajo božični kruh, ki je sadna potica in ga zamesijo iz devetih vrst 
sadja (suhe hruške in slive, jabolčni krhlji, orehi, rozine in drugo pri
ložnostno suho sadje). 

Dr. Kuharje nato spregovoril še nekaj o tradicionalni praznični 
prehrani. Bolj v šali kot zares (in poznano iz ljudskega vraževerja) pa 
je dejal, da je za novo leto dobro speči ribo ali raco predvsem zato, 
da bo življenje mirno plavalo naprej. Nikakor pa ne smete speči ku
re, ker vam bo izbrskala vse za nazaj - tudi tisto, česar si ne želite. 
Sicer pa je priporočil: Skuhajte nekoliko drugače kot ostale dni v le
tu, pa boste videli, da bo družina zelo vesela. 

In čisto na končuje dr. Kuhar povedal še nekaj o tepežkanju, ki 
se praznuje 28. decembra v spomin, ko je kralj Herod po rojstvu Je
zusa ukazal pomoriti vse nedolžne otroke, ki so bili stari do dveh 
let. Na ta dan so dobili otroci »pravico«, da lahko po mili volji pre-
tepejo starejše, ki se morajo odkupiti za vse svoje pretekle grehe. 
V srednjeveških samostanskih in cerkvenih šolah so poznali na ta 
dan otroškega škofa. Otroci so zavladali nad starejšimi. Učitelji so 
morali ubogati, če ne, je pa šiba pela. (Upamo, da bodo ta praznik 
čim prej uvedli tudi v naše šole - o.p. malo za h e c . ) To tepežkanje 
učiteljev pa se je nato preselilo v mesta in vasi. Na Slovenskem se 
tudi ta dan po različnih krajih različno imenuje: rodivanje, pametiva, 
otročje, tepežni dan, tepežnica, otepnica, šapanje ... Danes to po
čno otroci, včasih pa je bilo to v domeni fantov, ki so lahko kakšno 
dekle tudi temeljito premlatili za vse dotedanje pregrehe, še pose
bej tiste, ki so se jim kaj zamerile. Šibe pa so morale imeti vsaj ne
kaj zelenja, da se je to zelenje na dekletih tudi prijelo, kar je po dru
gi strani pomenilo, da so na sicer dokaj grob način nad dekle prikli
cali tudi rodovitnost in željo, da bi se zares poročilo. 

Še posebej so na ta večer kopanjski otroci lepo zapeli pesmice v 
sami pripovedki in še nekaj drugih priložnostnih skladb ter na kon
cu Sveto noč, blaženo noč, s katero so obiskovalcem galerije pod 
Boštanjem že pričarali delček skrivnostno lepega božiča. 

Za zadnje, četrto srečanje v letu 2004 pa je organizacijski odbor 
adventnih srečanj povabil umetnika Jožeta Trontlja, našega obča
na, ki je še posebej znan po svojih velikih umetniških rezbarijah v 
lesu, in teologinjo Sonjo Kropeč, ki je obiskovalcem spregovorila in 
nazorno pokazala nekaj izraznih možnosti meditativnega plesa. 

Zal sem moral ta prispevek napisati pred srečanjem z njima, saj 
so tiskarji že nestrpno čakali, da bi vam lahko Odmeve poštarji na 
dom z lepimi voščili in željami vred prinesli še pred božičem. »Ve
sel božič, srečno novo leto, tristo blagrov, tristo sreč, da bi bili ved
no zdravi, pa veseli!« (dr. Kuhar) Vsem tem željam se pridružujejo tu
di vsi, ki skrbijo za adventna srečanja pod Boštanjem. Obiskoval
ci pa si želimo, da nas bodo s kulturnimi večeri razveseljevali tudi v 
prihajajočem letu. 

Jože Miklič 
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V skladu z določili Zakona o medijih 
(Ur. list 35/2001) je z odločbo št. 006-
611/2002 z dne 13. septembra 2002 
lokalni časopis "Grosupeljski odmevi" 
vpisan v razvid medijev pri Ministrstvu 
za kulturo Republike Slovenije. Na 
podlagi Zakona o davku na dodano 
vrednost (Ur. list RS št. 89/98) spada 
časopis med izdelke, za katere se 
obračunava davek na dodano vrednost 
po stopnji 20 %. Glasilo izhaja enkrat 
mesečno v nakladi 5.600 izvodov in ga 
prejemajo vsa gospodinjstva v občini 
brezplačno. 

PRISPEVKE ZA DVOJNO ŠTEVILKO 
GROSUPEUSKIH ODMEVOV V 
JANUARJU IN FEBRUARJU 
JE TREBA ODDATI DO 
PETKA, 14. JANUARJA 2005. 

ČASOPIS IZHAJA PREDVIDOMA 
VSAKO TRETJO SREDO V MESECU 
(FEBRUARJA IN AVGUSTA 
ČASOPIS NE IZIDE.) 
Nepodpisanih prispevkov in prispevkov, 
oddanih po datumu za oddajo, ne 
objavljamo. Javne ustanove imajo pravi
co do brezplačnih objav nekomercialnih 
prispevkov. Prispevki pravnih oseb se 
ne honorirajo, morajo pa biti avtori-
zirani, podpisani (in požigosani). Pisma 
bralcev, pravnih oseb in nenaročeni 
prispevki se ne honorirajo. 
Sporočila, ki se nanašajo na kritiko 
katere koli pravne ali fizične osebe in 
posegajo v področje, kjer bi lahko pri
šlo do sporov po Zakonu o medijih, je 
treba oddati na papirju z lastnoročnim 
podpisom in polnim naslovom - pravne 
osebe morajo prispevek avtorizirati in 
dodati se žig. 

Če želite posamezno gradivo 
vrnjeno, priložite ustrezno kuverto 
z vašim naslovom In znamkami. 
Vse ostale pravice in obveznosti 
uredništva in sodelujočih ureja 
ODLOK 0 USTANOVITVI IN IZDAJANJU 
LOKALNEGA ČASOPISA GROSUPEU
SKI ODMEVI (št. 006-1/95-1), ki je bil 
sprejet na seji Občinskega sveta občine 
Grosuplje dne 30. 10. 2002. 

NAVODILA ZA PRIPRAVO BESEDIL 
Prispevke naj avtorji predajo v kratki 
obliki. V skladu s programsko zasnovo in 
uredniško politiko bomo vsa nenaročena 
besedila, ki bodo daljša od 1800 znakov, 
zaradi pomanjkanja prostora krajšali. 
Prispevke v digitalnih oblikah je treba 
oddati v RTF, TXT ali DOC zapisih brez 
vnesenih fotografij. 
Prispevki, natisnjeni na papirju, morajo 
biti zaradi optičnega prepoznavanja 
besedil printana v velikosti 12 (do max 
16) pt ARIAL ali TIMES NEW ROMAN 
pokončnih fontih in dovolj močnem 
temnejšem natisu brez kakršnih koli 
barvnih in drugih okrasnih podlag. 
Krajši, na roko napisani prispevki, naj 
bodo čitljivi. 

TEHNIČNA NAVODILA ZA 
FOTOGRAFIJE IN OSTALO 
SLIKOVNO GRADIVO 
Fotografije, risbe in ostalo slikovno-
grafično gradivo naj bodo posre
dovani na mediju, ki ga je mogoče 
skenirati na ploskovnih skenerjih. le 
izjemoma so lahko tudi diapozitivi 
ali negativi. 
Digitalne fotografije naj bodo 
zapisane v JPG (brez stiskanja), TIF 
ali PDF zapisu, 300 dpi, barvne 
v CMYK razslojitvi. Najmanjša 
ločljivost glede na želeno velikost 
objave in motiv mora biti 180 dpi. 

mailto:lozem@slol.net
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PO NOVEM LETU DRAŽJE: NOV OSNUTEK ODLOKA 0 »PLAKATIRANJU « 

- OPREMLJANJE 
STAVBNEGA ZEMUIŠČA, 

- NADOMESTILO ZA UPORABO 
STAVBNEGA ZEMUIŠČA IN 

- VREDNOST TOČKE ZA 
IZRAČUN KOMUNALNIH 
TAKS 

Vse tri sklepe je »v paketu« obrazloži l Jože Mlklavčič , vodja pristojne
ga obč inskega urada. Pri vseh t o č k a h gre samo za sledenje dvigu živ
ljenjskih stroškov. Odbor za prostor« Je obravnaval vse tri t o č k e in jih 
na koncu soglasno podprl. 

V razpravi je Jože Intihar (LDS) vprašal , na kaj se računa Izhodiščna 
cena pri obračunu opremljanja stavbnega zemlj išča, pa mu Je Jože Ml
klavčič pojasnil, da Je to sicer navedeno v odloku, kjer piše, da se ce
na nanaša na 150 m 2 površine, za ostale površine pa se določi z Inter
polacijo. Dušan Hočevar (SDS) pa je pripomnil, da gre za razliko med 
načrtovano inflacijo in živl jenjskimi stroški . Na ta pomislek je prav ta
ko dobil pojasnilo vodje urada, da so z ministrstva dobili navodila, ki 
določajo, da morajo na obč in i slediti dvigom cen glede na rast živl jenj
skih stroškov. 

Svetniki so o vseh treh sklepih glasovali ločeno. Za podražitev oprem
ljanja stavbnega zeml j išča je glasovalo 10 svetnikov, 4 so bili proti. Z 
dvigom cene nadomestila za uporabo stavbnega zemlj išča je soglaša
lo 10 svetnikov, 7 Jih je bilo proti. Za povečanje vrednosti točke za iz
račun komunalnih taks pa jih je bilo 13 za, 3 pa so bili proti. 

SKLEP O IZHODIŠČNI CENI ZA I Z R A Č U N 
SORAZMERNEGA DELA S T R O Š K O V OPREMLJANJA STAVBNEGA 
Z E M L J I Š Č A IZVEN O B M O Č J A UREJANJA STAVBNEGA 
Z E M U I Š Č A ZA O B Č I N O GROSUPLJE. 
V 5. členu Odloka o plačilu sorazmernega dela stroškov za pripravo in opre

mljanje stavbnega zemljišča na območju občine Grosuplje je določeno, da se iz
hodiščno ceno za izračun sorazmernega dela stroškov opremljanja stavbnega 
zemljišča izven območja urejanja stavbnega zemljišča revalorizira z indeksom ra
sti drobno prodajnih cen 31. decembra za prihodnje koledarsko leto. 0 tem mora 
sklepati Občinski svet Občine Grosuplje. 9. člen pa odloča, da se izhodiščna cena 
revalorizira mesečno. 

Zadnji sprejeti Sklep o izhodiščni ceni je bil objavljen v Ur. I. RS št. 130/02. Iz
hodiščna cena je znašala 1. januarja 2004 1.882.076 SIT. 

V 2. členu sklepa je določeno, da se izhodiščna cena revalorizira z indeksom 
drobnoprodajnih cen, tako da znaša na dan 1 .11. 2004 1.972.303 tolarjev. Na 
občini predvidevajo, da bo rast drobnoprodajnih cen do konca leta mesečno 0,30 
%, tako da bo znašala izhodiščna cena 1 .1 . 2005 1.984.155 tolarjev. 

Vpliv prihodkov na proračun za to področje je težko napovedati, ker je višina 
odvisna od vlog investitorjev, v letu 2004 pa je bilo od predvidenih 608 mio sit re
aliziranih nekaj manj kot 413 mio sit. 

SKLEP O VREDNOSTI T O Č K E ZA I Z R A Č U N NADOMESTILA 
ZA UPORABO STAVBNEGA Z E M U I Š Č A 
NA O B M O Č J U O B Č I N E GROSUPUE 
Vrednost točke za izračun nadomestila za uporabo stavbnega zemljišča na ob

močju občine Grosuplje za leto 2005 od 1 . 1 . naprej znaša za poslovne prostore 
0. 413 SIT/m2 in za stanovanjske prostore 0,568 SIT/m2. 

0 revalorizaciji (in drugih spremembah cen) odloča občinski svet na podlagi 
10. člena Odloka o nadomestilu za uporabo stavbnega zemljišča. Zadnja spre
memba točke je bila objavljena v Ur. I. RS št. 111/03 uporabljala pa seje od 1. 
1. 2004 dalje in znašala za poslovne prostore 0,392 SIT/m2, za stanovanjske 
prostore pa 0,539 SIT/m2. 

Predvidevajo, da se bo rast drobnoprodajnih cen do konca letošnjega leta po
večala za 5,4237 %. 

SKLEP O VREDNOSTI T O Č K E ZA I Z R A Č U N 
KOMUNALNIH TAKS V OBČIN I GROSUPUE 
Tudi o komunalnih taksah v Občini Grosuplje mora odločati po odloku Občin

ski svet in s sklepom določiti vrednost točke za izračun komunalne takse. Zadnji 
sprejeti sklep o vrednosti točke za izračun komunalne takse je bil objavljen v Ur. I. 
RS št. 111/03 in znaša 12,00 SIT. 

S predvideno rastjo drobnoprodajnih cen do konca letošnjega leta se le ta po
veča na 12,65 SIT. 

Jože Miklič 

(PONOVNO) SPREJET 
Pravilnik o pogojih za enotno oblikovno podobo 

objektov za o g l a š e v a n j e , ki je bil sprejet tik pred le
t o š n j i m i jesenskimi volitvami, je bil ponovno poslan 
o b č i n s k i m svetnikom kot osnutek v o d l o č a n j e , kar 
pomeni, da so bile v starem odloku vendarle neke 
n e d o r e č e n o s t i , ali kot je ugotavljal sam predsednik 
odbora za prostor Franc Š t i b e r n l k - bil je na nekate
rih mestih dvoumen, ali kot je dejal ž u p a n Janez Les-
Jak, bi bilo v b o d o č e s tem odlokom manj nejasnosti. 
Zato se je (tudi zaradi slabih I z k u š e n j ob volitvah!) 
razvnela tudi kar precej dolga In na trenutke našp i -
č e n a « razprava. 

Vodja urada Mojca Lovšin je uvodoma povedala, da je 
bilo ob tej temi že v preteklosti veliko besed. Pravilnik za
jema vse dosedanje lokacije oglaševalskih mest. V sez
nam je trenutno zajetih 82 plakatnih mest (razen na drogo
vih javne razsvetljave). Krajevne skupnosti pa naj bi (tudi v 
tem odloku) tudi v bodoče imele prost dostop do določenih 
oglasnih površin. Pri določanju lokacij za oglasne panoje 
pa so se izogibali privatnim lastništvom, čeprav marsikje to 
ni bilo mogoče. Župan Janez Lesjak je poudaril, da se je odlok v spreje
mal skoraj celo leto in je bil sprejet tik pred volitvami. S popravljenim in 
dopolnjenim pravilnikom pa se kompletirajo pogoji oglaševanja in bo na 
podlagi tega odloka verjetno manj nejasnosti in problemov v bodoče. 

Franc Štibernik je povedal, da je odbor v obširni razpravi temu imel 
kar nekaj pripomb: 

- Odlok je glede mega/jumbo panojev dvoumen. 
- Na odboru so se pogovarjali tudi o neprofitnih mestih oglaševanja, v 

zapisniku odbora pa je bilo to pomotoma izpuščeno. 
- Pripombo so imeli tudi o obešenih oglasnih panojih na drogovih jav

ne razsvetljave. Na le-teh bi lahko dovolili obešanje tudi lesenih panojev. 
- Vsi panoji, ki so jih pripravile KS in druge javne organizacije v občini, 

naj se zajamejo v odlok. 
- Komercialni objekti naj bodo opremljeni z grbom občine, da se bo ve

delo, kdo skrbi za red. 
- Za pripombe k odloku o plakatiranju pa naj se v javni razpravi vpraša 

tudi vse krajevne skupnosti. 
Razprava: Župan Janez Lesjak je ponovno spomnil na preteklo spreje

manje odloka, ko je bilo izrecno prepovedano postavljanjejumbo pano
jev zaradi sorazmerno neurbaniziranega podeželskega prostora občine. 
Razmere pa so se z leti spremenile. Oglaševalske potrebe se povečujejo. 
Zato se bo najbrž izpostavilo na tej seji tudi vprašanje, ali bodo v obči
ni temu preteklemu dogovoru še naprej sledili ali pa se bodo svetniki od
ločili, da bi lahko postavljali tudi mega Gumbo) plakate. Ta mesta bi mo
rali določati na oddelku za prostor, kjer bi se odločalo tudi o odmikih od 
križišč, cest in drugih objektov ter točno določilo območja, kjer bi se jih 
lahko postavljalo. 

Božo Predalič (SDS) je imel pripombo glede detajlnjega tehničnega re
ševanja obešanja panojev na javnih drogovih. Določanje rešitve z dvoj
nim ali trojnim obešanjem je nesmiselno. Omenil je tudi, da sama reši
tev podjetja TAM-TAM ne sme ustvarjati »privilegija«, saj se bo lahko zgo
dilo, da v občini ne bo ostal vedno isti izvajalec oglaševanja. Strinjal se 
je tudi s Štibernikom o jumbo plakatih in podprl predlog, da se določi 
pogoje postavljanja jumbo plakatov. 

Pred nekaj leti sodobno in l i čno postavljeno avtobusno pos ta ja l i š 
č e v Mali vasi je postalo med drugim prelepljeno s plakati (od vo
litev je že preteklo nekaj v e č kot osem dni, pa š e vedno visijo pla
kati, ki pozivajo, da Slovenija stoji na mladih), č r n o o d l a g a l i š č e 
smeti In objekt, nad katerim se z n a š a j o vandali. 

POPRAVLJENA NAPAKA V PROSTORSKEM PLANU NA ILOVI GORI 
Sklep občinskega sveta o odpravi tehničnih napak pri digitalizaciji v prostorskih sestavinah dol
goročnega in srednjeročnega plana občine Grosuplje za obdobje 1986 - 2000, dopolnitev 2004 

Na občini so ugotovili, da je pri digitalizaciji prostorskih sestavin dolgoroč
nega in srednjeročnega plana občine Grosuplje za obdobje 1986 - 2000, 
dopolnitev 2004, prišlo do napake pri pare. št. 1327, na kateri je vrisana 
razpršena gradnja "R", in pare. št. 1349/1, obe v k.o. Zdenska vas. Na ome
njenih parcelah je bila v letu 2 0 0 3 opravljena parcelacija, kar je razvidno iz 
DKN (digitalnega katastrskega načrta), ki je podlaga prostorskemu planu. 

Uvodoma je Mojca Lovšinova obrazložila, da je objekt navedene grad
nje imel pridobljeno potrebno gradbeno dovoljenje na tej lokaciji. Pri preno
su pa je izdelovalec prostorskega plana napačno ocenil novonastalo situaci
jo v DKN, zato je to razpršeno gradnjo dodatno premaknil nižje, tako da le

ži zdaj na območju gozda, kar ni pravilno. Popravek bo treba objaviti v urad
nem listu. 

Odbor je podprl predlog. V odprti razpravi pri tej točki se je oglasil samo 
Božo Predalič (SDS), ki je hipotetično izpostavil vprašanje, kaj bi se zgodilo, 
če bi se v takem prostoru znašel nekdo, ki bi šele začel postopek pridobiva
nja dovoljenja. S strokovne službe ni dobil zadovoljivega odgovora, zato mu 
je župan odgovoril, da dejansko stranka ne bi mogla začeti z gradnjo. 0 mo
rebitno tako nastali škodi pa se niso pogovarjali. 

Svetniki so nato z 18 glasovi podrli sklep. 
Jože Miklič 

L o b č e k : Prometno, energetsko, telekomunikacijsko, plakatno in 
smetarsko » voz l i šče « se je skoraj zavozijalo. 

Miho Kadunca (N.Si) je zanimalo, kdo bo namestil plakatna mesta po 
KS? Sicer pa podpira mega panoje. Nadalje: Kako naj si podjetnik po
stavi nekomercialne usmerjevalne table, kjer bi označil dostop do svo
jega podjetja? Župan mu je pojasnil, da gre pri podjetnikih za usmerje
valne table, ki ne sodijo v ta odlok. Tudi za to bo treba izdelati samosto
jen odlok. Nobeden od oglaševalcev pa ne more dobiti trajne koncesije 
za oglaševanje. Kadunc je še predlagal, naj bi se ob avtobusnih posta
jališčih postavilo tudi primerne oglasne table, župan pa je menil , da pri 
nas še ni take kulture, da bi se vsa ta mesta tudi dobro in estetsko izko
ristila. 

Aleša Medveda (LDS) je med drugim zanimalo sponzorsko oglaševanje 
na športnih objektih. Župan je dejal, da naj bi bili na športnih objektih 
oglasi obrnjeni na notranjo stran igrišč in ne na ulico. 

Stane Žvegla je predlagal, naj se izdela seznam oglasnih mest, kjer 
naj bi bili navedeni vsi kraji v občini. 

Dr. Mira Kranjca (LDS) je »zmotila« Predaličeva razprava o prostosto-
ječih jumbo panojih, ker naj ne bi bil dosleden v svoji razpravi. »Zanimi
vo« se mu je zdelo tudi to, da se v odboru ukvarjajo zelo podrobno, takih 
podrobnosti pa ni zaslediti npr. ob vodovodu, kje bodo stali hidranti, po
tekale kanalizacije in podobno. Štibernik je svojemu strankarskemu ko
legu odvrnil, da so pač to gradivo o plakatiranju dobili na odbor in je od
bor po najboljših močeh in možnostih razpravljal to pot o tej problemati
ki. Če pa bi bilo v pristojnosti odbora tudi razpravljanje oziroma svetova
nje o urejanju kanalizacij in vodovodov, pa bi se ukvarjali tudi s tem. Žu
pan je k temu pozneje pojasnil, da odbor lahko o zadevi razpravlja, daje 
pripombe, ne more pa odločati. 

Po obširni razpravi je Dušan Hočevar (SDS) povedal, da so na odboru 
želeli o tej problematiki razpravljati le enkrat na leto, gradivo pa bi pri
pravila strokovna služba. 

Alojza Verbajsa (SDS) je zanimalo, če bodo s privatnimi lastniki skle
njene pogodbe, kar je pozneje v razpravi izpostavil tudi Jože Intihar 
(LDS), nadalje pa tudi, kako lahko lastnik ukrepa oziroma odpove pogod
bo, če nastanejo določeni razlogi in kateri razlogi so to. Kaj bo s stari
mi lokacijami, ki so že uvedene, a niso zajete v kataster oglaševalskih 
mest? Direktor občinske uprave Marko Podvršnik je pojasnil, da je bila 
v začetku na občini di lema, ali naj bi kandidati za oglaševanje sami po
iskali mesta. Na koncu je prevladalo mnenje, da je treba pristop do te 
problematike poenotiti. Pojavil pa s e j e še en problem, saj so koncesi
je bolj problematične od javnih razpisov zaradi sklepanja pogodb in pra
vnih definicij na tem področju. Zato bodo v bodoče vztrajali le na javnih 
razpisih. 

Anton Perme (SLS): Ob razpravi o oglaševanju je ugotovil, da gre pri 
tem predvsem za komercialno oglaševanje, o krajevno običajnem in dru
gem primernem oglaševanju pa zadeve ostanejo še naprej take kot do
slej, kar je ugotavljal tudi Martin Tomažin (SDS). Nato je Tomažin vpra
šal še, če je morda v občini že zdaj postavljen kakšen mega pano na ne
legalno zgrajenem objektu. Župan mu je pojasnil, da takega panoja ni. 
Na temo o »krajevno običajnem oglaševanju« pa je tudi župan menil , da 
se odlok ukvarja predvsem s komercialnim delom oglaševanja. Na dru
gih oglaševalskih mestih pa le občasno nastane »plakatna gužva«, (kar 
na svoj način govori o dejanskem kompletiranju področja oglaševanja!). 
Mojca Lovšinova je k tem ugotovitvam dodatno poskušala razločeva
ti tradicionalne 
oglaševalske ob
jekte od komerci
alnih in specifič
na oglaševalska 
mesta, kjer bi bi
lo možno komer
cialno in neko
mercialno oglaše
vanje. 

Osnutek pravil
nika je bil po pri
bližno uri in pol 
na trenutke tu
di »našpičene raz
prave« kljub vse
mu sprejet, a bo 
(po izkušnji so
deč) najbrž tudi 
ob predlogu pri
šlo še do kakšnih 
novih ugotovitev, 
razprav in pred
logov. 

Jože Miklič 

Z a v o d prostorsko, 
komunalno in 
stanovanjsko ure jan j « 
Grosupl jo, d o.o 

PRI GRADNJI VAŠEGA NOVEGA 
ALI REKONSTRUKCIJI OBSTOJEČEGA 
OBJEKTA 

v a m nudimo: 

- i zdelavo "urbanist ičnega de la" 

p o s e b n e g a dela projekta 

lokacijska dokumentacija po starih predpisih 

- i zde lavo projektne dokumentaci je 

z a v s e vrste objektov 

- pridobitev g r a d b e n e g a dovol jenja 

Najdete nas na 

Taborski cesti 3 v Grosuplju 

in po telefonu 

(01) 7 8 1 - 0 3 - 2 0 a l i (01) 7 8 1 - 0 3 - 2 8 
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PRIDOBITVE, ODTUJITVE, MENJAVE IN UKINITVE NEPREMIČNIN ZA RAZLIČNE POTREBE 
SKLEP O ODTUJITVI N E P R E M I Č N I N E 
V K.O. GROSUPUE - NASEUE Z E M U I Š Č A PARC. ŠT . 1787/1 
Zemljišče je v lasti občine Grosuplje in se nahaja nasproti nove cerkve v 

Grosupljem. Le-tega bodo zamenjali za del zemljišča pare. št. 1666/1 k.o. 
Grosuplje naselje, katere lastnik je Rimokatoliško župnijstvo Grosuplje, Hrib-
ska pot 6 , 1 2 9 0 Grosuplje. Po navedenem zemljišču, ki ni v občinski lasti, 
deloma že poteka cesta, predvidena pa je tudi razširitev s pločnikom in dvo
smerno kolesarsko stezo. Menjava bo izvedena na podlagi sodne cenitve. V 
pogodbah se Občina Grosuplje in Rimokatoliško župnijstvo Grosuplje dogo
vorita za povezavo zemljišč pare. št. 1726/1 (cesta, javno dobro) in 1797/1 
(pot, javno dobro), obe k.o. Grosuplje naselje, za ohranitev peš poti. 

Odbor za prostor je predlog podprl. Svetniki so brez razprave sklep izgla
sovali soglasno z 19 glasovi. 

SKLEP O PRIDOBITVI N E P R E M I Č N I N E 2050/6 (POSLOVNA 
STAVBA V IZMERI 252 m 2 IN D V O R I Š Č E V IZMERI 365 m 2 ) 
V K.O. VELIKE LIPUENE 

š k o c j a n s k o š o l o bodo preuredili v socialna stanovanja 

Obrazložitev je podal Jože Miklavčič. Poslovna stavba - stara osnovna šo
la je bila v vaškem jedru zgrajena pred vojno in že vrsto let ne služi več svo
jemu namenu. Objekt je v lasti Krajevne skupnosti Škocjan. 

V pritličju stavbe - stare osnovne šole se nahajata dva velika prostora -
nekdanji učilnici in vhodna avla, ki je danes etnografska muzejska zbirka, 
opuščeni in ne vzdrževani pomožni prostori z delno kletjo, v nadstropju dvo
je nevzdrževanih stanovanj ter mansarda štirikapnega ostrešja, ki se jo lah
ko dogradi v dve stanovanjski enoti. V teku je pridobivanje dovoljenja za 
adaptacijo in dograditev osnovne šole Škocjan v stanovanjske prostore in 
prostore za delovanje KS. 

Predlog Krajevne skupnosti Škocjan je, da se objekt s pripadajočimi zem
ljišči brezplačno prenese v last Občine Grosuplje, s tem da pritličje, ki ga 
je KS delno že sama adaptirala, ostane last KS in naj bi ga občina poma
gala adaptirati. V nadstropju in mansardi pa naj se uredijo štiri stanovanj
ske enote. Del zemljišča naj bi prav tako ostal v uporabi Krajevne skupno
sti Škocjan. 

Odbor za prostor je sklep soglasno podprl. 
Jožeta Širclja (NKG) je v razpravi zanimalo, kdaj bodo začeli s preureditvi

jo oziroma kdaj bodo dejansko zgrajena neprofitna stanovanja. Županje po
vedal, da se bodo dela začela že v letošnjem in nadaljevala v naslednjem 
letu. 

Jože Intihar je ugotavljal, da je »zgodovina« iz škocjanske šole naredila to, 
kar je, zato podpira namestitev stanovanj, in pokomentiral, da mu je žal, ker 
se v zgradbo šole ne vrača vsaj nekaj razredov osnovne šole. 

Župan Janez Lesjak je dopolnil razpravo, da je zgradba v razpadanju, ra
zen dela, ki ga upravljajo krajani. Glede »vračanja« šolskih otrok pa meni, 
da je tako velika razpršitev šol po sedanjih standardih nemogoča. 

Svetniki so z 20 glasovi soglasno podprli sklep. 

- SKLEP O UKINITVI STATUSA JAVNEGA DOBREGA P.Š. 612/26 
(FUNKCIONALNI OBJEKT 1 m 2 ) IN 613/17 (TRAVNIK 6R. 
76 m 2 ) V K.O. GROSUPUE-NASEUE 
- SKLEP O ODTUJITVI N E P R E M I Č N I N ISTIH Z E M U I Š Č V 
K.O. GROSUPUE - NASEUE 
- SKLEP O PRIDOBITVI N E P R E M I Č N I N E P.Š. 613/18 (TRAVNIK 
6R. 664 m 2 ) V K.O. GROSUPUE - NASEUE 
Zgoraj navedena zemljišča se nahajajo v zazidalnem načrtu DVORI IV. 

Omenjeni zazidalni načrt je bil na 11. seji dne 5 . 1 1 . 2 0 0 3 spremenjen in 
dopolnjen. V spremembah in dopolnitvah je spremenjena tudi dostopna ce
sta, ki se navezuje na glavno cesto in do dveh objektov, hkrati pa ukinjena 
pešpot, ki jo je občina že pridobila kot javno dobro. Zaradi navedene spre
membe je potrebno zgoraj navedena zemljišča zamenjati. 

Obrazložitev sklepov je podal Jože Miklavčič, odbor za prostor pa je vse 
tri sklepe podprl. Svetniki so brez razprave sklepe podprli z 20 glasovi. 

- SKLEP O ODTUJITVI N E P R E M I Č N I N E 220/3 (TRAVNIK 6R. 
15 m 2 ) V K.O. GROSUPUE - NASEUE 
- SKLEP O PRIDOBITVI N E P R E M I Č N I N P.Š. 220/2 (TRAVNIK 6R. 
92 m 2 ) , P.Š. 220/3 (TRAVNIK 6R. 15 m 2 ) IN P.Š. 220/4 
(TRAVNIK 6 R. 51 m 2 ) V K.O. GROSUPUE - N A S E U E 
Tudi ta zemljišča se nahajajo v zazidalnem načrtu DVORI IV. Zemljišča so 

v lasti Marjana Garbasa, Jerova vas 2, Grosuplje in jih občina namerava za
menjati z zemljiščem pare. št. 2209/20 k.o. Grosuplje naselje, ki se naha
ja ob cesti Ob Grosupeljščici in predstavlja njegovo funkcionalno zemljišče h 
gradbeni parceli. Zemljišče pare. št. 2020/3 k.o. Grosuplje-naselje pa pred
stavlja gradbeno parcelo pri objektu 1, zato jo bo občina prodala kot zaokro
žitev gradbene parcele. 

Jože Miklavčič je povedal, da je del zemljišča v kompleksu LOGO še ostal 
v lasti Marjana Garbasa, zato je potrebno, da se sprejmeta ta dva sklepa. 
Svetniki so ju brez razprave podprli z 20 glasovi. 

- SKLEP O ODTUJITVI N E P R E M I Č N I N E DEL P.Š. 1042/3 
(FUNKCIONALNI OBJEKT 1258 m 2 ) V K.O. STRANSKA VAS 
- SKLEP O PRIDOBITVI N E P R E M I Č N I N E DEL P.Š. 780/3 
(ZELENICA 3111 m 2 ) V K.O. STRANSKA VAS 
Podjetje Adles d.o.o., Ob železnici 18, Ljubljana, ki je pravni naslednik 

podjetja Guma d.d., je podal vlogo za odkup dela zemljišča zaradi razširit
ve obstoječega podjetja. Občina predlaga zamenjavo dela zemljišča pare. št. 
1042/3 z delom zemljišča pare. št. 780/3 , obe v k.o. Stranska vas. Na tem 
območju se nahaja mokrišče, ki ga želi občina ohraniti. 

Uvodoma je Jože Miklavčič obrazložil, da je bil sklep v nekoliko drugač
ni obliki posredovan na prejšnji seji, zdaj pa so se zadeve izkristalizirale v 
predlagani obliki. Odbor za prostor (tako je povedal predsednik Franc Štiber
nik - LDS) je imel ob tej točki nekaj več razprave in je na koncu predlagal še 
dodaten sklep, da se poskrbi s strani občine za urejanje tega zemljišča. Žu
pan je dodal, da se sicer urejanje posameznih parcel začne urejati celovi
to z enotnimi prostorskimi akti in občinski svet načeloma brez teh podlag 
ne more predhodno določati, kako naj bi urejali vsako parcelo posebej. Jo
že Miklavčič je dodal, da se zemljišče lahko ureja kot zelenica prek JKP in jo 
bo slej ali prej treba uvesti v kataster zelenic. 

Anton Perme (SLS) je menil, da je odbor (če bi želeli sprejeti sklep na 
podlagi njegovih ugotovitev) verjetno naredil proceduralno napako in naj 
bi se na naslednji seji ponovno seznanil z nastalo situacijo. Če pa ne bi bi
la zahteva odbora uresničena, je vprašanje, kakšno mnenje bi odbor sploh 
imel. Župan je nato ublažil svojo trditev in se zavzel, da se sklep odbora gle
de urejanja mokrišča razume kot priporočilo, nakar je Štibernik z dodatnim 
pojasnilom nekoliko modificiral in uspel (kljub drugačnim določilom v po
slovniku občinskega sveta, po katerem je treba nove točke dnevnega reda 
uvrščati vsaj na začetku seje občinskega sveta), da so ta predlog svetniki 
sprejeli pod posebno točko Informacije, pobude in vprašanja. 

Svetniki so tako z 19 glasovi sprejeli predlagana sklepa. 

- SKLEP O UKINITVI STATUSA JAVNEGA DOBRA P.Š. 780/2 
(CESTA 18 m 2 ) IN P.Š. 2220/5 (POT 59 m 2 ) 
V K.O. GROSUPUE - NASEUE 
- SKLEP O ODTUJITVI ISTIH N E P R E M I Č N I N 
V K.O. GROSUPUE - NASEUE 
- SKLEP O PRIDOBITVI N E P R E M I Č N I N P.Š. 1742/4 ( D V O R I Š Č E 
37 m2]. P.Š. 1742/6 ( D V O R I Š Č E 3 m 2 ) , P.Š. 1742/1 ( D V O R I Š Č E 
202 m 2 ) , P.Š. 1781/3 ( D V O R I Š Č E 10 m 2 ) IN P.Š. 1781/10 
(TRAVNIK 2R. 20 m 2 ) V K.O. GROSUPUE - NASEUE 
K-Biro je že leta 2 0 0 1 zgradil tri stanovanjske dvojčke na Partizanski ce

sti. Na navedenem območju je investitor v zameno za 20 % olajšave pri pla
čilu sorazmernega dela stroškov za pripravo in opremljanje stavbnega zem
ljišča uredil cestišče, ki gaje potrebno glede na sklenjen dogovor še brez
plačno prenesti na Občino Grosuplje. 

Isti investitorje prav tako zgradil več stanovanjskih objektov na Ulici Ane 
Galetove. V letošnjem letu namerava zgraditi še en dvostanovanjski objekt 
na križišču Ane Galetove in Za gasilskim domom ter hkrati dokončati cesto 
in pločnik. Investitorje na tem območju že izvedel parcelacijo. 

Jože Miklavčič je povedal, da so k tem sklepom pridobili tudi pozitivno 
mnenje krajevne skupnosti. Odbor je soglasno podprl sklepe, prav tako pa 
so jih podprli tudi svetniki soglasno z 20 glasovi. 

SKLEP O PRIDOBITVI N E P R E M I Č N I N NA O B M O Č J U 
PREDVIDENE REKONSTRUKCIJE GLAVNE CESTE OD K R I Ž I Š Č A 
POD GOZDOM DO K R I Ž I Š Č A NA CIKAVI 
V K.O. STRANSKA VAS IN K.O. GROSUPUE - NASEUE 

Koliko č a s a bo na cesti od Clkave do Grosupljega š e stal znak s 
pripisom p o š k o d o v a n o v o z i š č e ? 

Predmetna zemljišča se nahajajo neposredno ob regionalni cesti R 3 -
646, na odseku 1444/ Cikava - Grosuplje. Glede na izdelano projektno do
kumentacijo (projekt za gradbeno dovoljenje in za izvedbo) rekonstrukcije 
navedene ceste s pločniki in kolesarsko stezo potrebujemo del zemljišč, na
vedenih v prvem členu tega sklepa, ki so v privatni lasti. Zemljišča bomo 
pridobivali z odkupom ali menjavo. 

Projekt PGD - PZI za rekonstrukcijo in dograditev je izdelan in je v fazi re
vizije na Direkciji RS za ceste, ki ga je tudi financirala. Pridobivanje potreb
nih zemljišč za pločnike in kolesarske steze, ki so v privatni lasti, se bo izva
jalo v letu 2005, začetek investicije pa je predviden v letu 2006 . Pridobiva
nje zemljišč bo vodila Direkcija RS za ceste v sodelovanju z občino. 

Odbor je soglasno podprl sklep. 
Jože Šircelj (NKG) je podprl predlog. Zanimalo pa ga je, kakšen je status 

občine pri pridobivanju zemljišč za razširitev državne ceste in ali mora obči
na ta pridobljena zemljišča podariti državi. Jože Miklavčič je pojasnil: Kate
ra zemljišča bodo potrebna za cesto, ki jo bo gradila država, naj bi pravilo
ma pridobivala država, zemljišča, ki so potrebna za pločnike in kolesarske 
ceste, pa naj bi pridobivala občina. Z državo so se dogovorili, da bodo vsa 
zemljišča pridobivali na občini, tudi tista, ki jih bo rabila država, a jih bodo 
nato prenesli brezplačno v last države. 

Anton Perme (SLS) je k razpravi dodal, da je bilo ob tej točki že na odboru 
za prostor izredno veliko navdušenje, kar na svoj način kaže potrebnost po 
rekonstrukciji ceste oziroma dograditvi sodobne komunikacije za državno 
in lokalno raven. Predlagal pa je, naj se razmisli pri izvajanju kolesarske po
ti, da bi se le-ta nekoliko razširila, kamor bi lahko preusmerili (sicer redek, a 
sorazmerno) počasen traktorski promet. 

Župan Janez Lesjak je pojasnil, da po vseh dosedanjih načrtih (šlo naj 
bi že za tretjega) vendarle v zadnjem času izgleda, da se zadeve premika
jo in upa, da se ne bodo spet »dogajali črni scenariji«, ko so zadeve izginja
le iz proračuna. 

Svetniki so z 18 glasovi soglasno potrdili sklep. 

- SKLEP O PRIDOBITVI N E P R E M I Č N I N E P.Š. 972/2 ( P A Š N I K 3R. 
3 7 m 2 ) V K.O. GROSUPUE-NASEUE 
- SKLEP O ODTUJITVI ISTE N E P R E M I Č N I N E PARC. ŠT. 886/2 
V K.O. STRANSKA VAS 
Zemljišče, katerega lastnik je občina, se nahaja v Brezju, neposredno ob 

novozgrajenem naselju individualnih hiš ob potoku Bičje. Del navedenega 
zemljišča bi menjali za zemljišče pare. št. 972/2 k.o. Grosuplje - naselje, ki 
je v privatni lasti in ga potrebujemo za razširitev in izgradnjo opornega zidu 
ob javni poti (ulici) na Stranski poti v Brinju v Grosupljem. 

Pridobljeni del zemljišča pare. št. 972/2 k.o. Grosuplje naselje s pridobit
vijo postane javno dobro. 

Odbor za prostor je podprl sklepa, svetniki pa so ju z 18 glasovi za in 1 
proti potrdili. 

SKLEP O PRIDOBITVI N E P R E M I Č N I N P.Š. 1910/12 
(TRAVNIK 2R. 141 m 2 ) V K.O. GROSUPUE - NASEUE 
Predmetno zemljišče obravnava ulico v naselju Grosuplje. Po zemljišču 

pri transformatorju, ki je v privatni lasti, poteka ulica Rožna dolina. Zemljiš
če se bo na podlagi uradne cenitve pridobilo z odkupom oziroma zamenja
vo. 

Tudi ta sklep je odbor predlagal v potrditev občinskemu svetu v predlaga
ni obliki, svetniki pa so ga soglasno podprli s 17 glasovi. 

- SKLEP O UKINITVI STATUSA JAVNO DOBRO ZA 
Z E M U I Š Č I PARC. ŠT. 1738/1 IN 1738/2 
K.O. GROSUPUE - NASEUE OB A D A M I Č E V I CESTI 
- SKLEP O ODTUJITVI N E P R E M I Č N I N ISTIH PARCEL 
K.O. GROSUPUE - NASEUE OB A D A M I Č E V I CESTI 
- SKLEP O PRIDOBITVI N E P R E M I Č N I N PARC. ŠT. 1737/1, 
1737/5 IN 1739/2 K.O. GROSUPUE - NASEUE ZA UREDITEV 
Z E M L J I Š K O K N J I Ž N E G A STANJA Z DEJANSKIM STANJEM V 
NARAVI ZA P L O Č N I K OB A D A M I Č E V I CESTI V GROSUPUEM 
Jože Miklavčič je pojasnil, da se je ob gradnji avtobusnega postajališča 

pri stari šoli ob Adamičevi cesti pojavilo neurejeno zemljiškoknjižno stanje, 
ki ni ustrezalo dejanskemu stanju v naravi. Za ureditev na območju pločnika 
ob Adamičevi cesti pri Foto Rozman ter v območju pešpoti med Adamičevo 
cesto in Prečno potjo ob cvetličarni in drogeriji je potrebno predlagana zem
ljišča zamenjati, ostala pa pridobiti. 

Odbor je soglašal s sklepom, 17 svetnikov pa je soglasno sprejelo sklep. 

Jože Miklič 

POROČILO 0 DELOVANJU 
KOMISIJE ZA VLOGE, PRITOŽBE, 
PETICIJE IN PORAVNAVE 

Komisija za vloge, pritožbe, peticije in poravnave (v nadaljevanju: komisi
ja) je imela prvo sejo 1 2 . 1 1 . 2003 . Po preteklem letu dni podajamo poroči
lo o delovanju komisije: 

Komisija je imela v omenjenem času sedem sej, na katerih je bilo obra
vnavanih skupno 10 vlog oziroma pritožb in ena peticija. Komisijo vodi njen 
predsednik dr. Peter Verlič. Naloga komisije je predvsem sporazumno reše
vanje sporov med strankami, ki zadevajo tudi občino. V komisiji sta poleg 
predsednika še dva člana in sicer: Ana Gore in Franc Štibernik. 

Na prvi seji je bil sprejet poslovnik komisije. V svojih določilih je ustanovil 
tudi pisarno, na katero se naj bi občani imeli možnost obračati. Uradne ure 
pisarne so vsako drugo sredo v mesecu, in sicer od 17. do 19. ure. Po po
slovniku komisije naj bi bil na uradnih urah komisije prisoten vsaj eden od 
članov komisije. Pisarna je bila v času uradnih ur vedno odprta, razen v me
secih junij, julij in avgust. 

Druga seja je obravnavala vlogo, kjer je bil predmet spora potek občin
ske poti v k.o. Sela ter spori sosedov, ki so iz napačnega poteka poti izvira
li. Pot je v naravi namreč potekala čez dvorišče prizadete stranke, preko ka
terega je eden izmed sosedov vlačil drevesa. Lastnik dvorišča pa je pot za
piral. Ta spor je bil rešen po naročeni in izpeljani geodetski odmeri ter skle
njeni poravnavi. 

Tretja seja komisije je bila 1 4 . 1 . 2004, na kateri so bili poleg članov in 
strank oz. pritožnikov prisotni tudi delavci občinske uprave. 

V zvezi s problematiko zazidljivosti parcele v k.o. Slivnica je bilo po 
uvodni predstavitvi pritožnika ugotovljeno, da je bila zazidljivost parcele 
predlagana s strani občine. To je bilo poslano pristojnim ter je čakalo le še 
na odgovor Ministrstva za okolje in prostor. 

Druga vloga je bila pritožba v zvezi s plačevanjem in višino komunalne 
takse. Po mnenju pritožnika seje višina komunalne takse preveč povečala. 
Povedano je bilo, da naj bi se stvari uredile na bolje zaradi spremembe od
loka o komunalnih taksah, ki je bila v postopku. Predlog komisije je bil, da 
naj se problematika obravnava na Odboru za prostor, komunalno in infra
strukturo in ekologijo, kamor se povabi tudi pritožnika. 

Članica komisije je na komisijo podala vlogo občanov Velikega Vrha, ki 
podajajo svoj zahtevek za realizacijo križišča na »Razdrtem«. Sprejetje bil 
sklep, da naj ustrezna služba pripravi svoj odgovor na zahtevek. Pozitivno 
naravnan odgovor je bil poslan predstavniku občanov, ki so pritožbo vložili. 

Na četrti seji se je obravnavala vloga, ki je vsebovala problematiko dol
ga iz naslova plačila vrtca ter razporeditvijo v določen plačilni razred. V vlogi 
je bilo zaznati pripravljenost dolg obročno odplačati. Za obročno odplačeva
nje pa se je vrtec opredelil kot nepristojen. Komisija je priporočila odpis za
mudnih obresti ter odobritev obročnega odplačevanja. S strani občine je bi
lo ugotovljeno, da mora vrtec samostojno odločiti. Bil je pridobljen odgovor 
na vprašanje o rešitvi. Po zatrjevanju vrtca se dolžnica ni zglasila na podpis 
dogovora o obročnem odplačevanju. 

Prav tako je bila obravnavana vloga o zazidljivosti zemljišča v k.o. Grosup
lje - naselje. Na pritožbo je bil poslan odgovor Urada za prostor, kjer so pri
šle v poštev zakonske podlage, ki zazidljivosti niso dovoljevale. 

Na peto sejo komisije je bila vložena vloga pritožnice glede solastništva 
svoje hiše v k.o. Grosuplje - naselje. Predstavljen ji je bil odgovor, ki ga je za 
to pripravil strokovni sodelavec iz Urada za splošne zadeve. Komunalni in
špektorje pritožnici podal naslov gradbene inšpekcije. Kot rešitev njenih te
žav je bila pritožnici svetovana ureditev lastništva v zemljiški knjigi. 

Nadaljevanje na naslednji strani 
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INFORMACIJE, POBUDE IN VPRAŠANJA SVETNIKOV 
Franc Š t i b e r n i k (LDS): 
V imenu odbora za prostor je podal predlog, da se območje ribnika ozi

roma mokrišča in opuščenega meandra starega potoka ob nekdanji Gumi 
vzdržuje po katastru javnih občinskih zelenic. Svetniki so predlog sprejeli s 
17 glasovi. 

B o ž o P r e d a l i č (SDS) 
je povedal, da ga nekateri občani sprašujejo, kdaj so načrtovane seje ob

činskega sveta in da naj bi se zapisniki dajali na spletno stran. Župan je 
menil, da bodo na spletnih straneh slej ali prej tudi zapisniki, a je dr. Mi
ro Kranjc (LDS) kot strokovnjak na tem področju pojasnil, da trenutni pros
tor na SIOLu ne omogoča velikih širitev. »Za malo denarja, malo muzike« je 
dejal in pojasnil, če bodo želeli povečanje različnih informacij, bo treba za 
to vložiti tudi več denarja, pa tudi skrbnika internetnih strani, ki ga bo tre
ba plačati. 

Bredo Š k r j a n e c (LDS) 
je zanimalo, kdaj bo varna hiša začela z delovanjem. Župan je pojasnil, 

da občino niso dolžni obveščati o tem. Če pa so pravilno razumeli informaci
jo ob odprtju, varna hiša že deluje. Bo pa v Sloveniji še več takšnih hiš in se 
zato ne bo točno vedelo, kje bo kateri od ogroženih otrok. 

A l e š Medved (LDS) 
je predlagal, naj se na poti v Jerovo vas, kjer je bila nedavno nesreča, na

redi kakšen prehod čez cesto. Jože Miklavčič: Bodo poizkusili. 

Ž u p a n pravi, da bi bilo treba oklestltl p r o r a č u n s k e Izdatke na po
d r o č j u o t r o š k e g a varstva. 

POROČILO 0 DELOVANJU KOMISIJE ZA 
VLOGE, PRITOŽBE, PETICIJE IN PORAVNAVE 
- nadaljevanje s prejšnje strani 

Krajani Clkave niso zadovoljni s k r i ž i š č e m pri gostilni Fortuna. 

Preverjeno je bilo število vodovodnih in kanalizacijskih priključkov na hi
ši, ki je predmet problema, ter ugotovljeno, da je solastnik pridobil ustrezna 
dovoljenja za takšno ureditev. 

Na komisijo je bila vložena pritožba nad hrupom in smradom v okolici pri
tožnika na Obrtniški ulici v Grosupljem. Pritožniku se je posredoval odgovor 
ter napotilo na ustrezno inšpekcijo. 

Naslednja pritožba se je nanašala na zazidljivost zemljišča in gradnjo v 
k.o. Stara vas. Na Uradu za prostor je bilo pred odgovorom preverjeno ter 
ugotovljeno, da je zadeva v postopku ter da bo lahko vložil vlogo za projek
tne pogoje za gradnjo, ko bodo sprejeti ustrezni akti. Odgovor s to vsebino 
je bil pritožniku poslan po pošti. 

Na šesti seji je bila obravnavana pritožba v zvezi s pridobitvijo dodatne
ga gradbenega dovoljenja zaradi preseganja površin, ki so bile navedene v 
prvotnem gradbenem dovoljenju. Pritožnik je opozoril tudi na sporno reše
vanje omejevanja dostopa do javne razsvetljave in hidrantov. Bil je sprejet 
sklep, da naj pritožnik zadevo, ki je povezana z lokacijskim dovoljenjem, 
zaključi. V zvezi s problematiko dostopa do hidrantov in javne razsvetljave 
pa je bil sprejet sklep, da naj poda KS Grosuplje stališče. 

Na sedmi seji komisije je bila dodatno obravnavana problematika javne 
razsvetljave. Prišlo je do soočenja pritožnika in predsednika KS. Bilo je ugo
tovljeno, da so problemi v večji meri rešeni. KS bo zaprosila še za dodatno 
strokovno mnenje rešitve javne razsvetljave. 

Poleg te je bila obravnavana tudi peticija krajanov Cikava, ki je zadeva
la problem križišča »Fortuna«. Po predstavitvi problematike in obravnavi je 
bil sprejet sklep, da se v roku enega meseca naredi analiza ter nekaj pred
logov za rešitev. 

Komisija ima sedaj na voljo tudi naslov elektronskega poštnega preda
la, ki je objavljen na splošni strani Občine Grosuplje. Tako bo komisija laž
je izvedela ter sodelovala pri reševanju problematike in sporov, ki nastanejo 
med občani in različnimi organi ali institucijami v občini, za katere ni možno 
doseči drugega ustreznega dogovora ter predlagala ustrezne rešitve. 

Zapisal Uroš Hribar 
Komisija za vloge in pritožbe, peticije in poravnave 
Dr. Peter Verlič 

M a t j a ž a Trontlja (SLS) 
- je zanimalo, kako je s koncesionarskimi službami (dimnikarstvo...) in ka

ko je občina zadovoljna z njimi. 
- Zanimalo ga je tudi, kakšne so zadnje analize pitne vode. 
- Nadalje ga je zanimalo, kako je z otroki, ki so v vrtcu odsotni do 30 dni. 

Zdi se mu, da je po pravilniku rešitev krivična, kljub temu da se zmanjšu
je strošek za prehrano. Še posebej to velja za tiste otroke, ki imajo zdravni
ško potrdilo. Zato naj bi šla čim prej njegova pobuda tudi na eno izmed pri
hodnjih sej odbora za družbene dejavnosti. Župan je ob tem razkrival drugo 
širino problematike, ki se dotika kompleksnega urejanja otroškega varstva. 
V celoti ta problematika občane zadeva 4 0 0 mio sit, kar pomeni, da glede 
na število varovanih otrok v vrtcu občina na vsakega otroka prispeva približ
no 1 mio sit na leto. A na neposredno Trontljevo vprašanje ni odgovoril, za
to mu je le-ta repliciral in pojasnil, da je bilo njegovo vprašanje usmerjeno 
predvsem na tiste otroke, ki so bolni. Župan pa je bil vztrajen in trdil, da je 
takšen relativizem lahko vprašljiv in nadalje celo menil, da bi bilo bolj pra
vično, če bi se ves denar za otroško varstvo preusmeril kot družbena pomoč 
vsem otrokom. Starši pa naj bi potem poskrbeli za varstvo - bodisi privatno, 
bodisi »starih mam«. - Komentar zapisovalca za Odmeve: Tudi ta rešitev bi 
najbrž kmalu pokazala vrsto nedorečenosti. Strinjamo pa se, da bo v Slove
niji slej ali prej treba to vprašanje urejati precej drugače. 

- Trontelj je občinski svet tudi seznanil, da bo v prihodnjem letu srečanje 
vasi Sela iz vse Slovenije in bi bila to enkratna priložnost za promocijo ob
čine. Zato naj se pristopi k temu projektu in zagotovi primerna sredstva iz 
proračuna. 

J o ž e Š i r c e l j (NKG) 
- je najprej omenil, da je Vele nekoč podaril občini objekt pri Županovi ja

mi. Kako je zdaj z njim? - Podvršnik: »Ta kraška lepotica nam dela tudi teža
ve.« V preteklosti je bila že sklenjena pogodba, notarji pa niso overili pogod
be, ker ni bilo rešeno lastništvo. Zdaj je lastnik zgradbe Tuš, ko pa bodo ure
jene zemljiške zadeve, se bo overila pogodba in vpisalo v zemljiško knjigo. 
Drugo pa so še ostale poti v okolici in ostalo lastništvo. Tretje vprašanje je, 
ali bo turizem v jami in ob njej sploh zaživel. Župan pa je komentiral, da se 
prehitro menjavajo lastniki. Komaj se eden seznani s situacijo, že pride dru
gi. In perpetuum mobile se vrti... 

- Šentjurska stara šola. Kako je z njo? - Župan je povedal, da je bil pred
log občinskih služb ustavljen. Mnenje KS je bilo, da bi šla kupnina od sta
re šole le KS. Drugi predlog je bil, da naj bi na tem mestu prišlo do rušenja 
zgradbe in ureditve vaškega središča s križiščem. Verjetno se bo ta objekt 
odstranil, bo pa iz krajinskega vidika nastala velika luknja v prostoru in bo 
treba poiskati še kakšno strokovno mnenje. 

Župan pa je odgovoril, da so svetniki razcefrali odlok, a je Šircelj menil, da 
je bil le-ta slabo pripravljen. 

Lojze Verbajs (SDS) 
je spomnil na šolo na Ilovi Gori. Kaj se namerava z njo? Župan je menil, 

da je lokacija enkratna, zato zgradba nekdanje šole še ni bila prodana in ji 
bo treba najti nek primeren program, ki bi bil tudi kraju primeren. 

Kaj bodo naredili z o p u š č e n o šo lo v Š t . Ju r i ju - jo preuredili v soci
alna stanovanja ali jo podrli in uredili v a š k o s r e d i š č e ? 

- Občani in gasilci so Širclju povedali, da struga Grosupeljščice ni očišče
na. Kdo je odgovoren za to? - Župan odgovarja: Na MOP so že pred časom 
zagotovili, da bodo to uredili, a na občini ugotavljajo, da jim je najbrž zmanj
kalo denarja. Zadeva naj bi se reševala v prihodnjem letu. Ugotavlja pa, da 
so se sredstva, ki so bila že v letošnjem letu v državnem proračunu, spet 
»premaknila« nekam v prihodnost. Stališča naravovarstvenih strokovnjakov 
pa so usmerjena predvsem v to, da naj bi naravni režimi ostali na čim več 
mestih neregulirani. 

- Novorojenčki. Občina daje pomoč za vsakega novorojenčka v višini 
20 .000 sit. Šircelj predlaga, naj bi se Grosuplje uskladilo npr. z občino Do-
brepolje, ki daje 50 .000 sit. Župan mu je odvrnil, da je Dobrepolje bistveno 
na slabšem, kar se demografske situacije tiče, in precej na boljšem, kar se 
tiče raznih izdatkov. 

-Vrtci . Vodstvo vrtcev naj pripravi analizo, koliko je bilo odklonjenih otrok 
in kaj pričakujejo v avgustu 2005, saj bo takrat v Grosuplje že prišlo ver
jetno kar precej novih prebivalcev. Župan: Vrtec celovite analize glede na 
občinsko demografsko politiko ne more izdelati. Šircelj pa obelodani dru
go plat zgodbe in pravi, da je zgradba Vele na Mrzlih njivah občino stala 
80 mio sit. Zgradba naj bi bila namenjena za razširitev vrtca. Zdaj le stoji 
in zgublja na vrednosti. K razreševanju te problematike po posameznih po
dročjih bi po njegovem bilo treba pristopiti strateško. Župan pa je odvrnil, 
da se je o tem treba pogovarjati pri strateškem načrtovanju razvojnih mož
nosti in da v tem trenutku delajo na številnih strateško pomembnih razvoj
nih projektih. 

- Komunala. Tarifnik za toplovod je treba dokončati. Kako je s tem? Ali se 
bodo o tem pogovarjali spet septembra 2 0 0 5 , tik pred novo kurilno sezono? 

Kaj so reševa l i z nakupom o p u š č e n e trgovine na Mrzlih njivah -
vrtec ali na pol propadlo podjetje Vele? 

Izredna lokacija šo le na Veliki Ilovi Gori, ki propada, sem ter tja 
pa jo o b i š č e j o tudi vandali. 

J o ž e Intihar (LDS) 
Svetniki so dobili neko anketo, kamor je treba vpisati osebne podatke. 

Zanima ga, kaj pomeni, če ne bi oddal izpolnjene ankete. Župan in Podvrš
nik sta mu pojasnila, da gre res za osebne podatke, vendar se je treba za
vedati, da so svetniki javni delavci oziroma funkcionarji. Če podatkov ne bo
do izpolnili, so v prekršku po Zakonu o preprečevanju korupcije. 

Janez Plntar (SDS) 
se je dotaknil visoke podražitve smetarine, ki se je dvignila za 34 %. Kje 

so razlogi za tako drastično podražitev? 
Prav tako je zbodla izredna podražitev tudi Antona Permeta (SLS), Jože In

tihar (LDS) pa je menil, da so zadeve v zvezi s smetmi dobro urejene in se 
zato strinja s povišanjem cen. 

Župan je menil, da je cena smeti nizka. 0 podražitvi so glasovali posa
mezno župani. Za občino Grosuplje pravi, da je to njegova pristojnost. Med 
tem časom so nastopili novi razlogi, ki so omogočili take podražitve. Bodo 
pa po evropskih merilih te cene še višje, zato se bo treba čim prej usmeriti 
v organizacijo in izgradnjo vseh ekoloških sistemov, saj bomo le tako hitreje 
šli v korak z Evropo tudi na tem področju. 

Prav do konca seje so vztrajali naslednji svetniki 
- SDS: Janez Pintar, Božo Predalič, Alojz Verbajs, Martin Tomažin, 
- NS.i: Miha Kadunc, Andreja Rajh, 
- SLS: Anton Perme, Matjaž Trontelj, 
- NKG: Jože Šircelj, 
- SMS: Mitja Novak 
- LDS: Jože Intihar, Franc Štibernik, Dejan Vuga, 
- ZLSD: nihče 

Nekateri so sicer na seji manjkali opravičeno, ostali pa ne. 

Jože Miklič 

Mnenje Državnega pravobranil- j 
stva RS glede pravne podlage 
za zahtevke materialnih oško
dovancev druge svetovne vojne 

Ministrstvo za pravosodje je danes različnim združenjem materialnih 
oškodovancev druge svetovne vojne posredovalo mnenje v zvezi z preučit
vijo pravne podlage za zahtevke materialnih oškodovancev druge svetovne 
vojne, ki ga je pred nedavnim pridobilo od Državnega pravobranilstva RS. 

Državno pravobranilstvo je doslej obravnavalo več zahtevkov za povrnitev 
vojne škode iz druge svetovne vojne. Zahtevke, tako tiste pred vložitvijo tož
be, kot tudi iz tožbe, je zavrnilo, ker je ocenilo, da ni pravne podlage za pla
čilo uveljavljene odškodnine. Pravnomočno doslej ni bilo odločeno še v no
beni zadevi. 

Predpisi Republike Slovenije ne urejajo vprašanja povračila materialne 
škode, ki sojo med drugo svetovno vojno na premoženju na območju da
našnje Republike Slovenije povzročile okupacijske sile (nemške, italijanske 
in madžarske). Republika Slovenija ni s predpisi ali pogodbami s katero od 
držav agresork prevzela obveznosti in tudi ne uredila postopka za plačilo 
odškodnine za materialno škodo, ki jo je posameznim oškodovancem pov
zročila država agresorka med drugo svetovno vojno. Zakon o žrtvah vojnega 
nasilja v 15. členu določa, da žrtev vojnega nasilja, katere so določene v 1. 
odstavku 2. člena, 4. in 5. odstavku navedenega zakona, ima pravico do po
vrnitve vojne škode po posebnem zakonu, ki pa, kot rečeno, še ni bil spre
jet. V napovedanem zakonu bo po mnenju Državnega pravobranilstva zako
nodajna oblast določila pogoje za uveljavitev pravice do povrnitve škode, to 
je pravno podlago, kot tudi postopek. Pri tem pravobranilstvo opozarja na 
stališče iz sodbe Vrhovnega sodišča Republike Slovenije, da »odgovornost 
za vojno škodo med državami ureja mednarodno pravo; fizične in pravne 
osebe praviloma nimajo pravice zahtevati odškodnine od druge države, od 
lastne države pa le, če to zakon posebej določa.« Po stališču navedenega 
sodišča se odgovornost lastne države ne more raztezati preko okvira škod
nih primerov, nastalih kot posledica, bodisi le iz njene organizacijske sfere, 
izvirajoče nevarne dejavnosti (po načelu vzročnosti), bodisi protipravnega ali 
krivdnega ravnanja njenih pravnih oseb (po krivdnem načelu), saj podnor-
miranost tovrstne odškodninske odgovornosti lastne države še ne izključuje 
uporabe splošnih odškodninsko pravnih institutov, kvečjemu obratno. 

Stališče državnega pravobranilstva je, da Republika Slovenija ni povzroči-
a nastale vojne škode in zato za tako škodo ni odgovorna. Republika Slove
nija ni sprejela v javnosti pogosto omenjene teze, da je kot pravna nasled
nica nekdanje SFRJ odgovorna za plačilo vojne škode slovenskim žrtvam 
vojnega nasilja zaradi tako imenovane pomoči v kapitalu, ki ga je izplača
la Zvezna republika Nemčija SFRJ v obliki dolgoročnega gospodarskega po
sojila, čeprav je bil sklenjen dne 2 9 . 1 . 1996 sporazum med Vlado Republi-



OBVESTILO 
Lovska d r u ž i n a Grosuplje 
In 
Lovska d r u ž i n a V i š n j a Gora, 
o b v e š č a t a Imetnike 
kmetijskih In gozdnih 
z e m l j i š č na o b m o č j u o b č i n e 
Grosuplje, da lahko š k o d o , 
ki Jo p o v z r o č i divjad na teh 
z e m l j i š č i h , pisno prijavijo v 
treh dneh (glej 56. č l e n 
Zakona o divjadi In lovstvu) 

•na naslove cenilcev š k o d : 

ZELENI OKRAS B0ZICN0 NOVOLETNIH PRAZNIKOV 

KRMLJENJE ŽIVALI, NAMENJENIH 
ZA PREHRANO UUDI 

Opozarjamo vse nosilce dejavnosti, katerih ostanek tehnološkega proce
sa so pomije, da so se dolžni ravnati po Pravilniku o ravnanju z organskimi 
kuhinjskimi odpadki (Ur. list RS, št. 37/04). 

Vsem rejcem živali, namenjenih za prehrano ljudi, pa sporočamo, da tudi 
na območju Republike Slovenije velja Uredba (evropskega sveta) št 1774/ 
2002 - člen 22 , točka b, ki se glasi: 

»Prepovedano je hranjenje živali, namenjenih za prehrano ljudi (farmskih 
živali), z odpadki, nastalimi v gostinski dejavnosti, ali s krmo, pridobljeno iz 
odpadkov iz gostinske dejavnosti (v to kategorijo spadajo pomije in krma, 
pridobljena iz le-teh). Kontrolo opravlja veterinarska inšpekcija v sklopu red
nih pregledov gospodarstev. 

Veterinarski inšpektor dr. Rozalija Fuchs 

ke Slovenije in Vlado Zvezne republike Nemčije o prevzemu nekdanjih dol
gov SFRJ. Vlada Republike Slovenije je z navedenim sporazumom le prevze
la kot svoje dolgove obveznosti iz pogodb o kapitalski pomoči, in sicer v viši
ni 16,93 % dela dolga nekdanje SFRJ do ZRN. V 1. členu sporazuma so na
vedene vse terjatve in podlage, ki so predmet razdelitve zunanjega dolga. Iz 
zbranih informacij tudi izhaja, da niti SFRJ niti RS z nobeno od držav agre-
sork ni uredila vprašanja povračila vojne škode. Zaenkrat niso izkazane na
vedbe, da SFRJ ni poskrbela, da bi Nemčija plačala vojno škodo niti, da bi 
morala SFRJ odškodnino, ki jo je prejela od Nemčije v zgoraj navedeni ob
liki, izročiti oškodovancem. Za ugotovitev utemeljenosti takih navedb oško
dovancev bi bilo potrebno ovrednotiti celotno povojno diplomatsko delova
nje med SFRJ in Nemčijo, ob tem pa tudi upoštevati možnosti, ki jih je ime
la takrat SFRJ, ki ni bila edina država, ki je delala na tem, da dobi povrnje
no vojno škodo. 

V nobenem državnemu pravobranilstvu poznanem odškodninskem za
htevku posameznikov ni izkazano, da je SFRJ dobila odškodnino, ki bi jo 
morala izplačati posameznikom. SFRJ je dobila del sredstev za povrnitev 
vojne škode in potrebno bi bilo ugotoviti namen teh sredstev, torej ali so bi
la ta sredstva tudi za to, da se z njimi izplača škodo žrtvam vojnega nasilja. 

Sicer pa je, ne glede na navedeno, pravobranilstvo mnenja, da SFRJ ozi
roma RS ne bi bila dolžna plačati oškodovancem večje odškodnine, kot bi jo 
plačala Zvezna republika Nemčija. Potrebno je tudi upoštevati, da vojna od
škodnina pomeni povračilo vse škode, ki jo mora plačati poraženec zmago
valcu za škodo, storjeno v vojni. Državna komisija za vojno škodo, ki je bi
la leta 1945 ustanovljena v Jugoslaviji, je popisala vso škodo - s loje za iz
gubo narodnega bogastva zaradi vojne in okupacije, vojne izdatke, kot tu
di škodo na lastnini državljanov oz. življenju teh. Iz aktivnosti po končanju 
druge svetovne vojne na mednarodni ravni izhaja, da so med državami po
ražencev in zmagovalcev potekala dogovarjanja najprej o povrnitvi tiste ško
de, ki je zaradi agresije nastala drugi državi. Znano je, da je Jugoslavija kot 
država utrpela ogromno gospodarsko škodo. Zato bi bilo po mnenju pravo
branilstva odgovornost SFRJ oz. RS v zvezi s trditvami oškodovancev, da jim 
niso bila izplačana tista sredstva, ki naj bi jih SFRJ dobila in so bila name
njena za njihovo škodo, glede na navedeno zgoraj dejansko ugotoviti z raz
lago mednarodnih sporazumov. Kot rečeno pa tudi v primeru, da je to, kar 
je SFRJ dobila od držav agresork, bilo namenjeno posameznim oškodovan
cem, ni podana pravna podlaga za vso zahtevano odškodnino, saj RS ni od
govorna za večjo odškodnino, kot je bila oz. bi ji bila dejansko izplačana. Re
publika Slovenija pa tudi ni odgovorna za morebitno krivdno odgovornost 
SFRJ v zvezi z izterjavo vojne škode, ker se po splošnih pravnih načelih pri 
nasledstvu države tako imenovana deliktna odgovornost države predhodni
ce ne prenaša na državo naslednico. 

Glede pravne podlage morebitnih odškodninskih zahtevkov RS proti oku
patorskim državam pa pravobranilstvo meni, da bo ob določitvi 3 . člena 
Ustavnega zakona za izvedbo temeljne ustavne listine o samostojnosti in 
neodvisnosti RS, ki določa, da na ozemlju RS veljajo mednarodne pogodbe, 
ki jih je sklenila SFRJ in se nanašajo na RS, potrebno upoštevati vso povoj
no diplomatsko delovanje med SFRJ in državami agresorkami, s katerimi pa 
doslej ni bil sklenjen mirovni sporazum za ureditev vprašanja vojne odškod
nine. Državni zbor RS je na seji v februarju letos obravnaval poročilo Vlade 
o odprtih vprašanjih vojne škode in v zvezi s tem sprejel več sklepov, med 
drugim tudi o izoblikovanju zahtevkov Republike Slovenije napram Zvezni re
publiki Nemčiji, Republiki Italiji in Republiki Madžarski za plačilo vojne od
škodnine. Iz navedenih sklepov Državnega zbora RS je moč razumeti, da je 
že sprejeto stališče, da bo Vlada Republike Slovenije rešila vprašanje vojne 
odškodnine z državami agresorkami, tako do Republike Slovenije kot tudi 
do oškodovanih državljanov. 

Ministrstvo za pravosodje, Franc STANONIK, podsekretar 

Božični in novoletni prazniki že trkajo na vrata. Praznično vzdušje bo tako kot 
vsako leto tudi letos pomagalo pričarati na tisoče okrasnih drevesc, večinoma 
smrek, svetlečih, okrašenih z bleščečimi okraski, dišečih, za mnoge izmed nas 
nepogrešljivih. Ob njih se bomo veselili, praznovali, ko pa se bodo s presušene-
ga drevesa začele osipati iglice, ga bomo odvrgli v smetnjak ali v najboljšem pri
meru z njim podkurili v peči. Drevesc, ki smo jih namenili za okras, resnično ne 
čaka lepa usoda. Ker pa si večina med nami ne zna predstavljati praznikov, ki 
ne bi dišali po smrekovih iglicah, si preberimo, kako ravnati pri pridobivanju oz. 
nakupu okrasnih dreves, da bomo pri tem čim manj škodovali našim gozdovom 
in obenem upoštevali Zakon o gozdovih. 

Poglejmo najprej ekološko plat sekanja dreves za okras in kaj pomeni posek 
tisočih in tisočih drevesc za gozdni ekosistem. Če so bila drevesa izbrana stro
kovno, v okviru nege mladega gozda, to za gozd ni škodljivo, ampak koristno. 
Drevesca se lahko pridobiva tudi na presekah daljnovodov in zaraščajočih povr
šinah. Izjema so jelke, kijih zaradi ogroženosti ne pridobivamo za okrasna dre
vesa. Tisa je zaščitena in je zato pridobivanje kaznivo! 

Če srrio se odločili za nakup okrasnega drevesca na trgu, bodimo pozorni, 
saj morajo vsa drevesca imeti plombo. Če drevesca izhajajo iz zasebnih gozdov, 
plombo pridobijo lastniki gozdov, če pa gre za gozdove v lasti države, pa izvajal
ska podjetja, ki imajo pogodbo s Skladom kmetijskih zemljišč in gozdov Repu
blike Slovenije. Lastniki gozdov lahko pridobivajo okrasna drevesa iz gozdov le 
na podlagi odločbe, ki jo izda Zavod za gozdove Slovenije. Skupaj z odločbo Za
vod za gozdove Slovenije izda plombe oziroma nalepke za označevanje okras
nih dreves. Na plombi, ki je letos vijoličaste barve, je označeno območje izvo
ra drevesa (Zavod za gozdove Slovenije OE Ljubljana) in leto 2004. Cena za po
samezno plombo je 54 SIT. V ceno je vključen davek na dodano vrednost. Last
niki gozdov, ki želijo največ 25 plomb, jih lahko dobijo brezplačno, drugi lastni
ki gozdov, ki jih želijo več, pa plačajo z gotovino plombe ob prevzemu na kra
jevnih enotah Zavoda za gozdove Slovenije. Lastniki gozdov se lahko za podro
bnejše informacije o pridobivanju okrasnih dreves oglasijo po telefonu na kra
jevno enoto oz. revirnemu gozdarju revirja, kamor sodi njihov gozd. Izvajalska 
podjetja, drevesnice in drugi, ki namensko pridobivajo okrasna drevesa, dobi
jo plombe na Zavodu za gozdove Slovenije, Območna enota Ljubljana, Tržaška 
c. 2, Ljubljana. Vsa okrasna drevesa, tudi tista, ki so pridobljena v drevesnicah 
in na drugih namenskih površinah, morajo biti pri prevozu in prodaji označena 
s plombo na vidnem mestu. Označi se jih najkasneje na kamionski cesti oz. v 
drevesnici. Prodajalci okrasnih dreves na trgu morajo imeti izdane odločbe ali 
potrdilo, da so drevesa pridobljena na namenskih površinah. 

Upamo, da je odveč poudarjati, da je prepovedano in kaznivo brez plomb 
oditi v gozd, izbrati košato smrečico ali dve, jih odsekati in veselo odnesti do
mov. Za tak prekršek je posameznik lahko kaznovan z denarno kaznijo najmanj 
50.000 SIT (80. člen Zakona o gozdovih). Kazen za prevoz ali prodajo okrasnih 
dreves brez plomb pa je za pravno osebo oziroma posameznika, ki stori prekr
šek v zvezi s samostojnim opravljanjem dejavnosti, še veliko večja, najmanj 20-
0.000 SIT (79. člen Zakona o gozdovih). Pa dovolj o kaznovanju, naj bodo naše 
misli raje spodbudne, vesele, praznične! 

Ko bomo kupovali dišeči zeleni okras na trgu, se pozanimajmo, od kod priha
ja! Kupimo raje taka drevesca, ki prihajajo iz drevesnic ali s posekov pod daljno
vodi. Posebej tista iz drevesnic bodo še bolj košata, kot če bi prišla iz gozda. Ku
pimo majhna drevesa ali pa le lepo vejo, saj mora dvometrska smreka rasti kar 
kakšnih deset, petnajst let, da se bo nato štirinajst dni sušila v našem stanova
nju! Kupimo smrečico s koreninami, v loncu, dajo bomo kasneje preselili v na
ravo, vendar jo imejmo na balkonu ali vrtu, ker sicer spremembe okolja ne bo 
prenesla! Še bolje in lepše bo, če bomo okrasili kar lepo drevo pred hišo, lahko 
tudi listavec! Če se bomo odločili za umetno smrečico, pomislimo, da je izdelo
vanje takih dreves lahko okolju škodljivo, škodljivo pa je tudi, ko se hočemo pla
stičnega drevesa znebiti! 

Zavod za gozdove Slovenije, Območna enota Ljubljana, Marijana Tavčar 
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Velikoupeljska Gostilniška Agencija vas (DEZ)informira 
Ni bila JANA, ampak J(A)NA 

I V j p r e l š n l ^ E H O I C A J T N G U smo objavili vest, da je skoraj 50 let 
p^lVlNl[G'ORICI straši la JANA. Po izidu CAJTNGA so spet deževa 

>letonsKl|l(llčl^>Ne, jaz nisem straši la« , je za prmejduš zatrjeva-
<vod poslušalk n a š e g a medija. Sošo lka Jana me je pocuka 

r^ka^redi Velikih Upelj za rokav in dejala: Posluš' , a se ti norca 
IdeiasmnTBrje:^!retja Jana mi je v službi zatrjevala, da tega ni po-

iceiOTČet^B^priiatelJIca Jana, pa je trdila, da toliko let sploh še 

nima. 
feaa'jInVaorečerio Informacijo dopolnjujemo: NI BILA JANA. 
jmpajttTugoslovanska Anti Nacionalna Armada - s kratico 

Hrfl)NA"ki prav te dni ve l ičastno praznuje svoje razsuto stanje. 
lUpamo le. da je IPERIT in druge Ž L A H T N E SNOVI odpeljala s 

seboj - morda celo k Sadamu Huseinu. 

RSiZENPONARSKI SEKRETAR? 
D O M A Č E MALO D R U G A Č E 
fNa VELIKOUPEUSKI 

FAlIZENRONARSKI POSTAJI so ob 
IMIKI!AV(zlC)U namesto vozov-

Miaežku Z a g r a š k e m u ponu-
IDIRLrOMQ za generalnega 

jEKRijARJA češ , da bo odslej imel 
•poiegfflostopov do javnih stranišč 

Itudllprednost na kandidatni listi pri 
fSSrutoPjTazpisih za čiščenje le-teh. 
lli )ezeWalrazmlšl|a, da bi DIPLOMO 

-̂ gonlna drugačen način, a je 
TpSpir'le nekoliko pretrd. 

IVZROK ZA N E D O K O N Č A N I STAVEK 
Tbd komunskih svetnic pa je opozorila, da je eden od stav

kov v zapisniku n e d o k o n č a n . Vzroka ni navedla. 
|ianjBDreyerjenih virov smo izvedeli, da je zapisnikarico ob poslu-

IsanjujV^ebine glasbenega posnetka nekam pritisnilo - in je mo-
Iraiaffulno pohiteti v toaletne prostore. - Katastrofa je že tako in 

Itako, če pa ne bi ukrepala, bi bila še nekoliko več ja . 

STREL Z DUPLERICO... 
josieiperoieneil^d č lan ic poredn iškega odbora je zapisalo, da je 

" tn lk l l z KOCJANOVE FARE želel pobrati ves d'nar iz KOCJANOVE 
RjNJElin ga nameniti za KOCJANOVE FAJERBERGERJE. Pol' pa 
aSelspamffi jRovI pomočn ik i tako zagnali, da bodo se letos 
rolKOCJANOVO Š O L O prenovili, v njo nastanili samske u č h T c e , 

"*! KOCJANCI pa bodo poskrbeli za otroke, 
vetniku iz KOCJANOVE FARE se zdaj p rešerno smeje, saj je 
eotovllfda je z duplerico ustreli kar dve muhi na en mah. 

PODPIHOVALNIK 
ni izmed komunskih sej ob PREDSTAVITVI P R O R A Č U N A v 

l^mskem letu se je nekaj svetnikov zavzelo, da bi velikoupeljskl 
IfajSbTrgerji dobili vpihovalnik zraka. Zdaj, ko so ga zares dobi 

» I B p a l n e k a t e r i iz sosedstva naglas razmišl ja jo : »Lahko je njim, ko 
podpihujejo, mi pa moramo le z vodo gasit i . « 

OGLASILI so se tudi FAJERBERGERJI 
£iz JALOVE GORE in rekli: Mi pa še vode nimamo.. . « 

InlFAJERBERGERJI iz GRADCA (beri od zadaj), ki so do pred 
_Jkratklm!mornli počakat i , da jim je iz velikoupeljskega konca 

EpJohlpTite^klolk Îtvode po ceveh. Bile so tako prerešetane, da se 
TšerSesSTni dovolj namoči la , kaj šele. da bi jo bilo dovolj za gaše

nje žeje. 

SPET JE PREVLADALA KOMERCIALA 
iNaTšcj i komunskega sveta so se spet vžgal i glede limanja 

Iplakatov. To pot, ne levi in ne desni, t e m v e č KOMERCIALNI in 
NEKOMERCIALNI. Zmagali so KOMERCIALNI. Neprofitne, tur ist ič 

ne, krajevne, obvestllne, d e m o k r a t i č n e In druge nekomercialne 
table pridejo na vrsto v naslednji petletki. Zato nekateri že raz

mišl jajo, da bi komunskl svet prekrstili v komercialni sklad. 

NAKLONJENOST 
Ko Je eden od svetnikov (naklonjen k španu) predlagal prehod 

č e z cesto, je dobil odgovor, da bodo poizkusili nabaviti kanto bele 
barve. Nato je drugI svetnik (malo manj naklonjen k španu) pri
stavil svoj p lskrček za svojo barvo: »Pa še tistega pobarvajte, ki 

sem ga jaz zarisal, ko bo enkrat malar že tam.« 

NEKATERI SO IZNAD, A SVETNIK VSEENO - V(IJ)UGA 
Vsako leto se na komunskih svetih oglasijo s svojimi poroči l i 

tudi razni nače ln ik i in vodje uradov ter direktorji javnih zavodov, 
ki obč inske svetnike seznanijo s poslovanjem domicilnih ustanov. 

Pa se vedno (več ali manj) enim In istim dogaja, da ne napišejo 
niti poroč i la , niti ne poroča jo . Svetnik Vuga pa si žel i , da bi bolje 
In neposredno sodelovali. In takole Je nastal (z malenkostnimi 

S L O V N I Č N I M I popravki) tale DIALOG: 
Š p a n : »Pojma nimam, o č e m govor i te . « 

Svetnik: (spet razlaga, da to nI dobro In da jih je treba vabiti toli
ko č a s a na sejo, da poročajo. ) 

Š p a n : Pa mislite, da se kaj seklrajo zaradi tega?« 
Svetnik: Vabite jih še enkrat! 

Š p a n : »Če Jih enkrat vabim, je to dovolj. 
So pač nekatere institucije, ki so IZNAD.« 

LOKALNI HOROSKOP ZA LETO 2005 
IN DO KONCA MANDATA 2006 

V porodniš tvu EHO CAJTNGA smo se na pr iporoči lo nekaterih 
komunskih svetnikov, ki so ga dali pred dobrega leta In pol, ne

mudoma odloči l i , da uvrstimo v predsllvestrsko štev i lko EHO 
CAJTNGA tudi HOROSKOP. Aktualno in v javnosti tako priljubljeno 
delo smo prepustili vedeževalk i Fatimi, ki je med drugim odgovo

rila na naslednja vprašanja : 
KAJ SE BO GRADILO V V VELIKIH UPUAH LETA 2005? 

Poplavni dvori, 
Megleni dvori, 
Oaza VI, VII In VIII, 
Tur lst ično-oskrbni center VI, VII in VIII 
In drugI INDUSTRIJSKI objekti, 
pa DACARUA 
In še nekatere druge zgradbe represivnega aparata. 
Vse navedene zgradbe se bodo nahajale druga ob drugi, 
prebivalci in us lužbenc i v teh zgradbah pa bodo živeli v 
popolnem sožit ju - D O Č A K A L I BODO SKORAJ P A R A D I Ž . 

DO KDAJ BO ZGRAJENO: 
- hiša U Č E N O S T I v kraju ža lnega imena? 

- Do obč insk ih volitev v letu 2006. 
- ža lostna CESTA do Ža l ine? 

- Do komunskih volitev v letu 2006. 
- CESTA do Cvlkave? 

- Do Izvolitve novega špana 2006. 
- RONDO kr iž išča v VELIKIH UPUAH? 

- S o č a s n o z lepljenjem plakatov za predvolilno kampanjo 
v letu 2006. 

- K N J I Ž N I C A Velike Upije 
- Do razglasa elektlranlh komunskih svetnikov v 1.2006. 

- Z A D R Ž E V A L N I K A Bičje in Veliki potok? 
- Sredi na jveč jega jesenskega deževja in tik pred volilno 

kampanjo leta 2006. 
- VRTCA v nekdanji VELE trgovini? 

- Do zače tka lepljenja predvolilnih mega plakatov v 1.2006. 
- ZDRAVSTVENI DOM na Košakovem hribu? 

- To pa samo Bog ve. 

j O e ž e k Zagrašk i 
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ŽUPAN, OBČINA IN VI 
Spoštovane občanke, spoštovani občani, izteka se še eno leto. Verja

mem, da vam je bilo bolj kot manj uspešno in da ste ob pogledu nazaj 
zadovoljni. Upam, da se vam je izpolnilo, če ne vse vsaj del tistega, kar 
ste si želeli ob začetku. Za nas na občini je bilo leto izrazito delavno in 
lahko rečem uspešno. Navzven ni bilo ravno odmevno, zato pa je bilo ve
liko dela narejenega na načrtovanju in pripravah za pomembne in zahtev
ne naloge, ki nas čakajo v naslednjem obdobju. Vesel sem, če ste bili tu
di vi zadovoljni z nami, ko so vas potrebe, težave ali obveznosti zanesle k 
nam. Življenje, pa tudi mi na občini, žal nismo idealni in zavedam se, da 
vam ne moremo vedno pomagati. Delamo tudi napake, vendar se trudi
mo delati za vas, za našo občinsko skupnost in to čim bolje. Vse, kar de
lamo, delamo po najboljših možnostih in močeh. Konec koncev je na naši 
občini samo šestindvajset »birokratov«, nalog in obveznosti pa veliko. 

V tem letu se je za občino predvsem pa občane uspešno zaključil več
letni, naporen postopek spreminjanja občinskega prostorskega plana. V 
postopku smo uspeli pri pristojnih državnih organih za potrebe občanov 
v zazidljivost pridobiti večino želenih zemljišč. Sprememba prostorske za
konodaje in usklajevanje občinskih aktov v naslednjem obdobju bo te po
stopke za dalj časa zavrlo. Za občane in občino to pomeni kar nekajletno 
čakanje na možnost pridobitve zazidljivosti na novih parcelah. 

Končno je stekla tudi priprava projektov za izgradnjo prepotrebnega 
vodnega zadrževalnika Bičje. Ta zadrževalnik je načrtovan že od ranih 
šestdesetih let dalje in bo, po ocenah strokovnjakov, skupaj z zadrževal
nikom Veliki potok (zgraditi ga mora država) Grosupeljsko in Radensko 
polje zaščitil pred katastrofalnimi poplavami. 

Odprava prometnih zagat v občini, predvsem pa v naselju Grosuplje, je 
ena od pomembnejših nalog občinske uprave. Število vozil in s tem pro
metne težave se iz dneva v dan povečujejo, občina pa nima ne pristojno
sti ne sredstev, da bi uspešneje posegala v to problematiko. Vse glavne 
ceste v občini so državne, država pa nima denarja za vzdrževanje. Oblju
be občini se prenašajo iz leta v leto, težave pa se kopičijo. Da bi pospeši
li in nekako prisilili odgovorne v vladi k reševanju naših težav, smo v ob
čini izsilili in delno sami pripravili projekte vseh pomembnih križišč - kro-
žišč. Odkupili smo tudi že večino potrebnih zemljišč, tako da se dela lah
ko začnejo takoj in da ne bi bilo možnih izgovorov o nezagotovljenih po
gojih. Na občinskih cestah pa smo v tem letu sanirali večino najbolj kri
tičnih odsekov. 

Za izgradnjo druge faze vodovoda na Ilovo Goro so dokončani projekti 
in sklenjen je dogovor z občino Dobrepolje o sofinanciranju. Na Hudo Po
lico pa skupaj s KS dokončujemo traso za novo cesto, vodovod in elek
trični kabel. 

Uspešni smo bili tudi v pripravi projektne in izvedbene dokumentacije 
za izgradnjo objektov: centralna občinska Knjižnica Grosuplje, podružnič
ne OŠ Žalna, vrtca, Tečejo pa tudi priprave za projekt adaptacije Zdrav
stvenega doma. Veliko truda smo vložili v izvedbene projekte posodobitve 
podružnične OŠ Polica, vendar smo v zaključni fazi naleteli na velike, de
jansko banalne zakonske težave, tako da za projekt na Upravni enoti ne 
moremo pridobiti gradbenega dovoljenja. 

V letošnjem letu bi se morala začeti graditi tudi poslovna zgradba v ta
ko imenovanem upravnem trikotniku, kamor naj bi se vselila Upravna 
enota z vsemi ostalimi državnimi institucijami, občina pa bi pridobila no
vo sodobno in prepotrebno konferenčno dvorano. Na ta način smo žele
li občanom zagotoviti predvsem dostopnost vseh občinskih in državnih 
organov na majhnem prostoru ali po domače, da bi bilo vse pri roki. V ob
čini smo postorili vse, kar je bilo v naši pristojnosti, žal pa so dogajanja 
na vladnem nivoju v letošnjem letu očitno zavrle izvedbo tega projekta. 

Tudi za občino je uspešnost relativen pojem. Vseh nalog, ki si jih v te
kočem letu naložimo seveda ne moremo izpolniti. Tako kot vsak občan, 
ki se loteva večjih življenjskih projektov, naleti na vrsto težav, omejitev in 
preprek, isto se dogaja tudi nam. Vedeti je treba, da v vseh postopkih in 
svojih aktivnosti v občini naletimo na vrsto večjih in manjših, velikokrat 
nerešljivih težav: nedokončani postopki denacionalizacije, nerešeni dedni 
odnosi, zemljiške špekulacije, nerešeni problemi in dolgovi iz preteklosti, 
nova in neživljenjska zakonodaja in še in še. 

Pa vendar razvoj ter napredek tečeta dalje, časa za počitek in jamranje 
nimamo. V občino prihajajo novi občani in nova podjetja. Zahteve in po
trebe skokovito naraščajo in potrebno se bo odločiti, kako dalje. Vseka
kor bo potrebno nekatere programe in projekte spremeniti in prevrednoti
ti, zamenjati prioritete. Politika bo tu morala stopiti v korak z novimi dej
stvi, se temu podrediti in zagotoviti uravnoteženost razvoja. V ta namen 
na občini za naslednje leto v okviru priprave prostorske strategije načrtu
jemo vrsto študij in projektov, kako in v katero smer nadaljevati razvoj. 

Kot kaže realnost, bodo sredstva na lokalnih nivojih vedno bolj omeje
na in ta bo treba racionalno izrabiti. Upam in želim v naše skupno dobro, 
da bo nova vlada uspešno vodila to državo, predvsem pa, da bo imela po
sluh za potrebe lokalnih skupnosti. Že zastavljene občinske naloge so v 
veliki meri odvisne od sredstev, ki so v tem trenutku z velikim trudom pri
dobljena v državnem proračunu. Pričakujemo vsaj to ali še kaj več. Priča
kujemo pa tudi zagotovitev možnosti pri pridobivanju sredstev iz evrop
skih skladov. Realizacija ali ne realizacija tega bo izrazito vplivala na na
še bodoče delo, predvsem pa razvoj. 

Občino želimo v nadalje razvijati predvsem v smeri ohranjene, prebival
cem prijazne podeželske krajine z vsem visokim nivojem družbenega, ko
munalnega in socialnega standarda. Prepričan sem, da so to tiste kvali
tete, ki si jih v tem prostoru večina nas želi. V to smer so naravnani tudi 
vsi napori občine in moji osebni. 

Župan Janez Lesjak 

SLOVENSKI DEMOKRATI NA 
IZLETU V DEŽELI REPNIC 

Grosuplje, 20. novembra 2004 - V grosupeljskem o b č i n s k e m 
odboru SDS ž e nekaj let velja nepisano pravilo, da v č a s u mla
dega vina organiziramo Izlet na eno Izmed vinorodnih p o d r o č i j 
v Sloveniji. Letos smo se o d l o č i l i za B r e ž i c e In Kozjansko; n a š i 
že skoraj tradicionalni popotniki pa so se vabilu odzvali tudi to
krat. 

Takoj po odhodu iz Grosupljega je izletnike pozdravil predsednik 0 0 
SDS Grosuplje Dušan Hočevar, ki je po priporočilih takrat še brežiške
ga župana, sedaj pa ministra za gospodarstvo, mag. Andreja Vizjaka, pri
pravil tudi program izleta. V nagovoru je g. Hočevar na kratko predsta
vil predvideno pot ter se članicam in članom SDS zahvalil za aktivno so
delovanje v predvolilni kampanji. Poudaril je, da je predsednik SDS Janez 
Janša, ki je kandidiral v volilnem okraju Grosuplje, največjo podporo pre
jel prav v občini Grosuplje. »Upam si reči, da je 0 0 SDS Grosuplje tako ali 
vsaj drugače najmočnejši občinski odbor najmočnejše politične stranke v 
Sloveniji, kar smo fizično dokazali tudi na prijateljskem predvolilnem »so
očenju« v vlečenju vrvi med sosednjimi občinskimi odbori SDS,« je svoj 
kratek nagovor hudomušno sklenil predsednik 0 0 SDS Grosuplje. 

Po kratkem postanku z nekoliko pozno jutranjo kavo in sendvičem na 
Otočcu smo pot mimo Krškega nadaljevali do Brežic, kjer smo se pod 
strokovnim vodstvom sprehodili skozi Posavski muzej. Med drugim smo 
si ogledali kosti jamskega medveda in kamnito orodje, ki predstavlja naj
starejše sledove človekovega bivanja v Posavju, ostanke prazgodovinskih 
grobišč, zapuščino Rimljanov v Posavju ter dediščino stanovanjske kul
ture, vinogradništva ter poljedelstva in živinoreje. Veliko zanimanja pa je 
vzbudila tudi najprestižnejša poročna dvorana v Sloveniji - znamenita Vi
teška dvorana Posavskega muzeja Brežice, k i je namenjena kulturnim in 
protokolarnim prireditvam najvišjega ranga. 

Po vožnji ob hrvaški meji smo prispeli do Olimja, kjer smo si pod vod
stvom patra Ernesta Benka ogledali minoritski samostan blaženega Anto
na Martina Slomška. Glavni oltar v cerkvi Marije Vnebovzete je eden naj
večjih baročnih oltarjev v Sloveniji, Stara lekarna pa je po tradiciji tret
ja najstarejša ohranjena redovniška lekarna v Evropi, takoj za Parizom in 
Dubrovnikom. Na žalost se njena oprema ni ohranila, ostale so le Lerc-
hingerjeve freske iz leta 1780, ki pa so bile v letošnjem letu temeljito ob
novljene. Na freskah so v smislu človeške zgodovine odrešenja predstav
ljeni različni svetopisemski dogodki in osebe, s posebnim poudarkom na 
sadežih in rastlinah, ki so jih uporabljali v zdravilne namene. 

V samostanski zeliščni lekarni smo se izletniki lahko oskrbeli z doma
čimi zdravili, zavili pa smo tudi v znano čokoladnico. Na bližnji Ježovniko-
vi domačiji, kjer redijo jelene, smo si privoščili daljše kosilo s pristno do
mačo obsoteljsko-kozjansko hrano ter kozarček ali dva pristne virštanj-
ske kapljice. 

Na poti nazaj proti Brežicam smo si ogledali še eno izmed znamenitih 
v kremenčev pesek izkopanih vinskih kleti. Domačini tako shrambo za vi
no imenujejo »repnica«. Tako smo druženje nadaljevali ter ob pokušanju 
vin in ob zvokih harmonike tudi zaključili v repnici Kelher na Bizeljskem. 

Janez Pintar 

PODELITEV PRIZNANJ 
ŠTEVILČNEJŠIM 
DRUŽINAM 

Komisija za priznanja številčnej
šim družinam Slovenske konferen
ce Svetovnega slovenskega kon
gresa, se je v skrbi za razvoj in ob
stoj slovenstva odločila, da ponov
no javno podeli priznanja številčnej
šim družinam (to so družine, ki imajo 
vsaj šest otrok in novorojenčka v lan
skem letu). 

Letos je SSK v prostorih kongre
sa gostil devet družin, ki imajo sku
paj kar 70 otrok. Srečanje je pote
kalo v petek, 10. decembra 2004, 
na Cankarjevi l/ l V v Ljubljani v pros
torih Svetovnega slovenskega kon
gresa. Družinam je svetovni sloven
ski kongres predal priznanja za raz
voj slovenstva ter darila, ki so jih pri
spevali sponzorji. Dve od družin pa 
je kongres predlagal za podelitev dr
žavnih priznanj pri predsedniku drža
ve, dr. Janezu Drnovšku. Srečanja se 
je udeležil tudi minister za delo, dru
žino in socialne zadeve, gospod Ja
nez Drobnič in številni člani in člani
ce svetovnega kongresa ter sponzorji 
in svojci nagrajencev. 

Matjaž Trontelj 

SLOVENSKA DEMOKRATSKA MLADINA JE PRAZNOVALA 15- OBLETNICO DELOVANJA 
Socialdemokratska mladina (SDM) je bila kot samostojna organizacija 

v okviru Socialdemokratske stranke Slovenije (tedaj še SDZ) ustanovljena 
3 1 . oktobra 1989. S tem je stopila v prostor, nad katerim je imela do te
daj monopol Zveza socialistične mladine Slovenije (ZSMS), in postala prva 
demokratična politična organizacija mladih v Sloveniji. 

Socialdemokratska mladina je bila prva organizacija, ki je že marca 
1990 s pobudo Svoboda za Slovenijo zahtevala razpis referenduma za sa
mostojno Slovenijo. Takratni DEMOS ji je sledil šele nekaj mesecev kas
neje... 

Odigrala je bistveno vlogo pri oblikovanju temeljev slovenske mladin
ske politike na demokratični podlagi. Tako je bila med ustanoviteljicami 
Mladinskega sveta Slovenije kot koordinacije slovenskih mladinskih orga

nizacij. Na podlagi njene pobude je bil ustanovljen Urad Republike Slove
nije za mladino in postavljeni temelji za podporo države njihovim progra
mom za mlade. 

S sklepom Sveta Socialdemokratske mladine s e j e organizacija 6. de
cembra 2 0 0 3 na seji sveta SDM v Grosupljem preimenovala v Slovensko 
demokratsko mladino. Slovenska demokratska mladina je podmladek Slo
venske demokratske stranke in šteje preko 4 .300 članov. Veliko članic in 
članov je bilo vključenih v letošnjo volilno kampanjo in ponosni smo, da 
je bila na listi SDS za poslanko v Državnem zboru RS izvoljena naša pred
sednica Alenka Jeraj. Poleg nje sta bila iz vrst SDM-ja izvoljena še Eva Irgl 
in Robert Horvat. 

V Slovenski demokratski mladini se zavedamo, v kako prelomnih časih 

živimo. Naša generacija je bila soustvarjalka demokratičnih sprememb, 
doživeli smo samostojno Slovenijo, v kateri lahko svobodno delamo in ob
likujemo našo skupno prihodnost. Zavedamo se, da moramo ob velikih 
spremembah, katerih del smo, prispevati svoj delež za naš boljši jutri. 

Ob petnajsti obletnici se zavezujemo, da bomo nadaljevali s spodbuda
mi za mlade, delovali v smislu čim boljšega okolja za razvoj mladih in se 
trudili za čim bolj aktivno sodelovanje mladih v družbi. 

Praznovali smo v petek, 12. novembra 2 0 0 4 , v Zgornjih Jablanah v ob
čini Kidričevo. Z nami so bili predsednik SDS in novi mandatar Republi
ke Slovenije gospod Janez Janša ter tudi nekateri poslanci DZ. Iz 0 0 SDM 
Grosuplje smo se obletnice udeležili trije člani 10 0 0 SDM. 

Mihael Hočevar, predsednik 00 SDM Grosuplje 



mmu, i mi 
OBVESTILO URADA ZA PROSTOR OBČINE GROSUPUE „ „ . , m r _ 
glede Strategije prostorskega razvoja občine Grosuplje V O D A IZ P I P E J E V G R O S U P U E I V I S E P I T N A 
(SPRO) in Prostorskega reda občine Grosuplje (PRO) 

V novembrski številki Grosupeljskih odmevov je bil objavljen daljši tekst gle
de sprejema dveh novih prostorskih dokumentov občine Grosuplje SPRO in 
PRO. 

V sklopu tega teksta je bil pod naslovom Pobude občanov opisan namen 
pobud. Na Uradu za prostor se nanje že pripravljamo in želimo, da bodo no
vi prostorski dokumenti zajeli celovito strateško vizijo občine Grosuplje, ki bo 
konkretizirana v Prostorskem redu občine (prostorski red občine bo še najbolj 
podoben prostorskemu planu ali planu zazidljivosti, ki ga večina pod tem ime
nom pozna z vsemi vsebinami Prostorsko ureditvenih pogojev). 

Z NAMENOM, DA SE PRIPRAVIMO NA POBUDE O B Č A N O V , FI
Z I Č N I H OSEB IN POBUD JAVNEGA SEKTORJA Ž E L I M O OBVESTITI 
ZAINTERESIRANE O ROKU ZBIRANJA POBUD ZA STRATEGIJO IN 
PROSTORSKI RED O B Č I N E GROSUPUE, KI JE DO V K U U Č N O 31 . 
1. 2005. 

Vse pobude naj bodo obrazložene in po potrebi dokumentirane (mapna ko
pija - ne starejša kot 3 mesece z vrisano predlagano razširitvijo zazidljivosti in 
zemljiškoknjižni izpisek - novejši). Splošni obrazec za pobude dobite na vložiš
ču Občine, lahko pa pobudo tudi sami napišete. 

Pobude, ki so bile posredovane po juniju 2001, ni potrebno ponovno vlaga
ti. 

Vse tiste, ki niso imeli s strani Vlade RS usklajenih predlogov in nimajo v PP-
dopolnitve zazidljivosti 2004, obveščamo, da je potrebno pobudo ponovno vlo
žiti in jo argumentirati. 

AŽURIRANJE PROSTORSKIH DOKUMENTOV 
Posebno obvestilo v sklopu Strategije in Prostorskega reda velja vsem ti

stim, ki imajo pridobljena upravna dovoljenja - gradbena dovoljenja in v veljav
nem Prostorskem planu, ki je bil sprejet v avgustu 2004, niso vključeni v ob
močja poselitve. Gre za t.i. ažuriranje prostorskih dokumentov. 

Prosimo vse, da nam dostavite vašo pobudo z že pridobljenimi gradbenimi 
dovoljenji na istem obrazcu kot za pobude za Strategijo in Prostorski red, s pri
logami: mapna kopija - ne starejša kot 3 mesece, gradbeno dovoljenje in iz
sek iz lokacijske (prostorske) dokumentacije, kjer je razvidna gradbena parce
la, uporabno dovoljenje - če ga imate in zemljiškoknjižni izpisek - novejši. 

OBVESTILO URADA ZA PROSTOR 
OBČINE GROSUPUE glede sprememb in dopolnitev 
prostorsko ureditvenih območij občine Grosuplje (PUP) 

Občina Grosuplje je v fazi postopka sprememb in dopolnitev prostorsko ure
ditvenih pogojev za celotno območje občine. Pup podrobneje določa namen
sko rabo v posameznih naseljih. V naselju določa npr: območja enodružinskih 
stanovanjskih hiš, vaško jedro, območja ureditve K - kmetij, območja ureditve 
V - vas, območja mešanih dejavnosti, vaške robove in zelene omejitve, v ka
terih ni dovoljena gradnja stanovanjskih objektov. 

Pozivamo vso, ki žel i te soustvarjati svoj prostor - naselje - vas, da 
nam svoje pobude sporoč i te do vk l jučno 1 4 . 1 . 2005. 

Vse pobude naj bodo obrazložene in po potrebi dokumentirane (mapna ko
pija - ne starejša kot 3 mesece s kratkim opisom pobude). Splošni obrazec za 
pobude dobite na vložišču Občine, lahko pa pobudo tudi sami napišete. 

Naslov pobud za SPRO, PRO In PUP Je: 
O b č i n a Grosuplje, Urad za prostor, Taborska cesta 2 , 1 2 9 0 Gro

suplje. 

Urad za prostor 

Opozorilo investitorjem oziroma lastnikom nedo
voljenih gradenj, ki so v skladu z 11. členom ti. 
črnograditeljskega zakona do 10.10.1993 vloži
li zahtevo za odlog inšpekcijskega ukrepa prisilne 
izvršbe odstranitve njihovega objekta in vplačali 
predpisani depozit. 

Ker se glede na določbe 201. člena Zakona o graditvi objektov (Uradni list RS, 
št. 110/02,97/03 - odl.US, 41/03 - ZVO-1,45/04 - ZVZP-A, 47/04, 57/04-
ZCS-1A in 62/04 - odl.US, ZGO-l) tistim investitorjem oziroma lastnikom nedo
voljenih (črnih) gradenj, ki so leta 1993 vložili zahtevo za odlog prisilne izvršbe 
in vplačali depozit, izteka rok za vložitev zahtev za izdajo dovoljenja za legalizaci
jo njihovih gradenj, po preteku navedenega roka pa bodo inšpektorji lahko zače
li ali nadaljevali postopek izvršbe tudi za objekte, za katere je bil vplačan depozit, 
takih objektov pa je na območju Republike Slovenije kar precej (cca 4000), kar je 
mogoče ugotoviti iz podatkov, kolikim investitorjem oziroma lastnikom takšnih ob
jektov je bil depozit vrnjen, vas naprošamo, da na svojih spletnih straneh, oglas
nih deskah ali na drug krajevno običajen način objavite naslednje 

OBVESTILO 
Investitorje oziroma lastnike objektov, ki so bili v preteklosti zgrajeni brez pred

pisanih dovoljenj in se zato štejejo za nedovoljene (črne) gradnje, opozarjamo, da 
je z določbami 201. člena ZGO-l določeno, da po 1 . 1 . 2 0 0 5 ne glede na to, da 
so v skladu z 11. členom Zakona o spremembah in dopolnitvah zakona o ureja
nju naselij in drugih posegov v prostor (Uradni list RS, št. 18/93 in 47/93, ZUN-
ČG) vložili zahtevo za odlog inšpekcijskega ukrepa prisilne izvršbe odstranitve nji
hovega objekta in vplačali predpisani depozit, ne bodo več varovani pred takšno 
prisilno odstranitvijo, razen če so pri krajevno pristojni enoti že vložili oziroma bo
do najpozneje do 3 1 . 1 2 . 2004 vložili zahtevo za njihovo legalizacijo. Investitor
ji oziroma lastniki takih objektov, ki so v območju Triglavskega narodnega parka, 
pa morajo vložiti zahtevo za legalizacijo najpozneje do 1 4 . 1 . 2 0 0 5 , ker so uredbe 
o prostorskih ureditvenih pogojih za sanacijo degradiranega prostora na območ
ju Triglavskega narodnega parka (Uradni list RS, št. 119/02) začele veljati 1 4 . 1 . 
2003. 

Zato vsem takšnim investitorjem priporočamo, da čimprej, najpozneje pa do 
3 1 . 1 2 . 2004 oziroma najpozneje do 1 4 . 1 . 2 0 0 5 pri krajevno pristojni upravni 
enoti vložijo zahtevo za izdajo gradbenega dovoljenja. 

M a g Sanja TRAUNŠEK, DIREKTORICA Urada za graditev In sistem prostora 

JKP Grosuplje je bil v zadnjem času večkrat na prepihu javnosti zaradi za
gotavljanja primernega nadzora nad kakovostjo pitne vode. Tomaža Riglerja 
smo povprašali, kakšno vodo pijemo v Grosupljem. 

Kakšno je trenutno stanje pitne vode v obč in i , č e sledimo trenut
nim analizam pristojnih s lužb In ne nazadnje nadzoru JKP Grosuplje? 

Trenutno je stanje pitne vode v redu. Preživeli smo velike padavine v ok
tobru in tedaj je bilo stanje nekoliko slabše. Zaradi visokih vod in podtalnic 
je prišlo do zakalitev in motnosti pitne vode, sedaj pa je to mimo in ocenju
jemo, da je kakovost v redu in stabilna. 

Č e bi morali pitno vodo pri nas o z n a č i t i z oznakami: kakovostna 
voda, zmerno o p o r e č n a ali nepltna voda - katero bi Izbrali? 

Odvisno od zajetij. Če so zajetja na kraškem delu, ki so podvržena spre
membam glede na padavine, bi rekel, da je kvaliteta slabša. Na dolomitnih 
področjih severno od avtoceste pa je kvaliteta dobra, celo zelo dobra. 

Kdaj Je voda pravzaprav o p o r e č n a , neprimerna za u ž i v a n j e ? 
Voda se analizira po dveh postopkih. Gre za mikrobiološko in kemično 

analiziranje vode. Pri kemiji se poleg vsebnosti težkih kovin analizirajo tudi 
lastnosti vode: izgled, vonj, okus, bistrost. Uporabnik lahko že po teh indicih 
vidi, ali je voda pitna ali ne. Voda naj ne bi imela ne barve, ne vonja in ne 
okusa. Pri laboratorijskih analizah se ugotavlja vsebnost snovi v vodi in se 
primerja s pravilnikom. Če so mejne vrednosti prekoračene, voda ni zdrav
stveno ustrezna. 

Kaj vpliva na o p o r e č n o s t vode? 

Voda postane oporečna, koje kontaminirana z določenimi substancami. 
Največkrat gre za organska onesnaženja ob visokih vodah. S tem pridejo tu
di druge, manj všečne zadeve v vodo, kot so razna tekalna onesnaženja, ne

varne snovi . . . Največkrat pa gre za organsko onesnaženje z bakterijami te
kalnega izvora, kar je posledica neurejenih greznic. Velik onesnaževalec v 
naših krajih pa je tudi kmetijstvo. 

Kdo pa skrbi, da do uporabnikov p r i t e č e č i s t a , zdrava pitna vo
da? K a k š n a je tu vloga JKP? 

JKP je odgovoren in pristojen, da izvaja ukrepe, da voda ustreza vsem pa
rametrom. Odgovornost leži na upravljavcu oziroma na tistem, ki to vodo 
prodaja. 

Je klorirana voda primerna za peroralno u ž i v a n j e ? 
Stopnja dozacije klora je predpisana po pravilniku in se giblje od 0,3 do 

0,5 mg/l vode. Kloriranje je eden od načinov izboljšanja stanja vode in je 
povezan s sanacijskimi ukrepi. 

K a k š n e ukrepe kanite Izvajati naprej, kako resno pristopate k 
vodni problematiki? 

Ves čas se nam kažejo pristopi in sanacije ter izboljšave. Po zadnjih do
godkih v naši bližini stikamo glave in razmišljamo, kaj bi bilo potrebno sto
riti. 

Š e morda napotek za tiste, ki vodo už iva jo samo Iz pipe. Je v 
Grosupljem In okolici p r ipo roč l j i va , primerna za pitje ali naj raje 
posegajo po u s t e k l e n i č e n i vodi? 

Rekel bi, da je voda v Grosupljem, Šmarju in okolici primerna za pitje, saj 
se dobavlja iz globokih vrtin. Podtabor in del Škocjanskega hribovja je ob 
nalivih morda bolj obremenjen in tedaj je priporočljivo pitje embalirane vo
de. Ko pa se razmere ustalijo, je voda tudi tam v redu. Menim, da zaenkrat 
ni bojazni zaradi pitne vode. 

Barbara Pance 

LETNI PLAN ODVOZA KOMUNALNIH ODPADKOV IN 
NEVARNIH ODPADKOV V OBČINI GROSUPUE ZA LETO 2005 
I. PRAZNJENJE ZABOJNIKOV ZA M E Š A N E KOMUNALNE ODPADKE: 
Mešane komunalne odpadke bomo odvažali po že ustaljenem planu odvo
za, in sicer vsak dan od ponedeljka do petka ne glede na praznike. 

II. PRAZNJENJE ZABOJNIKOV ZA ORGANSKE ODPADKE: 

Naselje (ulica): 

1 . Ponedel jek Grosuplje (Brinje, M a r l e s , Rožna dolina) 

2 . Torek Šentv id pri St ični , S t ična , Vir pri St ični 

3 . S r e d a 
Ivančna Gor ica , Grosuplje (Pod hr ibom, Dvori, 
Bevkova in Ljubl janska-bloki , Obr tn iška j 

4 . Čet r tek 
C ikava , Šmar je -Sap , Grosupl je (Pod g o z d o m , 
Ko lodvorska , Trubarjeva in Levstikova) 

5 . Petek 
V i d e m , Ponikve, Predstruge, Grosupl je 
(Tovarniška, Z u p a n č i č e v a , Jurč ičeva , Veselova) 

III. PRAZNJENJE ZABOJNIKOV Z E K O L O Š K I H OTOKOV IN 
ZABOJNIKOV, KJER L O Č E N O ZBIRATE ODPADKE 
(na osnovi podpisanih pogodb) 

1. Ponedel jek V občini Grosupl je (papir) 

2 . Torek V občini Grosupl je (embalaža) 

3 . S reda V obč in i Dobrepolje in Ivančna Gor ica (papir) 

4 . Četrtek 
V občini Grosuplje (steklo na 14 dni , 
z začetkom 6 . 1 . ) 

Četr tek 
V občini Dobrepolje in Ivančna Gor ica (steklo na 
14 dn i , z začetkom 1 3 . 1 . ) 

5 . Petek V občini Dobrepolje in Ivančna Gor ica (embalaža) 

IV. KOSOVNI ODVOZ ODPADKOV IZ GOSPODINJSTEV: 
V POMLADANSKEM Č A S U : 

Petek 1. 4 . 2 0 0 5 K S Račna, K S Ilova Gora , K S Sp. Sl ivnica 

Ponedel jek 4 . 4 . 2 0 0 5 K S Mlačevo , K S Ža lna , 

Torek 5 . 4 . 2 0 0 5 K S St. Jurij, K S Skocjan 
Sreda 6 . 4 . 2 0 0 5 K S Po l i ca , K S Grosupl je - oko l ica 

Četrtek 7. 4 . 2 0 0 5 K S Smar je -Sap 

Petek 8 . 4 . 2 0 0 5 Grosuplje nasel je -
severno od A d a m i č e v e ceste 

Ponedel jek 1 1 . 4 . 2 0 0 5 Grosupl je nasel je -
j u ž n o od A d a m i č e v e ceste 

V JESENSKEM ČASU: 

S r e d a 2 8 . 9 . 2 0 0 5 K S R a č n a , K S Nova G o r a , K S S p . S l ivn ica 

Četrtek 2 9 . 9 . 2 0 0 5 K S M lačevo , K S Ža lna 

Petek 3 0 . 9 . 2 0 0 5 K S Št . Jurij , K S Škoc jan 

Ponedel jek 3 . 10 . 2 0 0 5 K S Pol ica , K S Grosupl je - okol ica 

Torek 4 . 1 0 . 2 0 0 5 K S Š m a r j e - S a p 

Sreda 5 . 1 0 . 2 0 0 5 Grosupl je nasel je - severno od 
Adamičeve ceste 

Četr tek 6 . 1 0 . 2 0 0 5 
Grosupl je nasel je - j u ž n o od Adamičeve 
c e s t e 

Center za ravnanje z odpadki v Špaji dolini obratuje v letnem času 
(od 16. 3 . do 14. 11.) od ponedeljka do vključno sobote od 7. do 2 0 . 
ure, v z imskem času (od 15. 1 1 . do 15. 3.) pa od 7. do 17. ure. Ob 
nedeljah in praznikih je Center zaprt. 

Občani kot f iz ične osebe lahko v obratovalnem času brezplačno od
dajate v Center s ledeče odpadke: 

- organske odpadke (odložijo se na ploščad za kompostiranje), 
- ločene frakcije, kot so steklo, papir, embalaža (odložijo se za to 

pripravljene 5 m^ kontejnerje), 
- kosovne odpadke (odložijo se na ploščad za zbiranje kosovnih od

padkov), 
- lesene odpadke (odložijo se na ploščad za kompostiranje ali na 

deponijo - odvisno od obdelave lesa), 
proti plačilu odlaganja pa lahko oddajate: 
- mešane komunalne odpadke (odložijo se v deponijo). 

Občani kot fizične osebe lahko v centru brezplačno oddate tudi ne
varne odpadke (skladišči jo se v posebej zato pripravljeni kontejner), v 
dneh obratovanja centra vendar le od 7. do 1 5 . ure. 

Vsi ostali povzročitelj i v občini Grosuplje (fizične in pravne osebe, 
ki se ukvarjate z dejavnostjo in ta povzroča nastajanje odpadkov) mo
rate strošek vseh zgoraj navedenih pripeljanih odpadkov v Center pla
čat i . 

Odlaganje gradbenih odpadkov iz naslova gospodinjstva je dovolje
no le proti plači lu. V Center lahko pripeljete le eno avtomobilsko pri
kolico - do 3 5 0 kg/na dan, vendar ne več kot 5 0 0 0 kg/leto/gospo
dinjstvo. 

Sprejem gradbenih odpadkov v Center iz naslova dejavnosti (pra
vne ali f iz ične osebe) ni dovoljeno. 

0 morebitnih spremembah plana odvoza mešanih komunalnih od
padkov ali ločeno zbranih komunalnih odpadkov in o vseh novostih 
vas bomo obveščal i v lokalnem časopisu in na lokalnem radiu. 

Ž e l i m o si, da bi tudi v b o d o č e skupaj z vami skrbeli za č i s t o In 
zdravo okolje. 

VSEM OBČANOM IN POSLOVNIM PARTNERJEM 

VOŠČIMO 

VESEL BOŽIČ IN SREČNO NOVO LETO 2005 

JAVNO KOMUNALNO PODJETJE GROSUPUE 

V. ZBIRANJE NEVARNIH ODPADKOV IZ GOSPODINJSTEV: 
V POMLADANSKEM ČASU: 

torek 1 9 . 4 . 2 0 0 5 Pol ica Parkir išče pri d r u ž b e n e m d o m u 1 4 , 0 0 - 1 5 , 0 0 h 

torek 1 9 . 4 . 2 0 0 5 M a l a vas pri Gros. Parkir išče za d r u ž b e n e m d o m u 1 5 , 3 0 - 1 7 , 0 0 h 

torek 1 9 . 4 . 2 0 0 5 Veliko Mlačevo Parkir išče pri d r u ž b e n e m d o m u 1 7 , 3 0 - 1 9 , 0 0 h 

s reda 
s reda 

2 0 . 4 . 2 0 0 5 
2 0 . 4 . 2 0 0 5 

Grosuplje Parkir išče za trgovino Z d e n k a 1 4 , 0 0 - 1 6 , 0 0 h s reda 
s reda 

2 0 . 4 . 2 0 0 5 
2 0 . 4 . 2 0 0 5 Smar je -Sap Parkir išče pred d ružben im d o m o m 1 6 , 3 0 - 1 8 , 3 0 h 

V JESENSKEM ČASU: 

torek 1 1 . 10 . 2 0 0 5 Pol ica Parkir išče pri d r u ž b e n e m domu 1 4 , 0 0 - 1 5 , 0 0 h 

torek 

torek 

s reda 

1 1 . 10 . 2 0 0 5 

1 1 . 1 0 . 2 0 0 5 

M a l a vas pri Gros . Parkir išče za d ružben im d o m o m 1 5 , 3 0 - 1 7 , 0 0 h torek 

torek 

s reda 

1 1 . 10 . 2 0 0 5 

1 1 . 1 0 . 2 0 0 5 Veliko Mlačevo Parkir išče pri d r u ž b e n e m d o m u 1 7 , 3 0 - 1 9 , 0 0 h 
torek 

torek 

s reda 1 2 . 1 0 . 2 0 0 5 Grosuplje Parkir išče za trgovino Z d e n k a 1 4 , 0 0 - 1 6 , 0 0 h 

s reda 1 2 . 10 . 2 0 0 5 Šmar je -Sap Parkir išče pred d r u ž b e n i m d o m o m 1 6 , 3 0 - 1 8 , 3 0 h 

naša prihodnost je čisto okolje 

l o č e n o 

z b i r a n j e 

o d p a d k o v 

n a s a 
p r i h o d n o s t 

j e č i s t o 
o k o l j e 
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KATERI SO RAZLOGI ZA PODRAŽITEV ODVOZA SMETI TER ZAKAJ OBČINI 
ŠE VEDNO PLAČUJEMO TAKSO ZA IZGRADNJO ZBIRNEGA CENTRA V ŠPAJI DOLINI 

S1. oktobrom 2004 se je ravnanje z odpadki v Grosupljem podražilo za 34 %. Zanimalo me je: zakaj? Odpravila sem se k direktorju Javnega komunalnega podjetja Grosuplje, 
Janezu Skarlovniku. Razložil mi je, da je podražitev odobrilo ministrstvo in da je posledica vključitve amortizacije centra za ravnanje z odpadki v Špaji dolini, uvedbe zelenih kontej
nerjev ter povečanja stroškov zaradi uvedbe ekoloških otokov. »Ekologija veliko stane«, še dodaja Skarlovnik v intervjuju, ki ga povzemam spodaj. 

No, če je povečanje cene posledica povečanih stroškov, bi to še nekako sprejeli, čeprav je podražitev res zelo visoka. Nesprejemljivo pa je dejstvo, da poleg cene za ravnanje z 
odpadki še vedno plačujemo občinsko takso, ki je bila uvedena že leta 1993 z namenom izgradnje centra za ravnanje z odpadki v Spaji dolini. Taksa znaša 100 % cene, kar pome
ni, da se z vsako podražitvijo ravnanja z odpadki poveča tudi taksa. S plačilom te takse občani vsako leto v občinski proračun vplačamo 100 milijonov tolarjev, ki bi sicer ostali v 
naših denarnicah. Občina bi takso lahko ukinila, saj z izgradnjo centra nima nobenih stroškov več. Ali torej teh 100 milijonov tolarjev občina res lahko porabi strogo namensko, kot 
to zapoveduje odlok? 

TJS: V Javnem komunalnem podjetju Grosuplje se je spreme
nila sestava enega od pomembnih organov, to je s k u p š č i n e . 
Kdo jo je sestavljal do sedaj In zakaj je do spremembe p r i š l o ? 

JS (Janez Skarlovnik - direktor Javnega komunalnega podjetja Grosup
lje): Po dopolnjenem Zakonu o lokalni samoupravi morajo občine v jav
nih podjetjih ustanoviti skupni organ kot najvišje telo upravljanja in to v 
primeru, ko več občin ustanovi skupno javno podjetje. Ta organ se ime
nuje skupščina in jo sestavljajo vsakokratni župani ustanoviteljskih ob
čin. Pred to dopolnitvijo so bili v skupščini predstavniki občinskih svetov 
posameznih občin. 

TJS: Katere so po novem funkcije s k u p š č i n e In ali so d r u g a č 
ne kot prej? 

JS: Pred to spremembo je skupščina imela manjši obseg pristojno
sti. Potrjevala je predvsem zaključni račun Javnega komunalnega podjet
ja Grosuplje in odločala o delitvi dobička. Po novem je skupščina prido
bila še večino upravljalskih nalog nadzornega sveta (določanje poslovne 
politike, sprejemanje delovnih načrtov podjetja, sprejemanje poslovne
ga poročila, obračuna in zaključnega računa JKP, odločanje o cenah...). 
Nadzor nad poslovanjem Javnega komunalnega podjetja Grosuplje bo iz
vajal poseben organ, ki smo ga poimenovali nadzorni odbor, kljub temu 
da poseben nadzorni organ v zakonu ni predviden. Imenuje ga občinski 
svet, sestavljen pa je iz predsednikov občinskih nadzornih odborov. 

TJS: Glede d o l o č a n j a cen: za d o l o č a n j e katerih cen je zadol
ž e n a s k u p š č i n a ? Ali so te enake v vseh treh o b č i n a h ? Ali se 
morajo s predlogom strinjati vsi trije ž u p a n i ali sta dovolj dva? 

JS: Najprej moramo ločiti med obveznimi in izbirnimi javnimi služba
mi. Med obvezne gospodarske javne službe spada vodooskrba, odvaja
nje in čiščenje komunalnih voda, ravnanje s komunalnimi odpadki, jav
na snaga in higiena. Poleg teh Javno komunalno podjetje Grosuplje iz
vaja še izbirne javne gospodarske službe daljinskega ogrevanja in ureja
nja pokopališča. 

Pri daljinskem ogrevanju cene določa država, pri urejanju pokopališ
ča pa so tržne in jih določi skupščina. Vse ostale cene predlaga Javno 
komunalno podjetje Grosuplje, nova skupščina (to je trije župani) pa da 
mnenje k predlagani ceni. Ne glede na to ali je to mnenje pozitivno ali 
negativno, Javno komunalno podjetje predlog novih cen pošlje v potrdi
tev in določitev Ministrstvu za gospodarstvo. 

Vse cene so po treh občinah različne, ker te cene odražajo stroške. 
Vsak sistem se namreč s finančnega vidika vodi ločeno, torej se ločeno 
ugotavljajo njegovi stroški in prihodki. Grosuplje ima na primer pri rav
nanju z odpadki visoko ceno zaradi visokega standarda. Kar 8 0 % je na
mreč individualnega odvzema, to je odvzem pri posameznih hišah in ne 
na skupnih kontejnerjih. 

TJS: K a k š n e so v a š e dosedanje I z k u š n j e . Ali na ministrstvu 
potrdijo vse predloge novih cen aH Jih kdaj tudi zavrnejo? 

JS: Predlagano povišanje cen je na ministrstvu avtomatično potrjeno 
le, ko dosega zgolj 8 0 % trenutne inflacije. Pri večjih predlaganih podra
žitvah pa so naše izkušnje take, da Ministrstvo za okolje natančno pre
gleda vsebino vsakega predloga za povečanje cen. Pozitivno mnenje k 
povišanju cene dajo le v primerih, ko je to povišanje odraz uvajanja no
vih, višjih standardov izvajanja naše službe. V primeru pozitivnega mne
nja tega ministrstva predlog potuje še na Ministrstvo za gospodarstvo, 
ki določi končno ceno, upoštevaje izračun vpliva na inflacijo. To pome
ni, da to ministrstvo potrdi predlog komunalnega podjetja ali pa predla
ga nižje povišanje cen. 

TJS: Cena ravnanja z odpadki in o b č i n s k a taksa sta se s 1. 
10. 2004 p o v e č a l i za 34 %. O č i t n o ste morali predlog dobro 
utemeljiti, č e so na ministrstvu potrdili tako veliko p o d r a ž i t e v ? 
Č e m u bo namenjen tako dobljen denar? 

JS: Podražitev je posledica treh dejavnikov: 
Prvič, razdelili smo dodatne zelene kontejnerje za organske odpadke, 

tako da je sedaj z njimi pokrita večina populacije. Za pobiranje teh od
padkov, njihovo kompostiranje in sanacijo deponijskega polja smo mora
li kupiti poseben kamion ter zaposliti novo ekipo. 

Drugič, v ceno ravnanja z odpadki, ki po novem znaša 3 . 5 3 1 , 6 1 SIT/ 
m^, smo vključili amortizacijo centra za ravnanje z odpadki v Špaji doli 
ni, ker smo začeli sedaj izkoriščati vse objekte. Na ta način na leto zbe
remo 20 milijonov tolarjev. S tem denarjem bomo lahko obnovili vozni 
park, saj en kamion stane od 25 do 30 milijonov tolarjev. 

Tretjič, v letošnjem letu smo uvedli ekološke otoke. Po Pravilniku o 
ravnanju z odpadno embalažo smo bili dolžni do konca leta 2 0 0 3 vzpo
staviti ločeno zbiranje odpadne embalaže. Zato smo v Grosupljem posta
vili mrežo osemdesetih ekoloških otokov s po tremi zabojniki: za steklo, 
papir in embalažo. To so odpadne surovine, ki jih pobiramo vsako pose
bej, z različnimi kamioni in jih nato prodajamo. Papir in embalažo odpe
ljemo v center v prebiralnico in jih tam čistimo. Odpadek, ki ga tako na
beremo, odložimo v centru, ostalo prodamo. Izkupiček od prodane em
balaže ne pokrije vseh stroškov ravnanja z njo, medtem ko pri papirju 
s prihodki iz prodaje stroške pokrijemo. Najslabši je zaslužek glede na 
stroške pri prodaji stekla. Tudi zaradi navedenega ločenega zbiranja od

padkov smo morali zaposliti dodatno ekipo in povečati vozni park. 
Trenutno imamo en ekološki otok na 2 3 0 prebivalcev. Ugotavljamo, da 

to ni dovolj gosta mreža, zato nameravamo njihovo število povečati. Sle
dili bomo cilju, da bodo vsi povzročitelji imeli peš dostop do najbližjega 
otoka. Vendar se večina ljudi otepa postavitvi ekoloških otokov v bližini 
njihovih domov, zato imamo pri iskanju lokacij velike probleme. 

Opozoriti moram še na to, da se je hkrati s povečanjem cene ravnanja 
z odpadki za enak odstotek povečala tudi občinska ekološka taksa, ki 
je določena v občinskem odloku. Uvedena je bila leta 1 9 9 3 zaradi nere
šenega problema odlagališča odpadkov. V odloku je določeno, da taksa 
znaša 100 % cene ravnanja s smetmi, zato se vsaka predlagana podra
žitev s strani JKP na položnici odrazi dvakratno, občina iz naslova te tak
se letno pridobi 100 milijonov tolarjev za občinski proračun. Če občani 
ne bi plačevali takse, bi bila cena odvoza odpadkov zanje bistveno nižja. 

TJS: N e k o č ste Izjavili, da so cene na trgu z odpadki do 
osemkrat v i š j e , kot je v JKP Grosuplje ekonomska cena z last
nim ravnanjem. Vendar verjetno zaradi tega o b č a n i nimajo 
ustrezno n i ž j i h p o l o ž n i c ? 

JS: Cena ravnanja z odpadki je odraz stroškov, ki jih imamo s pobira
njem in ravnanjem z odpadki. V velikih urbanih središčih je na majhnem 
prostoru skoncentrirano veliko število ljudi, zato je pobiranje odpadkov 
tam neprimerno cenejše. Na podeželju je poselitev veliko redkejša. Te
mu ustrezno so višji stroški. Poleg tega v Grosupljem odvažamo smeti 
vedno od ponedeljka do petka, ne glede na praznike. Če pride do okvare 
tovornjaka, moramo takoj uvesti popoldansko delo. Tak standard pa se
veda občane nekaj stane. 

Z ločevanjem odpadkov pa s e j e po drugi strani zmanjšala republiška 
ekološka taksa, ki jo moramo vsi plačevati zaradi onesnaževanja okolja. 
Le-to smo pred ločenim zbiranjem v Grosupljem plačevali za vse odpad
ke, sedaj pa je nižja, ker se več ne plačuje na zelene odpadke, steklo, 
embalažo in papir. V prihodnosti želimo v Grosupljem doseči nadaljnje 
zmanjšanje republiške ekološke takse. To bomo dosegli tako, da bomo 
za mešane komunalne odpadke pripravili zajem plinov, ki jih bomo spe
ljali na baklo in jih tam sežgali. 

TJS: O b č a n i so verjetno u p r a v i č e n o p r i č a k o v a l i , da se bo nji
hovo s k r b n e j š e ravnanje z odpadki odrazilo tudi v z n i ž a n j u ce
ne njihovega pobiranja. 

JS: Višji standard ko bomo zagotavljali, več nas bo to stalo. Zaveda
ti se moramo, da ekologija veliko stane. V uvajanje višjih standardov rav
nanja z odpadki in z odpadnimi vodami nas sili Evropa. V ta namen mo
ramo v Sloveniji sprejeti najprej ustrezno zakonodajo in nato poskrbeti 
za uvajanje teh standardov v vsakdanjo prakso, vse z namenom varova
nja okolja. Na področju ravnanja z odpadki smo z zakonodajo zelo pohi
teli, na področju odvajanja in čiščenja odpadnih voda morajo biti do 3 1 . 
12. 2 0 0 4 sprejeti lokalni zakoni. Do leta 2017 mora namreč vsaka hiša 
v naselju z več kot 50 populacijskimi enotami obremenitve imeti zagoto-
Ijeno zbiranje in čiščenje odpadnih voda, to je kanalizacijo. To bo mora
la zagotoviti občina, z novimi investicijami. V naselju Grosuplje ta krite
rij pri gospodinjstvih, ki gravitirajo na grosupeljsko čistilno napravo, že v 
tem trenutku dokaj dobro zadovoljujemo, saj je 90 % teh gospodinjstev 
že priključenih na kanalizacijo. 

TJS: Sredi l e t o š n j e g a leta ste postavili e k o l o š k e otoke. Kako 
so ljudje sprejeli to novost oz. kako so disciplinirani pri odlaga
nju r a z l i č n i h odpadkov v kontejnerje? 

JS: Dosedanji rezultati kažejo, da smo do sedaj uspeli izločiti skoraj 
10 % skupne količine odpadkov. To pomeni, da 10 % odpadkov odpade 
na odpadke, zbrane v zelenih kontejnerjih in na ekoloških otokih. Ta od
stotek se vam bo zdel mogoče majhen. Vendar je to razumljivo, saj smo 
ekološke otoke uvedli pred nekaj meseci . Pravi rezultati se po izkušnjah 
pokažejo v približno letu dni po njihovi uvedbi. Zato moramo za oceno še 
počakati. Naš cilj pa je, da bi dosegli 30 % do 4 0 % izločenih količin, to 
je količin, ki se ne odlagajo na deponiji. Na ta način bi zmanjšali vpliv na 
proizvajanje toplogrednih plinov in posledično dosegli nadaljnje zmanjša
nje republiške ekološke takse. 

TJS: V nekaterih naseljih se ljudje p r i t o ž u j e j o zaradi premajh
nega š t e v i l a kontejnerjev. Kako sledite p o v e č a n j u potreb oz. 
kdaj se o d l o č i t e za p o v e č a n j e njihovega š t e v i l a ? 

JS: Po naših podatkih in analizah en prebivalec Grosupljega ustvari na 
teden 30 litrov odpadkov, skupna količina odpadkov pa se na leto pove
ča za 10 % - odlagamo jih seveda vedno manj, ker jih sedaj del tudi pro
damo oziroma kompostiramo. 

Za vsak zaselek ali skupino hiš preračunavamo posebej potrebno šte
vilo kontejnerjev. Gibanje števila prebivalstva spremljamo tako, da prido
bimo podatke iz uradnega registra prebivalstva. Če postane stanje akut
no, lahko zagotovimo posameznemu gospodinjstvu individualen odvzem, 
to je lasten kontejner, še posebej, če je to ob poti pobiranja. To seveda 
pomeni tudi višjo ceno pobiranja za to gospodinjstvo. 

V primeru problemov je najbolje, da pobuda za proučitev situacije pri
de s terena. Zato naj se vsi občani, ki imajo tovrstne probleme, javijo pri 
nas. Mi bomo pregledali, če je dovolj kontejnerjev ter kdo odlaga nad
povprečno količino. Na podlagi tega bomo predlagali rešitev. Velikokrat 

ugotovimo, da nadpovprečno količino odpadkov odlagajo lokali, ki bi po 
odloku morali imeti lastne kontejnerje. 

Seveda pa želimo v prvi vrsti vzpodbujati posameznike in gospodinj
stva, da začnejo razmišljati o smeteh ter o njihovem sortiranju. To na
mreč lahko dodobra izprazni marsikateri kontejner. 

TJS: Ali š e vedno zagovarjate s t a l i š č e , da nI cene, da bi spre
jemali tudi odpadke od drugod? Kdo bi lahko spremenil to od
l o č i t e v ? 

JS: To še vedno velja. Prišla je pa ponovno vloga iz Domžal, ki je bila 
zavrnjena že na skupščini. 

TJS: Kaj pa sprejemanje nevarnih odpadkov? Tu mislim pred
vsem na tovornjake Iz K l i n i č n e g a centra, ki Jih nekateri ljudje 
o p a ž a j o , ko se peljejo v Š p a j o dolino. 

JS: Poročali smo že, da smo v juliju 2 0 0 3 del kompostarne v veliko
sti 2 0 0 m 2 oddali v najem podjetju AICO-EKO d.o.o., ki je na njej posta
vil avtoklav za toplotno obdelavo infektnih odpadkov. Pri tem ne gre za 
patogene odpadke, na primer igle, temveč gre za obveze, vato... Ti od
padki so zaprti v posebnih neprodušno zaprtih posodah, ki jih v kombiju 
pripeljejo v center, kjer jih v avtoklavu skupaj z embalažo pri visoki tem
peraturi dezinficirajo. Po končni dezinfekciji se kot nenevarni komunal
ni odpadki lahko odložijo na komunalno deponijo, zato jih JKP Grosuplje 
s svojim tovornjakom odvaža v Ljubljano na deponijo Barje, saj še vedno 
velja dogovor, da na našo deponijo v Špaji dolini ne odlagamo tujih od
padkov. 

Torej gre izključno za komercialni posel Javnega komunalnega podjet
ja , to je za oddajo prostora ter za dvakrat dnevni prevoz v Ljubljano. Ce
loten postopek, razen gretja vode, se dogaja v avtoklavu in je pod stal 
no kontrolo zdravstvenega inšpektorja. Potem ko na Barju niso več imeli 
prostora za avtoklav, so v zgoraj omenjenem podjetju iskali novo lokaci
jo. V Špaji dolini smo jim lahko ponudili vse potrebno, in sicer bližino ce
ste, vodo ter elektriko. 

TJS: Kako pa je z odlaganjem nevarnih azbestnih snovi v Š p a 
ji dolini? 

JS: Imamo navodilo Ministrstva, da moramo v centru sprejemati az
bestne strehe. Natančno je tudi določeno, kako moramo te strupene 
odpadke zapakirati, zatesniti in zakopati, tako da ne pride do izpiranja 
strupene snovi. Voditi moramo še evidenco o tem, kje so ti odpadki za
kopani. 

TJS: Kako pa Je bilo letos s kakovostjo pitne vode? 

JS: Imamo odlične rezultate analitike. 8 0 % vzorcev je bilo letos neo
porečnih. To je odličen pokazatelj, da res pijemo zdravo pitno vodo. Mi 
moramo vodo klorirati, tako da vsebuje od 0,3 do 0 ,5 mg klora na liter. 
Kloriranje je potrebno, ker imamo tudi površinska zajetja, ki so mikrobi
ološko obremenjena. V naravi živijo različni organizmi, ki so nato prisotni 
tudi v vodi, a zdravju niso škodljivi. Da zadostimo predpisom glede njiho
ve dopustne prisotnosti v vodi, vodo kloriramo. 

Vendar mi želimo kloriranje ukiniti, ker se mi zdi, da je neklorirana vo
da boljšega okusa. Če v Ljubljani vode ne klorirajo, bi lahko bilo tako tu
di pri nas in to bi bil velik korak naprej. To pa pomeni, da bi morali vodo 
iz drenažnih zajetij zamenjati z vodo iz globokih vrtin. 

TJS: Ali pripravljate kaj novega v zvezi z ureditvijo poslovilne
ga objekta. Menda so bili projekti pripravljeni in kupljeni ž e le
ta 1986, nato pa so ostali v predalih. 

JS: Letos smo na pokopališču uredili parkovni nasad ter novo pokop-
no polje. V bližnji prihodnosti, to je še v letošnji zimi, bomo zaprli vežice, 
tako da bo prostor ogrevan. Naslednje leto imamo v planu ureditev osve
tlitve in postavitev novih fontan, odvodnjavanje ter ureditev peš poti. 

Pripravlja pa se tudi projekt izgradnje novega poslovilnega objekta, na 
zelenici med vežico in starim pokopališčem. To naj bi bil sodoben objekt, 
kjer se bodo lahko odvijali poslovilni obredi. Tu se bodo lahko opravljale 
daritve svetih maš, namesto v cerkvi, kot je to bilo do sedaj. Nosilec pro
jekta je po odločitvi občine Javno komunalno podjetje. Idejne rešitve bo
mo skušali pridobiti z javnim natečajem v januarju prihodnjega leta. Te
mu bo sledila sprememba ureditvenega načrta ter priprava vse doku
mentacije in gradbenega dovoljenja v letu 2 0 0 5 . Objekt, ki bo financiran 
iz občinskega proračuna, naj bi se predvidoma začel graditi v letu 2 0 0 6 . 

Med ostalimi novostmi bi omenil še pripravo projekta za razširitev ka
pacitet čistilne naprave v Grosupljem v okviru projekta reševanja odpad
nih voda celotnega povirja reke Krke. To je skupni projekt 26 občin, ka
terega koordinatorje občina Novo mesto. S to razširitvijo kapacitet bo
mo presegli 1 0 . 0 0 0 enot obremenitve čistilne naprave, to pomeni ljudi, 
zato bomo morali uvesti dodatno čiščenje odpadnih voda. Sedaj vodo či
stimo mehansko in biološko, dodatno k temu bomo s postopkom deni-
trifikacije izločali iz vode še fosfor in dušik. Ker bomo s projektom kandi
dirali na evropskih skladih, bomo del financiranja verjetno pridobili tam, 
nekaj stroškov bo verjetno krila država, nekaj denarja pa bomo zbrali sa
mi iz naslova razširjene reprodukcije. 

mag. Tatjana Jamnik Skubic 
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V11 MESECIH 33 INTERVENCIJ PR0ST0V0UNEGA GASILSKEGA DRUŠTVA GROSUPUE 
Leto je naokoli In gasilci Prostovoljnega gasilskega d r u š t v a Grosuplje Imajo kaj pokazati. O njihovem delu sem se v komandnem prostoru gasilskega centra pogovarjal z mladim poveljnikom d r u š t v a 

Matijem Brodnikom In njegovim vrstnikom Iztokom Vrhovcem, ki sta mi povedala nekaj glavnih obrisov dogajanj v zadnjem letu. 
Grosupeljski gasilci ugotavljajo, da so letos poleg ostalega dela n a j v e č k r a t intervenirali na avtocesti pri prometnih n e s r e č a h In pri požar ih na gospodarskih in stanovanjskih objektih. Zasilno so po

krivali tudi strehe ob velikih neurjih (Mlles center) In pomagali tudi pri č r p a n j u vode ter reševa l i imetje pred poplavami v Grosupljem. Precej vzrokov za Intervencije pa Je še vedno zaradi č l o v e š k e malo
marnosti In nepazljivosti. 

Pri svojem delu poleg Intervencij skrbijo tudi za I z o b r a ž e v a n j e svojih č l a n o v , s tekmovanji v z d r ž u j e j o t e h n i č n o znanje in kondicijo med raz l i čn imi ekipami v d r u š t v u , poskrbijo pa tudi za prikaz vaj ob
č a n o m in nabavljajo m a n j k a j o č o (kolikor se le da) sproti zamenjujejo Izrabljeno opremo In š e marsikaj drugega. In nenazadnje skrbijo tudi za d r u ž a b n o s t med č l a n i in sokrajani. 

V letu 2004 so do 1 .12 . 2004 imeli 33 intervencij. Na klic preko pozivnikov 
so se odzvali 27- krat in 6- krat na klic prek telefonov. 

Med najtežje je spadala intervencija v Veliki Račni. Ko so jih obvestili, da je 
eksplodirala jeklenka, so takoj pohiteli tja. Srečo pa so imeli tudi gasilci, da ni 
bilo ob eksploziji nikogar (še) zraven. V intervenciji je sodelovalo čez 60 gasil
cev iz bližnje in nekoliko bolj oddaljene okolice. 0 tej nesreči je bilo nato tudi ve
liko diskusij na internetnih straneh oziroma gasilskem forumu, ki ga imajo v za
dnjih letih organiziranega tudi gasilci. 

Letos so bile za grosupeljske gasilce sorazmerno naporne tudi poplave, saj 
so marsikoga presenetile, pa tudi vprašanje je, kaj ob poplavah lahko gasil
ci naredijo. Običajno pomagajo pri reševanju premičnega imetja, vsekakor (če 
bi bilo potrebno) poskrbijo tudi za reševanje ogroženih ljudi in živali, pa poskr
bijo morda za kakšna manjša prečrpavanja vode iz poplavljenih prostorov. Tam 
pa, kjer se pojavijo tisoči, desettisoči ali morda stotisoči kubičnih metrov vode, 
pa so vsakršna črpanja iz prostorov ali poplavljenih cest nesmiselna. Prav ob 
teh poplavah pa seje zgodilo, da meteorna voda ni normalno odtekala stran od 
ogroženih in naseljenih zgradb, pač pa je zaradi visokega vodostaja vode v bliž
njem potoku, kamor so speljane kanalizacije, voda pritekala k objektom in v sa
me prostore. Po drugi strani pa je ob hudourniškem potoku Grosupeljščica tudi 
izdelava nasipov z vrečami peska nepredvidljiva in velikokrat že v naprej obsoje
na na propad. Zaradi takih situacij je prišlo tudi do nekaterih neupravičenih pri
pomb občanov, ki se na gasilstvo in reševanje ne razumejo. Bodo pa verjetno 
morali na občini (pa morda še kje) razmisliti o trajnejši zaščiti in rešitvi tega pro
blema tudi zaradi vse pogostejših neurij. 

Ob letošnjih poplavah je med drugim v Hotelu Kongo zalilo dvigalo, zato so 
pohiteli tja, da so izčrpali vodo. Vodo so črpali tudi iz treh stanovanjskih hiš in 
enega stanovanjskega bloka. 

Na Mizarstvu Grosuplje seje na srečo sredi poletja ob intervenciji vse dobro 
izteklo, saj je pri peči kurjač samo pozabil odpreti odvod v dimnik in so se pros
tori v bistvu samo zadimili. V drugem nedavnem požaru pa je bil vzrok obnova 
ostrešja oziroma gretje pri lepljenju izolirnih folij na strehi. Zgorelo je okoli 4 m 2 

obnovljene strehe, nekaj več kot 20 m 2 pa je je bilo nato treba razkopati zaradi 

PREGLED INTERVENCIJ: 

Datum Ura Lokaci ja Kratek opis intervencije 

1 5 . 1 . 2 0 0 4 1 8 : 1 7 Brvace - ob železniški progi Gorela je baraka . 

2 5 . 1. 2 0 0 4 1 0 : 3 0 M e d v e d i c a 
Reševanje p o n e s r e č e n c a (pomoč pri 
iskanju pogrešane osebe , preminu
la oseba) . 

4 . 2 . 2 0 0 4 1 6 : 0 0 Vel ika Stara vas Reševanje mrtve o s e b e iz vodnjaka. 

1 6 . 2 . 2 0 0 4 5 : 4 1 
na avtocesti I vančna Gor ica -

Grosuplje 
Gorelo je o s e b n o vozilo. 

2 5 . 2 . 2 0 0 4 1 6 : 1 6 / Lažni a larm 

1 5 . 2 . 2 0 0 4 1 : 3 0 Grosupl je 
Črpan je vode v kletnih prostorih s ta 
novanjske hiše 

2 . 4 . 2 0 0 4 1 3 : 5 3 Vel ika Račna 
Eksplozi ja pl inske jek lenke , požar na 
ve l ikem g o s p o d a r s k e m objektu . 

3 . 4. 2 0 0 4 1 4 : 4 0 Mal i Konec pri Polici Gozdni požar 

2 8 . 4 . 2 0 0 4 1 6 : 5 9 
na avtocest i Grosupl je -

Višnja Gora 
Avto je zletel s ceste . 

1. 6 . 2 0 0 4 1 6 : 4 5 po R a d e n s k e m polju 
Iskanje pogrešane osebe v vodnih 
kotanjah. 

2 0 . 6. 2 0 0 4 2 0 : 0 0 Črpanje vode na tur is t ičnem objektu. 

1 5 . 6 . 2 0 0 4 6 : 1 0 na avtocest i Ljubljana -
Grosupl je 

Gorel je tovornjak. 

2 1 . 7. 2 0 0 4 1 8 : 2 5 Mizarstvo Grosuplje 
Zapr ta d imniška vratca, zadiml jen 
prostor kuri lnice in s i los z lesnimi od 
padk i . 

2 3 . 7. 2 0 0 4 1 6 : 5 3 Grosupl je Pomoč ob neurju. 

2 4 . 7. 2 0 0 4 2 0 : 2 7 Grosupl je Goreli so o d p a d k i . 

3 0 . 7. 2 0 0 4 1 3 : 0 4 
na avtocesti Grosupl je -

V išnja Gora 
V prometni nesreč i je zagorelo oseb 
no vozilo. 

3 0 . 7. 2 0 0 4 2 1 : 2 5 Pri sk lad išču Vele Zagorela je romska baraka . 

9 . 8 . 2 0 0 4 2 1 : 0 0 Grosuplje 
Zali lo je kletne prostore v več objek
t ih. 

2 3 . 8 . 2 0 0 4 1 1 : 0 8 Grosuplje Reševanje živali iz potoka. 

2 5 . 8 . 2 0 0 4 2 0 : 0 8 Koščakov hrib Gozdni požar 

2 5 . 8 . 2 0 0 4 2 2 : 1 8 Koščakov hrib Lažni a larm 

4. 9 . 2 0 0 4 2 0 : 0 4 Grosupl je Gorel i so o d p a d k i . 

7. 9 . 2 0 0 4 2 : 1 0 Pol ica Gorel i so o d p a d k i . 

1 4 . 9 . 2 0 0 4 7 : 5 0 
na avtocest i I vančna 

Gor ica - Grosupl je Zagorel je avto. 

1 5 . 9 . 2 0 0 4 9 : 1 3 
na avtocest i Grosupl je -

V išn ja Gora Prometna nes reča 

9 . 1 0 . 2 0 0 4 1 0 : 0 7 Šmar je - S a p Zagorela s tanovanjska hiša 

10 . 10 . 2 0 0 4 8 : 0 0 Grosuplje Poplave 

1 5 . 1 0 . 2 0 0 4 1 6 : 2 8 Grosuplje Zagorelo v kletnih prostorih s tano 
vanjske hiše 

1 6 . 1 0 . 2 0 0 4 1 5 : 3 8 
na avtocesti Ivančna 
Gor ica - Grosuplje 

Avto je zletel s ceste . 

17. 10 . 2 0 0 4 8 : 0 0 Grosuplje Poplave 

17. 1 0 . 2 0 0 4 1 2 . 2 2 Grosuplje 
Črpanje vode iz več stanovanjsk ih 
his 

1 0 . 1 1 . 2 0 0 4 1 3 : 4 1 Zagradec pri Grosupl jem 
Zagorel osebn i avto neposredno ob 
zgradbi . 

2 5 . 1 1 . 2 0 0 4 2 : 3 5 Mizarstvo Grosuplje Gorela je s t reha v izdelavi . 

notranjega tlenja. Tudi ta požar seje na srečo končal z manjšo škodo in je stre
ho izvajalec obnove sorazmerno hitro popravil. 

Precej intervencij imajo tudi na avtocesti, ko se vnamejo avtomobili, ki jih 
skušajo čim prej pogasiti in hkrati zaščitijo območje nesreče. Če pa se zgodi ne
sreča, kjer je ponesrečenec vkleščen v zmečkano vozilo, pa nimajo potrebnih 
škarij in pripadajočega orodja za tako reševanje, zato pokličejo ljubljanske ga
silce. 

Velikokrat gasilce kličejo tudi občani, da gori v romskem naselju. Največkrat 
gre za kurjenje gum in drugih umetnih oziroma plastičnih mas, ki sproščajo ve
liko strupenega in umazanega dima. Večkrat pa se gasilcem ob takih alarmih 
zgodi, da »lastnika« oziroma povzročitelja ognja ni več zraven, ker se je najbrž 
ustrašil in zbežal. Sicer pa z gasilci na take požare običajno pridejo tudi polici
sti, ki ugotavljajo vzroke in povzročitelje. To pa že ni več v pristojnosti gasilcev, 
zato se s tem ne ukvarjajo. 

Letos so imeli tudi dva lažna alarma. Eden je bil posredovan v bistvu kot na
paka in je do njega prišlo zaradi pomešanih imen med naselji Zagradec in Kuž-
Ijevec. Iz Ljubljane so namreč grosupeljske gasilce obvestili, da gre za klic na 
pomoč iz Kužljevca pri Zagradcu, a so nato omenili samo Kožljevec pri Polici. 
Drugi lažni alarm pa se je zgodil, ko so delavci v gozdu neprevidno kurili odpad
ne veje na Koščakovem hribu v Grosupljem. Ko so požar praktično že pogasili 
in so ostali le še rahlo tleči ogorki, je eden od bližnjih opazovalcev javil na cen
ter za obveščanje, da spet gori. 

Na vseh 33. intervencijah je sodelovalo 390 gasilcev, ki so opravili preko 
500 delovnih ur. V to niso vštete ure pospravljanja in pripravljanja opreme za 
nove intervencije. Povprečno se je na klic pozivnika odzvalo 11 operativnih ga
silcev. Povprečni čas od alarma do izvoza iz gasilske garaže traja 3-4 minute, 
na kar so ponosni. 

I Z O B R A Ž E V A N J E 
Letos se je 8 gasilcev specialno usposobilo za uporabo izoliranih dihalnih 

aparatov. 5 gasilcev je obiskovalo predavanje in napravilo izpit za mentorja mla
dine. Šest mladih gasilcev je uspešno pridobilo čin gasilca, trije pa čin vodja 
skupine. 

TEKMOVANJA 
Na tekmovalnem področju so bili zelo aktivni, saj 

so maja imeli kar dve ekipi na državnem tekmova
nju v Kočevju. Starejši gasilci so dosegli 3. mesto, 
članice A pa 28. mesto. Starejši gasilci so uspešno 
zastopali Grosuplje na več kot 20. tekmovanjih po 
Sloveniji. Člani A l , člani B in članice A so nastopili 
na več tekmovanjih. Na občinskem tekmovanju so 
se jim pridružili še člani A. 

VAJE ZA PRIKAZ O B Č A N O M 
Štirikrat so jih obiskali otroci iz vrtca in enkrat 

otroci iz oratorija. V mesecu oktobru pa so pri Ada
mičevem spomeniku prikazali, kako ravnati v pri
meru začetnih požarov v kuhinji. 

OKTOBER - MESEC P O Ž A R N E VARNOSTI 
V mesecu oktobru se še posebej pripravijo in iz

vajajo različne vaje, da s tem izboljšajo spretnosti 
in znanja ter da predstavijo občanom, kako ravnati 
v primeru požarov. 

Poleg že omenjene vaje za prikaz gašenja poža
ra v kuhinji so v gasilskem centru preizkušali opre
mo in opravili več manjših vaj. 

Sodelovali so v vaji na Spodnji Slivnici in na vaji 
Gasilske zveze Grosuplje Požar v Boštanju 2004. 

NABAVA POSEBNE OPREME 
V letu 2004 so nabavili s pomočjo gasilske zve

ze (občine!) vpihovalnik zraka, ki služi gasilcem, ka
dar morajo v zadimljene prostore. Naprava je stala 
približno 800 tisoč sit. Z njo poleg vpihovanja zraka 
oziroma prezračevanja omogočajo lažji dostop ga
silcem znotraj zaprtih prostorov do mesta požara, 
hkrati pa z njim ohlajajo tudi zrak v prostoru. 

Prav zdaj so v gasilski tovornjak namestili pose
ben predal z ležišči za prevoz tega vpihovalnika. 

O tej napravi naj povemo še, da je bilo kar nekaj 
vroče razprave na seji občinskega sveta, ko se je 
sprejemal proračun oziroma rebalans le-tega. Eden 
od svetnikov je po posredovanju gasilcev izposta
vil to gasilsko potrebo, župan pa je zatrjeval, da (ta
krat še) ni mogoče nameniti sredstev za to napra
vo. Na koncu je »delček« sredstev vseeno našel še 
v istem letu, menda iz »prerazporeditev«. 

FINANCE 

Večino sredstev dobijo od Gasilske zveze Gro
suplje, njena sredstva pa so vezana na občinski 
proračun. Nekaj ga dobijo iz prostovoljnih prispev
kov in članarin, nekaj pa tudi od izkupička od vese
lic. Ker pa so potrebe po opremi in v zadnjem času 
tudi zakonska zahteva po osebni opremi gasilcev, 
je denarja vedno premalo. 

KADRI 

Grosupeljski gasilci se zavedajo, da je treba skr
beti za podmladek v svojih vrstah. Zato so že izob
razili 5 mentorjev za mladino. 

N A Č R T I 
V prihodnjem letu bodo spet organizirali različ

na izobraževanja, izvedli več različnih vaj in preiz
kušali po sklopih različno opremo. Nekateri se bo
do udeležili usposabljanja na Igu za razna tehnič
na reševanja. Poskušali bodo izvesti tudi »hot fire 
trenning«, kjer se bodo mladi in fizično dovolj spo
sobni učili pravilnega vstopanja v vroče prostore. V 
prihodnjem letu pa načrtujejo večjo kampanjo med 
mladimi Grosupeljčankami in Grosupeljčani, da bi 
se vključili v gasilske vrste. 

Jože MIMič 

mm 
Posredovanje gasilcev na avtocesti. 

Letos so morali v e č k r a t ukrepati tudi ob neurjih in poplavah. 

Č l a n i c e po gasilskem tekmovanju. 

Prostore grosupeljskih gasilcev o b i š č e j o v e č k r a t tudi o b č a n i , ga
silci pa jim p o k a ž e j o razna orodja In posamezne gasilske v e š č i n e . 

Pokali, ki so si jih grosupeljski gasilci pr is luž i l i s trdim 
delom v letu 2004. 

VSEM KRAJANOM ŽELIMO VESELE BOŽIČNE PRAZNIKE 
IN SREČNO IN USPEŠNO NOVO LETO. 

HVALA VSEM, KI NAM STOJITE OB STRANI S PROSTOVOLJNI
MI PRISPEVKI, S KATERIMI KUPUJEMO IN VZDRŽUJEMO NAŠO 
OPREMO, DA LAHKO ŠE BOUE IN HITREJE NASTOPAMO NA IN
TERVENCIJAH. 

ČLANI IN ČLANICE 
PROSTOVOUNEGA GASILSKEGA DRUŠTVA GROSUPUE 
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OTVORITEV NOVIH 
PROSTOROV ŠTUDENT
SKEGA KLUBA GROŠ 

Lahko bi rekli, končno. 
Končno se je v Grosupljem 
zgodilo nekaj, kar je velika 
večina mladine čakala do
bri dve leti. Vem, rekli bo
ste, kaj ste pa delali toliko 
časa? Če upoštevamo, da 
se je s projektom PROSTO
VOLJNO ukvarjala skupina 
bolj ali manj neizkušenih 
študentov, ugotovimo, da je 
izdelek tega trdega in napo
rnega dela več kot odličen. 
Ubadali smo s pridobitvi
jo zadostnih finančnih sred
stev, z iskanjem primerne
ga prostora, s pridobitvijo 
vseh dovoljenj, kjer je bilo 
potrebno že na začetku p a 
kazati veliko znanja in po
guma v trdem "boju" z ob
čino in upravno enoto. Pa 
vendar, projekt je dokon
čan in danes ga ima vsak 
priložnost videti. 

Slovesno otvoritev smo 
opravili v četrtek, 9 . 1 2 . 
2004, za prijeten zaključek 

večera pa so poskrbeli člani Big Banda Grosuplje. Prava otvoritev pa seje zgodi
la dan kasneje, ko smo odprli vrata za vse. Zabavali so nas člani glasbenih sku
pin Leaf fat in fenomenalni Big foot mama, kjer smo imeli moč videti, da bi ob ta
kih dogodkih potrebovali še enkrat večji prostor. Na tem mestu se opravičujemo 
vsem, ki ste morali ostati zunaj. V soboto se je rajanje nadaljevalo z glasbo izpod 
rok priznanega DJ-a, v nedeljo pa nas je v svet zatiranega afriškega ljudstva Nuba 
z ganljivim potopisnim predavanjem popeljal popotnik in borec za človekove pra
vice Tomo Križnar. Upamo torej, da se bodo v tem mladinskem centru prepletale 
različne ideje mladine, ki še kako potrebujejo svoj košček prostora za kvalitetno 
in brezskrbno preživljanje obštudijskega življenja. 

Se enkrat pa bi se zahvalili vsem, ki ste kakorkoli pomagali pri uresničitvi tega 
projekta. Se vidimo v novem Grošu! 

Matej Urbanija 

Ob odprtju novih G r o š e v i h prostorov Je 
spregovoril tudi ž u p a n Janez Lesjak. 

CEMU NOVI PROSTORI? 
Verjetno je potrebno glede na informacije, ki se širijo po Grosupljem, raz

ložiti, kako in s kakšnim namenom se je ŠK GROŠ odločil za tako veliko inve
sticijo. 

Vse se začne z ustanovitvijo društva ŠK GROŠ 15. aprila 1999. Takrat so 
grosupeljski študentje, ki so imeli informacije o delovanju študentskih organi
zacij v lokalnih skupnostih, izkoristili priložnost in začeli mladinsko organizira
nost tudi v upravni enoti Grosuplje. Začetki so bili bolj »revni«, koncert še v ne
kdanjem Motelu, organizacija martinovanja v Medani v Goriških brdih, nočno 
sankanje z Mangarta. 

Upravni odbor je stremel za tem, da pridobi lastne prostore, ki bi omogo
čali boljšo organiziranost društva in s tem razširitev dejavnosti. V tem iskanju 
so imeli srečo, da je podjetje GPG imelo posluh za mlade v naši upravni eno
ti, tako da so se dogovorili za najem (pod zelo ugodnimi pogoji) prostorov na 
Taborski 15a v Grosupljem. Okoli upravnega odbora so se v tem času nabrali 
aktivisti, ki so v žaru opravili veliko delo in do 1. decembra 2000 delno preob
likovali takratne prostore, v katerih je ŠK GROŠ domoval nekaj več kot tri leta. 
Na tem mestu se ŠK GROŠ zahvaljuje podjetju GPG, da je s toliko tolerance 
in minimalnimi najemnimi stroški omogočalo GROŠu nemoteno delovanje. 

Žal pa je GROŠ kmalu spoznal, da so prostori premajhni, da smo odvisni 
od najemnih partnerjev, ki imajo s »starimi« prostori drugačne načrte, kot sa
mo podpiranje mladinskih organizacij, zato je ŠK GROŠ na občnem zboru dru
štva 29. novembra 2001 sprejel odločitev o iskanju trajnejše rešitve. Cilji so 
bili zastavljeni: večji prostor, novejši, bolje opremljen, odmaknjen od spalne
ga naselja. Po pol leta smo določili objekt, podpisali pogodbo in iskali arhitek
te. Sama gradnja je zaradi pregovorno znane »hitre« slovenske birokracije in 
zakonskih določil trajala kar 2 leti in pol. Upamo, da nam bodo birokratski po
stopki v bodoče bolj naklonjeni. 

Smoter teh prostorov, v glavah večine aktivistov na takem ogromnem pro
jektu za neprofesionalce in prostovoljce, je naslednji: zgraditi prostor, mladin
ski center, ki bo služil za druženje mladih, prenos idej in izkušenj s starejših 
na mlajše. Mladinski center naj bi pripomogel tudi k pestrejši programski po
nudbi Grosupljega in s tem dvigu kulturnega nivoja, ki naj bi v programu v teh 
prostorih zajemal določen delež. Prostor s svojo audio in video opremo omo
goča zabavo mladih ob plesni glasbi, gledališke predstave, koncerte ročk, pop 
lahko tudi alter in resne glasbe, fotografske in slikarske razstave, z raznoteri
mi idejami mladih pa v njih lahko organiziramo tudi kaj drugega. 

V prostoru so stalno 3 računalniki z brezplačnim dostopom do interne-
ta, omogočen je tudi brezžični dostop (vviretess) za uporabnike prenosnikov, 
dnevno časopisje (Delo, Ekipa, Finance), tednik Mladina in mesečnika Ampak 
in Stripburger. 

Ob odprtju takega prostora v določenem kraju se vedno pojavljajo dvomi, 
ali bo ta center pripomogel k »boljši«, pestrejši prihodnosti? 

Grosuplje je kraj, ki se populacijsko izredno hitro razvija, zato Občina fi
nančno ne zmore podpirati vseh investicij (šole, zdravstveni dom, vrtci, rekre
acijske površine, asfaltiranje lokalnih cest. . . ipd.). V tej poplavi potrebnih in
vesticij se je znašel tudi mladinski center, ki je bil s strani Občine Grosuplje 
podprt z 10 mio SIT, ob dejstvu, da je ŠK GROŠ prispeval 65 mio SIT lastnih 
sredstev. Strošek investicije je zminimaliziran zaradi ogromno ur prostovoljne
ga dela ljudi, ki jim je mar za pusto in prazno Grosuplje. Če bi tudi ti dopusti
li, da se v Grosupljem nič ne godi in je potrebno za vsako zadovoljitev kultur
nih potreb v Ljubljano, da je potrebno vsem mladim na zabavo, koncert, poto
pis ali video projekcijo v Ljubljano vsak vikend, bi Grosuplje postalo le ogrom
no spalno naselje. Žal se Grosuplje zaradi poznega razvoja ne more primerjati 
s starejšimi kraji kot sta Kamnik in Vrhnika, ki imata svojo dušo v starem de
lu, kjer se poleti dogajajo festivali in mesto zaživi, zato je potrebno toliko več 
sedaj vložiti v infrastrukturo in ponujati prebivalcem kraja, občine dogajanje 
v domačem kraju. Sodelavci na projektu »Novi prostori Študentskega kluba 
GROŠ« verjamemo v to, da bomo z odprtjem mladinskega centra v Grosup
ljem pripomogli k pestrejši in konkurenčni ponudbi za zapolnjevanje obštudij
skega časa mladih. In to je vseskozi tudi naš namen. 

Gregor Steklačič 
predsednik ŠK GROŠ 2001 2004 in vodja investicije 

Srečanje članic GZ 
Grosuplje na Gatini GASILKA BITI JE LEPO 

Letošnje tradicionalno srečanje čla
nic GZ Grosuplje so nam pripravile čla
nice PGD Gatina. Na srečanju nista 
manjkala niti predsednik GZ Grosuplje 
Andrej Bahovec niti predstavnica Sve
ta članic GZ Slovenije Renata Gomboc. 
Prisrčno srečanje je potekalo pod bud
nim očesom domačinke, Hacetove na
grajenke, Minke Marinčič. 

Kratko zgodovino društva nam je 
predstavil predsednik PGD Gatina To
ne Lampret. Leta 1921 je bila ustanov
ljena gasilska četa v okviru Gasilske
ga društva Grosuplje. PGD Gatina de
luje že od davnega leta 1927. V zad
njem času si društvo prizadeva prido-

Slika na naslovnici: Praznovanje 
20 let D r u š t v a invalidov 
Grosuplje. Na sliki: Kristina 
Koncilja/UO, Anica Perme/taj-
nlca, Irena Kunej/predsednlca, 
Jure Rebolj/ predsednik UO. 

20 PLODNIH LET DRUŠTVA 
DELOVNIH INVALIDOV 

Od mladostnikov do osemdesetletnikov. Padeš lahko sam, da se pobereš, pa 
potrebuješ prijatelja. Ta židovski pregovor je svojo izpolnitev doživel ravno v sre
di delovnih invalidov iz Grosupljega. V stiski in tegobah so jim pot prekrižali pri
jatelji in trnje pod koraki znali spremeniti v cvetje. 

Društvo grosupeljskih invalidov se je konstituiralo pred dvajsetimi leti. Ne
koč so medse sprejeli vsakega invalida, sedaj pa samo tiste, ki so se poškodo
vali ali so zboleli med delovno obveznostjo. »Član mora imeti določeno katego
rijo in stopnjo invalidnosti, kar dokazuje z invalidsko odločbo,« nam je poveda
la dolgoletna predsednica Irena Kunej. »Nadzor je zelo strog. Zveza natančno 
preverja odločbe, ali članom pripada določena oblika programa.« Društvo se je 
vsa leta spopadalo s prostorsko stisko in neugodnimi lokacijami - sedaj se sti
skajo v tesni sobici v družbenem domu, po rušenju objekta pa naj bi jim pripa
dli prostori gradu Brinje - pa tudi sredstva jim niso bila ravno naklonjena. Delo
vni program društva obsega široko paleto socialnih vsebin. Z njimi nas je sez
nanila desna roka predsednice, tajnica Anica Perme: »Organiziramo srečanja 
in obiskujemo težke in nepokretne invalide ter nudimo pomoč. Namen naše
ga društva je nuđenje osebne in socialne pomoči, pomoči invalidom po težkih 
operativnih posegih ali po nastanku invalidnosti. Skrbimo za ohranjanje psiho
fizičnih sposobnosti invalidov in vzpodbujamo njihovo ustvarjalnost ter integra
cijo v kulturno in družabno življenje.« 403 invalidom iz občin Grosuplje, Ivanč-
ne Gorice in Dobrepolja poskušajo napraviti življenje kar se da prijazno in znos
no. Vsako leto jih odpeljejo na letovanje, romanje, izlete, pohode, peljejo jih v ki
no, zanje organizirajo različne delavnice (bioenergija, korektivna telovadba, me
ditacija, sprostitvene delavnice...), športna tekmovanja in obiske pri zdravniku 
(merjenje tlaka, merjenje gostote kostne mase), nudijo jim pravno pomoč in pri
pravljajo različna praznovanja. »Glavni cilj delovanja društva nekoč je bilo dru
ženje, sedaj pa je to socialna podpora. Za delovanje prejmemo zelo malo sred
stev od zveze, nekateri pa tudi ne plačujejo članarine, ker sami ne zmorejo te
ga bremena. Izvajamo pa pet programov. Invalide obiskujemo po domovih sta
rejših občanov in na domu, obiščemo vse operirance po bolnišnicah in jih raz
veselimo s simboličnim darilom. V Ponikvah organiziramo praznovanje 8. mar
ca in silvestrovanje. Invalidom poskušamo popestriti njihov vsakdan. Invalide, ki 
so še v delovnem razmerju, pošiljamo na izobraževalno-rehabilitacijske progra
me v zdravilišča.« Želja in potreb je veliko: »Ljudje največ iščejo druženje. Dolg
čas jim je, zato poskrbimo, da se ne počutijo odrinjene iz družbe,« Anica Per
me tolmači cilje delovanja. »Kadar organiziramo letovanja, starejši s seboj vza
mejo tudi vnuke. Pravijo, da je to zanje najlepši čas v letu.« Starostna slika čla
nov je sila pestra. Društvo delovnih invalidov Grosuplje je vključeno v Zvezo de
lovnih invalidov Slovenije. Njen namen je vključevanje invalidov v družbo in so
delovanje v vsakdanjem življenju, delovanje proti diskriminaciji invalidov in spo
štovanje osnovnih človekovih pravic ter prizadevanje za njihovo večjo gmotno, 
socialno in pravno varnost. Zato se je na svečanost odzval tudi predsednik Zve
ze delovnih invalidov Slovenije, dr. Miran Kranjc, ki je predsednici in društvu iz
ročil posebni priznanji. Društvo delovnih invalidov Grosuplje pa na svoji poti ne 
bi zmoglo nuditi opore tolikšnemu številu bolnikov, če mu ob strani, pa čeprav s 
skromno pomočjo, ne bi stale tudi občinske institucije. Oba predstavnika lokal
ne skupnosti Grosuplje in Ivančna Gorica, župana Janez Lesjak in Jernej Lam
pret, sta invalide počastila s svojo prisotnostjo na praznovanju. Društvo se jima 
je zahvalilo z zahvalama. Prav tako so bile podeljene zahvale in skromna dari
la za dolgoletno pripadnost in delo v društvu. Največja zahvala pa je upravičeno 
pripadla dolgoletni predsednici Ireni Kunej in njeni desni roki, tajnici Anici Per
me s Spodnje Slivnice. 

Barbara Pance 

D r u š t v o delovnih invalidov Grosuplje na enem od izletov - v M e đ u g o r j u . 

biti zemljišče za izvajanje gasilskih vaj 
in športno rekreativno dejavnost. Dru
štvo je opremljeno s starejšim kombi
niranim vozilom TAM, orodnim vozilom 
z gasilskim priklopnikom ter motorno 
brizgalno Rosenbauer. 

Članice PGD Gatina so zelo aktiv
ne v zadnjem desetletju. Organizirajo 
razne prireditve: ob materinskem dne
vu, obisk Miklavža, prireditev ob lipi za 
dan državnosti. Vedno priskočijo na 

pomoč pri čiščenju gasilskega doma, 
veselicah, pogrebih. Zelo uspešna na 
tekmovanjih je desetina članic A. 

Ženske v okviru PGD Gatina že v 
preteklosti niso bile od muh. Nekoč je 
zagorelo gospodarsko poslopje na Ga
tini. Vzrok je bila otroška igra. Ženske 
so se takoj znašle, pripeljale gasilsko 
opremo na požarišče, še predno so se 
možje lahko vrnili iz raznih služb v Gro
supljem. 

Po predstavitvi zgodovine in delova
nja društva je sledil kulturni program, 
ki so ga pripravili najmlajši: Maja, Ži
ga, Urša, Žan, Lora, Eva, Jani. Srečanje 
smo nadaljevale s klepetom ob ban-
ketni mizi, ki je bila obložena s sami
mi dobrotami. Za družabni del progra
ma je poskrbel Boštjan. Ob zvokih har
monike se je rajanje nadaljevalo še po
zno v noč. 

Wasra Strmljan 



FOTOREPORTAZA Z MED
OBČINSKEGA SREČANJA 
PODEŽELSKIH ŽENA 

Članice Društva podeželskih žena »Sončnica« so letos poleg šte
vi lnih drugih akt ivnost i priredile v sodelovanju s K S S tudi medobč in 
sko srečanje društev, ki se ga je udelež i lo preko 120-č lanic treh so
rodnih društev (poleg grosupel jskega še društv i iz Ivančne Gorice in 
Dobrepolja). 

Gostitel j ice so gostjam pokazale Županovo jamo z okol ico , obis
kale pa so tudi kmetijo Škerjanc v Ponovi vas i , kjer sta vse priso
tne gostol jubno sprejela in j im predstavi la svojo kmetijo g. in ga. 
Virant. 

Po ogledih smo se vsi prisotni podali v Zagradec, kjer smo v go
sti lni Lunca spremljal i kulturni program, ki so ga za nas pripravi l i : 
Folklorna skupina Račna s svojimi mladimi plesalc i in pevci, pevski 
zbor Lastovke ter harmonikaš Marjan Skubic . Po hrani za dušo smo 
si pr ivošči l i še dobro kosi lo, ki je med pri jatel jskim klepetom prehi
tro mini lo . 

Skupna ocena srečanja je bila od l i čna , saj si na ta način tako 
strokovno, kulturno kot prijateljsko podajamo roke in sk lepamo vezi 
tudi preko meja naše obč ine . 

Irma Lekan, kmetijska svetovalna služba 

KER PA SE B L I Ž A J O S HITRIMI KORAKI P R A Z N I Č N I 
DNEVI, KI NAS SPOMNIJO NA TOPLO IN VARNO D O M A Č E 
O G N J I Š Č E , VAM Č L A N I C E D P Ž » S O N Č N I C A « Ž E L I M O , NAJ 
B O Ž I Č PRINESE MIR IN SPOKOJNOST V V A Š E D U Š E , PRIHA
J A J O Č E LETO PA NAJ BO PRIJAZNO, ZDRAVO, Z OBILNO SA
DOV IN M E D S E B O J N E G A RAZUMEVANJA . 

MIRO VREG, 3. PREDSEDNIK TURISTIČNEGA IN 
OKOUSKEGA DRUŠTVA ŽUPANOVA JAMA GROSUPLJE 

Miro Vreg, predsednik TOD Županova ja
ma Grosuplje, je prijeten sogovornik. Dela
ven človek je in vedno poln idej. 

Rojen je bil v gostilniški družini v bližini 
Ptuja, v vinorodnih področjih Haloz. Že do
ma je delal v gostilni in trgovini. Številna 
družina in vojna sta ga še zelo mladega za
znamovali in zgodaj je odšel od doma v šole 
in kasneje iskat službo. Dvajsetleten fantje 
prišel v Ljubljano, kjer je delal kot komerci
alist na vodilnih delovnih mestih v trgovskih 
podjetjih s tehničnim blagom. 

Leta 1976 je prišel v Grosuplje in si v Bri
nju postavil hišo. Leta 1980 je prevzel direk
torsko mesto na Partnerju, kjer je tudi doča
kal upokojitev. Preveč energije je imel v sebi 
in veliko izkušenj, ki bi jih rad uporabil v praksi, zato se je odločil za delo v Turistič
ni zvezi Grosuplje. Človek z bogatimi izkušnjami in obilico idej ter pozitivnim občute
njem za okolje se je razdajal tudi v krajevni skupnosti. Danes je še vedno, kljub le
tom in bolezni, uspešen predsednik Turističnega in okoljskega društva Grosuplje. 

Kako ste postali predsednik TD? 
Glede na to, da izhajam iz gostinske družine, sem od mladih let dalje živel s tu

rizmom, kajti tudi v naše kraje so prihajali turisti. Ko sem šel od doma v srednjo 
šolo in kasneje, ko sem se zaposlil v Ljubljani, sem stik s to dejavnostjo izgubil. A 
ko meje kar na cesti Janez Lesjak starejši ustavil in vprašal, če bi bil pripravljen 
delati v Turistični zvezi Grosuplje, ki jo je pred kratkim ustanovil, sem takoj pristal. 
Delo v turistični zvezi občine sem jemal zelo resno, vedno sem imel nove predlo
ge in ideje, zato meje leta 1991 tedanja predsednica Turističnega društva Gro
suplje Julijana Eršte predlagala za predsednika tega društva, na občnem zboru 
društva sem bil izvoljen in to delo opravljam še danes. Ob upokojitvi sem čutil, da 
moram nekaj dati kraju, v katerega sem se preselil, delal kar lep čas in v katerem 
mislim preživeti tudi tretje življenjsko obdobje. 

Ali ste Ž u p a n o v o Jamo poznali že preje? 
Jamo sem pred prevzemom predsedništva v društvu že poznal. Vodič Franc 

Kanduč je kmalu po mojem nastopu v društvu poklical, da potrebuje pomoč pri 
jami, saj je pričakoval več avtobusov obiskovalcev. Tako sem začel tudi voditi po 
jami. Zaljubil sem se v te kamne. Kdor pride le enkrat v jamo, ne more razumeti 
te ljubezni. Jaz ne vidim le kamnov, ampak občudujem njih lepoto, kije del nara
ve. Tak poseben odnos nastane, če gledaš s srcem. 

Vodenje po Jami 
Uradni vodič je bil Franc Kanduč, pomagal pa mu je Janez Žonta, ki je delal te

daj v gostišču ob jami. Ko so se zamenjali najemniki, ki niso imeli več toliko po
sluha za jamo, Kanduč večkrat ni zmogel sam sprejeti vseh obiskovalcev. Nikogar 
nisem dobil, ki bi bil pripravljen to delati, pa sem vskočil sam. Uradno nisem niko
li prevzel vodenja, toda ko seje pokazal potreba, sem šel v jamo. Najprej s Kan-
dučem, da sem se znal orientirati v jami. nato pa sem preštudiral še večino me
ni dostopne literature, obiskoval druge jame in poslušal vodiče, veliko sem se na
učil ob obiskih študentov geografije s Filozofske fakultete, ko so profesorji svojim 
študentom razlagali kras v jami in zunaj nje. Ves čas sem se moral izobraževati. 
Nikoli ne veš, koga imaš v skupini. Lahko ve več kot ti, lahko ti postavi vprašanje, 
na katerega ne veš odgovora in te spravi v zadrego. 

Vodenje po jami je zahtevno in naporno delo. Pogosto jamo obiščejo tujci, 
predvsem pohodniki, saj mimo jame vodi evropska pešpot E6. Potrebno je torej 
tudi znanje tujih jezikov. 

Sedaj že nekaj let ne vodim več po jami, saj je skoraj 500 stopnic in 610 m po
ti delo za mlajše ljudi. 

Delo v d r u š t v u 
Bil sem turistični delavec, predsednik društva in vodič po jami, pogosto tudi či

stilec. Okolico jame in samo jamo je potrebno večkrat očistiti. Stopnice v jami so 
mokre zaradi vlage, zato jih je treba večkrat pomesti. Spomladi, posebno po hu
dih zimah, je veliko dela s pospravljanjem okolice. Večino teh del skupaj s člani 
upravnega odbora društva še vedno opravljam vsako leto. Tako volonterske de
lo lahko opravlja le človek, ki je zaljubljen v te kamne. Društvo za vzdrževanje in 
življenje jame dolga leta ni dobilo nobenega denarja. Veliko se sicer da opraviti 
'udarniško1, vsega pa vendar ne. 

Turizem v o b č i n i Grosuplje 

Turistično in okoljsko društvo Županova jama Grosuplje letos praznuje 45-let-
nico delovanja in se ves čas aktivno vključuje v promocijo občine in njenih lepot. 
Že moji predhodniki so se trudili, da bi razvijali turizem v jami in v samem Grosup
ljem z okolico in tudi pod mojim predsednikovanjem je društvo nadaljevalo s tem 
delom. Ves čas smo izdajali razglednice, promocijsko gradivo, postavljali in obna
vljali usmerjevalne table ob cestah, ki vodijo k jami. V okviru društva smo ustano
vili tudi TIC - Turistično informacijski center, ki daje informacije o turističnih toč
kah, prireditvah in o vsem, kar zanima sodobnega turista. 

Urediti bi morali nekaj turističnih točk, zanimivih za turiste, in jih povezati med 
seboj. Izdati bi morali turistični zemljevid občine, pa društvo samo tega projekta 
ne zmore, čeprav smo že pripravili nekaj načrtov. 

Že vrsto let opazujem turistične tokove v okolici in dobro vem, od kod prihajajo 
obiskovalci in kaj želijo. Turizem se ne more več zapirati v meje občine. Občine od 
Kostela preko Ribnice, Velikih Lašč, Dobrepolja, Grosupljega in Ivančne Gorice bi 
morale nastopiti na trgu z enotno ponudbo kot turistična regija, z enotnim zemlje
vidom turističnih točk in objektov. 

Investicijska dela v Jami in okolici 
V času mojega vodenja društva smo postavili novi kiosk pred jamo, tlakovali 

dvorišče in uredili dohode dojame, da jih več ne spira dež, do kioska smo nape
ljali elektriko in vodo, postavili smo vodnjak, kjer si lahko obiskovalci jame očisti
jo obutev in umijejo roke. Zadnja zima je poškodovala stopnišče, zato smo se lotili 
temeljite prenove. Strme in naporne stopnice smo podaljšali in tlakovali še pot do 
jame. Tudi v sami jami smo postavili podest v Zadnji dvorani, popravili stopnice in 
povečali podest v Ledenici. 

Razmišljali smo tudi o novem vhodu v jamo, ki ne bi bil tako naporen. Po načr
tih naj bi vstopili po novem rovu kar naravnost v Permetovo dvorano, pa nam spe-
leologi in okoljevarstveniki takega posega v naravo ne dovolijo. 

Člani Jamarskega kluba Železničar iz Ljubljane so odkrili novo Igorjevo dvorano 
v ozkem kaminu Zadnje dvorane, lepo zasigano in polno kapnikov, spodaj pa še 
eno dvorano, ki pa nima kapnikov. Ti dve še nista dostopni za obiskovalce in ver
jetno še dolgo ne bosta 

U n i č e n a blagovna znamka 
Leta 1992 so se domačini odločili spremeniti ime. Društva niso nič vpra

šali, samo obvestilo smo dobili, da se jama sedaj zopet imenuje Župano
va jama. S tem so uničili blagovno znamko, ki jo je društvo gradilo od svoje
ga prevzema skrbi za jamo. Obiskovalce so zmedli. Niso vedeli, kaj naj išče
jo. Na zemljevidih in turističnih kartah se ime še dolgo ne bo spremenilo. Ko 
so turisti videli pred jamo napis Županova jama, so se obrnili in šli iskat Ta
borsko jamo. Komaj smo jih prepričali, da je to tista jama, ki jo iščejo. Poča
si se navajamo na novo ime in ponovno vzpostavljamo zaupanje, seveda z 
mnogo reklame, ki pa veliko stane. Pod imenom Županova jama se pojavlja
mo v telefonskih imenikih, v časopisih, na radiu in televiziji. 

Spremenilo se Je tudi Ime druš tva . 
Ob ustanovitvi se je društvo imenovalo Turistično in olepševalno društvo 

Grosuplje. Kasneje, še pod Lesjakovim vodstvom, so črtali besedo olepše
valno iz imena. Leta 2001 pa smo dodali še novo okoljsko temo, saj srno 
ves čas delovali na občutljivem kraškem svetu in skrbeli, da bi okolica osta
la čista, neokrnjena in da bi ohranila vse značilnosti kraške krajine. Sem 
spada tudi skrb za jamo, saj smo ob delu in z izobraževanjem spoznava
li, kaj je za tako občutljiv ekosistem dobro in kaj slabo. Nič ve ne klenkamo 
po kapnikih, ker se lahko zlomijo. V jami smo imeli tudi množične prireditve, 
pa smo jih ukinili, ker je toliko ljudi v jami veliko breme za kraško podzemlje. 

G o s t i š č e ob Jami 
Gostišče ob jami je zamenjalo 19 lastnikov, zdaj pa že več kot deset let 

stoji zaprto. Samo z gostinstvom tu ne bo mogel nihče preživeti. Družina, 
ki bi tu živela, bi se morala ukvarjati še z neko dodatno dejavnostjo. Samo 
Ipavčevi so na začetku nekako uspeli, življenjske razmere ljudi so se malo 
izboljšale, hodili so ven na kosila in večerje. Vsi naslednji gostinci niso dol
go vzdržali. 

Lastniki za stavbo niso nikoli skrbeli, vzdrževali sojo samo najemniki. 
Društvo ima dovoljenje, da uporablja le sanitarije. Jama sama zadrži obisko
valce le za uro, največ uro in pol, to pa je premalo. Potrebna bi bila dodat
na ponudba: dvorana, multimedijska oprema, ki bi pomagala prikazati kra
ški svet naše okolice v celoti in obiskovalcem posredovala širše vedenje o 
krasu in jamah. Tega tudi Postojna nima in tako bi naša jama pridobila slo
ves šolske učne jame. V prostorih doma bi lahko uredili zbirko kamnin, arhe
ološko zbirko, predstavili vodne vire, občino in njeno zgodovino (Tabor, Mag-
dalensko goro, Šmarje, Radensko polje). Tudi ponudba hrane in pijače naj 
bi bila primerna za "Jamarski dom". Predstavili bi lahko tudi projekte, ki jih 
speleologi in jamarji izvajajo v naši jami (raziskovanja novih dvoran, netopir
ji, sedimenti v vodi). 

Vzporedne dejavnosti d ruš tva In prireditve 
Ko sem pričel delati v društvu, ni bilo čutiti povezave s krajem, saj je de

lo v jami tiste, ki so sploh hoteli delati v društvu, polno zaposlovalo. Vendar 
sem čutil, da se mora društvo pojavljati tudi v Grosupljem, saj je tu sedež 
društva in ime kraja nosi društvo tudi v svojem imenu. 

Vsako leto organiziramo ocenjevanje urejenosti hiš in javnih objektov na 
področju našega društva in na tradicionalni prireditvi Zlata jesen, ki bo letos 
že enajsta po vrsti, najboljšim podelimo priznanja. Želeli smo tovrstne pri
reditve razširiti še v druge krajevne skupnosti in na področja drugih TD, pa 
nam je prisluhnila le Žalna, kjer smo izpeljali prijetno prireditev Tekmuj z na
mi, potem pa je ta projekt zaradi nezanimanja zamrl. 

Sodelovali smo tudi v regijskem projektu treh občin Dobrepolja, Grosup
ljega in Ivančne Gorice, ki so ocenjevale kulturno in naravno dediščino ome
njenega področja. Prva prireditev je bila v Višnji Gori, druga v Dobrepolju, 
tretja pa v Grosupljem z naslovom Naša kraška naravna dediščina. 

V sodelovanju z OŠ Brinje smo uspešno izpeljali projekt z naslovom Na
ravna in kulturna dediščina šolskega okoliša in si pomagali s sredstvi z raz
pisov občine in države. 

V vseh teh letih je bilo društvo dejavno še na drugih področjih. Udeleževa
li smo se sejmov Alpe Adria v Ljubljani, sodelovali na razstavah, glasbenih m 
turističnih prireditvah v kraju in okolici. 

V jami smo nekaj let organizirali nastope pevskih skupin pod naslovom 
Dobimo se v Županovi jami, pa so nam jamarji odsvetovali take množične 
prireditve, saj škodijo občutljivemu podzemnemu svetu. 

Ob 70-letnici odkritja jame smo izdali knjigo Županova jama - 70 let in s 
tako monografijo se lahko pohvali le redko katera jama v Sloveniji. 

Gospodarsko interesno z d r u ž e n j e t u r i s t i č n i h Jam - GIZ 
Aktiven sem tudi na državnem nivoju, saj je moj predlog vzpodbudil na

stanek Gospodarskega združenja turističnih jam, ki pomaga pri promociji 
jamskega turizma. Predsedniki turističnih društev, ki upravljajo jame, opre
mljene za turistične oglede, so se že preje sestajali, vendar so hoteli dati te
mu združenju organizacijsko obliko, da bi skupaj kaj premaknili na področju 
promocije in urejanja jam. GIZ je delovalo že pet let, vendar je delovanje pre
nehalo ob spremembah v Postojnski jami. Ob novih zakonodajnih spremem
bah se kaže potreba tudi po spremembah v GIZ, vendar je težko prepričati 
vse člane, kaj bi bilo bolje. GIZ deluje po načelih gospodarske organizacije, 
zveza društev pa bi lahko delovala kot društvo. Tudi pri teh spremembah ak
tivno sodelujem in upam, da bomo to združenje premaknili z mrtve točke. 

Tur i s t i čno - rek reat l vn l center Tabor - G r a d i š n l c a - Ž u p a n o v a Jama 
- projekt prihodnosti 

Če toliko let delaš v turizmu, vidiš, kaj bi bilo še treba narediti in novih 
idej ne zmanjka. Kot svoj največji dosežek štejem idejni projekt TURISTIČ-
NO-REKREATIVNI CENTER TABOR-GRADIŠNICA-ŽUPANOVA JAMA. Dolga le
ta ni bilo nobenega odziva, pred leti pa je občina le asfaltirala cesto od Veli
kih Lipljen dojame. Skupaj z Zavodom za spomeniško varstvo so začeli ob
navljati Tabor. To je šele začetek, za celovito ureditev bo potrebno še veliko 
volje in sredstev. V taborskem stolpu bi bila lahko poročna dvorana, drevo
red mladoporočencev bi rasel ob cesti od Tabora proti jami, športno-rekrea-
tivni park Gradišnica bi vabil športnike, ostali spremljevalni objekti pa bi nu
dili vse potrebne usluge, ki jih terjajo turisti moderne dobe. 

N a č r t i za naprej 
Rad bi pripeljal društvo tako daleč, da bi dobili od Ministrstva za okolje, 

prostor in energijo koncesijo za jamo po novem zakonu o jamah. Prav ta
ko bi rad, da bi Ministrstvo za gospodarstvo društvu dodelilo status dela v 
javnem interesu, da bi lahko prosili za sredstva iz državnih in mednarodnih 
skladov. Jama je neke vrste majhno podjetje, ki zahteva veliko aktivnosti. 

Marija Samec 



M i . m o i 

BREZPLAČNO PODJETNI
ŠKO IZOBRAŽEVANJE 

Obč ina Grosuplje je Iz proračuna prispevala sredstva za Izobraževa
nje, usposabljanje In svetovanje, ki je novembra In decembra za gro
supeljske podjetnike potekalo na Območn i obrtni zbornici Grosuplje 
brezplačno. 

Trem milijonom tolarjev v grosupeljskem občinskem proračunu, namenjenih za 
pospeševanje razvoja drobnega gospodarstva, je že drugo leto zapored grozilo, da 
ne bo doseglo ciljne skupine, saj ni bilo nikogar, ki bi jim dal vsebinsko podlago 
za koriščenje. Nad tem, da se obrtniki in podjetniki kronično pritožujejo nad po
manjkanjem sredstev ter nasprotnimi trditvami finančnih strokovnjakov, da je de
narja še preveč, le pobrati ga je treba znati, so se zamislili na OOZ Grosuplje. 

»Zakaj bi sredstva pustili ponikniti v integralnem občinskem proračunu, kojih 
drobno gospodarstvo tako 'krvavo' potrebuje?« je v začetku jeseni začel razmišlja
ti Jože Intihar, predsednik OOZ Grosuplje, sicer pa tudi občinski svetnik. Tako se 
je rodila ideja, da na zbornici pripravijo program, s katerim bi namen občinskega 
sveta dosegel cilj. Dilema o tem, na kakšen način bi uresničili pospeševanje raz
voja drobnega gospodarstva, je bila hitro razrešena. Najboljša naložba je nalož
ba v znanje. S to ugotovitvijo so se strinjali tudi na občini, kar je pomenilo zeleno 
luč za pripravo programa izobraževanja, usposabljanja in svetovanja za spodbuja
nje razvoja drobnega gospodarstva v občini Grosuplje. Zaradi kratkega roka za iz
vedbo (dva meseca) in slabih izkušenj glede odziva obrtnikov oziroma podjetni
kov, je padla odločitev, da bo program ponujen le-tem brezplačno. Potem ko so 
občinske strokovne službe pregledale program in je OOZ Grosuplje zbrala ponud
be izvajalcev storitev, je župan Janez Lesjak podpisal sklep o namenskem koriš
čenju sredstev. 

Računalništvo in znanje tujih jezikov sta danes med najbolj aktualnimi in zaže
lenimi znanji. Mnogi samozaposleni in predvsem majhni podjetniki že imajo raču
nalnik, a od palete možnosti, ki jih ponuja, znajo izkoristiti le kakšno. Ker posta
ja slovenski trg premajhen in hitrost odziva pogosto odloča o tem ali bo podjet
nik dobil delo ali ne, so se na zbornici odločili spodbuditi računalniško pismenost 
podjetnikov ter na ta način povečati njihovo sposobnost in možnost sodelovanja 
na EU-trgu. Na objavo petih vrst računalniških tečajev so se grosupeljski obrtni
ki in podjetniki odzvali tako množično, da je bila zaradi omejenih sredstev spreje
ta odločitev o izvedbi le dveh najbolj osnovnih tečajev. Tečaja »Računalnik za de
lo - temeljni« seje udeležilo v treh skupinah 25, »Komuniciranje z internetom« pa 
v dveh skupinah 17 obrtnikov in podjetnikov. Med tečajniki je bila dobra četrtina 
takih, ki so se prvič v življenju s prsti sprehodili po računalniški tipkovnici. Uspe
lo jim je premagati strah in odpor pred računalnikom - čudom tehnike - ki je si
cer danes že postal življenjska nuja. Nad novo pridobljenim znanjem so bili nav
dušeni. 

Mali obrtniki in podjetniki v večini slabo obvladajo znanje tujih jezikov, vendar 
šele s tem znanjem postanejo v poslovnih razgovorih res enakovredni tujim part
nerjem, obenem pa jim olajša uporabo modernih informacijskih tehnologij. Zara
di tega je bila uvrstitev učenja tujih jezikov v program pospeševanja razvoja drob
nega gospodarstva, poleg računalništva, najbolj smiselna. Na ponudbo začetnih 
tečajev poslovne angleščine in nemščine se je proti vsem pričakovanjem prijavi
lo petdeset obrtnikov in podjetnikov, kar je skoraj desetina vseh, ki imajo prijavlje
no gospodarsko dejavnost v občini Grosuplje. Žal je morala zbornica zaradi ome
jenih sredstev okrniti tudi ta del programa in sicer je odpovedala tečaj nemškega 
jezika, za katerega je bilo manj zanimanja. Od trideset prijavljenih na urah angleš
čine, ki tečejo od začetka novembra in bodo do konca decembra vsak torek in če
trtek, do danes še vztraja dvajset udeležencev, ki so nad podajanjem snovi nav
dušeni in že razmišljajo, da bi po zaključku tečaja znanje še nadgradili. Tudi med 
njimi je nekaj takih, ki so prvič v življenju dahnili »How do you do?« 

V programu so predvidena še nekatera druga usposabljanja v obliki seminar
jev in delavnic, ki se zaradi velike udeležbe tečajev računalništva in angleščine 
oziroma prekratke finančne »špage« ne bodo realizirala. Kljub temu pa bo do kon
ca leta dvakrat tedensko na OOZ Grosuplje potekalo podjetniško svetovanje za 
obrtnike in podjetnike s kakršnimikoli poslovnimi problemi in za vse tiste, ki raz
mišljajo, da bi začeli na svoje. 

Ker je bila OOZ Grosuplje zaradi omejenih sredstev prisiljena odpovedati neka
tere tečaje in usposabljanja ter se obenem zaveda, da je v občini Grosuplje še vr
sto podjetnikov, ki bi si želeli obogatiti znanje, a jim zaradi takih ali drugačnih raz
logov tega doslej ni uspelo storiti, je že pripravila program izobraževanja, usposab
ljanja in svetovanja za spodbujanje razvoja drobnega gospodarstva v letu 2005 
v upanju, da bo občinski svet tudi v prihodnjem letu našel sredstva za ta namen. 
Če se bodo pričakovanja uresničila, boste obrtniki in podjetniki ponudbo iz pro
grama zasledili v tem glasilu. 

Za konec pa še pojasnilo za dvomljivce, člane OOZ Grosuplje, ki plačujejo čla
narino. Iz članskega prispevka jim zbornica vse leto omogoča izobraževanje v 
različnih tečajih, seminarjih in delavnicah, izbirajo pa lahko med ponudbo, objav
ljeno v mesečnem glasilu. Vsakemu udeležencu sofinancira izobraževanje v viši
ni 30 odstotkov. 

Ana Vatovec 

DAN ODPRTIH VRAT V1. RAZREDU 9-LETNE OŠ 
Otroci 1. razreda iz OŠ Brinje Grosuplje so skupaj z učiteljicama in vzgo

jiteljicama v mesecu decembru pripravili dan odprtih vrat. V svoj razred so 
povabili svoje starše, bratce, sestrice, babice, dedke, tete,... 

Po jutranjem pozdravu, plesu in prebrani pravljici »Snežni medo« je de
lo potekalo v štirih delavnicah. V delavnicah so tako obiskovalci kot otro
ci preizkušali svoje ročne spretnosti. Izdelovali smo snežake iz papirja in va
te, svečnike, božično novoletne voščilnice ter obeske iz slanega testa za no
voletno jelko. 

Kljub temu da so de
lavnice potekale v dopol
danskem času, se jih je 
udeležilo veliko obisko
valcev. S skupnimi moč
mi smo izdelali veliko le
pih izdelkov, ki bodo v na
slednjih dneh krasili naš 
razred in šolo. Vsem obis
kovalcem se najlepše za
hvaljujemo za vsak del
ček svojega časa, energi
je in spodbudnih besed. 
Skupaj smo preživeli res 
lepo dopoldne! 
Zanje: vzgojiteljica 
Polona Umek 

PRVI ASTRONOMSKI VEČER 
0SM0Š0LCEV OŠ BRINJE 

VESELI DECEMBER V 
OŠ LOUISA ADAMIČA 

M a n j š i r a č u n a l n i š k o voden teleskop. - Foto Branka Š k u f c a 

Astronomski večer. Večer namenjen opazovanju nočnega neba. Luna. Zvez
de. Zvezda Severnica. Ozvezdja. 

Dobila sem prijazno vabilo ge. ravnateljice Irene Kogovšek in učitelja g. Iva 
Doviča, da se skupaj z učenci udeležim opazovanja večernega neba. Z veseljem 
sem se odzvala. Tudi mene zanima, kako se vidijo različne zvezde in ozvezdja 
skozi teleskop. Ne le s prostim očesom. In kako poteka delo na terenu? 

Astronomski večerje bil tokrat namenjen učencem osmega razreda osem
letke. Organiziral ga je profesor fizike in tehnike g. Ivo Dovič. Udeležili so se ga 
učenci, kijih astronomija zanima. To opazovanje predstavlja namreč nekakšen 
uvod v poznejšo obravnavo učne snovi, povezane z astronomijo pri fiziki. To je 
prvo opazovanje, ki mu bosta sledila še dva. 

Astronomski večer se je začel v šoli, v multimedijski učilnici. Preden smo 
udeleženci odšli na teren, nam je učitelj podal in prikazal osnovne "stvari", ki 
jih bodo učenci kasneje poiskali in videli na nebu. Po uvodni predstavitvi smo 
se skupaj odpravili na bližnji hribček. Med potjo sem se pogovarjala z nekateri
mi učenkami. Povedale so mi, zakaj so se udeležile tega večera. "Zanimajo me 
zvezde. Na morju vedno gledam v nebo in poiščem mali in veliki voz," je pove
dala Maja Čabraja. Dodala je, da če bi bila v programu devetletnega izobraževa
nja, bi si zagotovo izbrala izbirni predmet astronomija. "Mene tudi zanima vse, 
kar je povezano s pojavi na nebu. Sama sem že večkrat iskala določene zvez
de na nebu, vendar jih nisem našla. Ko sem dobila učbenik za fiziko, sem ta
koj poiskala strani, na katerih se nahaja astronomija. Vse se takoj prebrala," je 
navdušeno razlagala Patricija Sabolj. 

Učence sta poleg učitelja spremljali še dve profesorici Katja Kmetec in Alen
ka Bergant Merela. Po nekaj minutah hoje, smo prispeli na hribček, namenjen 
opazovanju. G. Ivo Dovič je z avtom pripeljal potreben "material" za delo. Pri 
tem mu je pomagal učenec David Glušac. Dva teleskopa. Dobsonov teleskop 
premera 20 cm in manjši računalniško voden teleskop premera 7 cm, ki ima 
računalnik in se sam orientira. Daljnogled. Svetilke. Zvezdne karte. 

David je skrbel za mali teleskop. Videla sem, da z veseljem pazi na teleskop 
in išče zvezde. Mimogrede mi je povedal, da njega zanima vsa snov pri fiziki, ne 
le astronomija. 

Učitelj je postavil Dobsonov teleskop in ga usmeril v Luno. Manjši teleskop 
je postavil na majhno mizo. Opazovala sem učence. Z navdušenjem so "kukali" 
skozi manjši in večji teleskop in se navduševali nad videnim. Najprej je bila na 
vrsti Luna, ki seje zelo dobro videla. Natančno smo lahko opazovali njen relief. 

Učenci so dobili zvezdne karte in nalogo, da poiščejo različna ozvezdja. Se
veda seje bilo potrebno najprej orientirati, pravilno postaviti zvezdno karto. Po
iskati zvezdo severnico. Obe učiteljici sta pomagali učencem. Sandra Menhard 
mije pokazala Kasiopejo, Andromedo, Veliki voz, Severnico in Mali voz. Doda
la je še, da je prej znala poiskati samo ozvezdje Velikega voza. Žan Rus je pove
dal, da tudi sam doma gleda in opazuje nočno nebo. Do sedaj je videl številne 
zvezde, samo ni vedel, kako se imenujejo. Sedaj jih je s pomočjo zvezdne karte 
in vodenja učitelja g. Doviča lahko poimenoval. Medtem ko so učenci samostoj
no raziskovali nočno nebo, je učitelj s teleskopom poiskal galaksijo Andromedo 
in zvezdno kopico Plejade. Seveda smo si vse ogledali. Čudovito. 

Kako je komentiral opazovanje g. Ivo Dovič? "Danes niso idealni pogoji za 
opazovanje. Morala bi biti popolna tema. Danes je na nebu luna. Tudi javna 
razsvetljava je preblizu in moti opazovanje. V naslednjih dveh opazovanjih bo
mo vsekakor poiskali še katerega od planetov, ker pa se podoba nočnega neba 
skozi leto spreminja, nas čaka še veliko zanimivih objektov". 

Kaj naj rečem za konec? Učenci so bili zelo navdušeni, kljub dejstvu, da je 
bilo dokaj mrzlo. Ob navdušenem iskanju in kazanju drug drugemu, kaj so na
šli na nebu, so pozabili na mraz. Mislim, da so se njihova pričakovanja uresniči
la. Prav gotovo se bodo udeležili tudi naslednji dveh opazovanj. Mogoče bodo s 
svojim pripovedovanjem pritegnili še kakšnega sošolca ali sošolko. S prijetnimi 
občutki smo se vsi skupaj odpravili domov. 

mag. Branka Škufca 

Opazovanje noč 
nega neba skozi 
Dobsonov teleskop. -
Foto Branka Š k u f c a 

Konec novembra sem opazila plakate, ki so vabili na različne dejavnosti, 
ki bodo potekale v OŠ Louisa Adamiča na Tovarniški cesti preko celega de
cembra. Celoten projekt so poimenovali Veseli december. 

Kasneje sem prejela prijazno vabilo ene izmed glavnih organizatork gdč. 
Zvonke Ziherl. Vabilu sem se odzvala in si šla ogledat otvoritveno dejavnost 
v okviru Veselega decembra, Miklavžev sejem. 

Drugi december. OŠ Louisa Adamiča. Ko sem malo pred peto uro vstopi
la v avlo šole, meje pozdravila praznična glasba, stojnice, praznično vzduš
je, čudovita scena, vrvež med še zadnjimi pripravami na praznično priredi
tev. Miklavžev sejem. Učenci in njihovi mentorji so še dokončno urejali stoj
nice. Organizatorki sta dajali še zadnja navodila vsem nastopajočim. Pred 
začetkom same prireditve sem se sprehodila med stojnicami. Čudoviti izdel
ki. Iz lesa, testa, papirja, gline. Skratka vse mogoče ideje so privrele na dan 
pri ustvarjanju izdelkov. 

Ura pet popoldne. Šolska avla se je popolnoma napolnila. Luči so ugas
nile. Oder se je osvetlil. Vsa naša pozornost se je usmerila na dogajanje 
na odru. Najprej nas je s harmoniko in pesmijo Na golici pozdravila Petra, 
učenka osmega razreda. Program sta povezovala Žan Brezec in Gaja Čefe-
rin, učenec in učenka osmega razreda devetletke. 

V polurnem programu so se predstavile s plesno točko učenke petega 
razreda in sedmega razreda devetletke. Program je pevsko popestrila Vika, 
učenka osmega razreda, ki je ob glasbeni spremljavi zapela pesem Zemlja 
pleše. Spremljali sta jo dve plesalki. Peli so tudi trije učenci petega c razre
da, in sicer praznično pesem Zvončki pojejo. Med programom je bil na oder 
povabljen tudi g. ravnatelj Božidar Gabrijel. Vse prisotne je pozdravil in se 
zahvalil vsem učencem in njihovim mentorjem za prizadevno delo, katere
ga rezultat je viden, če pogledamo izdelke na stojnicah in prisluhnemo pro
gramu. Predstavil je namen Miklavževega sejma. Zbrani denar bo namenjen 
v humanitarne namene. Šel bo v sklad za socialno ogrožene učence, ki ob
iskujejo šolo. Ob koncu govora je vsem zaželel prijeten december, s povabi
lom, da se udeležimo še ostalih dejavnosti, ki bodo potekale v decembru. 

Program se je nadaljeval z igrico Miklavž prihaja. Na koncu pa se je še 
enkrat s svojimi spretnimi prsti po harmoniki "sprehodila" Petra. Potem pa 
se je Miklavžev sejem začel. Seveda z željo, da bo uspešen in da ga bodo v 
naslednjem šolskem letu lahko ponovili. 

Potek programa na odru smo lahko spremljali tudi preko projekcije na 
platnu. Ko pa se je sejem začel, smo lahko na platnu spremljali fotografi
je otrok in mentorjev pri izdelavi izdelkov. Tudi za to je poskrbela gdč. Zvon
ka Ziherl. 

V šoli imajo novo ozvočenje, tako da smo lahko vsi prisotni slišali celo
tno dogajanje na odru. Za ozvočenje skrbi g. Davorin Marinč, ki sicer pouču
je tehnični pouk. Seveda mu pri tem pomagajo otroci. Otroke tudi navaja na 
uporabo, tako da znajo kakšno stvar tudi že sami izvesti. 

Koje bilo dogajanja na odru konec, sta si glavni organizatorki vzeli nekaj 
minut časa, gdč. Zvonka Ziherl in gdč. Janja Vilar. Skupaj smo odšle v eno 
izmed učilnic, da mi povesta, kako so potekale priprave in od kod jima ideja 
za vse te dejavnosti. Gdč. Zvonka Ziherl je profesorica razrednega pouka, 
ki ima končan program za izpopolnjevanje razrednih učiteljic za poučevanje 
angleškega jezika v drugem triletju devetletne osnovne šole, tako da v šo
li poučuje angleški jezik. Janja Vilar je socialna pedagoginja. Obe sta bili do
ločeni za pripravo novoletne prireditve. Med pogovorom sta prišli na idejo, 
pravzaprav je gdč. Janja dala idejo za Miklavžev sejem. "Na začetku sem bi
la malo skeptična, lahko rečem, da smo vsi malce podvomili v izvedbo, ven
dar sedaj vidim, da popolnoma brez potrebe. Miklavžev sejem je namreč le
tos prvič organiziran na naši šoli. Nikoli ne veš, kakšen bo odziv, ko se ne
ke stvari lotiš prvič," je povedala gdč. Zvonka. Videla sem, da sta obe zelo 
zadovoljni. Kako tudi ne bi bili. Avla je bila polna, otroci navdušeni. To pa je 
najpomembnejše. 

Kdaj so pripravili in naredili vse te izdelke, ki so bili danes na stojnicah? 
To se je dogajalo pred in po pouku, med interesnimi dejavnostmi in v okvi
ru ur oddelčne skupnosti. Marsikateri otrok je delal tudi doma, po svoji last
ni želji. "Otroci so res zelo uživali, z veseljem so delali. Sami so se odloči
li in hodili zjutraj pred začetkom pouka, že ob sedmi uri. Do pouka, ki se za
čne ob pol devetih, so že marsikaj naredili. Ostajali so tudi po pouku," je o 
zagnanosti učencev povedala gdč. Janja. Gdč. Zvonka je še dodala: "Mislim, 
da mnenja učencev, ki so bila prikazana na platnu na začetku prireditve, 
povedo vse." Še vi preberite mnenja učencev, ki j ih je gdč. Zvonka zbrala ob 
koncu, ko so bili izdelki za sejem že narejeni. 

* Pri delu teh izdelkov smo se zelo zabavali in si med seboj pomagali. 
* Zelo smo se trudili in dosegli, kar smo hoteli doseči - ČUDOVITE 
IZDELKE. 
* Všeč nam je, da bomo dobljeni denar podarili v humanitarne namene. 
* Pri Izdelovanju Izdelkov je do Izraza prišel tudi dober medsebojni od
nos učencev in učiteljev. 

Kdaj so začeli s pripravami? Do sredine meseca oktobra so že zbrali ide
je, kaj bo kdo delal. Konec oktobra so začeli delati in se pripravljati. Tako da 
so priprave potekale dober mesec. 

Kaj pa potreben material? Šola je financirala potreben material za izde
lavo izdelkov. Veliko materiala so otroci sami prinesli od doma. In kaj je na
stalo pod spretnimi prsti učencev in učenk ter njihovih mentorjev in men
toric? Različno pecivo. Izdelki iz mavca. Obeski, okraski za novoletno jelko. 
Voščilnice. Okrašeni cvetlični lončki. Sveče. Izdelki iz lesa, ki so jih učenci 
okrasili. In še marsikaj. 

Program, ki se je odvil na začetku? Od kod ideja? "Tudi za program so 
učenci sami dali predloge. Sami so se javili, kdo bo nastopal. Tako da nisva 
imeli nikakršnih problemov glede tega. Zjutraj sva imeli z nastopajočimi se
stanke, da smo se vse dogovorili in oblikovali celoten program," sta poveda
li gdč. Zvonka in Janja. 

Scena je bila krasna. Pri pripravi scene sta glavnima organizatorkama po
magali še ga. Andreja Zupančič Kojič, socialna pedagoginja in gdč. Janja 
Novljan, učiteljica individualnega pouka. 

"Radi bi pohvalili učence. Resnično so se potrudili, pomagali so pri posta
vitvi stojnic, pri postavitvi ozvočenja, skratka z veseljem so nam priskočili 
na pomoč, kjerkoli smo jih potrebovali. Marsikdo je danes po končanem po
uku ostal kar v šoli," sta povedali glavni organizatorki. Zelo pohvalno. 

Vendar z Miklavževim sejmom se je vse skupaj šele začelo. Preko cele
ga decembra se bodo odvijale dejavnosti v šoli. Naj vam jih kar naštejem, 
mogoče vas kaj zamika, da si greste pogledat. Devetega decembra bo pote
kala delavnica UH, KAKO DIŠI. Delavnica je namenjena učencem, ki si želi
jo spoznati dišave, še posebej novoletne. Štirinajstega decembra bo preda
vanje za starše učencev razrednega pouka v šoli na Adamičevi z naslovom 
KAKO PRIVZGOJITI DELOVNE NAVADE. Šestnajstega decembra bo predava
nje za starše učencev predmetne stopnje v šoli na Tovarniški, in sicer KA-



m u m 

Dobrote, ki so jih spekli u č e n c i pri gospodinjstvu In kuharskem 
k r o ž k u . 

Stojnica, ki so jo pripravili u č e n c i 5. a razreda. 

KO VZGAJAMO MLADOSTNIKE ZA SODOBNI ČAS. Obe predavanji bo vodil g. 
Marko Juhant. Otroci, ki bodo prišli s starši, se bodo lahko udeležili ustvar
jalnih delavnic, ki bodo potekale istočasno. In še štiriindvajseti december. 
Končna prireditev v šoli za vse učence, ki se bo začela ob pol desetih. Iz 
obeh organizatork se je kar vsulo, kaj vse bo potekalo v okviru zaključne 
prireditve v decembru. Verjamem, da bo zelo zanimivo in da bo to lep uvod 
v božično novoletne praznike. 

Obe organizatorki sta bili vidno zadovoljni. Kako tudi ne bi bili. Zadovolj
stvo učencev, učiteljev in obiskovalcev odtehta ves trud in čas, ki sta ga vlo
žili v izvedbo današnjega popoldneva. 

Dan po Miklavževem sejmu mi je gdč. Zvonka Ziherl poslala elektronsko 
pošto, v kateri mi je sporočila, da so starši prihajali še do sedme ure, ko so 
bile stojnice že skoraj prazne. V zadnjem delu sejma so imeli učenci razpro
dajo. Spretno so znižali cene. Gdč. Zvonka se je naslednji dan pogovarjala s 
sodelavkami, ki so j i povedale, da so bili odzivi staršev izredno pozitivni. Po
hvalili so stojnice, praznično vzdušje in celotno idejo izvedbe. 

Vas, dragi bralci in bralke, pa bom o poteku dejavnostih, ki se še obeta
jo v prazničnem decembru v Osnovni šoli Louisa Adamiča, obvestila v pri
hodnji številki Grosupeljskih odmevov. Verjamem pa, da se boste tudi sami 
kakšne dejavnosti udeležili in si s tem polepšali praznični december. 

mag. Branka Škufca 

MOJ PRVI HLEBČEK 
Jesenske počitnice. Malo oddiha za vse. Od napornega šolskega dela. 

Za učence in učitelje. Veselje še posebej za otroke. Vendar ne čisto za vse 
otroke. Nekateri otroci hodijo celo med počitnicami v šolo. Kajti marsikate
ri starši nimajo kje pustiti otroka. Ravno zaradi tega šole organizirajo počit
niško varstvo, seveda če se prijavi dovolj otrok. Marsikateri otrok pa je med 
počitnicami prepuščen sam sebi. 

V OŠ Louisa Adamiča na Adamičevi ulici letos niso organizirali počitniške
ga varstva, ker se ni pokazala potreba. Lani se je prijavilo pet otrok in po
čitniško varstvo je potekalo. Toda kljub temu, da ni bilo med letošnjimi je
senskimi počitnicami počitniškega varstva, se je vodja šole, ga. Anita Gač-
nik, odločila, da naredi nekaj za otroke v času počitnic. Seveda za tiste otro
ke, ki so si to želeli. Tako je v zadnjem tednu pred počitnicami na oglasno 
desko obesila vabilo za udeležbo na počitniški delavnici peke kruha. Vabi
lo je bilo namenjeno vsem učencem drugega razreda devetletke in osemlet
ke. Nič ni posebej opozarjala učence, da se prijavijo. Želela je videti, kakš
na bo udeležba. Hkrati je s tem skušala navajati učence na to, da je potreb
no obvestila na oglasni deski prebrati. Kajti pokazalo se je, da marsikdo ni 
prebral vabila in se zato ni udeležil peke kruha. Kasneje so učenci izrazi
li obžalovanje. 

Zakaj se je ga. Anita Gačnik, sicer učiteljica drugega razreda, odločila za 
počitniško delavnico? "Otroci komaj čakajo počitnic. Želijo si biti doma. Veli
kokrat pa se zgodi, da proste dneve v glavnem preživijo pred televizorjem ali 
računalnikom. Otroci med počitnicami ne hodijo radi v šolo. Tistih pet otrok, 
ki so lani hodili v počitniško varstvo, so bili tako nesrečni. Kajti, ker so mo
rali priti v šolo, to zanje niso bile počitnice. Zato sem se odločila, da jim 
med letošnjimi jesenskimi počitnicami ponudim nekaj, kar jim bo všeč. Kar 
bo pritegnilo njihovo pozornost. In seveda, da bo tudi meni všeč. Da se bom 
kljub prostim dnem z veseljem odpravila v šolo," je svojo odločitev o izvedbi 
počitniške delavnice komentirala ga. Anita Gačnik. 

Zakaj ravno peka kruha? Kaj je botrovalo njeni odločitvi? "Pri pouku opa
žam, da veliko učencev obvlada delo z računalnikom, marsikaj znajo poi
skati na internetu, poznajo najrazličnejše televizijske oddaje. Velikokrat pa 
se zatakne pri osnovnih stvareh, povezanih z naravo. Pri osnovnih dejavno
stih in spretnostih. Zato moja odločitev o peki kruha. Da vsak učenec spe
če svoj hlebček kruha tako, kot so ga pekli naši predniki," je povedala vodja 
šole. Mimogrede je še dodala, da sama zelo rada peče, tako kruh kot piško
te. Tudi torte. In to vse zelo dobro. 

Pri delu ji je pomagala upokojena učiteljica ga. Nada Rovšek, ki se je z 
veseljem odzvala njenemu povabilu. Seveda sta se morali z go. Nado na po
čitniško delavnico temeljito pripraviti. V tednu pred izvedbo sta pripravili ves 
material in spekli kruh. Tako, da sta pri peki kruha z otroki točno vedeli, ko
liko materiala potrebujeta. Vse sta stehtali, da ju ne bi kaj presenetilo. Stro
ške materiala, potrebnega za izvedbo delavnice, je krila šola. Tako so se v 
tednu pred počitnicami z njunim kruhom okrepčale vse učiteljice. Vse so se 
strinjale, da je zelo dober. 

Počitniška delavnica. Peka kruha. Dejavnost je potekala drugega novem
bra v OŠ Louisa Adamiča na Tovarniški ulici. V gospodinjski učilnici, v kateri 
je tudi pečica, da so lahko kruh tudi spekli. Kako je potekalo malce drugač
no dopoldne? "Vsi udeleženci delavnice so si nadeli predpasnike in si teme
ljito umili roke. Otroci so bili zelo navdušeni, koje ga. Nada zamesila testo v 
veliki skledi. Mimogrede je otrokom malce s prstom "pomokala" lase in no
sek," je z zadovoljstvom opisovala dogajanje v času delavnice ga. Anita. 

Testo je sedaj moralo vzhajati. V tem času jim je idejna vodja delavni
ce ga. Anita prebrala zgodbo Kristine Brenkove, ki je opisala, kako je njena 
mama pekla kruh. Potem pa se je začelo tisto pravo delo, na katerega so 
vsi komaj čakali. Vsak učenec je'dobil svoj kos testa, ki ga je gnetel in ob
likoval. Ga. Anita je povedala, da so se pri tem delu pokazale velike razlike 
med učenci. Nekateri so spretno oblikovali svoje hlebčke, drugi pa so ime
li pri tem kar nekaj težav. Več testa so imeli na prstih in celo na nosu kot na 
pomokani mizi. Pri oblikovanju hlebčka je v učilnici nastala tišina. Tako za
gnano so delali. S pomočjo obeh učiteljic so vsi učenci zgnetli in oblikova
li svoj hlebček. Hlebčki so "šli počivat". Pokrili so jih s krpo, da se ne bi pre
hladili. Tako je delala tudi mama Kristine Brenkove. V tem času je upokoje-

Ga. Nada je pripravila testo v veliki skledi. 

Le kdo ima ' r inček"? - Foto Ana G a č n i k 

na učiteljica otrokom pripovedovala svoja doživetja povezana s kruhom. Ka
ko je bilo v času njene mladosti, koje bilo kruha vedno premalo. 

Preden so udeleženci dočakali svoje pečene hlebčke, so se igrali igrico 
"rinčke talam." Stara igrica. Igrico je predlagala ga. Anita, ki se jo je naučila 
od svoje mame. Učenci so se postavili v krog. En učenec "tala rinčke", dru
gi učenec je muc. Muc mora zapustiti prostor. Ko ga učenci pokličejo nazaj, 
mora ugotoviti, kdo ima rinček oziroma prstan v stisnjeni dlani. Sledi ugiba
nje. Le kdo ga ima? Posamezniki so tako močno stiskali dlani. 

Iz pečice je že dišalo po svežem kruhu. Udeleženci so komaj čakali, da 
dobijo vsak svoj hlebček. "Ko sem nas vse skupaj gledala preko celega do
poldneva, sem res dobila občutek, da smo ena velika družina. Ob takih de
javnostih se odnos učitelj učenec spremeni, je drugačen. Vse je bolj spro
ščeno. V razredu je učitelj avtoriteta, pri takih dejavnostih pa se vloga učite
lja spremeni," je o navdušenju učencev povedala ga. Anita. 

Za konec je ga. Anita Gačnik povedala še tole: "Z izvedbo počitniške de
lavnice sem zelo zadovoljna. Še posebej, ko sem videla zadovoljstvo v očeh 
učencev. Lahko rečem, da so učenci preživeli čudovito, malce drugačno do
poldne v šoli. Seveda so se ob tem nevede še marsikaj naučili. Z veseljem 
sem jih opazovala, kako so trgali koščke svojega hlebčka in poizkušali, kaj 
so spekli. Pri tem so jim pomagale tudi mamice, ki so jih prišle iskat v šolo. 
Prav lepo jih je bilo pogledati. Vsakega s svojim hlebčkom." 

Zelo pohvalno. Zanimiva dejavnost. Malce drugačna, kot so jih otroci na
vajeni. Čisto na koncu mi je ga. Anita povedala, da sta dve učenki čisto sa
mi kasneje doma spekli kruh. Njuna mamica pa je povedala, da je bil ze
lo dober. 

mag. Branka Škufca 

POPRAVEK 
V 1 0 . številki Grosupel jsk ih odmevov (2004) s e m bra lcem in bra lkam v č lanku "Prvošolce je pr ičakala k lovnesa" posredovala n a p a č n o 

informacijo. Ni res, da je O Š Louisa A d a m i č a e d i n a , ki ima jutranje varstvo ob šest i uri. Tudi O Š Brinje in podružn ična šola Pol ica imata 
jutranje varstvo ravno tako od šeste ure dalje. Za napako s e vsem bra lcem in bra lkam, še posebej pa vsem učitel jem in učitel j icam ter 
ge. ravnateljici Ireni Kogovšek , oprav iču jem. mag. Branka Škufca 

ljubljanska banka 
NLB d.d. 
Podružnica Moste 
Poslovalnica Grosuplje 

NLB d.d., POSLOVALNICA GROSUPLJE V NOVIH DODATNIH PROSTORIH 

V NLB d.d., Poslovalnici Grosuplje bomo v mesecu januarju 2005 odprli dodatne poslovne prostore (bivša lekarna), ki bodo na
menjeni gospodarskim družbam in samostojnim podjetnikom. Novi prostori bodo omogočali višji nivo opravljanja storitev in pred
vsem večjo zasebnost našim strankam, ki je pri pripravi naložb, sklepanju depozitov in drugih bančnih poslih nujno potrebna. 
Manjša sejna soba bo omogočala izvedbo delavnic o vseh bančnih novostih, ki so pomembna za uspešno delo. 

Hkrati bomo v sedanjih prostorih poslovalnice pridobili možnosti za širitev osebne obravnave in svetovanja občanom. Tako bomo 
lahko vsem strankam posredovali najboljše informacije o osebnih kreditih, stanovanjskih in hipotekarnih kreditih ter različnih ob
likah varčevanja. V letu 2005 želimo še bolj poudariti prednosti investiranja v sklade in bančno-zavarovalniške produkte, katere 
smo zelo uspešno pričeli tržiti prav v iztekajočem letu. 

Zaposleni v Poslovalnici Grosuplje se veselimo, da bo leto 2005 vam in nam prineslo možnosti še boljšega in uspešnejšega po
slovanja. 

Želimo vam 

Srečno, zdravo in uspešno 2005 

NLB d.d., Poslovalnica Grosuplje 



ROJSTVO, 
košček kruha za nov začetek, 

zvezda, ki se je utrnila Iz nebes, 
vse to lahko postane ena sama beseda ...» 

(p. Bosmans) 

Želimo vam prijetne BOŽIČNE praznike z obilo božjega miru 
in upanja ter srečno, prijazno 

ter uspeha polno novo leto 2005. 
Ob dnevu samostojnosti pa naj spet v naših srcih zaživijo 

duhovne, moralne in narodne 
vrednote. 

To vam želi NOVA SLOVENIJA 
Krščanska ljudska stranka 

00 GROSUPLJE 

V želji, da bi znali ta čudoviti čas živeti skozi vse leto in 

da bi se vsaj nekaj izmed želja, ki si jih v teh dneh voščimo, 

tudi udejanjilo, se v imenu učencev in delavcev OŠ Brinje 

Grosuplje najtopleje zahvaljujem za dobro sodelovanje, mo

ralno podporo in prizadevanja pri našem skupnem delu 

vsem staršem, članom sveta staršev, sveta šole, občinskim 

svetnikom in strokovnim delavcem Občine Grosuplje, gospo

du županu in vsem ostalim, ki ste v tem letu kakorkoli sode

lovali z nami. 

Vsem želim topel in miren božič, zavedno praznovanje 

dneva samostojnosti, v novem letu pa obilo zdravja, sreče in 

zadovoljstva, medsebojnega dobrega razumevanja in uspeš

nega sodelovanja. 

Irena Kogovšek, ravnateljica OŠ Brinje Grosuplje 

Dl K I! 

avtinje in skavti 
mora človek daleč, da pride v svoje 

včasih pa gre daleč, da vanj ne bi p 

V letu 2 0 0 5 naj bo drugače ... 

i daleč, pojdi dlje, kot g r e š ponavadi, in pridi k sebi! 

POPOTNIK 

Ko hodiš, pojdi zmeraj do konca. 

Spomladi do rožne cvetice, 
poleti do zrele pšenice, 
jeseni do polne police, 

pozimi do snežne kraljice, 
v knjigi do zadnje vrstice, 

v življenju do prave resnice, 
a v sebi • do rdečice 

čez eno In drugo lice. 

A če ne prideš ne prvič ne drugič 
do krova In pravega kova, 

poskusi 
vnovič 

In zopet 
In znova. 

(T. Pavček) 

Vesele božične praznike 
ter srečno, zdravo in upanja polno leto 2005! 

Vsem občankam in 
občanom ter prijateljem 
in članom strake 
čestitamo ob 
DNEVU SAMOSTOJNOSTI. 

00 SDS Grosuplje 

S D S 

Čase pregledujemo, 
zase koledujemo 

in za lepo leto mlado 
preobračamo navado: 

nič od Vas ne prosimo, 
mi darove nosimo, 

meh za smeh in vrečo sreče 
Ciciban za nami vleče, 

ne za hišo zidano, 
le za voljo zidano! 

(Oton Župančič) 

Prijetne in mirne božične 
praznike ter 

veliko sreče v novem letu 
2005 

Vam želijo 
zaposleni in otroci 

VVZ Kekec Grosuplje 

Ti, moja pesem 
Zakaj se mi skrivaš? 
Našla te bom. 
Če pa misliš, 
da si se mi izpela, 
ne bom dovolila, 
da slovo bi vzela. 

Našla te bom v mrzli zimi, 
ko bela snežinka pada z neba 
in tiho o tvoji sreči ti šepeta. 

Na božični večer, 
ko družina se zbere ob jaslicah, 
ko zadnjo svečko prižiga 
in zvonovi k polnočnici vabijo. 

Pesem ti moja, 
iskala te bom. 
Ne boš se mi skrila! 
Za zamegljenimi okni 
ali na stari polici 
ali mamini božični potici... 
Iskala te bom! 

Iskala te bom v najdaljši 
silvestrski noči, 
ko staro leto umira in se novo prične. 
Odpri dlani, ujemi snežinko 
in srečo v novem letu zaželi si! 

Srečno uredništvu in bralcem 
Grosupeljskih odmevov. 

Stanka Ahlin 

S l o v e n s k a l j u d s k a s t r a n k a 

Občinski odbor Grosuplje 
Kot vedno ob tem č a s u se oziramo nazaj na velike in majh

ne, lepe in ž a l o s t n e trenutke, ki smo jih dož ive l i v iztekajo
č e m se letu. 

Na tiste dogodke, ki so se nas dotaknili osebno, kot tudi 
tiste, ki so Jih dož i ve l i drugI. To leto nam je dalo mnogo pr i lož 
nosti In p r e p r i č a n i smo, da je bilo u s p e š n o . Sedaj Je potrebno 
pogled usmeriti v leto 2005 ter se s o o č i t i z novimi Izzivi, pri

l o ž n o s t n i in p r e i z k u š n j a m i . 

Zato ob 
B O Ž I Č N E M PRAZNIKU IN NOVEM LETU 2005 

vsem o b č a n k a m in o b č a n o m o b č i n e Grosuplje, ž e l i m o mirne 
in vesele b o ž i č n e praznike, predvsem pa veliko zdravja, vese

lja in vsega dobrega v p r i h a j a j o č e m letu. 

Ob DNEVU SAMOSTOJNOSTI 
pa ž e l i m o vsem o b č a n k a m in o b č a n o m o b č i n e Grosuplje ve

selo in predvsem ponosno praznovanje praznika, ki Slovenke 
in Slovence po svetu in doma z d r u ž u j e , bogati in pomaga 

ustvarjati zavest in ljubezen do domovine. 

Praznovanje praznika je tudi p r i l o ž n o s t , da p o k a ž e m o svojo 
zavest in ponos do domovine Slovenije, s tem da na p r a z n i č n i 

dan izobesimo slovensko zastavo. 

PRAZNIKI IN JASLICE 
To Je navada stara, 
ki gre iz roda v rod, 
je verovanje, 
ki ga v duš i nosi 
n a š slovenski rod. 

Jaslice revne se postavi, 
kot je v Betlehem' bilo: 
ovce, pastirji in trije kralji, 
ki z darili molit so pr iš l i . 

B o ž i č n e melodije, 
dobrote, ki Jih s p e č i 
n a š a mati zna, 
p r i č a r a j o slovesnost, 
ki jo vsakdo rad Ima. 

Le pridite v d r u ž i n e n a š e 
stopite tja 
pred jaslice! 

Ko pa praznik b o ž i č a mine, 
se planet naprej vrti, 
o d n a š a t e ž a v e , 
slabe spomine -
saj staro leto prvega je že . 

Pride mlado leto, 
n ič zaspano. 
Vse bo na novo zaigrano: 
Naravo prebudilo, 
ozelenelo in s cvetjem bo postla
no! 

Karolina Zakrajšek 

V duš i boste z a č u t i l i , 
da v d r u ž i n a h n a š i h - lepo je! 

O B M O Č N A 
O B R T N A 
Z B O R N I C A 
GROSUPLJE 

Obrtnikom, podjetnikom in ostalim občanom 
želi prijetno, notranjega miru in ljubezni polno 
praznovanje božičnih praznikov 
ter z vztrajnostjo, trdnostjo in vero v uspeh 
z velikim odmerkom zdravja in sreče 
obdarjeno novo leto 2005 

Območna obrtna zbornica Grosuplje 

— 

S T K E L 
S T E L d.o.o . G R O S U P L J E 

Izvajanje s t ro jn ih i n 
e lektro insta lac i j 
Malo M l a č e v o 2 5 

1290 Grosupl je 

V e s e l e B o ž i č n e p r a z n i k e t e r 

v e l k o s r e č e i n p o s l o v n i h 

u s p e h o v v n o v e m l e t u 2 0 0 5 v a m 

ž e l i p o d j e t j e 

S T E L d . o . o . G r o s u p l j e 



Ob zaključku tega leta vam osebno 
in v imenu mojih sodelavcev 

želim veliko veselja, 
osebne sreče in poslovnega uspeha. 

Želim vam prijetno, 
brezskrbno in veselo praznovanje 

božičnih in novoletnih prazničnih dni, 
obenem pa vam čestitam 
k prazniku naše mlade In 

perspektivne države 
- dnevu samostojnosti. 

župan Janez Lesjak 

Vsem krajankam in krajanom 
Grosupljega 

želi 

Krajevna skupnost Grosuplje 
prijetne božične praznike 

ter srečno, prijazno in uspehov 
polno novo leto 2005. 

predsednik KS Alojz Kastelic 

J V . 

vas pos I o v n i pontaex 
t i s k a r n o • z a l o ž b a * f o t o k o p i r n i « ) 

d . o . o . 

1290 GROSUPU6. Kolodvorsko 2 
Telefon: (01) 786 11 77, (01) 786 15 86 

Telefai (01) 786 15 87. €-moil: partner grofto-SFOl.net 

500 fet sofstva 

Š m a r j e - S a p 

1 5 0 4 - 2 0 0 4 

KULTURNO - RAZISKOVALNO D R U Š T V O T U R E N Č E K 
Š M A R J E - S A P 

B o ž i č n i č a s je č a s pogleda v svojo duhovno notranjost. 
Je tudi č a s p r i č a k o v a n j a novega leta, ki prihaja. 
Z upanjem, da bi v novem letu zagotovo uspeli 
u r e s n i č i t i t isto, kar prej nismo zmogli In znali , 
nas navdaja ta b o ž i č n i č a s . 
Z upanjem, da bomo uspeli sebi In drugim ustvariti leto, 
ki se ne bo nikoli v e č ponovilo, ki pa bo za vedno 
v sebi nosilo lep spomin na d o ž i v e t o . 

Zato Vam, drage o b č a n k e In o b č a n i , 
ž e l i m o blagoslovljene b o ž i č n e praznike. 
V letu 2 0 0 5 pa veliko s r e č e , zdravja In uspehov. 

00Jelene Imvde, 

ywča i n muA (dnJf 

najbodr/ thmii 

vfiviAajajoče iela 

2005/ 

Da bi v sebi VEDNO našli 
TISTEGA OTROKA, 
ki vedno upa 
in je vesel že zato. 
ker živi, S? * *f 

VULKANIZERSTVO 

METOD GLOBOKAR s.p. 
Cikava 38, tel.: 01/7872-298 
GSM: 041/975-284 

• MONTAŽA 
• CENTRIRANJE 
• POPRAVILO PNEVMATIK 
• PRODAJA OSEBNIH, TOVORNIH, 

KMETIJSKIH IN INDUSTRIJSKIH 
PNEVMATIK 

Oh iztekajočem se letu se vsem našim strankam in poslovnim partnerjem i M*f"\ 

zahvaljujemo za izkazano zaupanje in prijetno sodelovanje s sporočilom: bili ste i ^ S ^ / A 

naša cenjena stranka, radi smo delali z vami in za vas' A l S f 

V prihajajočih praznikih Vam želimo obilo notranjega 

miru in osebne sreče! 

V letu 2005 pa zdravja, zadovoljstva in veliko poslovnih uspehov! 

Da ho vsak novi dan sreča nam vsem! 

http://grofto-SFOl.net


HM m 

NOVA PRIDOBITEV VVRTCU PIKA 
Četrtek, deveti december. Družbeni dom v Šmarju-Sap. Ura se je bliža

la peti popoldan. Dvorana v družbenem domu s e j e začela polniti. Otroci 
in starši. Seveda predvsem otroci, kajti celoten projekt, ki se je danes za
ključil z uradno otvoritvijo vseh treh lesenih igralnih kotičkov v vrtcu Pika, 
je bil namenjen prav njim. 

Scena na odru je bila že pripravljena. Čakali smo samo še na uvodni 
pozdrav ge. Alenke Bratun, organizacijske vodje enote vrtca Pika in ge. Ja
ni Košir, predsednice društva za mlade Utrip. Ga. Alenka je z vidnim ve
seljem nagovorila vse prisotne in povedala, zakaj je današnji dan za vse 
skupaj nekaj posebnega. V svojem uvodnem pozdravu je predstavila po
men današnje prireditve, ki pomeni uradni zaključek triletnega projekta, 

BGajTAlenka Bratun (levo) in ga. Jani Koši r (desno) med 
[ugodnim .pozdravom. 

ki so ga načrtovali in izvajali skupaj z društvom za mlade Utrip. Kotički, ki 
jih sedaj imajo v vrtcu, niso standard v vrtcih. Tako, da je to res nekaj po
zitivnega za otroke, ki vrtec obiskujejo. Vse prisotne je po končani uvodni 
igrici povabila v vrtec Pika na ogled nove pridobitve in na prijeten klepet 
ob manjši pogostitvi. Hkrati pa je izkoristila priložnost in vsem zaželela ve
liko lepega v prihajajočem letu. Ga. Jani Košir se je zahvalila vsem spon
zorjem, staršem in vzgojiteljem za vso pomoč pri celotni izpeljavi projekta. 
Ga. Jani ni veliko govorila. Z njenega obraza je bilo lahko razbrati zado
voljstvo ob uspešnem zaključku triletnega dela. 

Zaslišali smo prijetno otroško glasbo. Naša pozornost se je usmerila na 
dogajanje na odru, kamor so priskakljali trije pujski. Zabavna otroška igri
ca gledališke skupine Packa iz Litije z naslovom Trije pujski, s e j e začela. 
Igrica je bila zelo poučna, vsebinsko zanimiva. Otroke je resnično priteg
nila, saj so nehote sodelovali s svojimi komentarji. Prav prijetno jih je bilo 
poslušati, kako so se vživeli v igrico. 

Po polurni zabavi, namenjeni otrokom, smo se odpravili v vrtec, da si 
ogledamo novo pridobitev. Kako je do tega sploh prišlo? Poiskala sem go. 
Jani Košir, ki mi je predstavila celoten potek akcije. Akcija se je začela le
ta 2 0 0 1 . Glavna pobudnika akcije sta bila zagnana zakonca Jani in Matej 
Košir. Ga. Jani mi je povedala, da se ji je ideja porodila, ko je šel njun sin 
v vrtec. Videla je, da v vrtcu ni veliko sprememb odkar ga je obiskovala 
ona sama. Oba sta želela nekaj spremeniti. To ju je med drugim spodbu
dilo tudi k ustanovitvi društva Utrip. Zakaj ustanovitev društva? "Kot pra
vna oseba imaš več možnosti, da kaj narediš, da kandidiraš na razne raz
pise, da prosiš za denarno pomoč," je povedala ga. Jani. 

Kako je potekalo zbiranje denarja? Potekalo je v sodelovanju z vrtcem. 
Prvo leto (2001) so izdali koledar z otroškimi risbami in slikami. Potem so 
skušali najti čim več sponzorjev. Hodili so tudi "od hiše do hiše" in prosi
li posameznike za denarne prispevke. To sta v glavnem delala zakonca 
Košir. Naslednje leto so zopet izdali koledar in voščilnice z otroškimi mo
tivi. Seveda so se kot društvo javili tudi na občinski razpis za sofinancira
nje mladinskih dejavnosti in tudi tam dobili nekaj denarja. Tako so zbrali 
denar za dva lesena kotička. Leta 2 0 0 3 so ponovno prodajali voščilnice. 
Zopet so iskali sponzorje, hodili od podjetnika do podjetnika. Tudi starši 
otrok, ki so obiskovali in še obiskujejo vrtec, so veliko prispevali. Tako so 
letos dokončali projekt s še tretjim lesenim igralnim kotičkom. 

Kdo je vse tri kotičke izdelal? Na začetku so iskali proizvajalce, ki izde
lujejo te kotičke. Vendar so videli, da so cene zelo visoke. Če bi hoteli priti 
do kotičkov na ta način, bi trajalo najmanj pet let. Zato so na Šolski cen
ter v Ljubljani poslali prošnjo za sodelovanje v projektu. Kajti v Šolskem 
centru izvajajo projekte, pri katerih dijaki in njihovi mentorji naredijo dolo
čene izdelke. Srednja lesarska šola iz Ljubljane je bila pripravljena na so
delovanje. Cena enega kotička, ki so ga izdelali dijaki srednje lesarske šo
le, okrog 4 5 0 . 0 0 0 tolarjev, je bila tako najbolj sprejemljiva in dostopna. 

"Meni veliko pomeni, da otroci uživajo v tem. Tudi moj mlajši otrok še 
hodi v vrtec. Sicer oba moja otroka spremljata dogajanje tudi doma, ko se 
z možem o teh stvareh pogovarjava. Kotički so res lepo in funkcionalno iz
delani. S kotičkom se pridobi prostorček, ki predstavlja sobico, v kateri 
se otroci počutijo domače in se v njej zelo radi igrajo," je povedala pred
sednica društva Utrip. Nadaljevala je: "Starši so odobravali to odločitev. 
Spodbujali smo jih k temu, da kupijo koledar, voščilnice. Najpomembnej

še pa je to, da se vidi rezultat. Da se je zbrani denar resnično porabil za 
tisto, čemur je bil namenjen." 

Načrti za naprej? "Trenutno nimamo nobenih načrtov, ker mislim, da 
še ni "padla" prava ideja. Bomo videli. Najpomembnejše je to, da se je ta 
projekt uspešno zaključil in da smo vsi zadovoljni," je svoje zadovoljstvo 
izrazila ga. Jani. Prepričana sem, da se bo zakoncema Košir kmalu spet 
porodila kakšna dobra ideja in se bosta ponovno po svojih najboljših mo
čeh trudila, da jo uresničita. 

Kako je potek akcije videla ga. Alenka Bratun, vzgojiteljica in organiza
cijska vodja enote vrtca Pika, ki spada pod vrtec Kekec? "Moram prizna
ti, da sem idejo, s katero je prišla na dan ga. Jani, najprej sprejela z začu
denjem. Nisem vedela, ali bo to izvedljivo v današnjem času, ali lahko za
upam tem ljudem. Bila sem skeptična. Vendar kmalu sem videla, da gre 
zares. Ko je uspel prvi kotiček, o nadaljnjih dveh sploh nisem več razmiš
ljala, da nam ne bo uspelo. Vedela sem, da bo." 

Kako je potekalo sodelovanje med vrtcem in društvom Utrip? "Mi smo 
pripravili osnutke za voščilnice in koledar, društvo je dalo to v tisk. Nam 
to ni težko narediti. Osnutke risbic smo izbirali preko celega leta in na 
koncu leta izbrane izdelke dali v tisk. S lo je za kontinuirano delo. Prodaja
li so v glavnem člani društva. V vrtcu smo ponudili koledarje in voščilnice 
staršem," je sodelovanje opisala ga. Alenka. 

"Tudi pobuda zaključne prireditve je prišla s strani ge. Jani in g. Mateja. 
Vse potrebno je financiralo društvo Utrip. Sama organizacija zaključka ce
lotnega triletnega projekta je bila naša skrb. Poiskali smo primerno otro
ško igrico. Za pomoč pri organizaciji zaključka sem zaprosila obe kuharici 
in sodelavke, da so poskrbele za prigrizek in pijačo. Novoletna okrasitev 
vrtca bi bila tudi brez te prireditve. Tako smo samo malce pohiteli," je ko
mentirala izvedbo zaključka organizacijska vodja vrtca. 

Za konec je ga. Alenka povedala: "V današnjem času, ko je vse tako 
skomercializirano, je zelo lepo, da se še najde nekdo, ki hoče nekaj nare
diti zastonj. To meni zelo veliko pomeni. Novi kotički nam pomenijo prido
bitev prostora, obogatitev igre. Otroci so res radi v teh kotičkih. Hkrati pa 
smo s toboganom, ki je del zadnjega kotička, dobili še del telovadnice. Gi
banje je zelo pomembno za zdrav otrokov razvoj. Prosta telovadnica v šoli 
pa nam je na voljo bolj poredko." 

"Starši so z vidnim odobravanjem sprejemali ta projekt. Starši so prijet
ni. Zelo radi sodelujejo z nami. Dvorana je bila danes skoraj polna. Tako 
je tudi ob drugih prireditvah in priložnostih," je še dodala ga. Alenka Bra
tun. 

Sprehodila sem se po vseh treh sobah, obogatenih z novimi pridobitva
mi, lesenimi kotički. Opazovala sem zadovoljne starše in njihove otroke, 
ki so veselo skakali in se igrali v kotičkih. Tobogan je bil ves čas zaseden. 
Malce sem povprašala starše po njihovem mnenju. Ga. Barbara Dremelj 
mi je povedala, da je to za njihove otroke zelo dobra pridobitev. Njen sin 
Matevž je navdušen, veselo je spremljal celotno dogajanje. Tudi ga. Petra 
Kosi je izrazila zadovoljstvo nad novo pridobitvijo. Njena hčerka Manca je 
navdušena nad kotički, še posebej nad toboganom, saj jo mamica kar ni 
mogla spraviti domov. 

Kaj naj rečem za konec? Lepo je bilo videti zadovoljne obraze organiza
torjev, staršev in predvsem njihovih otrok. Dober primer, da se z dobro vo
ljo in skupnimi močmi lahko doseže marsikaj. Seveda brez resnično za
gnanih in na vsakršno delo pripravljenih zakoncev Košir ne bi bilo današ
nje prireditve. 

mag. Branka Škufca 

OTROCI IZ VRTCA PRI PEKU 
MATEVŽU, PEVKI DAMJANI 
IN NAVIHANEMU STANU 

Pek M a t e v ž koraka na č e l u mladih pekov. 

Delo vzgojiteljice opravljam že preko dvajset let. Lepo in prijetno mi je med 
najmlajšimi, ko delim z njimi njihovo otroštvo. 

Vzgoja je »stvar srca«, dotika se zelo konkretnih življenjskih izkustev. Trud, vlo
žen v vzgojo, se zdi marsikdaj zaman. A če te ob tem navdaja občutek in za
vest, da delaš nekaj dobrega, ti vloženo delo ne vzame poguma. 

»Trta, ki bi ji vinogradnik ne dal opore, bi se plazila po tleh.« Tako tudi naši 
otroci potrebujejo trdno oporo staršev in vzgojiteljev. 

Vsi, ki delamo z otroki v vrtcu, se trudimo, da bi s skupnimi močni uresniči
li načrtovane cilje... sanje otrok o varnem, lepem in dobrem, poštenem in ple
menitem. 

Pot, po kateri stopajo naši najmlajši, ni samo njihova pot zorenja. To je tu
di pot zorenja in zaupanja med starši in vzgojitelji. Skupaj smo, da si pomaga
mo, zaupamo, svetujemo in razumemo. Se sprejemamo in zlasti vzgajamo. Zo
rimo vsi, čeprav vsak po svoje. V središču vsega je vzgoja, odnos med vzgojite
ljem, staršem in otrokom. 

Gledam na prehojeno pot. Bila je nemalokrat naporna; vsi smo se trudili, 
vsak je prispeval svoj delež. »Najini otroci« bodo spomladi zapustili vrtec in odšli 
v šolo. V štirih letih skupnega bivanja v vrtcu so se spletle dragocene vezi. Na
še sodelovanje in zaupanje je naklonilo otrokom prenekatero lepo izkušnjo, do
živetje. Lepo je, če smo skupaj: otroci, starši in vzgojitelji. Tako vsi nekaj dajemo 
in še več prejemamo. To je pač drobec življenja otroštva v vrtcu. 

V teh p r e d p r a z n l č n l h dneh je otrokom iz vrtca KEKEC (skupina 
MUCE In S L O N Č K I ) Pekarna Grosuplje o m o g o č i l a d r u ž a b n o s r e č a 
nje s pekom M a t e v ž e m , pevko Damjano G o l a v š e k in Stanom VI-
larjem v blagovnici » M e r c a t o r « . 

In kot že tolikokrat nas je Pekarna obdarila s svojimi dobrota
mi, Mercator pa je prispeval č o k o l a d i c e za otroke. 

Hvala za n e s e b i č n o podporo n a š e m u delu in n u đ e n j e m o ž n o s t i 
v k l j u č e v a n j a v š i r še okolje. 

LEPO NAM JE BILO, KER ... 
Klara: Stan, ker je začaral skrinjo in pobarvanko, pa ko je čara/, ker sta pekla 

zemljo Marija, pek in Damjana. 
Eva: ker smo plesali in peli. Ker smo dobili darila in smo pretrgali presto. 
Lan: da smo treniral avto zato, da smo šti k peku Matevžu z mini avtobusom. 
Jure: da je začaral najprej papir, potem pa pobarval. 
Urban: ko je pek Matevž pekel zemlje, ker je Jaka dobil kapo, pa da je peku 

Matevžu počila guma. 
Jerneja: ker smo dobili darila. 
Jurij: ko je Stan čaral sladoled in barval slikanico. 
Kevin: plakat, ko je pek Matevž preluknjal gumo, ko je začaral prazen list, po

tem narisal in potem pobarval. 

IN KAKŠNI SO BILI PEK MATEVŽ, DAMJANA IN STAN 
V OTROŠKIH OČEH? 
Kevin: pek Matevž je bel, pa rdečko ima kuharja noter v majici, Stan je čaro

ben, Damjana je lepa. 
Lan: pek Matevž je bil dober, ker mi je dal darila, zato ker smo zaflikal gumo. 

Damjana mije bila hecna, ker jo je Stan prestrašil. Stan je bil poreden. 
Eva: pek Matevž je delal smešnice, ker se je zaletel na avtocesti in mu je gu

ma počila. Damjana je pa od mamice najlubša pevka. Stan je delal smešnice -
moj oči je Stan. 

Urban: pek Matevž je bil najboljši, ker je pekel pa čaral. Damjana je bila ne
rodna. Stan je postal palček iz moke. 

Benjamin: pek Matevž je bil dober pek, dal nam je balone, žemljice, eno ta
ko knjigo za brat »da spečeš«. Stan je bil čarovnik. Damjana je bila hitra, vse je 
hitro delala. 

Vzgojiteljica Lea Huško Gale 
Pomočnica vzgojiteljice Marija Krampelj 

Š e sllk'ca za spomin. 



Poslanica Luči miru iz Betlehema 2005 USTANOVITEV BOKSS 

Včasih mora človek daleč, da pride v svoje srce, včasih pa gre 
daleč, da van] ne bi prišel. 

Človek ostaja popotnik. Nenehno je v gibanju od ene do druge točke. Ne
nehno hoče naprej. Veliko je že prehodil, veliko videl in dosegel, a daljni kra
ji ga še vedno vabijo, znova in znova ga mikajo skrajna izkustva, kijih omo
gočajo visoke gore in globoka morja. Menda celo prihaja čas izletov v veso
lje. Ne, draž potovanja še dolgo ne bo popustila. 

Ob vsem tem pa se zdi, da marsikateri človek najdragocenejšega in naj
potrebnejšega potovanja še ni opravil. Obstaja sum, da marsikdo veliko po
tuje po svetu prav zato, da bi se izognil najtežji poti - poti k sebi. Včasih 
moramo res poromati daleč od doma, da pridemo v svoje srce; po drugi 
strani pa radi odhajamo v hrupni svet, da bi v svoje srce ne prišli. Kot da se 
hočemo izogniti prvim in temeljnim vprašanjem: Kdo sploh smo? Zakaj smo 
tu? Kaj bi radi? Nas ima kdo zares rad? 

Draga sestra, dragi brat! Luč miru, ki prihaja iz Betlehema, je tudi luč, ki 
tja vodi. Pojdi letos pogumno za njo! Ne obotavljaj se vstopiti v hlevček, od 
koder je prišla. Ko boš tam ugledal Dete, boš presenečen ugledal še sebe. 
Ko Ga boš pozdravil, boš zvedel, kdo si. Močno boš začutil bitje lastnega sr
ca in spoznal boš, kako edinstven, lep, negovan in ljubljen si. 

Pojdi letos daleč, pojdi dlje, kot greš ponavadi, In pridi k sebi! 

SKAVTSTVO OSREČUJE 
IN PRINAŠA 
LUČ MIRU IZ BETLEHEMA 

Kako kratek je dan in kako težko je lahko jutro. Jutro, ko se človek zbu
di, lahko bi rekli: na novo zaživi, pride k sebi. Nato začne izpolnjevati zastav
ljene naloge in vse zato, da bi bil srečen. Res je, za srečo se je treba trudi
ti. Človek mora biti najprej osebno srečen, da to srečo lahko deli z drugimi. 
Skavtinje in skavti to srečo iščemo in odkrivamo v naravi, pozitivnem raz
mišljanju, vrednotah in veri. V decembrskih dneh na simbolen način srečo 
prinašamo v obliki plamena Luči miru iz Betlehema. S to akcijo želimo v na
ša srca prinesti mir, upanje, malce več vedrine in nas med seboj povezati. 
Kajti, dati plamen svojemu najbližjemu, včasih ni preprosto. Lahko pa je to 
priložnost, da osrečimo drug drugega, si odpustimo stare zamere in gremo 
pogumno naprej. 

Tudi letos skavtinje in skavti v naše kraje prinašamo plamen miru in upa
nja. Po Grosupljem in nekaterih okoliških krajih bomo plamen Luči miru iz 
Betlehema raznesli tudi po domovih. Želimo ga razdeliti čimveč ljudem. Pri 
tem pa nam lahko priskočite na pomoč. S prijazno besedo, stiskom roke in 
iskrenim pogledom podarite plamen svojim najbližjim, prijateljem in znan
cem. Naj na božični večer sveti na čim več domovih in še veliko več srcih. 

Ob zaključku leta se želimo zahvaliti in voščiti vsem, ki skavtstvo v Gro
supljem podpirate, z nami sodelujete ali nas kako drugače spremljate in da
jete novih moči in veselja. V prvi vrsti gre iskrena zahvala našim staršem, 
nato prijateljem, celotni župniji, občinski upravi, skritim podpornikom, tabor
nikom, lokalnemu radiu, vam bralcem teh skavtskih vrstic in seveda kolekti
vu Grosupeljskih odmevov in še posebej uredniku g. Mikliču, ki vedno z ve
seljem objavi kak naš prispevek. 

Ob tej priložnosti pa želimo tudi vse dobro našim na novoustanovljenim 
odraslim skavtom in jim ob tem pogumnem koraku iz srca čestitamo in se 
že veselimo medsebojnega sodelovanja in podpore. Bodite zagnani, pogum
ni in upajte se biti drugačni. Ko vam bo težko, se spomnite misli ustanovite
lja skavtstva Roberta Baden Povvella, ki je dejal: »Če v svojem življenju ob
upaš nad skromnim začetkom, se spomni, da je tudi hrast, tisto veliko in 
mogočno drevo, začel kot želod, ki je ležal na tleh.« Nam je to pomagalo. 

Naj vsem skupaj z a ž e l i m o blagoslovljene, d o ž i v e t e In upanja 
polne b o ž i č n e praznike, s ponosom na domovino p rež i ve t praznik 
dneva samostojnosti In Iskrenih pogledov, stiskov rok ter polno 
ljubezni In zdravja v letu, ki Je pred nami. S R E Č N O ! 

Lep skavtski pozdrav, bodite vedno pripravljeni! 
Grosupeljski skavti in skavtinje 

Predustanovnl zbor BOKSS: Za z a č e t e k so se ( s i m b o l i č n o ! ? ) zbrali 
pri orijentacijskl mizici nad K r i š k o vasjo. 

V Grosupljem že dolgo delujemo skavti v okviru ZSKSS. V času našega 
delovanja so nas spremljali starši skavtov in tudi ostala javnost. Med njimi 
je zorela ideja, da bi se tudi odrasli lahko srečevali v okviru skavtske orga
nizacije in delovali po metodi, ki jo je že leta 1908 predlagal Robert Baden-
Powell, ustanovitelj svetovne skavtske organizacije. 

28. novembra popoldne smo se zainteresirani dobili na Polževem in ugo
tovili, da je ideja dovolj živa in zanimanje dovolj veliko, da ustanovimo bra
tovščino odraslih katoliških skavtinj in skavtov. Vseh 14 prisotnih se nas je 
strinjalo, da čimprej ustanovimo BOKSS in začnemo z delom. 

Nato so kandidati za BOKSS p e š odš l i k cerkvici sv. Duha na 
Po l ževo . 

V soboto, 1 1 . 1 2 . , se je zbralo 22 bodočih skavtov, ki smo sprejeli statut 
bratovščine in tako začeli delovati kot veja odraslih skavtov. 

Marsikdo med nami pozna skavtstvo dalj časa, ko je spremljal svoje otro
ke od izvidnikov preko 
popotnikov do vodite
ljev, nekaj pa je novin
cev na tem področju, 
ki bodo morali še spo
znati skavtsko metodo 
in skavtsko življenje. 
Vzpodbujeni so bili tu
di s strani predstav
nikov ZSKSS Grosup
lje 1, ki so se udeleži 
ustanovnega srečanja. 
Dva izmed njih sta tudi 
vstopila v bratovščino, 
ker zapuščata voditelj-
ske vode v mladinski 
organizaciji. 

Naš prvi projekt je 
že na vidiku - sode
lovali bomo z ZSKSS 
pri Luči miru iz Betle
hema, katero skavti 
že vrsto let prinašamo 
med vas. 

Bodite pripravljeni! Sandl Hribar - stegovodja In Janez PodržaJ 
Miha Oblak vodja B r a t o v š č i n e . 

KAJ NAM POMENI 
DRUŽINA ? 

Pred nami so božični prazniki. 
BOŽIČ je za kristjane velik družinski praznik. Kako rade nam misli po

hitijo v našo mladost, ko smo se v naših številčnih družinah zbrali ob 
topli kmečki peči. Oče je molil naprej, mama in otroci pa smo pridno 
molili za njim. Po končani molitvi smo imeli skupno večerjo - koline, saj 
smo vsako leto za ta praznik klali prašiča. To so bili večeri brez televizi
je, bila pa je prisotna živa beseda. Z veseljem pa ugotavljamo, da ima
mo tudi danes mnogo slovenskih družin, ki temu, tako pomembnemu 
prazniku, posvečajo veliko pozornosti. Mnoge družine tudi danes moli
jo. BOŽIČNI PRAZNIKI so velika priložnost, da se zbere cela družina. Je 
to tudi čas, ko ocenjujemo, kakšno je bilo leto, ki se izteka, kje smo bili 
uspešni, kje so naše slabe točke in kako smo izpolnjevali svoje največje 
poslanstvo -DRUŽINO. Ob takem skupnem pogovoru pa družina dela tu
di načrte za naslednje leto. 

Prav je, da te dni ob BOŽIČU ugasnemo televizijo in se skupaj z otro
ki in vnuki pogovarjajmo, kakor smo se včasih, ob toplih kmečkih pečeh 
pogovarjali z našimi starši in starimi starši . To so prelepi spomini . Ne 
prikrajšajmo naših otrok za te lepe spomine, da se jih bodo tudi oni lah
ko spominjali in o tem pripovedovali svojim otrokom. 

Vzemimo si čas in ob tem največjem družinskem prazniku - BOŽIČU 
namenimo družini največjo pozornost. 

Današnja družina se je znašla čisto v novi vlogi. Vsi vemo, a se žal 
včasih premalo zavedamo, da je družina nenadomestljiva za zdrav raz
voj otroka, tako na čustvenem, intelektualnem, delovnem in vrednost
nem področju. Družina je prva in nenadomestljiva vzgojna ustanova 
splošno človeških vrednot, brez katerih človeštvo ne more obstajati. Ze
lo pogosto pa slišimo, da je današnja družina v krizi, da obstoječi druž
beni sistem mnogo premalo skrbi za naše družine. Prav gotovo to drži. 
Drži pa tudi to, da se danes srečujemo s krizo vrednot, saj se še vedno 
družba - kot celota ni uspela ali ni hotela dogovoriti, katerim občečlove-
škim vrednotam naj bi sledili vsi. Katere spremembe pa je doživela na
ša DRUŽINA: 

- Družine so številčno veliko manjše, saj imamo malo družin, ki ima
jo pet ali več otrok. Znano pa je, da je vzgoja lažja v številčnejših druži
nah. 

- Družinski člani preživijo veliko manj časa skupaj kot nekoč. Raziska
ve kažejo, da je veliko staršev dnevno skupaj s svojimi otroki - večino
ma gre za šoloobvezne otroke ali mlajše - komaj eno do dve uri dnevno. 

- Družbena občila - radio, televizija, računalnik, tisk, reklame idr. so 
dobesedno vdrla v družinsko življenje in zavzela velik del tistega časa, 
ki ga družinski člani preživijo skupaj. Družinsko življenje je velikokrat 
samo še skupno sedenje pred televizorjem. Takšna telesna bližina pa 
ne zagotavlja tudi čustvene bližine. 

- Obstaja velika nevarnost, da se družinski člani odtujijo med seboj. 
Pogosto se zgodi, da mož in žena več časa preživita s svojimi poklicni
mi kolegi in kolegicami, kot pa s svojim zakoncem. To lahko pripelje do 
hudih kriz, če ne celo do ločitev. Doma se ne znamo in ne zmoremo več 
pogovarjati, odtujili smo se. 

- Tudi z otroki se ni časa pogovarjati, jih poslušati in jim dnevno po
magati reševati stiske na njihovi poti in se z njimi veseliti uspehov. 

O vsem tem in še o marsičem je prav, da razmišljamo ob BOŽIČNIH 
PRAZNIKIH. Prav je, da analiziramo, kako kvalitetno in odgovorno izva
jamo naše najbolj pomembno poslanstvo - vzdušje in odnose v naših 
družinah. Prav je da naredimo plane za naslednje leto in vse tiste tem
ne lise v naših odnosih znotraj družine nadomestimo s svetlimi žarki 
sonca, ki odsevajo veliko ljubezni. 

Ob tem naj nam dajejo pogum in naj nas navdušujejo raziskave naših 
mladostnikov, ki v največji meri na prvo mesto postavljajo kot največjo 
vrednoto DRUŽINO. Prav je, da se odrasli zavedamo naše odgovornosti 
do mladih. Naše odgovornosti do naše prihodnosti, ki jo bodo mladi mo
rali vzeti nase. Naši zgledi pa so jim najbolj pomembna popotnica. 

Televizijo pa ne zaprimo samo ob BOŽIČU. To storimo še marsikateri 
večer, ko se družina po napornem dnevu zbere in si ima marsikaj pove
dati. Le na ta način bomo z majhnimi kamenčki tkali naš mozaik družin
ske sreče. Spustimo žive, prijazne in odkrite besede v naše DRUŽINE. 

Prav gotovo tudi za današnjo družino veljajo beseda Antona Martina 
Slomška, ki pravi: 

Kar je oče dobrega od svojih dedov prejel, 
mora svojemu sinu zapustiti. 
Kar se je mati od svoje matere 
hvalevrednega naučila, 
bo tudi svoji hčeri zapustila. 

Angelca Likovič 

MRTVI JE PRI VAS KRALJ, KAJNE? 
Konec oktobra in v začetku novembra obiščemo grobove naših pokojnih sorodnikov, prijateljev. Pokopališča so takrat 

okrašena z veliko cvetja, sveč in ljudmi. Nočni sprehod po pokopališču 1. novembra je kot sprehod v poznem dnevu, tako 
svetlo je od sveč. Srečamo se še z drugimi sorodniki, a večini se mudi naprej, saj je treba obiskati vsaj še en grob. Bolj je 
okrašen, bolje je. In spomeniki stanejo kar lep kup denarja, za marsikoga velik zalogaj. Za pokojne. 0 pokojnih se govori sa
mo lepo, z vsem spoštovanjem, pravi rek. 

K nam pride na obisk Neevropejka Luciene. Pride ravno v času, ko umre eden od sorodnikov človeka, s katerim je prišla. 
Tretji dan je bil pogreb, do takrat pa so potekale priprave, srečanja ob pokojnem, poslovitev od pokojnega, prišli so vsi, ki se 
redko vidijo. Za Luciene nekaj neznanega. Pri njih mrtvega pokopljejo, kakor hitro se da, saj zaradi vročine telo začne kma
lu propadati. To pomeni, da velikokrat nimajo niti časa, da bi obvestili vse sorodnike, ki so po celi državi. In njihovo pokopa
lišče je precej drugačno od našega. Sicer vidiš kdaj koga tam, a mnogi sorodniki so se že davno preselili drugam in zdaj ni 
nikogar, ki bi hodil tja na grob. Tam je nekdo pokopan, življenje pa gre naprej. Seveda se spomniš teh pokojnih, se pa ne 
ukvarjaš veliko z zemeljskim »spominom« nanje (grobovi). 

Pri nas so pokopališča čisto drugačna slika. Urejena, večina stalno skrbi za grobove, če ne stalno, pa vsaj okoli 1. no
vembra. Veliko je tudi takih, ki rečejo: »Ja kaj bodo pa rekli drugi, kako imamo urejen grob?« So taki, ki se prepirajo, kdo bo 
urejal grob, kdo ga ni, se izkazujejo, kdo bo dal več za spomenik. Na pokopališčih je običajno spokojna tihota, tako da mno
gi na njih govorijo potihom - kot da se bojijo, da bi koga zmotili. To je čisto drugačna podoba od tiste, ki jo ima Neevropejka 
Luciene v svoji državi. Ko je to videla in ko je bila priča dogajanju okoli pogreba, mi je rekla: »Mrtvi je pri vas kralj, kajne?« 

»Kaj? Ne!« Kako neki bi bil mrtvi pri nas kot kralj?! Razloži, kaj je videla - kako skrbimo za pokopališča, kaj se dogaja 
pred pogrebom in po njem. Še bolj sem šokirana. Ja, zares izgleda, da je tako, kot pravi - mrtvi je pri nas kot kralj. 

Ko umre, se okoli tega dogaja precej obredov, na pogreb pride veliko ljudi, ki si prej niso vzeli časa za obisk, če dobimo 
povabilo na poroko ali praznovanje za rojstni dan, se lažje opravičimo, da nas ne bo, kot za na pogreb (takrat si vzamemo 
tudi dopust). Pravijo da zato, da smo opora svojcem. Smo res? Običajno nam je težko govoriti o smrti, o tem, kako se poču
timo, ko nam nekdo umre. Koliko ljudi obišče svojce umrlega čez dva meseca in jih vpraša, kako so, kako jim gre? Na po

greb pa so prišli. 
Pokopališča - nekateri si vzamejo precej časa (in denarja), da najdejo prave rože, pravo ikebano za na grob okoli 1. no

vembra, v supermarketu kupijo sveče, ker je ugodna ponudba in zato stojijo debelo uro v vrsti in so živčni, ker ni prostora 
na parkirišču, potem pa nimajo časa stati na pokopališču, da bi se vsaj imeli lepo ob tem, kar je tam zdaj, ob teh, ki so tam 
zdaj. Veliko ljudi se vidi samo na ta dan v letu, sicer pa ni časa za obisk. Izgleda, kot da se zbiramo okoli mrtvih, da imamo 
čas predvsem za mrtve in ne žive. Saj jih nimamo časa obiskati, saj so še živi! In če jutri umrejo? 

Nekoliko meje šokiralo ogledalo, ki ga je Luciene postavila, da je bilo zelo jasno, kaj počnemo. S tem, da nam pokojni 
pomenijo veliko, ni nič narobe, saj konec koncev sedanjost sloni na preteklosti, ni od nje nekaj ločenega, in obe se nadalju
jeta v prihodnost, ki bo za nekoga že preteklost itd. (Če si še tako želimo, čas ne poteka v ravni črti, samo naprej - zakaj pa 
imamo ure okrogle?). A veliko bolj meje šokiralo to, da govorimo, da nam pokojni ne pomenijo prav dosti, da nam živi po
menijo veliko več. Iz tega, kar delamo, se to zares bolj težko opazi. 

Še en primer. Veseli december je v polnem teku. Čas praznikov, čas, ko bomo imeli malo več časa za druge ljudi (Bog ne 
daj, da bi bili doma veliko dni. da nam ne bo težko od vse te bližine). A vseeno - prazniki so za to, da se bolj povežemo. Kaj 
naredimo, da bi nas prazniki zares povezali, da bi se v krogu domačih počutili prijetno, sproščeno? Propagande nam ob
ljubljajo, da bomo z nekaterimi izdelki imeli zares vesele praznike (že cel november so nas prepričevale o tem). Treba je ku
piti še to in ono darilo, v zadnjem trenutku seveda, in zanje moramo porabiti primerno količino denarja. V vsej naglici naku
povanja, priprav, mnogih podrobnostih - pride praznik. Utrujeni smo in se zato skregamo, dovolj nam je vsega, obljubimo 
si, da tako ne bomo več praznovali. Naslednje leto je zgodba ista. Zakaj si polovice časa, ki smo ga porabili za nakupovanje 
daril, nismo vzeli za ljudi, ki so okoli nas, se z njimi pogovorili, skupaj načrtovali praznovanja, si razdelili dela? Zakaj je bila 
komunikacija omejena samo na kratka sporočila, ki pripeljejo do več nesporazumov kot sporazumov? 

Po vsem tem naj še kdo reče, da so nam živi bolj pomembni kot pokojni, da so ljudje pomembnejši od stvari! Zakaj si ne 
bi za darilo podarili 3 ur časa (ki bi ga sicer porabili za nakup darila)? Tega vam propagande seveda ne bodo predlagale, 
kje pa ste še videli trgovca, kije odvračal od sebe??? Lahko pa izberemo in tokrat ne nasedemo. Za praznik je dovolj, da 
smo skupaj in skupaj ustvarjamo praznično ozračje, ki smo ga pripravljali s prijetnim pričakovanjem brez komercialnih do
datkov. 

Alenka Oblak 



RAZSTAVA DEL 
AKADEMSKEGA KIPARJA 
IVANA ŠTREKUA 
odprta v okviru Univerze za tretje življenjsko obdobje 

V č e t r t e k , 2. decem
bra 2004, je bila v spo
min na rojstni dan pes
nika Franceta P r e š e r n a 
v avli Kulturnega doma v 
Grosupljem odprta razsta
va del akademskega ki
parja Ivana Š t r e k l j a . Raz
stavo je odprl akademski 
kipar Boris Prokofljev, ki
parjev prijatelj, za njeno 
organizacijo pa je tudi to
krat domiselno poskrbe
la energije polna Tatjana 
Lampret. 

Kamnita struktura. Pogled proti severozahodu. 
M a r u š i č 

Foto Milan 

UNIVERZA ZA TRETJE ŽIVLJENJSKO OBDOBJE JE PRED ARHEOLOŠKA 
DVEMA MESECEMA ODPRLA VRATA TUDI V GROSUPUEM IZKOPAVANJA NA CIKAVI 

Pobudnica ustanovitve Univerze za tretje življenjsko obdobje j | # % | i A i f # % B % i # * A « l u A n | 

v Grosupljem je bila neutrudna Tatjana Lampret, ki je sedaj tudi " HciUcI IJ6Va Mj6 S l i Sila III 
njena glavna gonilna sila, poleg samih slušateljev in mentorjev 
seveda. Krožki potekajo dva meseca, udeležuje pa se jih 100 slu
šateljev. »Res da se je šolsko leto začelo oktobra, a kdor se nam 
še želi pridružiti, ga z veseljem sprejmemo,« še vedno vabi Lam-
pretova. 

Po otvoritvi razstave mi je Lampretova povedala nekaj osnov
nih informacij o šoli. 

TJS: Kaj Je bil temeljni povod za ustanovitev univerze? 
TL: Z ustanovitvijo Univerze za tretje življenjsko obdobje lahko kvalitet

no dopolnimo ponudbo programov za ljudi v tretjem življenjskem obdobju 
- za čas po upokojitvi. 

V Zvezo kulturnih organizacij so vključeni tudi upokojenski pevski zbo
ri, a želje so bile večje, pogosto so se oglašali posamezniki, ki so izraža
li želje po novih znanjih in spretnostih, predvsem pa sem opažala težnje 
po druženju. 

TJS: Kdo je dal pobudo za ustanovitev Univerze za tretje ž iv 
ljenjsko obdobje v Grosupljem? 

TL: Že nekaj let sem zasledovala Univerzo za tretje življenjsko obdobje 
v Ljubljani, kjer to plemenito gibanje deluje že 22 let; nekaj naših občank 
pa je obiskovalo Univerzo za tretje življenjsko obdobje v Trebnjem. Poveza
la sem se z obema univerzama, kjer sem dobila vsa potrebna navodila za 
pričetek. Seveda pa sem vodji UTŽO Trebnje prof. Cvetki Bunc še posebej 
hvaležna, saj mi je z vso svojo ljubeznivostjo in bogatimi izkušnjami pot do 
prvega cilja zelo skrajšala. Pristopila je še gospa Martina Kralj, plemenita 
ženska s širino znanj. In s e j e začelo - ustanovitev, programi. 

V akcijo se je vključila s polno paro še Andreja Smolič. 
TJS: Kako poteka pouk in ali je potrebno tudi delo doma? 
TL: Mentorji, ki smo jih povabili k sodelovanju, so ponudili svoje pro

grame, le-ti pa se prilagajajo zahtevam skupine. Domače naloge so ne
obvezne, prav pa je zlasti pri jezikih, da se snov doma utrjuje. Krožke vo
dijo mentorji, to so strokovnjaki s posameznih področij. Poleg tega ima
mo v vseh krožkih animatorje, ki so zadolženi za organizacijo ter medse
bojno obveščanje. Tempo obravnavanja določajo udeleženci, tako da lah
ko vsi sledijo. 

TJS: Kdo š o l o financira? 
TL: Nekaj sredstev smo pridobili iz občinskega proračuna za kritje stro

škov honorarjev za predavatelje, pisarniški material in osnovna sredstva 
(projektor), sicer pa udeleženci študijskih krožkov sami prispevajo za na
grade mentorjem. 

TJS: Komu p r i p o r o č a t e , da se Je š e u d e l e ž i ? 
TL: Res da se je šolsko leto začelo oktobra, a kdor se nam še želi pri

družiti, ga z veseljem sprejmemo. 

» N a š e zadnje d r u ž e n j e v letu bo 23. decembra, ob 9. url, ko 
bomo v Kulturnem domu Grosuplje prisluhnili prof. D u š i c i Kuna-
ver; govorila bo o slovenskih praznikih in o b i č a j i h , se skupaj po-
veselili In si z a ž e l e l i s r e č n o in prijazno p r i h a j a j o č e le to , « vas vse, 
ne le u d e l e ž e n c e š o l e , s p o r o č a Tatjana Lampret. 

Kot sem že omenila, se je razstava v drugem delu prevesila v medse
bojno druženje in izmenjevanje izkušenj udeležencev Univerze za tretje 
življenjsko okolje. Izvedeli smo veliko o pestrem dogajanju... 

Ena od animatork, Andreja S m o l i č , je povedala: »Sodelujem v več 
krožkih. Vesela sem bila, ko mi je Tatjana Lampret omenila, da razmišlja 
o ustanovitvi univerze v Grosupljem. Nekateri so jo obiskovali že v Ljublja
ni in so bili navdušeni. Pri umetnostni zgodovini nas je 14 slušateljev ter 
smo silno navdušeni nad mentorstvom profesorja Prokofijeva. K jezikom 
hodi 30 slušateljev. Tu so na voljo angleški ter nemški začetni program ter 
angleški nadaljevalni. 24 pa nas je pri računalništvu. Pri večini programov 
smo v večini ženske, razen pri računalništvu. Cenovno je šola zelo ugod
na, 2 .000 tolarjev na mesec za en krožek res ni veliko. Problem je samo 
v tem, ker nas običajno zanima več stvari in se zato vključimo v preveliko 
število krožkov. No, potem pa strošek ni več tako majhen. Pogoji za delo 
so odlični. Tudi zato, ker nam šola in Zveza kulturnih organizacij da sta na 
voljo vse prostore ter računalnike. Danes dopoldne smo imeli delavnico iz
delovanja sveč, ker smo ravno v predprazničnem času. 

Druga pomembna stvar pri naši šoli pa je druženje in medsebojno spo
znavanje... Mogoče bomo tudi mi starejši, ki imamo čas, lahko naredili kaj 
dobrega za kraj. V skupinah veliko poudarjamo, da je zelo pomembno, da 
mislimo tudi na svojega soseda, ne le nase.« 

»Pri domoznanstvu je naš mentor dr. Boris Kuhar , « je povedala Min-
ka Kovačič. Do sedaj so se dobili štirikrat. Njihove učne ure se ne odvija
jo le v »razredu«, ampak tudi na terenu. Prvo srečanje so imeli na Škocja-
nu, kjer so si ogledali cerkev in razstavo fotografij s starimi hišami in obi
čaji. Naslednjič gredo na izlet v Stično in na Muljavo. Kaj jim bo hudomuš
ni profesor tam pokazal in jih naučil, ostaja skrivnost. 

»Slikarke pa nas vodi Sandi Zalar. Udeleženk nas je osem in vse smo 
navdušene. Vsakič delamo po uro in pol, saj nam mentorica nalaga tež
ke naloge. A je zelo prijetno in v ustvarjanju zelo uživamo,« je bila zgovor
na Zora Trilar. 

Ob navdušenju udeležencev je Lampretova še dodala: »Zdaj ste v živ
ljenjskem obdobju, v katerem se zavedate, da ni vse pehanje za finančni
mi dobrinami, ampak je pomembno, da nekaj naredimo zase, da svet gle
damo skozi rožnata očala. V nekaterih skupinah tako resno delate, kot da 
gre za pravo šolo. Mogoče zato nekateri ljudje nimajo korajže, da bi se pri
družili. Nekateri namreč mislijo, da premalo znajo, da bi se priključili. Ver
jetno tudi termin »univerza« ni ustrezen. To izobraževanje je dobilo tako 
ime, ker je bila njen pobudnik slovenska univerza. Ime naj nikogar ne pla
ši. Vsi, ki menite, da bi se še česa radi naučili, da še česa niste uresničili, 
saj so bile preprosto druge dolžnosti pomembnejše od vaših želja, imate 
sedaj priložnost, da se posvetite sami sebi in vaše želje uresničite. 

Poleg študijskih krožkov organiziramo še vsak drugi četrtek zanimiva 
predavanja z aktualnimi družbenimi temami. Po novem letu bomo začeli 
še z ekskurzijami, in sicer najprej po Sloveniji,« vabi Lampretova vse, ki do 
sedaj niste zbrali poguma, da bi se pridružili. 

Tatjana Jamnik Skubic 

Na ogled so bile risbe iz časa Štrekljevega študija v Beogradu. Prokofijev 
nam je razložil, da je Štrekelj dobro poznal anatomijo ter bil strokovnjak za 
opazovanje in lepoto telesa. Med ostalimi umetninami smo lahko videli ki
parjev avtoportret in portret nečakinje. Zaradi meningitisa, ki ga je prebo
lel pri šestih letih, je bil Štrekelj gluhonem. Zaradi tega in ker se kot umet
nik ni znal prodati, je imel težko življenje. »Kot človek je bil zelo moder in po
nosen. Vedno se je znal pokazati v najlepši luči, čeprav je včasih živel slab
še kot klošar... Odlično je prevajal iz italijanščine in nemščine. Za časa svo
jega življenja je želel organizirati samostojno razstavo, a tega ni dočakal. To 
je tretja razstava njegovih del. ki sem jo organiziral.« je razložil profesor Pro
kofijev ter še povedal, da so arhivirali 100 Štrekljevih slik, ki so bile v nje
govem ateljeju. Zveza slušno prizadetih bo o kiparjevem življenju in delu do 
konca tega leta izdala knjigo. 

Na otvoritvi je bila tudi nečakinja kiparja Štreklja, ki se svojega strica še 
spominja: »Če si pravi umetnik, nimaš posluha za komercialo.« Mnogi so ga 
kot umetnika znali izkoristiti in so mu vse umetnine pobrali po sramotno 
nizki ceni, je prizadeto pripovedovala. Ker ni slišal, ni mogel slišati tudi po
sebnega zvena, ki ga ima kamen pri klesanju tik preden se odlomi. Zato se 
mu je dostikrat dogajalo, da se mu je kaj odlomilo in trimesečno delo je pa
dlo v vodo. Zato je bilo njegovo življenje prežeto s stiskami. 

Otvoritev je organizirala neutrudna Tatjana Lampret, tokrat v funkciji vod
je Univerze za tretje življenjsko obdobje v Grosupljem. Prijetno druženje je 
potekalo spontano, brez velikih priprav, ob spremljavi citrarja Dušana Maza-
ja. Ob Prešernovem prazniku nas je v uvodu v pesnikovo življenje popeljala 
profesorica Marija Tavčar. 

Uradni del otvoritve se je nadaljeval v prijetnem druženju ustanovitelji
ce in udeležencev univerze za tretje življenjsko obdobje. Program poteka 
dva meseca. »Presenečena sem, kaj vse se dogaja in kako lepo stvari teče
jo. Sedaj nas je že okoli 100,« je svoje navdušenje izrazila Lampretova. Za
tem so nam o svojih izkušnjah spregovorili tudi slušatelji univerze. Eden je 
bil bolj navdušen od drugega, vsi pa so bili predvsem zelo veselo razpolože
ni. Njihove izjave na kratko povzemam v sledečem prispevku. 

Tatjana Jamnik Skubic 

Razstavo Je pripravil akademski kipar Boris Prokofjev. Na sliki pa 
so š e fotograf Marjan Trobec, gospa Marija Tavčar , Š t r e k l j e v a ne
č a k i n j a in neznana ž e n s k a . 

proti severu in ustvarja večjo kotanjo (slika 1), ki se je čez daljše časovno 
obdobje zapolnjevala z različnimi plastmi. Večina teh plasti vsebuje (redke) 
najdbe, ki pa pripadajo različnim časovnim obdobjem (prazgodovina, anti
ka, srednji vek?) in so posledica transporta - sem so prispele skupaj z zem
ljo kot posledica naravnega zapolnjevanja kotanje. Na tem delu najdišča so 
odkrili tudi dve večji strukturi. Kamnito strukturo (slika 2) sestavljajo ostro-
robi, precej prepereli apnenčasti kamni, široka je dober meter, dolga približ
no 8 metrov, služila pa je po vsej verjetnosti kot nekakšen temelj ali utrditev 
terena (mogoče pot?). Druga odkrita struktura je cca 4 0 cm globok in slab 
meter širok jarek (SE 20, 21), ki so ga dokumentirali v dolžini 15 metrov (sli
ka 3). Jarek je bilo na vzhodnem delu moč zamejiti, proti zahodu pa se na
daljuje še izven izkopnega polja na neodkupljene parcele. V jarku so odkri
li relativno veliko keramike, drobcev oglja in kosti ter nekaj kovinskih pred
metov, na podlagi česar bi bilo jarek mogoče časovno umestiti v novoveško 
(mogoče pozno srednjeveško obdobje). Enaka datacija je postavljena tudi 
za kamnito strukturo, ki je z jarkom nedvomno v povezavi. 

Dosedanje raziskave so pokazale, da je najdišče v veliki meri uničeno 
z modernimi posegi, predvsem strojnim oranjem. Količina odkritih struk
tur (vkopov) je namreč sorazmerno majhna glede na odprto površino, naj
več najdb se pojavlja v najvišji plasti (ornici), kar nakazuje, da je bila inten
zivnost poselitve na najdišču majhna ali pa strukture niso posegle globje od 
cca. 4 0 centimetrov pod površino. V mesecu decembru bo ekipa nadaljeva
la z arheološkimi izkopavanji. 

Naj se na koncu zahvalim kolegoma, ki po skoraj stoletju dolgi prekinitvi 
nadaljujeta z organiziranimi arheološkimi raziskavami pod znamenito Mag-
dalensko goro v občini Grosuplje, in ki sta mi dovolila dostop do gradiva, da 
je lahko nastalo tole poročilo. Gojko Tica in Rok Klasinc, hvala! 

Gregor Štibernik 

Delno izpraznjen jarek. Pogled proti zahodu. - Foto Milan M a r u š i č 
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ZAKAJ SE OBISKOVALCI 
KNJIŽNICE VESELIJO 
NJENE RAZŠIRITVE? 

Knjižnico Grosuplje dnevno obišče tudi več kot 500 ljudi. K nam prihajajo obis
kovalci iz vseh krajev v občini. V prostore na Adamičevi 15 seje preselila leta 19-
73 iz Mullerjeve hiše. Takrat je imela šestkrat manj gradiva, celo leto pa jo je obis
kalo toliko bralcev, kot jo sedaj obišče v enem mesecu. Že v preteklosti strokovno 
zastavljeni temelji delovanja in permanentno zavedanje zaposlenih, da mora sploš
na knjižnica v skladu s svojim poslanstvom služiti svojim občanom, sta prav goto
vo pomembna razloga, da imamo 31 % občanov tudi članov knjižnice, kar je 6 % 
več, kot znaša slovensko povprečje. Žal pa se z naraščanjem obiskovalcev, gradiva 
in novimi nalogami, kijih od knjižnice pričakujejo uporabniki in jih knjižnici nalaga 
zakon, ni povečeval prostor, kot eden od temeljnih pogojev za delovanje sodobne 
knjižnice. Po prostorski zmogljivosti je grosupeljska knjižnica v Sloveniji na repu, saj 
dosega le 27 % standardov, ki so bili sprejeti leta 1987. 

Nad prostorsko utesnjenostjo se naši obiskovalci pred knjižničarji vsak dan prito
žujejo, mnogi od njih so svoje pritožbe zapisali v anketni vprašalnik in knjigo pritožb. 
Največkrat prebiramo sledeče pritožbe: »Pri delu na računalniku me motijo obisko
valci knjižnice« ali».. knjižnica bi nujno potrebovala čitalnico, kjer se človek lahko v 
miru posveti delu. Pozivam vse, ki imate možnost in moč posredovati pri ustreznih 
organih naše oblasti, da to tudi storite, da bi čimprej našli ustrezno rešitev za ta pro
blem...« ali»bilo bi lepo, ko bi lahko v knjižnico prišli invalidi in mamice z vozički..« 

DAN SPLOŠNIH KNJIŽNIC 
IN TA VESELI DAN SLOVEN
SKE KULTURE V KNJIŽNICI 
GROSUPUE 

K n j i ž n i c o Grosuplje o b i š č e 500 ljudi na dan. 

Več tisočim bralcem in knjižničarjem je jasno, da so obstoječi prostori neustrezni, 
ker ni časopisne, študijske in računalniške čitalnice. Prenapolnjene police zakrivajo 
vse stene in tudi okna, bralci pri izbiranju gradiva med policami drug drugega ovira
jo. Ni prostora za avdio in video gradivo. Zakon pa nam med drugim tudi nalaga, da 
knjižnična dejavnost kot javna služba sodeluje v vseživljenjskem izobraževanju ob
čanov, informacijskem opismenjevanju, zagotavljanju dostopnosti in uporabi gradiv 
javnih oblasti. Kajti čas, v katerem živimo, vsakemu od nas nalaga osebnostni in 
strokovni razvoj. Dostop do tega znanja omogoča knjižnica, ki v svojih tako tradicio
nalnih kot elektronskih zbirkah hrani zapisano znanje človeštva. 

Takoj po sprejeti odločitvi o gradnji prizidka in adaptaciji nam obiskovalci vsako
dnevno sporočajo, kako se veselijo nove knjižnice. Naši obiskovalci vedo, daje knjiž
nica ustanova, ki je namenjena in dostopna vsem, ne glede na starost, spol, izobra
zbo ali socialni položaj, je prostor informacij, izobraževanja, kulture, srečevanja....Za
radi tega se naši uporabniki in mi z njimi veselimo nove prostorske pridobitve. 

Roža Kek 

RAZPIS - JURČIČEVA PRIZNANJA 
za leto 2004 

ZVEZA KULTURNIH DRUŠTEV OBČIN DOBREPOUE, 
GROSUPUE IN IVANČNA GORICA 

in JAVNI SKLAD RS ZA KULTURNE DEJAVNOSTI 01 

IVANČNA GORICA 

1. Priznanja so pomembna spodbuda za vsa področja 
ljubiteljskega delovanja. ZKD in 01 JSKD RS podeljujeta 
JURČIČEVA PRIZNANJA za izjemne uspehe In dolgoletno 
uspešno delo na področju gledališke, glasbene, likovne, 
filmske, folklorne, plesne in literarne dejavnosti ter na 

področju strokovnih in organizacijskih del. 

2. Kandidate za podelitev Jurčičevih priznanj predlaga
jo društva in posamezniki, ki se ukvarjajo s kulturno de

javnostjo. 

3. Jurčičeva priznanja lahko prejmemo društva, skupine, 
posamezniki, ki ljubiteljsko ali poklicno prispevajo k raz

vijanju kulture in ljubiteljske kulturne ustvarjalnosti. 

4. Priznanja se podeljujejo enkrat letno - ob sloven
skem kulturnem prazniku. 

5. Pisne predloge z obrazložitvijo pošljite do 7. januarja 
2005 na naslov: 

Javni sklad RS za kulturne dejavnosti, 01 Ivančna Gorica 
Cesta II. grupe odredov 17,1295 Ivančna Gorica 

Vodja JSKD 01 Ivančna Gorica, Tatjana Lampret 

20. knjižni sejem - 1 . do 5.12. 

Igralec Bojan M a r o š e v l č in pesnik Ivan Minatti. 

Vsako leto 20. novembra slovenske splošne knjižnice opozorimo nase in na 
svoje poslanstvo. 

V čast tega praznika smo v Knjižnico Grosuplje povabili zanimiva gosta. Na li
terarnem večeru sta se predstavila pesnik Ivan Minatti in dramski igralec in re
citator Bojan Maroševič. 

V prenapolnjeni poročni dvorani Koščakove hiše so se zbrali ljubitelji lepe, 
dobre poezije. Vitalni pesnik, osemdeset let je izpolnil letos, seje predstavil kot 
prijeten sogovornik. Že iz vojnih časov išče rešitve za vse svoje težave v naravi. 
Poznamo ga predvsem po pesmi Nekoga moraš imeti rad. Ko odpovedo ljudje, 
ko ne najde sorodne duše med sebi enakimi, mu zavetje nudi narava, v vseh 
letnih časih, vedno pripravljena poslušati in nuditi uteho. Z umetniško besedo 
je večer popestril igralec Bojan Maroševič. 

Na dan Prešernovega rojstva, 3. decembra, pa se po vseh kulturnih ustano
vah odrejo vrata v čast Temu veselemu dnevu slovenske kulture. Vrata knjižni
ce so odprta vsak dan, zato smo v poklon temu dnevu predstavili knjigo, ki je 
nastala v okviru projekta CINDI za zdravo življenje. Diplomirana medicinska se
stra Anica Kozinc je predstavila projekt in poudarila, da so knjigo izdali zato, da 
ne bi šle v pozabo vse ugotovitve o zdravem načinu prehranjevanja. Recepte za 
zdravo prehrano je izbral dr. Boris Kuhar, ki je duhovito spregovoril o modernizi
ranih starih receptih dolenjske kuhinje. Predstavila pa se nam je še grosupelj
ska slikarka Ljudmila Šuklje. Izbrala je različne motive, ki sojo navduševali in 
ob katerih je izpopolnjevala svojo slikarsko spretnost in tehniko. Razstavo nje
nih slik si lahko ogledate v prostorih naše knjižnice. Za glasbeno vzdušje so po
skrbele grosupeljske pevke Viva vox, kijih vodi dirigentka Mojca Intihar. 

Marija Samec 

Predstavitev knjige Ž i v i m o zdravo (dr. Boris Kuhar in Anica 
Kozinc) in slikarke Ljudmile Š u k l j e v K n j i ž n i c i Grosuplje. 

erjpjjv.ejiJiaGMpJjjjgj, in, cfej fce, -. g 

Mejili it m M 
Spomine na stare čase, ko so si ljudje pred prazniki še vzeli čas, da so se 

nanje pripravili, okrasili dom, cerkev in tudi vse kapelice, križe in znamenja, je 
obudila gospa Tončka Rozman iz Grosupljega. Izdelava cvetja iz papirja je po 
Sloveniji zelo razširjena in tudi v naših krajih so ženske poznale to umetnost. 
V hladnih zimskih dneh, ko ni bilo drugega dela, so tako imele vzrok, da so se 
zbirale v eni od hiš v vasi in ob toplo zakurjeni peči delale rože iz krep papirja, 
poklepetale, malo opravljale in preživele marsikateri prijeten večer. 

Pri Ancljevih so imeli črno kuhinjo in polno mesa in klobas seje sušilo. Pozi
mi smo hodili tja gor k njim, da so ženske delale rože iz papirja za vence, za v 
cerkev, za kapelice, za v bogkov kot. Da so rože obstale, so vosek stopile in te 
rože v vosek pomočile, da so bile lepe, da so zdržale in da seje dal prah z njih 
obrisat. Naredile so ogromno rož, saj so jih delale še za okolico. 

Naša mama, vem, da jih je delala še za kapelice v Troščinah, pa na Blečjem 
Vrhu in za na Polico. Kmetje denarja niso imeli, da bi ji plačali, so ji dajali pa 
krompir, fižol, mast. Ona je vse zaslužila s takimi ročnimi deli. 

Delale so iz krep papirja. Moji mami ga je nekdo preskrbel in jaz se spom
nim, da ko so to rezale s škarjami ali pa z noži na tako dolžino, kot so bile kas
neje rože velike, so šle meni kar skomine po rokah. Otroci smo potem pa ta pa
pir pregibali, one so pa s škarjami delo dokončale, zavile listke, narezale, da so 
nastale vrtnice, zaprte in odprte, nageljčki. Pa so naredile kmečki šopek, v ka
terega so dale mak, plavice, marjete, pšenico je bilo treba pa v jeseni nabrati, 
posušiti, obesiti tako, daje s klasi dol visela, pa smo jo potem dali vmes, da je 
nastal kmečki pušeljc. 

Delale so tudi za doma, saj je vsaka hiša imela ponavadi bogkov kot, oltar-
ček, kjer je moral biti venček okrog, pa še šopki. Vse je bilo iz krep papirja na
rejeno, saj se pravih rož pozimi ni dobilo. Ampak to smo zmeraj pri eni hiši de
lali, zbralo seje šest do sedem žensk in to delo je dolgo trajalo. Otroci smo pa 
na peči ležali in z zanimanjem opazovali, kaj se dogaja, in poslušali, kaj se po
govarjajo. 

Marija Samec 

Malo pred kn j i žn im sejmom pa je Mondena priredila debatni v e č 
er s pesnico N e ž o Maurer In njenim z a l o ž n i k o m Zbranega dela 
Ivom F r b e ž a r j e m . V e č e r je popestrila njena hč i in klovnesa Eva 
Š k o f l č Maurer, pogovor pa Je vodila Alenka Zor-Simoniti. - foto D. 
Samec 

Knjiga je svojevrsten medijski dinozaver, ki ni samo pozabil izumreti, am
pak spretno pluje proti toku in ima subverziven potencial, je v Dnevniku za
pisal Miha Kovač. 

Kljub slabim napovedim za knjigo, je ta preživela vse pretrese, notranje 
in zunanje. Število naslovov na leto v državi se je povzpelo kar na 3800 (od 
leta 1990 se je skoraj podvojilo), število obiskovalcev v knjižnicah se je po-
trojilo, število izposojenih knjig pa je naraslo za dvainpolkrat. 

Poseben pokazatelj uspešnosti je že 20. knjižni sejem, ki se je z vse
mi spremljevalnimi dejavnostmi odvijal v že premajhnem Cankarjevem do
mu, saj so stojnice s knjigami postavili v podhod, preddverja dvoran in v vse 
možne kotičke našega kulturnega hrama. 

Slovenski založniki z največ novostmi postrežejo prav v času sejma. Naji
menitnejša knjiga sejma je bil celoten prevod dela grškega misleca Platona, 
Schwentnerjevo nagrado za pomemben prispevek v založništvu in knjigotr-
štvu je prejel urednik Mladinske knjige Milan Matos. Med mnogimi nagrada
mi bi omenila še nagrado Mladinski knjigi za knjigo Toona Tellegena Mala 
nočna torta, ki jo je ilustrirala slikarka Suzi Bricelj iz Šmarja-Sapa. 

Cene knjig so bile visoke, čeprav s sejemskem popustom, prav tako je bi
la vstopnina previsoka za prodajno razstavo. 

Veliko zanimanje je bilo namenjeno razstavi korespondence med Edvar
dom Kocbekom ter Nobelovim nagrajencem in nemškim pisateljem Heinric-
hom Bollom., predvsem okoli leta 1975. Korespondenca nam je predstavila 
Kocbeka in njegove težave po intervjuju v tržaškem Zalivu, ko je po vojni pr
vi javno spregovoril o pobojih po drugi svetovni vojni. 

Razstava dr. Martina Žnideršiča pa nam je predstavila izbor slovenskih 
faksimilov od 1909 dalje. Med drugimi je zasedel ugledno mesto tudi faksi
mile Stiškega rokopisa, ki gaje dvakrat izdala Slovenska knjiga. 

Knjižni sejem je spremljala tudi lična knjižica z vsemi dogodki, ki so 
spremljali sejem. Na 19. dražbi starih knjig so prodali kar nekaj redkosti, za 
katere so bili zbiratelji pripravljeni plačati tudi 2100 % izklicno ceno. Zelo vi
soko so bile cenjene tudi stare knjige domoznanskega in nacionalnega po
mena. V nedeljo, 5.12., se je sejem zaključil še z dražbo slik in starin. 

Na sejmu smo srečali tudi grosupeljsko založbo Mondeno, ki izdaja pred
vsem novejše slovensko leposlovje, in knjigotrštvo Buča, ki ponuja pred
vsem humanistično in družboslovno literaturo. 

Vse prireditve so bile dobro obiskane, debatne kavarne so pritegnile ob
iskovalce z izbranimi temami, uspela sta tudi strokovni in šolski knjigosled. 
Po vsem tem lahko sklepamo, da drži ugotovitev dr. Mance Košir, da živimo 
Slovenci s knjigo v glavi in v srcu. 

Marija Samec 

Slika desno: 
K n j i g o t r š t v o 
B u č a In di
rektor Samo 
Vadnov - fo
to D. Samec 

Slika spodaj 
Mondena in 
Ivo F r b e ž a r 
- foto D. 
Samec 



VPRAŠANJA POSELITVE NA CELOTNEM OBMOČJU OBČINE Z VIDIKA SPREJETEGA PROSTORSKEGA PLANA, 
VZPOREDNICE Z NOVO PROSTORSKO STRATEGIJO SLOVENIJE IN NEKATERA RAZVOJNA VPRAŠANJA 

Č a s na nekaterih področj ih neusmiljeno beži In jih celo prehiteva. Eno od takih področ i j v Grosupljem je nedvomno načr tovan je prostorskega razvoja. Zdaj, ko nam Je Urad za prostor podal nekatera svoja ob
vestila, je že jasno, kako bodo zadeve potekale. V glavnem pa se v Grosupljem vrtimo vedno okoli enega In Istega vprašan ja : "AH Je moja parcela zazidljiva?" Zelo malokdaj pa se zgodi, da še kdaj spregovorimo 
(Ali imamo sploh pr i ložnost za to?) še nekoliko š i rše In pogledamo č e z te svoje tako priljubljene planke. Zato to pot kot o b č a n (in n e k o č v e č let zaposlen na U r b a n i s t i č n e m Inšt i tutu) javno zastavljam samo dve 
tematski vprašan j i . Takih vprašan j pa je še kar precej. Vendar naj bodo spodaj objavljena le za vzpodbudo. Č e pa se ne bodo dotaknile nikogar, jih vsi takoj pozabite - kot da jih ni nikoli bilo! 

1. Eno izmed izhodišč nove Prostorske strategije Slovenije govori, da kvalite
to v mestu opredeljujejo kvalitetno grajeno javno dobro, vključevanje naravnih da
nosti in biotske pestrosti ter zeleni pasovi mesta. Kako je za to poskrbljeno v Gro
supljem in kaj se namerava narediti na tem področju v naslednjih dveh (ko se iz
teče politični mandat) oziroma treh letih (ko bo treba tudi na občinski ravni spreje
ti prostorsko strategijo in prostorski red)? 

2. (Dosegljive) strokovne podlage, ki jih je naročila občina Grosuplje in na pod
lagi katerih so bile sprejete tudi zadnje spremembe prostorskega plana iz leta 
2003, so bile pretežno namenjene poselitvi. Koliko in katere strokovne podlage 
so bile še narejene in vključene v najnovejši prostorski plan? 

3. V občini Grosuplje so po prostorskem planu opredeljena (nova) poselitvena 
območja. V strokovnih podlagah je zapisano: 

3a. Razvojno središče ostaja naselje Grosuplje. Le-to ima poskrbljeno za delo
vna mesta, storitvene in oskrbne dejavnosti. Kakšna je slika zaposlovanja in soci
alne varnosti za območje občine Grosuplje? 

3b. Vlogo pomembnejših lokalnih (vicinalnih) središč prevzemajo Šmarje-Sap, 
Račna, Žalna, ŠtJurij (Mala vas) in Polica, h čemur nedvomno prispevajo (zgodo
vinske) lokacije osnovnih šol in sedeži župnij. Ali so na opredelitev pomembnosti 
teh središč vplivali še kakšni drugi kriteriji? 

3c. Kakšno vlogo naj bi opravljale krajevne skupnosti Ilova Gora, Mlačevo, Sp. 
Slivnica in Škocjan? Če jih primerjamo po številu prebivalstva ali na primer z raz
ličnimi drugimi dejavnosti (razen omenjenih šolskih in župnijskih središč), kultur
nih in naravnih zanimivostih in podobno, so opredeljena le kot mikrolokalna sre
dišča. S tem pa slednje (tudi neupravičeno) izgubljajo pomen. V to kategorijo mi-
krolokalnih središč pa je na novo uvrščena Stara vas (verjetno obe skupaj?) Ali 
menite, da je to dovolj strokovno utemeljeno in kateri so elementi za spreminja
nje teh vlog? 

4. Zakaj seje nekaterim naseljem zmanjševalo ureditvena območja za poseli
tev (pozidavo), drugim pa ne in katera naselja so to? 

4a. Na nekaterih območjih so razlike od predhodno sprejetega plana spreme
njene le toliko, kolikor se je prostorski razvoj »zgodil mimo« načrtovanega. V širit
vah poselitvenih območij naselij so ponekod zajete le črne gradnje iz preteklosti. 

5. Če pogledamo definicije v strategiji prostorskega razvoja za posamezne na
selbinske tvorbe, ugotovimo: 

5a. Urbano naselje naj bi imelo najmanj 2000 prebivalcev, najmanj 500 poja
vov raznovrstnih dejavnosti in najmanj 3000 delovnih mest. Kakšna so trenutno 
ta razmerja v Grosupljem? 

5b. Podeželsko naselje je naselje z več kot 500 prebivalci in se jih vsaj 10 % 
ukvarja s kmetijstvom. Koliko je v Grosupljem takih naselij, katera so in katera že 
zdaj ustrezajo tej opredelitvi? 

5c. Vas je naselje z manj kot 500 prebivalci. 
5d. Podeželje so območja z manjšimi naselji. Ali imamo v občinskem prostor

skem planu kakorkoli to območje zarisano z razmejitveno črto in zakaj (ne)? 
5e. Zaselek je poseljeno območje z manj kot 10 stanovanjskimi zgradbami. 

Nekatera med njimi so že zelo stara in vraščena v okolje. Po drugi svetovni vojni 
in celo v zadnjih desetletjih pa so nastajala tudi nova. Dokaj razpršena poselitev 
npr. na poliškem, škocjanskem, luškem in šentjurskem koncu ter romski zaselki 
na Mlačevem in Grosupljem dražijo infrastrukturo. Koliko je vseh zaselkov oziro
ma posameznih razpršenih gradenj v občini starih več kot 30 let (ko so se zače

li uvajati urbanistični redi in naj bi se z njimi urejalo prostor) in koliko je mlajših? 
Kakšna je bila uspešnost načrtovanih planov, upravnih in inšpekcijskih služb? 

5f. Nekatera območja počitniških hišic (Dole pri Polici, Dobje in Vino) so spre
menjena v stanovanjska območja. Nova prostorska strategija pa v razlagi pred
videva, da se počitniška območja ne smejo spreminjati v stanovanjska ali dru
gačnim dejavnostim namenjena območja. Kako to, da se npr. ostala območja (vi
kend območja v Škocjanskih hribih, na Dolah nad Veliko Loko, po Poliških hribih, 
Predole, Gabrje in pod Plešivico) niso spremenila? 

6. Lokalna skupnost naj bi skrbela tudi za zadostne količine zazidljivih zem
ljišč, zlasti za neprofitno gradnjo. Koliko je po vaši oceni trenutno namenjenih ob
močij za tak namen in koliko za trg nepremičnin s pozidanimi in nepozidanimi po
vršinami? 

7. Ob morebitnih širitvah naselij je treba posebej upoštevati tudi demografski 
razvoj, socialne razmere, posebnosti posameznih družbenih skupin, ki izhajajo 
iz specifičnih zgodovinskih in družbenih pogojev ter družbeno sprejemljivost. Širi
tev mora pospeševati tudi gospodarski razvoj, funkcionalnost naselja, ter se mo
ra ozirati na trajnostno rabo naravnih dobrin in ohranjanje narave, zmogljivost in-
frastrukturnega omrežja ter varnost naselij. Še posebej pa naj bi prispevala k vse
splošnemu izboljšanju razmer, ohranila ali celo izboljšala naj bi se prepoznavnost 
naselja. Notranji razvoj naselij (prenove, obnove, dopolnilne gradnje, revitalizacije, 
reurbanizacije...) naj bi imel prednost pred novogradnjami zunaj naselij. Kaj od 
naštetih področij in na katerih območjih seje le-ta že izvajal oziroma gaje možno 
v Grosupljem zagotoviti v kratkem in kaj v dolgem obdobju? 

8. Pri načrtovanju novih pozidav je treba upoštevati tudi varnost v teh območ
jih, kot so čim manjše posledice zaradi požarov, poplav, potresov, plazov, erozije, 
in vojnih razmer. Med temi so na Grosupeljskem še najbolj izpostavljene poplave, 
čeprav tudi ostale niso zanemarljive. Grosuplje ima zarisana v pravkar sprejetem 
prostorskem planu kar velika poplavna območja. V nekaterih poplavnih območjih, 
ki so že pozidana, že obratujejo kar nekaj let (in desetletij) tudi razne dejavnosti in 
stanujejo ljudje. Pod kakšnimi pogoji so bila dana uporabna dovoljenja lastnikom 
teh zgradb? Zakaj se tako dolgo odlaša z gradnjo zadrževalnikov? Kje so vzroki? 
Kdo bi plačal škodo, če bi se zgodila večja poplava? 

9. Ali menite, da so občinske službe, ki se ukvarjajo s prostorom in vzpored
nimi dejavnostmi, ki se neposredno ali pa posredno dotikajo urejanja prosto
ra, ustrezno organizirane, saj jih v naslednjih treh letih poleg rednega dela, ki ga 
kljub novosprejeti zakonodaji ni nič manj, čaka tudi veliko delo ob pripravah no
vih strokovnih podlag za pripravo nove prostorske strategije in prostorskega reda? 
Kaj najprej načrtujete glede kadrov in glede samih strokovnih podlag? 

NASELJE GROSUPUE - ali samo OBČINSKO 
IN MEDOBČINSKO ali morda tudi 
(SUB/MEZ0)REGI0NALN0 SREDIŠČE 

Za uvod: 
Na avstrijskem Koroškem so v povprečju že pred desetletjem imeli npr. na 

1.500 prebivalcev štirirazredno osnovno šolo, peka in mesarja, na 2.000 župnijo, 
elektroinstalaterja in drogerijo, na 2.200 pošto, na 2.400 zdravnika, na 3.000 av-

tomehanika, na 3.200 banko ali hranilnico ter konzumno društvo, na 3.900 orož-
niško (policijsko) postajo in zobozdravnika, na 4.000 vodovodnega instalaterja, 
ter športno društvo, na 5.800 kino in na 15.400 lekarno. Iz teh sicer nepopolnih 
podatkov že lahko vidimo, da je Grosuplje v nekaterih pogledih celo v prednosti, 
drugje, na bolj izrazito družbenih področjih, pa zelo zaostaja. 

Opredelitev centralnosti naselij kot jih je navajal geograf dr. Igor Vrišer, ki je bil 
strokovni vodja oblikovanja v letu 1995 novonastalih občin v Sloveniji, navaja 7 
stopenj centralnosti in ravni oskrbe. 

- V 1 . lokalno raven spada lokalna raven, ki mora poskrbeti za trgovine z me
šanim blagom, nepopolno osnovno šolo, gostilno ali gostišče ter sedež krajevne 
skupnosti. 

- V 2. vicinalno raven spadajo vse te ter dodatno še popolna osnovna šola, žup
nija, pošta, zdravstvena postaja, trgovina s kmetijskimi potrebščinami, bencin
ski servis. 

- V 3. mikroregionalno raven spadajo poleg teh še specializirane trgovine (tek
stil, železnina...) lekarna, policijska postaja, bančna poslovalnica, fotograf, slašči
čarna, kino in zdravstveni dom. 

- V 4. (in 5) mezoregionalno ali okrožno raven pa poleg teh dejavnosti spadajo 
še srednja šola, večja blagovnica, urar, odvetnik, optik, bolnišnica, sedež regional
nega časopisa ali drugega medija. 

- V naslednjih (6. in 7.) stopnjah pa se opremljenost dopolnjuje še z drugimi de
javnostmi, kot so stalno gledališče, sedež univerze, sedež klinike in sedež dnevni
ka oziroma drugega dnevnega medija. 

Grosuplje ima že zdaj dejansko nekaj več kot 6000 prebivalcev, kar zadostu
je po kriterijih iz prostorske strategije za središče regionalnega značaja. Ob držav
nem središču so južno in vzhodno taka središča še Cerknica, Litija, Logatec, Rib
nica, Trebnje in Vrhnika. V prostorski strategiji Slovenije pa je Grosuplje navedeno 
le kot medobčinsko središče, kar pomeni, da se v bodoče ne bo moglo primerja
ti niti z zgoraj navedenimi kraji in bo zaradi bližine Ljubljane v hierarhiji pomemb
nosti drselo navzdol. 

Koncentracija prebivalstva v slovenskih mestih naj bi se povečevala po prostor
ski strategiji z 0,5 % letno rastjo. Pri tem se računa na določeno stopnjo onesna
ževanja, degradacijo okolja in novih virov socialnih problemov. Na podeželju pa se 
bo demografska slika zmanjševala za 2 % na leto in to pretežno z delavno aktiv
nim in najmlajšim prebivalstvom, kar pomeni pospešeno staranje prebivalstva na 
podeželju. V tem pogledu so tudi ravnokar sprejeti strategiji prostorskega razvo
ja oporekali nekateri, ki so menili, da je poleg najbolj šibko opredeljenega promet
nega dela v strategiji zelo šibek tudi poselitveni del. Le-ta bo povzročal vedno več
jo koncentracijo prebivalstva v središčih nacionalnega pomena, saj npr. dr. Šešer
ko opozarja, da se bo zaradi v strategiji predvidenih smernic za razvoj mest in na
selij "podeželje ekonomsko sesulo, Ljubljana pa se bo dolgoročno začela spremi
njati v center urbanizacije". 

1. Ali Grosuplje lahko uspešno zastavi v tem pogledu dovolj samostojno in 
uspešno poselitev, saj lahko pričakujemo, da se bo trend pozidav na južnem kon
cu Ljubljane še stopnjeval, ker je severni obljubljanski prostor že močno zapol
njen? Gre za vprašanje načrtnega in kakovostnega razvoja poselitve in ne za pre
vlado kapitala nad prostorom. 

ali: »Pravljice'«, ki so se zapisovale ne samo na moji duši, ampak številnim sodelujočim in srečujoči m se v gasilstvu, kulturi, glasbi, v krajevni skupnosti, v občini, pa pri delu v geodeziji, gradbeništvu, urbanizmu in založništvu 
_ ter nenazadnje tudi v občinski politiki. Če vas zanimajo, jim prisluhnite! 

I V I 

O l Kot sem že omenil v prejšnjem prispevku, sem med daljšim počitkom in ča-
kanju na polet proti Bagdadu na letališču v Amanu v brezcarinski coni naba-

• j vil dve steklenici J&Bja in jih v vrečki odnesel kot osebno prtljago na veliko leta-
i lo Al Alia. Proti staremu bagdadskemu letališču smo odleteli šele precej po deve-
I ti uri zvečer, čeprav smo na jordansko letališče z Brnika prispeli že zelo zgodaj po-
I poldne. Potovanje od Amana do Bagdada je trajalo okoli dve uri. Letalo je mora-
| lo biti zatemnjeno, zato smo morali potegniti na malih letalskih oknih tudi role-
. te. Kljub temu pa smo občasno malo poškilili okoli in lahko videli, da nas sprem-
' Ija vojaško lovsko letalo - morda jih je bilo tudi več. Po pristanku na letališču smo 

^ 3 počakali, da so nas od letala do letališke zgradbe odpeljali z avtobusom, kakrš-
J ~ ne sem prvič videl samo v Iraku. Bili so po oceni široki okoli štiri metre. Sama le-
5 2 tališka zgradba je bila precej zastražena in lahko si kljub temi v polsencah opazil 
n več mest, kjer so bili za vrečami peska locirani vojaki s hitrostrelnim in protiletal-

skim orožjem. Tudi znotraj letališča je bilo razmeščeno precej vojske oziroma obo-
rožene vojaške policije z orožjem in bambusovimi »pendreki« in le redki so ime
li kakšno pištolo. Tam, kjer so imeli polavtomatske ali avtomatske puške, pa je 
moralo biti že bolj pomembno varovanje. Ker sem skozi takšno okolje zdaj poto
val že petič, ga pravzaprav nisem jemal preveč resno. To pa bi me kmalu tudi pre
cej drago stalo. 

Po vstopu v letališko zgradbo seje spet začelo dolgo čakanje na prtljago. Gne
ča »na moji strani šipe« in na drugi strani, kjer so večinoma čakali svojce in sode
lavce, je bila kar precej velika. Med tem čakanjem ob tekočih in zvijajočih se tra
kovih sem na drugi strani izza približno dobra dva metra visoke steklene stene v 
avli letališke zgradbe opazil tri svoje sodelavce - Janeza Grilca, Bojana Pečnika 
in Jožeta Zadravca. Vsi smo se že ob predhodnem delu v Iraku, še najbolj pa na 
ljubljanski zahodni obvoznici, zelo dobro spoznali in spoprijateljili. Bili smo precej 
dobro uglašen strokoven team in smo se dejansko v zadnjih nekaj letih zelo veli
ko družili. Janez je bil med nami najstarejši, pred leti pa je preizkusil tudi že izkuš
njo dela v Libiji. Bojan in Jože sta bila približno pet let mlajša od mene, a sta se 
zelo hitro vključevala v operativno delo na gradbiščih. 

Ko so ti trije na oglasni deski pred Mercatorjevo jedilnico na iraškem gradbiš
ču videli, da spet prihajam, so se odpravili s tovoto land crouiserjem, da me priča
kajo in odpeljejo na gradbišče. Zares sem se jih otroško razveselil, saj vožnja z de
lavskimi avtobusi z lesenimi sedeži od letališča pa do 80 km oddaljenega grad
bišča ni bila preveč prijazna. V tistem trenutku pa sem skoraj nevede napravil pre
cej veliko napako. Stopil sem k stekleni steni in iz vrečke potegnil steklenico viski
ja J&B, ter ga dal na drugo stran Zadravcu, ki je med tremi čakajočimi po velikosti 
najvišji. Že po nekaj minutah sem jih nato zgubil iz svojega zornega polja. 

To pa bi kmalu bila usodna napaka, ki sem seje zavedel šele po nekaj minu
tah. Napaka je bila namreč v tem, da sem bil še v brezcarinski coni in da so me 
obravnavali kot švercerja alkohola, ki pa je v muslimanskem svetu javno prepove
dan. Še več! Če bi švercal domači sadjevec, slivovko ali karkoli drugega, ne bi bilo 
niti tako problematično, saj so Arabci vedeli, da ga Slovenci in ostali Jugoslovani 
radi srknemo. Zdaj, pa sem švercal viski, ki izvira iz zahodnjaškega okolja. Ne! To 
pa je za Arabce nerazumljivo, bogokletno, skoraj isto kot skrunjenje njihove vere... 

Čez kakšne pol ure seje Bojan vrnil na staro mesto pred šipo, kjer sem ravno 
v tistem trenutku vendarle dočakal tudi svoja dva kovčka prtljage. S prekrižanima 

rokama in s posebnim poudarkom, kot da sta roki zvezani, mi je začel kazati, da 
je »nekdo« odšel v zapor - po arabsko karabuč. S črkovanjem na ustnicah in risa
njem s prstom po šipi mi je dopovedal, da je v zapor odšel J O Ž E (Zadravec). 

"Zakaj?" V tistem trenutku sploh nisem pomislil na svojo napako, a že po nekaj 
sekundah se mi je prevrtel film, po katerem sem ugotovil, kaj je bilo narobe. »Dal 
si viski čez ograjo«, sem si dopovedal. »Ali si pozabil, da med Arabci ni dovoljeno 
piti niti nositi alkohol?« 

Kaj zdaj? »Poskušaj se napraviti čim bolj neprizadetega in pojdi skozi carin
sko kontrolo!« sem se poskušal potuhniti. Po približno polurnem dodatnem ča
kanju v vrsti za osebno kontrolo in trak z rentgenom za pregled kovčkov sem pri
šel na vrsto. Tam me je Arabec že pri pregledu potnega lista takoj prepoznal, mi 
na grobo zrinil kovčka z rentgenskega pulta, da sta padla po tleh. Tudi v enem iz
med mojih kovčkov je bil še en liter Javornikovega sadjevca, a se na srečo ni raz
bil, saj je bil dobro zavit med brisače in perilo. Iz sosednje pisarne je kmalu pri
šel še drug zelo visok Arabec in me pripeljal z mrkimi pogledi in ukazujočim ma
hanjem rok pred mizo, kjer je sedel še nekoliko bolj čokat Arabec srednjih let s čr
nimi »Sadamovimi brki«. Začeli so me zasliševati v angleščini. »Komu si dal viski? 
Zakaj si ga dal...?...« Predno sem se zbral, da bi odgovoril, sem skoraj v istem hi
pu zagledal na drugem koncu podolgovate sobe Jožeta Zadravca, ki so ga verjet
no zaslišali že pred menoj. Ker nisem bil prepričan, kaj je Jože njim že odgovar
jal, pa tudi kaj nam lahko za tak prekršek naprtijo, sem se odločil, da tudi svo
jo sorazmerno slabo znanje angleščine še bolj poslabšam. »What?, I... no under-
stand...« in podobno seje začelo moje stokanje z angleščino. Znanje angleščine 
pa se mi je iz minute v minuto »slabšalo« celo do tako nizke ravni, da sem na kon
cu njih že kar v slovenščini ali srbohrvaščini spraševal ali pa, da prav ničesar ne 
razumem. Še danes ugotavljam, da se je najbrž prav to izkazalo za najboljši zago
vor v tistem trenutku. 

Ko so se prve vroče minute le nekoliko polegle, ura pa je že korakala proti dru
gi uri zjutraj, so naju z Jožetom posadili na stole ob steni, kjer sta sedeli še dve lič
ni in še nekaj let mlajši Filipinki, ki pa sta se kar nekam zadovoljno smehljali. Na
to so najini zasliševalci spet odšli med prihajajoče potnike iz drugih letalskih li
nij. Z Jožetom sva nato kljub skoraj dvometrski razdalji med stoli kar prek Filipink 
spregovorila nekaj besed v pozdrav, saj takrat ni bilo v tistem prostoru nikogar od 
Arabcev. Spraševala sva se celo, kaj bodo storili z nama. V »karabuč« (zapor po 
iraško) bova šla - to nama je bilo jasno. In takoj za tem, sva se celo posmehova-
la moji neumnosti in najini naivnosti ter se tolažila, da bova v zaporu najbrž ime
la kar prijetno družbo, ko sva se ozrla po smehljajočih se Filipinkah. »Uboge revi-
ce! Le kaj sta se zamerile Iračanom?« sva premišljala v tistem usodnem trenut
ku bolj o njima kot o naju. A ni preteklo več kot petnajst minut, so Arabci Filipinki 
že odpeljali - a ne na hodnik, kamor je odhajala večina potnikov, pač pa v pros
tore, kjer je bilo najbrž vodstvo letališča ali pa morda še kakšna posebna varnost
na služba. 

Z Jožetom sva nato ostala v veliki in sorazmerno siromašno opremljeni letališki 
pisarni čisto sama še skoraj eno uro, zato sva se že skoraj vse pogovorila, kako 
je doma in kako na gradbišču v Iraku. Trušč letal in ljudi na letališču pa seje že 
popolnoma polegel, ko je vstopil spet tisti možakar s »Sadamovimi brki« in naju 
začel to pot bolj rutinsko zasliševati s skoraj enakimi vprašanji, kot sva jih dobi

la pred dobro uro. Na angleška vprašanja sem nato odgovarjal samo z yes, no in 
OK. Potem se je tudi Arabec na pol zarezal skozi košate brke, nama podelil nazaj 
potna lista in nato izza oglate in na pol plastične, pol kovinske mize privlekel tu
di vrečko, v kateri je bil viski J&B. Manjkalo ga je samo toliko, kolikor so ga pred 
tem Bojan, Janez in Jože spili v avli letališča. Nato je Arabec kar na pol jezno zav-
pil nad naju »Jerla!« kar v arabščini pomeni čim prej odidi(ta) ali še bolje bežifta) in 
je nato naju ukazovalno postavil pred vhodna vrata letališča, ki so bila nato zakle
njena in znotraj zastražena. 

Pred letališčem je bilo večje asfaltirano parkirišče, a razen nizkega evkaliptu-
sovega grmovja in nekaj manjših dateljevih palm med posameznimi parkiriščnimi 
kareji ni bilo ničesar. Zdelo se nama je, da na več hektarski površini v tistem tre
nutku tudi ni prav nikogar. 

Zunaj bi se čez kakšno uro že začelo svitati, dan pa nastane praktično v pet
najstih minutah. Ko pomodrujeva, da bi poiskala taksi, ugotoviva, da bi bila to naj
brž najdražja vožnja, saj so taksisti v takšnih situacijah običajno čisto ponoreli s 
cenami. V tako zgodnjih jutranjih urah so na tujce cene prevozov določali poseb
ne in individualne pribitke. Če cene poskočijo za dvajsetkrat ali še celo večkrat, je 
to med Arabci čisto nekaj normalnega. Vprašanje je le, koliko si jim ti pripravljen 
zares plačati. Zato sva že razmišljala, da bi na parkirišču za uro ali dve »pošpan-
cirala«, da bi se popolnoma zdanilo, šele nato bi začela iskati taksi. Kar naen
krat pa sva za enem nekoliko bolj košatim grmom opaziva belo tovoto land croui-
ser, kijih Arabci po cestah niso vozili veliko. »Nekdo od naših ali pa iz kakšne dru
ge države je tam.« Previdno sva se približala avtomobilu in ugotovila, da ima toyo-
ta rjavkastooranžne registrske tablice, kar je pomenilo, da je avto zares od tujcev. 
Ko sva stopila še nekaj korakov bližje, ugotoviva, da v avtu spita Janez in Bojan. 
Potrkala sva na šipe in ju zbudila. 

Veselje... Takoj spet potegnem vrečko z J&B na plan. Trenutek je bil vendarle 
zrel za »šljunek viskija«... To pot še prav posebej! 

Nato smo naložili moja kovčka in se odpeljali proti gradbišču. Po dobri uri vož
nje smo kljub nekaterim obvozom, ker so ob določenih dnevih in urah Iračani v 
vojnem času zapirali nekatere ceste (verjetno zaradi vojaških premikov) vendarle 
prispeli na gradbišče. Janez pa je vse te ceste že dobro poznal, saj je bil zdaj tudi 
že v Iraku več kot eno leto in pol, zato je vse obvoze prevozil kot profesionalec. 

Po poti seje zdanilo in na gradbišče smo prispeli, ko so se prvi prebivalci že 
prebudili, le receptorje ravnokar legel, saj je imel samo nekaj ur prej precej de
la, ko so na gradbišče večinoma z avtobusi prispeli sodelavci. Ko seje vendarle 
prebudil in prišel do kontejnerja, kjer je bila recepcija, sem ugotovil, daje recep-
tor pravzaprav že moj večletni znanec Bojan Vovk iz Višnje Gore, doma z gostilne, 
kjer smo z ansamblom Grad v letih 1977 do 1979 igrali skoraj vsako soboto. 

Po krmežljavem pozdravu mi je dal ključe od garsonjere, v kateri smo sicer pre
bivali nato skupaj s šefom geometrov Tonetom in še enim geometrom Dokom, ki 
je v Sloveniji delal in živel že več let. Takrat sicer niti Toneta niti Doke ni bilo v so
bi, ker sta bila oba še na novoletnem dopustu. Vrnila sta se naslednji teden. 

Polkna na oknih grasonjere so bila na pol priprta, zato sem jih samo še malo 
priprl in utrujen zaspal. Bil je petek, muslimanska nedelja, ko smo imeli včasih na 
gradbišču tudi prosto, zato me niso priganjali k delu. Zbudil sem se ravno ob kosilu. 

Jože Mlkllč 



2. V strokovnih podlagah, ki so bile narejene v novembru 2003, je zapisano, 
da bo Grosuplje imelo le vlogo občinskega središča IV. stopnje z gravitacijskim po
tencialom do 30.000 prebivalcev, v strnjeni naselbinski aglomeraciji pa bo leta 
2000 živelo že 7.000 prebivalcev. To število do zdaj ni bilo nikjer javno pojasnjeno 
na sejah ali razgrnitvah. Ali gre pri tem morda za napako? 

3. Širitev urbanistične zasnove v naselju Grosuplje 
Podrobnejše namenske rabe znotraj ureditvenih enot v Grosupljem na posa

meznih lokacijah so (naštejte predvsem večje!): Katere so značilnosti in jedra. 

4. Trend priseljevanja v samo naselje Grosuplje pa dejansko močno presega 
slovensko povprečje. Kakšni so demografski podatki za naselje Grosuplje za za
dnje desetletje (po letih) in kakšni so predvideni za naslednja tri leta, ko naj bi ob
čina pripravila (najpozneje) novo strategijo prostorskega razvoja in izdelala nov 
prostorski red? 

5. Grosuplje že danes po uvodoma navedenih kriterijih (ki se sicer delno spre
minjajo zaradi novih organizacijskih in tehnoloških oblik dela in načina življenja) 
dosega po tej lestvici že 4. in v nekaterih elementih celo 5. raven opremljenosti. 
Ena od manjkajočih sekundarnih opremljenosti Grosupljega v tem pogleduje le 
srednješolsko izobraževanje. Ali menite, da bi Grosuplje lahko pristopilo v kratko
ročnem (npr. petletnem) obdobju k ustanovitvi ene od srednjih šol, ki je npr. bliž
nja Ljubljana nima in bi jo Grosuplje glede na nekatere zaledne gospodarske, na
ravne ali druge »danosti« lahko uspešno uveljavilo? 

6. Glede regionalne ravni pa tudi po izhodiščih nove slovenske prostorske stra
tegije že zdaj z minimalnimi dopolnitvami lahko Grosuplje doseže kriterije na po
dročju odprtih in že zgrajenih gospodarskih con. Po mojem obstajajo tudi možno
sti za zadovoljitev v pogledu hierarhije centralnosti naselij za nacionalno raven, 
saj bi z idejo Antona Žitnika, ki smo jo nekoč že objavili v Odmevih, s pozidavo ob
močja ob avtocesti lahko ponudili različne dejavnosti na področju mednarodnega 
prometa, trgovine in drugih gospodarskih in poslovnih panog. Menim tudi, da se 
bodo slej ali prej prav ta območja od Šmarja-Sapa pa do zelenega dela na zahod
nem delu Koščakovega ali Brinjskega hriba znašla sredi pozidave oziroma v urba
ni strukturi. Če bo to načrtovano, je mogoče, bo mogoče razvoj tudi načrtovati. 

7. Že danes pa lahko rečemo, da naselju Grosuplje najbolj manjka gospodar
ska infrastruktura - ceste, pločniki, kolesarske steze, kanalizacije, energetsko na
pajanje... Vendar: Če bi želeli prestopiti regionalni prag pomembnosti Grosuplje
ga oziroma višji stopnji centralnosti v hierarhiji naselij, bi morali pospešiti vzpo
redno tudi izgradnjo terciarnih dejavnosti, kot so sekundarno zdravstveno var
stvo, specializirano socialno varstvo, višje strokovno izobraževanje in raziskovalne 
organizacije. Za nacionalni prag v hierarhiji naselij pa je pomembna tudi fizična 

in organizacijska izgradnja visokega izobraževanja ter delovanje visokih sodnih in 
upravnih institucij. Kaj od tega je realno in kaj ne? 

8. S tako hitro pozidavo, kot se je pojavila v zadnjih letih, bo samo naselje Gro
suplje (po trendu sedanje rasti v petih do sedmih letih) doseglo 10.000 prebival
cev. Če bi imelo to število prebivalcev, bi se dvignilo na raven nacionalnega pome
na. Obstajajo pa tudi možnosti za medsebojno povezovanje med centralnimi na
selji (npr. Škofljica, Ivančna Gorica...), v katerih si posamezna manjša območja 
delijo zahtevane funkcije in prav tako prevzemajo regionalne oziroma nacionalne 
naloge. S tem ciljam tudi na trenutne povezave v ljubljanske regionalne projekte, 
od katerih pa bo Grosuplje v glavnem pobiralo le drobtinice. Kakšno je vaše mne
nje glede tega? 

9. V stanovanjskih območjih so lahko vključene dejavnosti osnovnega šolstva 
in zdravstva, socialno varstvene dejavnosti, varstva otrok, trgovske, poslovne, 
uslužnoobrtne, turistične, upravne dejavnosti, dejavnosti intelektualnih in umet
niških storitev ter druge dejavnosti, ki ne poslabšujejo kakovost bivalnega okolja. 
Dotaknimo pa se še nekoliko starejšega problema neusklajenih dejavnosti, ki ovi
rajo normalno življenje in delo kraja, in verjetno je takšnih dejavnosti še nekaj. V 
središču Grosupljega je namreč še vedno trgovina s težko trgovinsko dejavnostjo, 
ki bi sodila v obrtno ali celo industrijsko območje. Kaj je npr. predvideno s trgovi
no Železnina na Partizanski cesti? 

V p r a š a n j pa Je š e precej v e č . Treba bi bilo spregovoriti posebej 
o varovanju naravne In kulturne d e d i š č i n e , o d r u ž b e n i In gospo
darski Infrastrukturi, pa š e nekaterih drugih standardnih podro
č j ih , ki se dotikajo v p r a š a n j prostorskega n a č r t o v a n j a ali po no
vem strategije prostorskega razvoja. Dajmo, Grosuplje! Zapojmo 
si tudi na tem p o d r o č j u tisto staro: "Saj po novem letu b o l j š e bo." 

Jože Mlkllč 
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ROSVETUJETEiRRIjiNAS! 

Želimo vam srečno, 
uspešno 2005! 

Naj bo leto 2005 leto 
vaših najboljših odločitev! 

V DEŽELI SULTANOV (3. del) 
Ko smo zopet stopili na kopno, se je naša skupina razpršila. S prijateljico in prija

teljem smo zavili v majhen podhod, kjer seje trlo ljudi. Domačini. Turisti. Ob stenah 
podhoda so bile postavljene stojnice in zagreti prodajalci so skušali prodati svojo "ro
bo". Oblačila. Čevlji. Hrana. Pijača. Voda. Vsi so kričali drug preko drugega. Prodajal
ci pač hočejo prodati. Zagledali smo prodajalca kebaba. Ker smo že začutili naše že
lodce, smo se odločili, da poskusimo. Na voljo smo imeli piščančje meso ali ovčje. 
Vsi trije smo poskusili pravi turški kebab s piščančjim mesom. Kako je bil okusen! 
Kebab ti prodajalec naredi pred tvojimi očmi. Prereže kos kruha in nato obrezuje koš
čke mesa, ki so nabodeni na ogromno os. Os se ves čas vrti. Poleg mesa ti v kruh 
naloži nekaj solate. V ozadju je majhen prostor z nekaj mizicami in stoli. Usedli smo 
se in pojedli. Med prehranjevanjem sem opazovala domačine. Ob robu prostora je 
bil velik hladilnik, v katerem je bila pijača in ayran, slan mlečni napitek, podoben na
šemu navadnemu jogurtu. Domačini so prišli, si naročili, se usedli in si kar sami po
stregli s pijačo. Ko so pojedli in popili, so plačali in že hiteli dalje. V "jedilnici" sem opa
zila zaveso, za katero so posamezni domačini vstopali. Tudi jaz sem pokukala za za
veso. In kaj sem videla? Očitno je bil to prostor, kjer si si lahko umil roke preden si je
del. Opazila sem namreč pipo, iz katere je curljala voda. Pod pipo je bila podstavlje
na posoda, poleg nje pa umazane sklede, lonci, narezani koščki paradižnika. Tisti 
koščki, kijih dobimo v kebabu. Dobro, da sem že pojedla. 

Nadaljevali smo pot proti našemu hotelu. Na ulicah je bila stojnica pri stojnici. Pro
dajali so vse mogoče stvari. Koruzo. Razne oreščke. Semena. Oblačila. Hlače so vise
le kar na vrvici visoko v zraku. Vrvica je bila napeta nad ulico. Iz ene stene na drugo. 
Nakit Hrana. Zelo zanimivo! V rokah sem imela fotoaparat in "pritiskala". S kakšnim 
veseljem so se slikali. Nekateri so celo prinesli vizitko, na katero naj jim pošljemo fo
tografije. Vrvež. Kričanje. Drenjanje. Prerivanje. Tekanje. Barantanje. Res sem začuti
la utrip mesta. Utrip življenja domačinov. 

Včeraj smo bili prepozni za obisk Modre mošeje oziroma uradno Sultan Ahme-
dove mošeje. Torej gremo danes. Že v daljavi seje bleščalo šest minaretov. Kupola. 
Vstopili smo na dvorišče, na katerem stoji šesterokotni vodnjak. Okrog in okrog vod
njaka so pipice in poleg pipic majhni stolčki. Preden gredo verniki molit, se usedejo 
in umijejo. Nato vstopijo v mošejo. Tudi mi smo prišli do vhoda. Sezuli smo se. Čevlje 
smo nosili s sabo. Če imaš gola ramena, dobiš ogrinjalo, ki ga moraš med obiskom 
mošeje imeti na ramenih. Če ti ogrinjalo v mošeji zdrsne z ramen, te pride opozori
ti uslužbenec, da si popraviš. Tudi noge ne smejo biti gole. Obleči si moraš dolgo ši
roko krilo. Vstopili smo. Modrina. Modrina, ki odseva od vseh 20.0O0Hh modrih kera
mičnih ploščic. Svetloba. Svetloba, ki pri
haja skozi 260 oken in osvetljuje plošči
ce. Glavna središčna kupola. Mogočna. 
Podpirajo jo štirje orjaški stebri. Obdaja
jo jo štiri polkupole. Sledijo še štiri manj
še kupole. Sprehodili smo se po moše
ji. Po tleh preproga. Turistom ni dovoljeno 
v osrednji prostor, kjer verniki molijo. Am
pak v tem osrednjem prostoru, pod naj
večjo kupolo sem opazila pri molitvi sa
mo moške in otroke. Kaj pa ženske? Žen
ske so molile v majhnih obrobnih in pre-
grajenih prostorih. Vernike sem opazo
vala pri molitvi. Najprej nekaj časa stoji
jo, nato pokleknejo in se s čelom večkrat 
dotaknejo tal. Zanimivo je, da so otroci 
poleg moških, ker jih s tem navajajo na 
obiske mošeje. Otroci v mošeji niso pri 
miru, oni se igrajo, skačejo. Odrasli jim 
dovolijo tako obnašanje. Usedla sem se 
na tla, opazovala domačine, turiste in uži
vala. Zelo pomirjujoče. 

Vračali smo se proti hotelu. Ulice kljub 
pozni uri še živahne. Polne smeti. Zvečer 
se res opazi umazanija in smeti. Ugotovili 
smo, da je pri njih velik problem najti koš 
za smeti. Smeti sem nosila in nosila pre
den sem jih lahko odložila. Medtem pa 
sem videla domačine, kako so iz rok me
tali smeti, papirčke, kamor je pač padlo. 

Tudi v naši ulici je bilo še zelo živahno. 
Frizerje še vedno delal. Imel je kar nekaj 
strank. Kljub delu se je veselo slikal z nami. Na vogalu ulice sem že dopoldne opa
zila pipo in pod pipo večje kamnito korito. Sedaj je bila pri koritu ženska, kije pra
la cunje. 

Tik pod našim hotelom so za nizkimi mizami, ki so bile zunaj na ulici, sedeli mo
ški in igrali igro, kije mi nismo poznali. Ko je naša skupinica opazovala moške pri 
igri, sem si jaz hotela kupiti jogurt. Da, trgovinice so bile kljub pozni uri še odprte. Šla 
sem v trgovinico in vprašala za jogurt Trgovec mi je pokazal ayran. Da ima samo to. 
Nisva se mogla kaj dosti zmeniti, ker ni znal angleško. Ceno je odtipkal na računal
nik in pokazal. No, bom pa poskusila ayran. Ko sem prišla v hotel, sem si v corn flak-
se zlilai ayran. Nekaj podobnega kot tekoč jogurt Poskusila sem. Kar dobro. Slan 
okus. Če ne bom našla jogurta, bom pač morala biti zadovoljna z ayranom. 

Zgodnje bujenje. Zajtrk. Pakiranje. Ob devetih odhod z avtobusom proti Galipoli-
ju. Skoraj šest ur dolga vožnja. Vozili smo se ob evropski obali Marmarskega morja. 
Skozi okno avtobusa se je ponujal čudovit pogled na sončnična polja. V tem času so 
sončnice ravno cvetele. Uživala se ob pogledu na dolge rumene proge. 

Po nekaj vmesnih postankih, kjer smo se podkrepili in raztegnili polomljene ude, 
smo prispeli v Galipoli. Izstopili smo. Zagledala sem ogromen spomenik in na stoti
ne majhnih plošč. Plošča pri plošči. Na vsaki napisano ime in priimek in starost po
kojnega. Kaj se je tukaj zgodilo? Leta 1915 je tu potekala ena izmed največjih in naj
bolj krvavih bitk prve svetovne vojne. Britanske, francoske, avstralske in novo zeland-
ske sile so poskušale zasesti Turčijo. Operacija je bila omejena na Dardanelski preliv 
in rt polotoka Galipoli. Že februarja 1915 so skušale britanske in francoske ladje priti 
na turško ozemlje, vendar so bile uničene z morskimi minami. Tako so se zavezniki 
odločili za izkrcanje na kopnem. To se je zgodilo 25. aprila 1915 ob pol petih zjutraj. 
Turki so bili nepripravljeni, ker niso pričakovali izkrcanja v Galipoliju. Tako je zavezni
ke pričakalo samo 700 vojakov. Do sedmih zjutraj seje na kopno izkrcalo 4.000 Av
stralcev in Novozelandcev. Bitka je trajala osem mesecev. Zavezniške sile so nale
tele na silovit upor Turkov, ki ga je vodil Mustafa Kemal - Ataturk, kasneje predsed
nik Turčije. Bitka seje končala z ogromnim številom mrtvih vojakov na obeh straneh. 
Znan je Ataturkov izrek: 'Trn not ordering you to attact l'm ordering you to die." "Ne 
ukazujem vam, da napadete, ukazujem vam, da umrete." Po končani bitki so vsem 
padlim vojakom, tako turškim kot zaveznikom, postavili spomenike. V spomin na za
četek bitke se vsako leto v Galipoliju 25. aprila ob pol petih zjutraj zberejo prebivalci 
in preživijo dan na poljih, kjer so se odvijale krvave bitke. 

Preden smo se vkrcali na trajekt smo imeli še urico časa za kopanje. Avtobus 
nas je odložil ob obali Egejskega morja. Hitro v kopalke in v vodo. Uf, kako je bila le
dena! Prisilila sem samo sebe, da sem zaplavala, potem pa hitro ven. Sonce je gre
lo, vendar je bil tudi veter zelo močan. 

mag Branka Škufca - (se nadaljuje) 

Ž e n s k e molijo v obrobnih In pregrajenih 
delih m o š e j e . 

Notranjost modre m o š e j e 

Spomin na krvavo bitko v Galipoliju. - Vse foto Branka Š k u f c a 



NAJBOUSI ČLOVEKOV STIRINOZNI 
PRIJATELJ NI STOL - AMPAK PES! 

Še nikdar ni bilo naše Grosuplje tako prijazno osvetljeno in tako zgodaj praznič
no okrašeno, kot je letos. V temačnih dneh brez sonca nam barvne lučke in sijoče 
snežinke prinašajo upanje, da bo dan kmalu daljši in da brstenje narave ni več ne
skončno daleč. Še domek pospravimo, naredimo inventuro (v službi pa tudi v svo
ji glavi) in ko zadiši praznična potica, se praznovanje lahko začne. Z njim pa se pri
čne tudi pokanje petard, ki je iz prastarih običajev odganjanja zlih duhov preras
lo v primitivno opozarjanje nase - na osebke torej, ki ne premorejo dovolj privlač
nih lastnosti in morajo z bogatim izborom eksplozivnih teles dopovedovati sokraja-
nom, da so tu. In na žalost so otroci vedno ogledalo svojih velikih vzornikov... Člo
vek se pač umakne in si misli svoje, z domačimi živalmi, predvsem psi in mačka
mi, pa je drugače. Pes - kot je dokazano, ima kar 16-krat boljši sluh kot človek (za
to vpitje nanj ni nikdar potrebno!) - temu primerno doživlja decembrsko »kanona
do«. V urbanih središčih, kjer smo se včasih lahko z veseljem v pasji družbi spreho
dili mimo okrašenih stojnic in nazdravili s prijatelji ob kuhanem vinu, je ta idila le ve
sela preteklost Še tako dobro vzgojen in vsega hudega vajen kuža si bo za vse živ
ljenje zapomnil dan, ko mu je za repom počila petarda. Veliko pasjih skrbnikov se 
prazničnih dni boji s svojimi kosmatinci vred, saj je njihovo obnašanje takrat nepre
poznavno: ko se začne pokanje, pa naj bo še tako oddaljeno, se psi zavlečejo v kot, 
pod stopnice, skoraj v »mišjo luknjo« in trepetajo od groze. Med kinologije znan pri
mer dobro šolanega psa, ki je od groze skočil skozi zaprto okno in s svojim žalost
nim koncem svojemu skrbniku skoraj stri srce. Med radijskimi obvestili bomo spet 
poslušali vesti o izgubljenih kužkih, ki so pobegnili v neznano prav zaradi strahu 
pred pokanjem v »veselem decembru«. Verigarji in prebivalci pesjakov so še pose
bej v nezavidljivem položaju, saj nimajo niti najmanjše možnosti, da ubežijo v varen 
in miren kotiček. 

Strokovnjaki svetujejo, naj bo kuža med prazničnim pokanjem v notranjosti hi
še, za tiste, ki kažejo znake strahu in panike ter za mlade kužke je potrebno pose
bej dobro poskrbeti: kuža naj bo v družbi ljudi, ki jim zaupa, v prostoru naj bo pri
žgan radijski aparat, kuža naj bo zaposlen s čim prijetnim (glodanje priboljška, uče
nje zabavnih vaj,...). 

Skrbniki psov, pa tudi vsi, ki vam seže do srca zapoved o spoštovanju vsakega ži
vega bitja, preprečite praznično nasilje s pirotehničnimi sredstvi nad domačimi žival
mi - saj veste: vse slabo se enkrat vrne povzročitelju! Prazniki pa naj bodo tudi za 
domače ljubljence prijetni in vami. 

Pa še to: Uporaba pirotehničnih sredstev, katerih glavni učinek je pok, je dovolje
na izključno od 26. decembra do 2. januarja. Uporaba teh sredstev je prepovedana 
v strnjenih stanovanjskih naseljih, v vseh zaprtih prostorih, v bližini bolnišnic, v pre
voznih sredstvih in na površinah, kjer potekajo javni shodi in prireditve. V lanskem 

CAS PRAZNIKOV IN LEPIH ZEUA 
- ZA MARSIKATEREGA PSA ČAS STRAHU IN GROZE 
letu so samo na področju Policijske uprave Ljubljana obravnavali štiri hujše poškod
be in primer smrti zaradi pirotehničnih sredstev, podali pa so 93 predlogov sodni
ku za prekrške, 13 kazenskih ovadb tožilstvu in obravnavali 21 primerov poškodo
vanja premoženja. 

PREBRALI SMO 
ZA VAS 
Po resnično dolgem času, lahko bi re

kli po »sedmih sušnih letih«, je izšla nova 
publikacija, namenjena skrbnikom psov. 
Karmen Zahariaš, avtorica knjižice »TO, 
PRIDEN!«, je dolgoletna inštruktorica šo
lanja psov v kinološkem društvu Krim v 
Ljubljani, poznana mnogim kinologom in 
ljubiteljem psov po sodobnih, prijaznih 
metodah učenja. Zato ni naključje, da 
na prvo mesto v knjižici postavi poglavje 
o vodnikovi avtoriteti - pogoju za uspeš
no vzgojo in šolanje. Če se želimo pogo
varjati s Kitajcem, je za začetek nujno, 
da obvladamo vsaj nekaj osnovnih be
sed kitajščine. Prav tako je pri komuni
ciranju s psom nujno, da spoznamo na
čine sporazumevanja v njemu razumljivem jeziku. Žal se kuža ne bo naučil sloven
ščine, človek pa se z malo truda lahko nauči osnov pasje govorice. Pes je žival, ki ži
vi v družbi človeka več kot 10.000 let, prilagajala seje njegovemu načinu življenja, 
a še vedno je žival z vsemi svojimi nagoni vred. Nekatere pasje nagone, na primer 
nagon plena, je človek v zgodovini s pridom izkoriščal in si tako olajšal preživetje. 
Ta nagon še danes omogoča lovskim kinologom uporabo psov v loviščih. Da bi laž
je razumeli pasje razmišljanje in včasih odpravili vedenje, ki skrbniku ne ustreza, je 
potrebno poznati tudi ostale nagone (krdelni, obrambni), tj. prirojeno vedenje psa. 
V knjižici so nanizana najnovejša spoznanja, kako vzgajati psa, ne le v šoli in za tek
movanja, temveč za vsakdanje življenje vsak dan od malih nog na psu zanimiv in 
razumljiv način. Vaje šolanja so lahko zabava in rekreacija za odrasle ne glede na 
starost in fizično pripravljenost, opazovanje in razumevanje psa na nov način posta
ne zabavno vsakodnevno opravilo. 

Knjižica odgovarja na številna vprašanja, je slovar za sporazumevanje skrbnika 

10, i 
PpiDEN, 

Indijska legenda pripoveduje, da sta v Himalaji ž i ve la dva me
niha. Vsak je imel svojo k o č o in se je p o s v e č a l svojim pobož 
nim vajam. Med seboj se nista nikoli obiskala. Ljudje so se zelo 
čud i l i njunemu strogemu ž i v l j e n j s k e m u stilu In njuni svetosti. 
Nekega dne je pr iše l k enemu Izmed menihov Bog in ga v p r a š a l 
za pot, ki vodi k drugemu menihu. Ta pa mu ni znal odgovoriti, 
ker poti ni poznal. Bog se je ž a l o s t e n vrnil v nebesa. 

Č e z nekaj let sta meniha umrla. Ker sta njuni k o č i ostali praz
ni, sta se vanju vselila d o m a č i n a . Da bi se lahko obiskovala, sta 
naredila med obema k o č a m a pot. Spet je p r i še l v dolino Bog. 
Na svoje veliko z a č u d e n j e je opazil pot, ki je vodila od ene k o č e 
k drugi. Ves vesel se je sprehajal od k o č e do k o č e , a ko je o d š e l , 
je na stopinjah, ki jih Je pustil za sabo, zrasla č u d o v i t a c v e t l i č n a 
preproga. To zmore le ljubezen in pristno prijateljstvo. 

ALI STA BILA TO RES SVETNIKA, Č E NISTA N A Š L A POTI DRUG 
DO DRUGEGA? 

Bog se je po Jezusu u č l o v e č i l , da bi nam pokazal, da moramo 
svoj pogled usmeriti v č l o v e k a . Da moramo videti B o ž j o podobo 
v b l i ž n j e m tukaj in zdaj In da nebesa niso nekje d a l e č - v dru
gem prostoru alf drugem č a s u , ampak tukaj In zdaj med ljudmi, 
ki sprejmejo Boga v svojo sredo. 

M. K. 

USTANAVLJANJE LAS V OBČINAH 
D0BREP0UE IN ŠK0FUICA 

S pomoč jo LAS Grosupl je je bila v četrtek, 2 . d e c e m b r a 

2 0 0 4 , v V idmu ustanovl jena Loka lna akc i jska skup ina (LAS) za 

preprečevan je zasvojenost i v občini Dobrepol je. Na seji in ic ia

t ivnega odbora za ustanovitev LAS so izbrali vodstvo skup ine , in 

s icer je predsednica LAS posta la ga . Cvetka Tavžel j , podpredsed 

nik je g. Bojan Novak, č lanica vodstva pa bo še ga . Je lka S a m e c . 

LAS Dobrepol je bo deloval kot posvetovalno telo obč inskega 

sveta in ž u p a n a , t renutno pa se bo f inanciral zgolj iz obč inskega 

p r o r a č u n a . Člani inic iat ivnega odbora so se odloči l i , da bodo prve 

akci je LAS usmeri l i pretežno v preventivo, zlasti predavanja in 

delavnice za otroke, mladostn ike in s tarše v šo lskem okol ju. 

Na povabilo g. Jožeta Jurkov iča , ž u p a n a Obč ine Škofl j ica, in s 

pomoč jo LAS Grosupl je je v četrtek, 9 . d e c e m b r a 2 0 0 4 , v Kulturni 

dvorani na Škofljici potekala konferenca "Zasvojenost in droge", na 

kateri so prisotni izrazili potrebo po ustanovitvi Loka lne akci jske 

skup ine (LAS) za preprečevanje zasvojenost i v občini Škof l j ica, ki 

naj bi najprej pripravila pregled stanja glede uporabe dovoljenih in 

prepovedanih drog v občini ter pripravila akci jski načr t za ukrepan

je v nas ledn jem kratkoročnem obdobju . Postopki za ustanovitev 

LAS na Škoflj ici torej že tečejo. 

Matej Košir 

POVABILO K SODELOVANJU V RUBRIKI: 
BRALCI SPRAŠUJEJO 0 ZDRAVIPREHRANI 

V zadnjem času so vedno bolj aktualne teme o zdravi prehrani, načinih hujšanja, o prehrani nasploh in debelosti, saj podatki 

kažejo, da je ravno nezdrav način prehranjevanja in s tem povezana debelost eden glavnih dejavnikov tveganja za nastanek ci

vilizacijskih bolezni in eden glavnih vzrokov za človekovo počutje. Zato smo se v Grosupeljskih odmevih odločili, da vas pova

bimo k sodelovanju, kjer imate možnost, da o omenjenih temah karkoli vprašate, konkretno ali pa bolj splošno. Vprašanja z 

odgovori bodo objavljena v GO, na njih bo odgovarjal Matej Urbanija, absolvent živilske tehnologije na Biotehniški fakulteti. 

KAKO LAHKO POSTAVITE VPRAŠANJA? 

Vprašanja naj bodo kratka in jedrnata. Rokopisi naj bodo čitljivi. Pošljite jih na e-mall: 

matej_urbanija@hotmail .COm ali na naslov. Matej Urbanija, Gatina 22 A, 1290 Grosuplje. 
Na vprašanja, ki bodo poslana v tekočem mesecu, bodo odgovori objavljeni v naslednji številki. 

Ob vprašanju pripišite svoje ime ter poln naslov. Če želite, da so vprašanja v GO navedena anonimno 

oziroma pod psevdonimom, to pripišite pod vprašanje. 

Vsi odgovori so brezplačni. 

Grosupeljski odmevi in Matej Urbanija 

s svojim psom in hkrati prevaja govorico človeškega telesa v pasji jezik. Pove nam, 
zakaj je pomembno, da v odnosu s psom nadzorujemo svojo telesno držo, saj vsa
ka kretnja psu nekaj pove. Pes se (enako kot človek) lahko uči in razmišlja le, če ni 
v stresu. Pes, ki je prestrašen, se ne uči, ne odloča o svojem vedenju, nima na izbi
ro možnosti, da se sam odloči, ali bo nekaj naredil prav ali narobe. Vsak pes je ose
bek zase, splet prirojenega vedenja in pridobljenih izkušenj. »Če svojega psa dobro 
poznamo, lahko njegovo nagonsko, tj. prirojeno vedenje, preusmerimo v primer
ne nadomestne aktivnosti,« piše Karmen Zahariaš. Poleg skrbi za telesno pripravlje
nost moramo poskrbeti tudi, da bo pes umsko dejaven. »Pes, ki se s svojimi uspe
hi nenehno potrjuje, je zadovoljen in življenje z njim je prijetnejše.... Ker pes ni stroj, 
ki bi ga lahko izklopili, kadar nimamo časa zanj, ampak živo bitje s svojimi poseb
nostmi in potrebami, se moramo skrbniki marsikdaj sprijazniti z različnimi omejitva
mi in odrekanji ter temu primerno prilagoditi način življenja. Pa vendar, pasje prija
teljstvo vse odtehta.« 

Knjižico, KI JE LAHKO DOMISELNO NOVOLETNO DARILO ZA SKRBNIKE PSOV, 
lahko naročite po ceni 2200 SIT (+ stroški poštnine) na telefonski številki 041679 
578. 

VABIMO NA RAZSTAVO 
Na ljubljanskem sejmišču bosta 15. in 16. januarja potekali v organizaciji Ki

nološke zveze Slovenije dve mednarodni razstavi psov vseh pasem. Izbor prizna
nih sodnikov iz 11-ih držav je zagotovilo za veliko udeležbo razstavljavcev, še pose
bej pa velja omeniti kar deset specialnih razstav. Oba dneva se bo ocenjevanje pri
čelo ob 9.30 dopoldne. V soboto, 15. januarja, si bodo obiskovalci od 17. ure dalje 
lahko ogledali še specialne razstave britanskih ovčarskih pasem, šar-pehjev, bern-
skih planšarskih psov, rotvajlcev, chow chow-ov in psov pritlikavih pasem, v nede
ljo pa specialne razstave nemških ovčarjev, tibetanskih mastifov in psov tibetan
skih pasem. 

Mojca Sajovic 

Info telefoni LAS Grosuplje in 
Policijske postaje Grosuplje 

Lokalna akcijska skupina (LAS) za preprečevanje uporabe in zlorabe 
dovoljenih in prepovedanih drog v občini Grosuplje in Policijska postaja 
Grosuplje obveščata prebivalce iz svojega lokalnega območja, da lahko od
slej sporočajo informacije in sumljive zaznave, ki se nanašajo na področje 
prepovedanih drog, kot tudi druge varnostno pomembne informacije, nepo
sredno na mobilno številko 

(051) 423-500 
Če klicatelj želi ostati anonimen, se mu ob klicu ni potrebno predstaviti. 

Telefonske klice bodo sprejemali 24 ur dnevno in vse dni v tednu. Namen 
sprejemanja teh informacij je zagotavljanje hitrega in neposrednega obveš
čanja brez posrednikov na telefonski številki 113. 

Projekt je že prinesel prve uspehe! Najlepša hvala! 
Tudi vnaprej hvala vsem za vse koristne informacije! 
Le skupaj lahko uspemo zmanjšati prisotnost prepovedanih drog v na

šem lokalnem okolju! 

Donator info telefona ie družba Debitel d.d. 

Za vse ostale informacije glede dovoljenih in prepovedanih drog, pro
gramov informiranja, svetovanja in pomoči za starše, mladostnike, upo
rabnike drog, odvisnike idr. pa je na voljo splošna kontaktna številka LAS 
Grosuplje, na katero se lahko obrnete predvsem v popoldanskih in zgod
njih večernih urah 

(031) 880-520 
Lokalna akcijska skupina (LAS) za preprečevanje uporabe in zlorabe 
dovoljenih in prepovedanih drog v občini Grosuplje 

PETINTRIDESET LETNO 
DELOVANJE ZVEZE 

Ob 35. obletnici organiziranosti slovenskih parapleglkov zao
k r o ž u j e m o plodno delovanje n a š e organizacije v prid paraplegl-
kom. 

Rdeča nit našega delovanja skozi vseh 35 let je bila in je tudi v naprej 
doseganje socialne pravičnosti in enakih možnosti ter ustvarjanje pogojev 
za kakovostno in celovito vključitev paraplegikov v življenje, delovno okolje 
in v vse oblike družbenega življenja ob enakih pogojih, kot jih imajo zdrave 
osebe. Ob tem poskušamo uveljavljati človekove pravice in avtonomnost pa
raplegikov posameznikov in skupin. 

Zveza paraplegikov izvaja posebne socialne programe za paraplegike, ki 
so v javnem interesu na področju invalidskega varstva. Tako v svoji organi
zaciji združuje 9 društev, ki s svojim delovanjem pokrivajo zadovoljevanje 
potreb paraplegikov na lokalnem nivoju, na drugi strani pa se Zveza aktivno 
vključuje pri oblikovanju invalidskega varstva na državnem nivoju in sodelu
je z vsemi tistimi strokovnimi ustanovami, ki lahko pripomorejo k uresniče
vanju ciljev, namenov in nalog Zveze paraplegikov Slovenije. Tako tudi izvrst
no dopolnjuje državno invalidsko varstvo in politiko. 

Za našo organizacijo pa je vedno v ospredju posameznik - paraplegik, 
kompenziranje njegove invalidnosti, delovanje v lastni družini in življenju na
sploh. 

Zveza paraplegikov Slovenije se vse od ustanovitve organizacije, 16. 4. 
1969, trudi, da o delovanju organizacije in življenju posameznikov ozavešča 
in obvešča ožjo in širšo javnost. 

Vsekakor bo naša pot v prihodnosti usmerjena v razvoj programov, sklad
no z razvojem in načinom življenja, socialnega okolja in družbe! 

Predsednik Zveze Ivan Peršak 
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ZAHVALA 

ob smrti 
m 

RUDOLFA MEDVEDA 
s Police 31. 

Iskreno se zahval jujemo v s e m so

rodnikom, s o s e d o m in pri jateljem. m m 
Posebej s e zahval ju jemo Društvu 

upokojencev Grosupl je , KO ZZB Grosuplje, Prostovol jnemu ga

s i l s k e m u d ruš tvu Pol ica in g. župn iku Antonu Pahul jetu za lepo 

opravljen obred. 

Prisrčna hvala v s e m , ki ste ga tako v vel ikem števi lu pospremil i 

na njegovi zadnji poti . 

Žalujoči vsi njegovi domači 

7. NACIONALNA KONFERENCA 
LOKALNIH AKCIJSKIH SKUPIN 
(LAS) V NOVEM MESTU 

T 

r u . 
V soorganizaciji Urada za droge pri Ministrstvu za zdravje in LAS No

vo mesto je v sredo, 3 . novembra 2 0 0 4 , v Osnovni šoli Drska v Novem 
mestu potekala 7. nacionalna konferenca lokalnih akcijskih skupin 
(LAS). Tema konference je bila "Akcijski načrt za delo LAS v prihodnjih 
letih". Konference s e j e udeležilo prek 1 5 0 udeležencev iz vse Sloveni
je. Po uvodnih besedah Milana Kreka, direktorja Urada za droge, mag. 
Adolfa Zupana, podžupana Mestne občine Novo mesto, in Nevenke Ku-
lovec, predsednice LAS Novo mesto, so bile na vrsti kratke predstavit
ve posameznih izhodiščnih tem za nadaljnje delo po delavnicah. 

Predstavitve v prvem delu konference so bile s ledeče: (1) Nacional 
ni program in razvoj LAS (Matej Košir, Urad za droge pri MZ); (2) Akcij
ski načrt LAS (elementi, metodologija) (Nada Glušič, Urad za prepreče
vanje zasvojenosti MO Ljubljana); (3) Izhodiščne smernice za načrto
vanje preventive - politično-antropološki vidik (dr. Ines Kvaternik Jen
ko, IVZ); (4) Model preventivnega programa na področju zlorabe drog v 
Republiki Hrvaški (prof. dr. Marko Mušanovič, Hrvaška); in (5) Obliko
vanje regijske akcijske skupine z osnutkom strategije za ukrepanje (Ev-
gen Janet, ZZV Ravne na Koroškem). Predstavitvam je sledila plenar
na razprava. 

Drugi del konference je bil namenjen delu po delavnicah, ki so po
tekale na naslednje teme: (1) Skupne aktivnosti LAS v prihodnjih letih 
(vodja: Nada Glušič, Urad za preprečevanje zasvojenosti MO Ljubljana); 
(2) Mednarodno sodelovanje (EU in sosednje države) (vodja: Tina Na
glic, LAS Litija); (3) Raziskovalno delo, evalvacije, izobraževanje, uspo
sabljanje, informacijski sistem (vodja: Branka Orož, ZZV Celje - LAS Ce
lje); (4) Enoten koncept oziroma model LAS (vodja: Matej Košir, Urad za 
droge pri MZ); (5) Združenje LAS Slovenije (naloge, skupni cilji, statut, 
iniciativni odbor itd.) (vodja: Borut Hrovatin, LAS Grosuplje). 

Ob koncu konference so vodje delavnic predstavili poročila in za
ključke delavnic, razpravo in glavne sklepe konference pa sta na koncu 
predstavila še Nevenka Kulovec, predsednica LAS Novo mesto, in Mi
lan Krek, direktor Urada za droge pri Ministrstvu za zdravje. Konferen
ca je bila zaključena s slavnostnim imenovanjem iniciativnega odbora 
za ustanovitev Združenja LAS Slovenije, ki naj bi bilo kot krovna organi
zacija LAS ustanovljeno najkasneje do marca 2 0 0 5 . 

Med ostalimi pomembnejšimi zaključki konference so še: (1) pregled 
doslej opravljenega vrednotenja (evalvacij) programov/projektov LAS in 
priprava skupnih izhodišč za vrednotenje dela LAS v prihodnje; (2) na
daljnja pospešena širitev mreže LAS po vsej Sloveniji s tesnim sode-

ZAHVALA 

ob prerani in b o l e č i Izgubi n a š e g a dragega 

m o ž a , o č e t a In dedka 

JOŽETA VESELA 
(1943-2004) 

iskreno s e zahval ju jemo v s e m sorodn ikom, prijateljem in sos 

e d o m , ki ste n a m izrazili sožal je , darovali sveče in cvetje ter iz

kazal i pomoč in požr tvova lnost , predno s m o ga posremil i k 

v e č n e m u poči tku. Zahval ju jemo s e tudi zdravstvenemu oseb

ju ZD Ivančna Gor ica in Grosupl je, Infekcijske ter Gast ro loške 

kl inike za ves t rud, ki so mu ga posveti l i . 

Vsi njegovi 

Ko zadnja solza se utrne, 

ko večni mrak oči zagrne, 

končano tvoje je trpljenje. 

Zdaj čaka te le še vstajenje. 

ZAHVALA 

Ob Izgubi n a š e g a dragega ata 

JOŽETA SAMCA 
Gabrovega Jožeta Iz Šmarja 

Iskreno se zahval ju jemo sorodn ikom, s o s e d o m , prijateljem 

in v s e m , ki ste darovali cvetje, sveče in za cerkev, nam izrazili 

ustno in pisno sožal je ter ga v tako lepem števi lu pospremil i v 

njegov poslednji d o m . Hvala gospodu župniku Jožetu Mrvarju za 

lepo opravljen pogrebni obred in Šent ju rskemu oktetu za zapete 

žalost inke. 

V s e m in v s a k e m u posebej iskrena hvala! 

Žalujoči vsi njegovi 

Ob prerani in b o l e č i Izgubi sina, brata, strica, 

svaka, bratranca In n e č a k a 

JOŽETA KRALJA 
Iz Velike Loke 14 pri Žalni 

se iskreno zahval ju jemo v s e m sorodn ikom, prijateljem in znan 

c e m , ki ste darovali cvetje, s v e č e in darove cerkvi ter svete maše 

in nam izrazili sožal je . 

Hvala g. župn iku Andreju Sinku za lepo opravljen pogrebni 

obred , besede vzpodbude in to lažbe . Zahval jujemo se M o š k e m u 

pevskemu zboru Samoras tn ik za lepo in čus tveno zapete pesmi 

In sodelovanje pri sveti maš i . 

P o s e b n a zahvala tudi č lanom P G D Vel ika Loka , ki so orga

nizirali in opravil i pogreb ter govorniku Stanetu Zabukovcu za 

ganljiv govor. Hvala tudi os ta l im gas i l cem in v a š č a n o m , ki ste ga 

v tako ve l ikem števi lu pospremil i k v e č n e m u počitku. 

Vsi njegovi. 

ZAHVALA 

Ob smrti ž e n e , mame, babice, 
sestre, tete In svakinje 

SLAVKE ŽITNIK, 
roj. PERME 

Iz Grosupljega, Jurčičeva 13/111, 

s e iskreno zahval jujemo sorod

n ikom, s o s e d o m , prijateljem in z n a n c e m , ki ste nam pomaga 

li ob njeni smrt i . Hvala za izraze soža l ja , za darovano cvetje in 

sveče , za maše in za darove cerkv i . Hvala v s e m , ki ste se od nje 

poslovil i in jo v tako vel ikem števi lu spremi l i na njeni zadnji poti. 

Posebej s m o hvaležni dr. Ciri lu Go lobu za dolgoletno zdravljen

je . Hvala gospodu župn iku , dr. Francu Šuš ta r ju , za lepo oprav

ljen cerkveni obred. Hvala ž e n s k e m u pevskemu zboru Lastovke 

za lepo petje. 
Vsi njeni 

lovanjem Urada za droge in Združenja LAS Slovenije; (3) razvoj skup
nih programov/projektov vseh LAS, zlasti na področju preventive, rein
tegracije, informiranja, f inanciranja, raziskav ipd.; (4) vključitev LAS v 
mednarodne programe/projekte in mreže sorodnih programov; (5) uve
ljavitev enotnega modela in naziva vseh LAS (LAS naj bi bil posvetoval
no telo županov/županj in/ali mestnih/občinskih svetov s samostoj
nim pravnim statusom, imenoval pa naj bi se Lokalna akcijska skupina 
(LAS) za preprečevanje zasvojenosti v obč in i . . . ) itd. 

Matej Košir 

Zamrl je tvoj glas 
in zastal korak 
na nedokončani poti. 
Brez tolažbe odhajaš 
in v naših srcih 
za vedno ostajaš. 

ZAHVALA 

ob prerani Izgubi 

VINKA BAUMKIRHERJA 
1958-2004 

Iz Perovega 

se zahval jujemo v s e m , ki ste se prišli poslovit na njegovi zad 

nji poti . 

Iskrena hvala grosupel jskemu gospodu kap lanu , ki je s svoj im 

čutom opravil sveto mašo in pogrebni obred. Hvala pevskemu 

zboru Zgodnja dan ica za zapete pesmi v njegovo slovo, kakor 

tudi za zaigrano T iš ino. 

Hvala v s e m njegovim prijateljem, s o s e d o m in os ta l im, ki ste 

ga pospremil i na njegovi zadnji poti. Hvala ge. Fani Kralj za orga

nizacijo pogreba in ge. Fani Žagar za poslovi lne besede. 

Hvala vsem in v s a k e m u posebej . 

Vsi njegovi 

MEMORIAM 

V soboto, 16. oktobra, Je umrl 

SAMO ZRIMEC, 
učitelj telesne vzgoje, ter 

trener atletike in odbojke na OS Smarje-Sap. 

Vest je pr izadela veliko števi lo mlad ih , ki j ih je učil , še posebej 
pa vse njegove odbo jkaše in at lete, ki s m o več ino popoldnevov 
svoje mladost i preživeli v šolski te lovadnic i . N a š e m u S a m u s m o 
s e poklonil i že na pogrebu, a takrat s m o bili kratki . Pa ne zato, 
ker ne bi imeli č e s a povedati , temveč zato, ker n ihče ne bi zmo
gel prebrati vseh mis l i , ki s m o jih želeli izraziti. 

Seda j , po več tednih š e vedno h o č e m o govoriti o S a m u . 
H o č e m o , da vsi , ki so ga poznal i , vedo, koliko n a m je pomeni l . 
H o č e m o , da vsi s tarš i , ki so se včas ih hudovali nad t e m , da s m o 
se vse dneve zadrževal i v te lovadnic i , vedo, kol iko nam je da l . 
H o č e m o , da vsi njegovi sodelavci in prijatelji vedo, zakaj s m o ga 
imeli tako radi . 

Treningi so bili vedno skrbno načrtovani . Na njih je bil ve
l ikokrat oster, strog, resen. Zahteval je popoln red in discipl i 
no. K o m u to ni bilo všeč in je odneha l . Toda iz t ist ih, ki s m o vz
trajali do k o n c a , nas je od vseh učiteljev na O Š verjetno ravno 
on najbolje pripravil na ž iv l jenje. Ni nas vzgajal s a m o v teles
ni pripravljenosti , temveč je od nas zahteval veliko borbenost i , 
požrtvovalnost i in sodelovanja . Preko špor ta nas je učil , naj si 
m e d seboj p o m a g a m o , drug drugega spodbu jamo. Na treningih 
in t e k m a h s m o spoznaval i , kol iko resnično zmoremo. Spoznaval i 
s m o lastne meje. Meje vztrajnosti , volje, tudi boleč ine. Predvsem 
pa s m o vzljubili špor t . M is l imo , da je bil to njegov pravi n a m e n , 
saj je n e k o m u nedavno tega na neko p o m e m b n o t e k m o poslal 
S M S : »Lepo je tekmovat i , š e lepše je zmagovat i , na j lepše pa je 
igro vzl jubiti .« 

Trenigni so bili tudi vzrok za števi lna prijateljstva med nami . 
K o j e ugasni l luči in zakleni l te lovadnico, s m o se preseli l i ven. 
Takrat s m o se pogovarjali, se smejal i skupaj z nj im. Pripovedoval 
nam je razne s m e š n e anekdote , ki so se mu zgodile. Vedno 
s e j e zan imal za to, kako nam gre v šol i , d o m a , v l jubezni. . . 
Spodbuja l nas je k reševanju težav, spopr i jemanju z njimi. 

Nekater i s m o se tudi po končani osnovni šoli srečeval i z nj im. 
Vabil nas je na t e k m e m e d osnovnošo lsk imi in bivšimi odbojkaš i , 
skupaj s m o hodili na pice, včas ih je koga obiskal na d o m u . 
Tiste, ki so se še vedno ukvarjali s špo r tom, je hodil spodbujat 
na tekme. Če s m o šli m i m o šmarske te lovadnice in pred njo za 
gledali njegov avto, s m o s e za hip ustavil i . Ravno zato, ker nas je 
bil vedno tako vesel , s m o se radi vračal i . 

N e k o m u , ki je preživljal težke trenutke, je nekaj let nazaj na
p isa l : »Zavedam se, d a j e lažje druge poučevat i ali fi lozofirati o 
premagovanju ovir, o s o n c u in dobri volji, o borbenost i do k o n c a , 
veri v zmago, vendar. . . zanes i s e na s e b e in nikdar ne obupaj . 
Razumeš , nikoli in nikdar!« Takrat n ihče ni s lut i l , kaj ga čaka . Pa 
vendar. . . nekega dne nam je povedal , da je bo lan . Naenkrat s e 
je znašel pred najtežjo t e k m o svojega živl jenja. N a š e oči so bile 
uprte vanj. Bo lahko pred vsemi nami to svojo teorijo o borben
osti do konca postavil v p rakso? Kdor je sp loh podvomil v to, ga 
ni dobro poznal . Naš S a m o je bil velik tekmova lec , velik zmago 
valec. Ponosni s m o , da s m o bili učenc i nekoga, k i j e s ta l za svo
j imi b e s e d a m i . 

Še vedno ne do jemamo, da ga ni več . Mnogi s e še dolgo ne 
bomo navadil i na prazno parkirno mesto pred šo lo . Zdaj s e ne 
bomo več srečeval i v te lovadnic i , a m p a k ga bomo obiskoval i 
na obrobju Grosupl jega, pod t ist im v i sok im drevesom. Tam mu 
bomo pripovedovali o naših ž iv l jenjskih z m a g a h . O z m a g a h , na 
katere nas je on navadi l . 

Njegov/ najboljši mladi prijatelji 
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Na sliki: Marija Perme, Marija 
Rozman, (stoji) Karolina Lavrlh. 

DELO ZA UUDI 
V STISKI JIH OSREČUJE 
Pogovor z ženami, ki ves svoj čas 
posvečajo župnijskem Karitas 

Mesec december, mesec praznovanj 
in velikih pričakovanj. Hkrati pa čas hi
tenja, ko se nam tako neizmerno mu
di, kot da hočemo te zadnje trenutke le
ta opraviti še vse zamujeno. Kot da se 
nam bo potem ustavil čas, da bomo za
mudili vse priložnosti... Predbožični, 
prednovoletni čas, čas pričakovanj in 

^ f c j hrepenenj. Veselje, načrti. Vse to nas ta-
fl W 11 H | ko zaposluje, da ne utegnemo niti po-^̂ LW B̂̂ i H misliti, da so med nami ljudje, ki v tem 

^ ^ ^ k ^ ^ I času ne občutijo radosti, v katerih do-
I move ne posije žarek upanja. Ljudje, ki 

tolčejo revščino in jih je strah prihod
nosti... Žal. Edini žarek upanja le teh pa 
je peščica ljudi, ki jim ni žal časa za so
človeka. V vsem hitenju pa tudi teh ne 
opazimo. 

Prav zato sem k pogovoru povabila 
gospe: Karolino Lavrih, Marijo Perme in 
Marijo Rozman. Tri žene, ki ves svoj čas 

posvečajo skrbi za uboge, ki jim je delovanje v župnijskem Karitasu postalo obve
za, radost in skrb. 

Kaj č loveka privede do odločitve, da se vključi v to prostovoljno delo? 
- sem vprašala, ko smo sedle k pogovoru v prostorih župni jskega Kari-
tasa v Grosupljem. 

»Karitas v Grosupljem je bil ustanovljen 8. oktobra leta 1991. Takrat je v Grosup
ljem o dejavnosti in potrebi Karitasa predavala dr. Metka Klevišar. To me je globo
ko ganilo, saj je bil to čas beguncev tudi v našem okolju in v sebi sem sklenila, da 
moram nekaj narediti, da ublažimo stisko teh ljudi, da najdemo pot do njih. In tako 
smo v Grosupljem ustanovili Karitas. 17 nas je začelo orati ledino. Ni bilo lahko, a 
poti so se odstirale,- je o zametkih te dejavnosti povedala ustanoviteljica ga. Karoli
na Lavrih, ki delu in predanosti ostaja zvesta še danes. 

»Delo. pomoč ubogim, človeka osrečuje. To mi pomeni več kot karkoli drugega. 
Lahko se odpovem vabilu na srečanje z nekdanjimi sodelavci, če vem, da me ča

ka delo v Karitasu. Prepričana sem, da na tem področju lahko veliko naredim za 
človeka, ki je ostal v stiski, ki potrebuje pomoč in često tudi prijazno, razumljivo be
sedo,« razpreda pogovor dalje ga. Marija Perme, ki seje ge. Karolini pridružila nekaj 
let pozneje. »Vendar pa, žal,« nadaljuje, »nas je ostalo premalo, da bi se lahko več 
posvečali pomoči potrebnim, zato nam za pogovore zmanjkuje časa, čeprav vemo, 
da so razumevajočih pogovorov ljudje, ki so jih stiske in življenjske tragedije prive
dle v Karitas, prav toliko potrebni kot paketov z najnujnejšimi živili in toplih oblačil.« 

Imate pri svojem delu občutek, da Je ljudem res težko prositi? 
»Do pred nekaj časa nazaj smo bili navajeni, da si je vsak s svojim delom zagoto

vil preživetje. Ko pa so se razmere tako spremenile, da je vse več brezposelnosti in 
podobnih problemov, se tudi vse več ljudi spopada z revščino in problemi preživet
ja. Ljudem, ki bi še vedno želeli s svojim delom poskrbeti zase in za svoje družine, 
se zdi sramotno prositi in mnogo jih je, ki prav zato ne poiščejo pomoči,« ugotavlja
jo pri svojem humanem delu. 

NOBENA POT NI PRESTRMA, Č E JE TREBA POMAGATI... 
Kakšno Je vaše razmišljanje v katerem Izmed trenutkov, ko imate 

pred seboj č loveka, ki pride po pomoč? 
»V vsakem takšnem trenutku, in teh je veliko, razmišljam, kako bi človeku lah

ko kar največ pomagala tako na materialnem kot psihičnem področju,« razkrije svo
je občutke ga. Karolina, ga. Marija Perme pa pojasni: »Mnogokrat se zgodi, da proš
nje človeka, ki stoji pred menoj, ne moremo uresničiti, pa zato poizkušam potrebne 
stvari prinesti od doma. ali jih dobiti pri znancih ter tako pomagati. 

Kajti ko imaš pred seboj človeka in vidiš, da je pomoči potreben, takrat nobena 
pot ni tako strma, da bi ne stopila nanjo in pomagala, čeprav pa - so tudi dogodki, 
ki človeka zabolijo... predvsem tedaj, ko ugotoviš, da te hoče kdo izsiljevati. Kajti v 
Karitasu imamo natančno izdelana merila, vodene evidence in to je treba upošte
vati. Samo takšno delo je pošteno do vseh.« Da, ob vsej revščini in tragičnih zgod
bah je tudi to del njihovih doživetij v mozaiku njihovih prizadevanj in razdajanj. 

DOLGO ČASA Ž E DELAJO 
V DOBRODELNI ORGANIZACIJI KARITAS. 
Se človek ne utrudi, ga ne utrudijo temne sence in 
tragične usode ljudi? -
»Velikokrat pozno v noč ne spim, ko premišljujem, če sem v kočljivih situacijah 

prav ravnala, če sem se prav odločila. Pa kljub temu, dokler mi bo zdravje dopušča
lo, bom delala za ljudi,« pove ga. Marija Perme, ga. Marija Rozman pa doda: »Človek 
je vedno bolj srečen, če lahko komu pomaga. Včasih smo delale za svoje družine, 
sedaj pa kljub temu, da nas otroci še vedno potrebujejo, da na nas čakajo tudi vnu
ki in kup obveznosti, namenjamo čas tudi sočloveku.« 

»Najlepši, najtoplejši je občutek, ko vidiš, da si nekoga osrečil. Nasmejan obraz 
človeka, ki sem mu pomagala, je največ, kar lahko dobim in me osrečuje, vzpodbu
ja, da nobena pot ni prestrma, da bi v delu pri Karitasu, ne stopila nanjo. Če bi ime
la več časa, če bi ne bilo doma družine, vnukov, bi se še bolj posvečala temu hu
manemu delu. V vsej tej naglici časa in velikih problemov, mora nekdo ugrizniti tu
di v to. velikokrat kiselkasto jabolko... Tragične usode ljudi, ki jim je prositi zadnja re
šitev v boju za preživetje, me velikokrat navdajajo z malodušjem in žalostjo, vendar 
takrat se še bolj potrjuje, kako potrebno je naše delo,« zaključi naš prijeten klepet 
ga. Karolina Lavrih. 

Se nekaj je, pravijo v en glas, kar jim pomaga premagovati tudi težave: vse imajo 
podporo in pomoč tudi v domačih, ki jim večkrat priskočijo na pomoč, kadar je de
la le preveč. 

In prav v mesecu decembru, pravijo, jih čaka ogromno dela: Miklavževanje v do
mu starejših občanov, obdaritev otrok v OŠ s prilagojenim programom, v Sončku, 
obiskati ostarele na domovih, razvoziti pakete s hrano, še prej pa poskrbeti za na
bavo, narediti pakete... Vendar vse to - veliko dela z veliko ljubeznijo... 

Moje sogovornice bodo imele čas za vse to in še za mnogo stvari, o katerih niso 
govorile, čas za svoje domače, za mnoge obveznosti. Gotovo pa jim ne bo zmanjka
lo časa tudi za prijazen nasmeh in veliko toplih besed. 

Hvala vam, Karolina, Marija in še ena Marija ter navsezadnje, hvala vam, neime
novani dobrotniki za vse tisto, da lahko tudi one delajo, pomagajo in osrečujejo... 

Alenka Adamič 

VRATA JE ODPRLA PRVA HISA ZAVETJA 
V č e t r t e k , 25 novembra 2004 Je bila v novem naselju Brva-

ce odprta prva h iša zavetja. Gre za prvo v nizu n a č r t o v a n i h h iš , 
ki se Je u r e s n i č i l a zaradi dobrega sodelovanja med Zvezo prijate
ljev mladine Slovenije (ZPMS) in Mercatorjem. Namenjena Je ce
lodnevni oskrbi otrok, starih do 12 let, ki zaradi p s i h i č n e g a in fi
z i č n e g a nasilja ne morejo ž i vet i v e č doma. Prvi otroci so dnevne 
aktivnosti z a č e l i p rež iv l ja l i v h iš i že v z a č e t k u decembra pod stro
kovnim vodstvom Centra za socialno delo Grosuplje (CSD). 

V Hiši zavetja, ki jo je zgradil Mercator, se prvenstveno predvidevajo za
časno celodnevno namestitev otrok. Zagotovljena bo oskrba s prehrano in 
spanjem ter vsemi pogoji za življenje otrok. Za oskrbo bosta skrbela gospo
dinja in gospodar, ki sta visoko strokovno usposobljena (specialna pedago
ga), diplomirana socialna delavka in socialna delavka vzgojiteljica. Pod stro
kovnim vodstvom, ki ga bosta zagotovila ZPMS in CSD, si bodo otroci prido
bili zaupanje vase in okolico, ohranili in razvili samostojnost, vzpostavili so
cialne navade, pridobili izkušnje v skupinskem delu in aktivno preživljali pro
sti čas. 

Do pridobitve koncesije se bodo v Hiši zavetja izvajali programi za otro
ke, ki so potencialni uporabniki hiše, to so otroci, ki so fizično in psihično 
trpinčeni, stari do 12 let in so iz osrednje slovenske regije oziroma širše
ga območja Ljubljane. Vključeni bodo v strokovno določene programe, izva
jali prostočasne aktivnosti ter se vključevali v skupinsko delo in individual
no učenje. 

Mercator je v gradnjo in opremo Hiše zavetja v velikosti 4 0 5 m2, vložil 
več kot 90 milijonov tolarjev, poleg njega pa sta donirali še Electa inženiring 
in Gradiš Jesenice vsaka po 19, 5 milijonov tolarjev, danes pa podarjata 
vsaka še po 100 tisoč tolarjev v Mercatorjevih vrednostnih bonih. 

Mercator je za donacijo ZPMS prosil tudi najtesnejše partnerje. Tako so 
prispevali še Mercator Optima inženiring, Gorenje, Novoles, Tovarna pohi
štva Trbovlje, Alples, Majdatex, Javor Pivka, Pivovarna Union, Meblo Jogi, 
Kras, Lek, Ljubljanske mlekarne, Nova KBM, Sava, Zavarovalnica Triglav, Ži
to, Fructal, Hoja, Droga Portorož, Abanka Vipa, Mercator Emba, DZS, Mobi
tel, Gorenjska banka, Nova Ljubljanska banka, KD Group, Pekarna Grosup
lje, Kolinska, Perutnina Ptuj, Krka, Petrol. Svoj prispevek so dodali tudi: For-
trade, Kovinoplastika Lož, Design Office, ETA, Lorex, Doplast, Učilna, Philips 
Slovenija, Garant, Electrolux, Elex Unitrade, BSH Hišni aparati. 

Zveza prijateljev mladine Slovenije 

Slika desno: Zoran J a n k o v l č 
s i m b o l i č n o stopa č e z prag. S 
tem trenutkom je H iša zavetja 
tudi odprta. 

DOBRODELNA PRIREDITEV LAS ŽIVLJENJE, POLNO PREIZKUŠENJ 
GROSUPUE IN RADIA ZELENI VAL 

3 * 
Stane Vehovec, predsednik Rotarv kluba Grosuplje, predaja 
Borutu Hrovatinu, predsedniku LAS, č e k v vrednosti 150.000 SIT. 

V soorganizaciji Lokalne akcijske skupine (LAS) za preprečevanje uporabe 
in zlorabe dovoljenih in prepovedanih drog v občini Grosuplje in Radia Zele
ni valje v petek, 19. novembra 2004, v Dvorani Brinje v Grosupljem potekala 
dobrodelna prireditev, na kateri so nastopili Davor Borno, Big Band Grosuplje, 
Victorv, Boris Kopitar, Rok Kosmač, Day Light, Plesni klub M in Tamburaši So-
dražica. Program je povezovala Tjaša Hrobat z Radia Zeleni val. 

Prireditve seje udeležilo približno 400 ljudi, izkupiček od vstopnic in sre-
čelova pa je namenjen financiranju aktivnosti LAS Grosuplje, zlasti programu 
razvijanja pozitivnega samovrednotenja v šolskem okolju in drugim preventiv
nim aktivnostim, ki predstavljajo kar 80 % vseh aktivnosti LAS. 

Glavni sponzorji in donatorji prireditve so bili Radio Zeleni val, Občina Grosup
lje, Rotary klub Grosuplje, Pivovarna Union (program brezalkoholnih pijač), Libe
ralna demokracija Slovenije - občinski odbor Grosuplje, TV Grosuplje, Grosupelj
ski odmevi in G7 družba za varovanje. Ostali sponzorji in donatorji pa so bili še: 
Vrtnarstvo Frbežar, Avtek, Odvetniška družba Čeferin, Motvoz, Pekarna Blatnik, 
Les usluga Kastelic, S.I.T. steklarstvo, Združena lista socialnih demokratov - ob
činski odbor Grosuplje, SLO MAT PACK, Koviflex, Tesarstvo in krovstvo Mehlin, 
Slovenska ljudska stranka - občinski odbor Grosuplje, Pekarna Mišmaš, Slaš
čičarstvo in pekarstvo Brodnik, Partner Graf in ga. Zdenka Cerar. Posebna za
hvala gre tudi g. Borisu Peterki, direktorju Radia Zeleni val, ki je s svojo ekipo in 
tehnično opremo sploh omogočil izpeljavo tega zahtevnega projekta. 

Iskrena hvala vsem sponzorjem in donatorjem, nastopajočim ter seveda 
obiskovalkam in obiskovalcem prireditve! Upamo, da se naslednje leto spet 
srečamo ob podobni priložnosti. 

Matej Košir, LAS Grosuplje 

Vsako obdobje v življenju ima svojevrstne tegobe in izzive. Venomer 
te vztrajno preizkušajo. Starejši smo, v e č j i h imamo. Preizkušnje so 
vedno težje in vedno bolj zahtevne. 

Življenje nam je pokazalo nov obraz, malo manj prijazen in prikupen. 
Imeli smo prijatelja, ki je bil mogočen kot hrast, ki je kljuboval stoterim 
neurjem in nevihtam, ki jih je doživljal v svojem kratkem živl jenju. Zelo 
trden človek. Pošten. Zelo delaven, garaški. A venomer nasmejan, niko
li otožen, v prihodnost zgledan. 

Močno si je želel živeti in ustvarjati. Njegovi načrti so bili večji in 
močnejši kot načrti mladega človeka. Želel s i j e ustvariti novo domova
nje, nov svet, v katerem bi zaživel novo življenje. Bil je človek narave. 
Živel je z naravo. Usoda je hotela drugače. Ali je usoda naredila prav, 
da si ga je prisvojila? 

A vendar pride čas, k o j e slovo neizbežno in nas postavi pred preiz
kušnjo. Slaba dva meseca je minilo, od kar smo izgubili dobrega pri
jatelja Alojzija Mišmaša, odličnega atleta, dolgoletnega soorganizator-
ja 24-urnega maratona, moža in očeta treh otrok. Brez njega bi nam bi
lo veliko težje in hvaležni smo mu za ves trud in nesebično pomoč, ki 
nam jo je izkazoval. Pogrešali ga bomo. 

Že v mesecu juniju bomo v njegov spomin tekali po grosupeljskih uli
cah, namreč 24- urni maraton »TEK SREČE« bo poimenovan Memorial 
za atleta Alojzija Mišmaša. 

AK ŠPELA ni pozabil na družino, ki ji stoji ob strani v tej neizmerni 
bolečini. Skupaj s pomočjo donatorjev, in sicer 0 0 SDS Grosuplje in IX-
TLAN TEAM d.o.o. iz Ljubljane so pripravili vse potrebno, da se družini 
v mesecu januarju omogočijo zimske aktivnosti na Rogli. 

V imenu AK ŠPELA, žene Mateje in treh otrok (Gregorja, Maruše in 
Urbana) se vam iskreno zahvaljujemo za izkazano dobroto. 

AK ŠPELA, Bajo Dizdarevlč 

ZAHVALA 
G e s l o l e t o š n j e g a t e d n a K a r i t a s : »Tukaj s e m , poš l j i m e n e ! « 

n a s je s p o d b u j a l o , d a v s i , ki v e r u j e m o v B o g a L jubezn i -

S v e t o Troj ico, t a k o o d g o v a r j a m o Bogu in b l i žn j im z d r o b n i m i , 

v s a k d a n j i m i o d l o č i t v a m i za s k u p n o d o b r o . T a k š n a d r o b n a d e 

j a n j a n e s e b i č n e l j ubezn i , ki j ih z m o r e m o darovat i b l i ž n j i m , 

p r ik l i če jo v t a minl j i v i č a s in prostor , pr id ih n e m i n l j i v i h n e b e s , 

ki s o n a j l e p š e z n a m e n j e u p a n j a . 

Pridih nebes je imelo tudi n a š e d r u ž e n j e na dobrodelni pri
reditvi Z ROKO V ROKI 2 0 0 4 na 1. adventno nedeljo, 28 . 1 1 . 
2 0 0 4 , ob 15 . uri, v kulturnem domu v Ž a l n i . 

HVALA p r e d v s e m p. B r a n k u P e t a u e r j u , d r u š t v u S o ž i t j e , 

O s n o v n i šo l i Ž a l n a , p r i ja te l jem R d e č e g a kr iža Ž a l n a in 

k r š č a n s k i m p r o s t o v o l j c e m , P r o s t o v o l j n e m u g a s i l s k e m u d r u š t v u 

Ž a l n a , K ra jevn i s k u p n o s t i Ž a l n a , O Z R K G r o s u p l j e , K ra jevn i 

s k u p n o s t i M l a č e v o , o b č i n i G r o s u p l j e , d o m a č i m g o s p o d i n j a m , 

v s e m g l e d a l c e m in v s e m , ki s te k a k o r k o l i na skr i t al i o č i t e n 

n a č i n p o m a g a l i g rad i t i m o s t p r i ja te l j s tva . 

»Čas ne čaka nikogar. Oplemenitimo vsak trenutek, ki nam 
ostane, z dobroto, da ga ne izgubimo za vedno.« 

Organizacijska skupina 
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V ŽALNI Z ROKO V ROKI 
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Žalna, 28. novembra 2004 • V Zalnl prijatelji Rdečega križa zdaj že tradicionalno vrsto let na 1. 
adventno nedeljo v kulturnem domu pripravijo dobrodelno prireditev, s katero povežejo v razno
barvno kito nastopajoče, obiskovalce in posebne goste, izkupiček od prostovoljnih prispevkov pa 
so tudi letos namenili Društvu Sožitje iz Grosupljega, v katerega so povezani otroci z duševnimi 
motnjami v razvoju, ter 85 varovancem Rdečega križa Žalna, ki so starejši od 80 let. 

Program so v prvem delu oblikova
li s poučno igrico, ki je vzpodbujala k od
ločanju za skupno dobro ter ozavešča-
nju o dragocenosti in sprejemanju vsa
kega človeka, še posebej pa medgene-
racijskemu sožitju in skrbi za ostarele in 
slabotne. Nastopili so Neža, Lucija, Tara, 
Pavla, Rebeka in Rok. Vmes so nastopi
li še Mirko Sredenšek, kije zapel in za
igral na kitaro, Otroško-mladinski pevski 
zbor Žalna pod vodstvom Maje Garbas 
in organistom Klemnom Bocem ter har-
monikaša na diatonični harmoniki De
jan Miklič in Marko Kastelec. V nadalje
vanju pa so s petjem, recitacijami in igra
njem na instrumente nastopili tudi učen
ci Podružnične osnovne šole Žalna. 

V drugi polovici programa seje Anja 
Klančar pogovorila s patrom Brankom 
Petauerjem, menihom iz cistercijanske-
ga samostana v Stični, subpriorjem in 
tamkajšnjim ekonomom, ki je poslu
šalcem v dvorani nekoliko bolj nazor
no razložil, kako je izpolnjeno njegovo 
življenje v samostanu. Med zelo zani
mivimi odgovori pa je ponudil poslušal
cem tistega o nasmehu, ki si ga še po
sebej velja zapomniti. Pater Branko se 
namreč zelo rad smeje, zato mu je Anja 
zastavila tudi vprašanje, od kod izvira 
njegov smeh. Odgovoril je, da so tudi 
znanstveniki raziskovali, za kaj se je tre
ba bolj truditi - ali za nasmeh ali za jez-
no-kisel obraz. Ugotovili so, daje za na
smeh potrebno vsaj sedemkrat manj 
energije dodajati obraznim mišicam, 
ki služijo nasmehu, kot pa mišicam, ki 
ustvarjajo jezen in kisel obraz. 

V zadnjem delu prireditve so se za
hvalili tudi krvodajalcem za solidarnost 
in človekoljubnost. Letos so na območ
ju RK Žalna imeli kar devet krvodajal
cev, ki so letos dobili jubilejna prizna
nja, in sicer 
za 5-krat: Andreia Paik - Velika Loka 55. 
za 10-krat: Mariia Brlan - Luče 46a. 
Tomaž Brlan - Luče 46a. Janez Duša -
Luče 5, Drago Gnidovec - Velika Loka 
48. Štibernik Franc - Velika Loka 55. 
za 15-krat: Dušan Kastelic - Velika 
Loka 5. 
za 20-krat: župnik Andrei Šink - Žalna, 
za 20. 
za 35krat Marian Štibernik - Luče 25c. 

Posebno točko v programu pa so iz
vedli člani Društva Sožitje, ki so skupaj 
z zborčkom zapeli pesem: 

S O N Č N I Ž A R E K 

Ko v Jutro pošl jejo žarki , 
preženejo temo noč i . 

V dušah naj vse se razjasni, 
premagajmo žalost , skrbi. 

Postani tudi ti 
kot sončn i žarek za ljudi. 
Bodi luč, ki tiho sveti v temi, 
novo upanje budil 

Ko sonce posveti v temino, 
svetlobi ves svet zažari srce! 
Ljubezen napolni praznino, 
v kateri č loveštvo živi. 

Postani tudi ti 
kot sončn i žarek za ljudi. 
Bodi luč, kjer vidiš stisko in gorje, 
nosi s rečo , dajl 

Na zemljo se spušča spet temna noč 
In sonce bo kmalu zašlo. 
Ostaja pa upanja silna moč, 
da Jutri bo znova vzšlo. 

Postani tudi ti 
kot sončn i žarek za ljudi, 
ž ivl jenje si dobil v dar, 
da ga drugim bi razdall 

ter z njo vsak zase na oder simbo
lično prinesli svoj sončni žarek v žare
če sonce. 

Da bi se ti topli žarki zadržali čim dlje 
med obiskovalci prireditve, pa so gospo
dinje poskrbele tudi za topel čaj in slad
ke dobrote. 

Jože Mlkllč 

NE POMILOVANJE, AMPAK SKRB ZANJE 

V GR0SUPEUSKI ENOTI »ŽELVE« 
So stvari, ki zaznamujejo življenje 

in dajo dogodkom poseben pomen, 
in so dogodki, ki spremenijo pogled 
na življenje... 

Srečanje s človekom, ki ga je uso
da tako ali drugače zaznamovala in 
prikrajšala za mnogo tega, kar je da
no zdravim, me nikoli ni obremenje
valo, zavedajoč se, da ti ljudje ne 
marajo pomilovanja. Vse do nekega 
srečanja, ko se je na ulici sredi mest
nega vrveža mimo mene peljal mla
denič na invalidskem vozičku. Nisem 
si zapomnila obraza, zaman bi se ga 
trudila opisati, korak pa mi je zastal, 
ko sem na invalidskem vozičku pre
brala z velikim črkami zapisano vpra
šanje: KAJ BUUIŠ VAME?... To je bil 
samo še en dokaz več za potrditev 
moje prejšnje ugotovitve. 

Strokovnjaki, ki so se in se še ukvarjajo s problematiko invalidnih in oseb z motnjami v duševnem razvoju, so 
že davno spoznali, da ti mladostniki in odrasli potrebujejo v svojem življenju drugačne oblike varstva in dela. Tako 
je bil na tem področju nekako prebit led pred dobrimi 13-imi leti, koje bilo 1.1991 na pobudo Zavoda RS za zapo
slovanje ustanovljeno podjetje za usposabljanje in zaposlovanje invalidov »Želva«. Ustanovila ga je takratna Zveza 
za pomoč duševno prizadetim v Sloveniji (danes Zveza Sožitje). Do tedaj invalidi in lažje duševno prizadete osebe 
niso imele možnosti dodatnega izobraževanja in zaposlovanja. V Želvi so se pričeli usposabljati mladostniki z laž
jo motnjo v duševnem in telesnem razvoju na programih mizarstva, šiviljstva, čiščenja in vrtnarsko komunalnih del. 
Vsi ti programi potekajo v Želvi tudi danes. Nekatere osebe, ki so se usposobile, so danes zaposlene v Želvi, dru
gi so našli zaposlitev v drugih ustreznih organizacijah. Mladostniki, ki se niso mogli usposobiti za zaposlitev, pa so 
ostali v Želvi vključeni v socialno varstveni program vodenja, varstva ter zaposlitve pod posebnimi pogoji. Danes 
ima Želva po vsej Sloveniji svoje oddelke vodenja, varstva ter zaposlitve pod posebnimi pogoji. Tako v Ljubljani de
lujejo oddelki na treh lokacijah, potem pa še po eden v Novi Gorici, Kočevju, Murski Soboti in tudi v Grosupljem. 
Trenutno je v oddelke varstveno-delovnega centra skupaj vključenih 130 oseb, ki potrebujejo to obliko skrbi. 

V grosupeljskem oddelku, nam je pojasnila vodja Želvinega varstveno delovnega centra ga. Vladimira Zavašnik, 
je trenutno vključenih 23 varovancev, ki prihajajo iz območja Grosupljega, Ivančne Gorice in njune okolice. Nepo
sredno delo z varovanci opravljajo 4 strokovno usposobljeni delavci. 

UTRIP SREDI DELAVNIKA... 
Grosupeljska enota Želve torej že tretje leto deluje v prenovljenih in prilagojenih prostorih Osnovne šole Louisa 

Adamiča na Adamičevi cesti. Utrip njihovega delovnega dneva pa sem začutila že v dobri uri druženja z njimi. 
Delavnik se prične že pred šesto uro zjutraj, ko začnejo s prevozi. Zjutraj, mi je povedala Anica, ki se pripelje iz 

najbolj oddaljene vasice, sama počaka, da jo pobere kombi in prav nič ji ni zgodnja ura prerana. Ker, tako je pou
darila, jim je v Grosupljem zelo lepo. Anica se je že marsičesa naučila; tudi doma pomije posodo in pomaga pri 
enostavnih delih, ki jih je na kmetiji in v gospodinjstvu vedno preveč. 

Ko sem jih obiskala sredi dopoldneva, so bili porazdeljeni v dveh velikih prostorih. Sedeli so po skupinah ob ve
likih mizah in bili zaposleni vsak s svojimi opravili. Ena skupina je pakirala okrasne živobarvne lasne gumice, pri 
drugi mizi so se prav tako ukvarjali z nekim sortiranjem, za mizo v drugem prostoru so nastajali elementi iz lego 
kock, na drugem koncu so si posemezniki poiskali miren kotiček za svoj sen ... 

»Moram poudariti, da gre pri nas za zaposlitev pod posebnimi pogoji; opravljamo razna kooperantska enostavna 
dela, ki jih naši varovanci zmorejo. Dejstvo pa je, da tudi teh enostavnih del ne morejo opravljati vsi, nekateri samo 
posamezne faze dela, nekaj pa jih je pri nas zgolj zaradi varstva. Denarna nagrada, ki jo dobijo varovanci, je soli
darnostno razdeljena med vse. Pri zaslužku smo res odvisni od tega, koliko naredimo, čeprav je treba vzeti v za
kup, da so to najenostavnejša dela, ki so temu primerno tudi plačana. Gotovo pa je pomembnejše od materialne 
plati dejstvo, da varovanci svojo zaposlitev sprejemajo kot neko obvezo in na delo pridejo vsak dan, pove g. Boris, 
inštruktor v oddelku. Kojih povprašam, ali imajo čas za družabnost, najzgovornejši pravijo, da imajo veliko dela in 
da ga morajo pravočasno opraviti, seveda pa jim ostane tudi čas za njim ljube aktivnosti ter obisk različnih priredi
tev, posebno radi pa obiskujejo Knjižnico Grosuplje. Potrditev torej, da se svojih obveznosti zavedajo. Nekateri so 
si pridobili že dober delovni ritem. Čeprav, pove g. Boris, varovancem dopuščajo njim lasten, individualen ritem de
la in po potrebi strokovno obravnavajo vsakega posebej. Prehod iz šolskega sistema v delovni je za mladostnike 
naporen, zato je tu potrebnega veliko individualnega dela z njimi. Kolikor imajo pač možnosti, delo organizirajo ta
ko, da razbijejo monotonost in poizkušajo z različnimi deli in aktivnostmi. 

V njihovem delovnem dnevu pa ima pomembno mesto tudi druženje in ohranjanje osnovnih življenjskih navad -
branje, pisanje, vzdrževanje higiene in tudi izobraževanje v smeri vodljivosti varovancev. Nekaj varovancev je takš
nih, ki dela ne zmorejo in gre bolj za njihovo varstvo in vključevanje v skupino in socializacijo, kar je za osebe z 
motnjami v razvoju nujno potrebno. 

VSE, KAR SE DOGAJA, JE NORMALNO 
Na moje veliko začudenje mi g. Boris na vprašanje, s kakšnimi problemi se srečujejo, odgovori: »Pri nas pravza

prav problemov ni, saj je vse, kar se dogaja, normalno. Varovance sprejemamo takšne, kot so in jih obravnavamo 
individualno. Neposredni so, zelo intenzivno izražajo čustva, pa naj bo to jeza, žalost ali veselje. 

To je namreč naše delo, stroka in naše poslanstvo. Pri našem delu gre na eni strani za ohranjanje že pridoblje
nih znanj in navad varovancev, po drugi pa za pridobivanje novih skozi aktivnosti, ki jim jih v Želvi nudimo. Tako so 
naši varovanci tudi doma, posebno tisti, ki izhajajo iz podeželskega okolja, sposobni določenih del, s čimer ohra
njajo tudi življenjsko vitalnost. Kajti, če človek s posebnimi potrebami ni nikjer vključen, tako psihično kot fizično 
nazaduje. Gotovo je najslabše tistim, ki so kljub veliki skrbi staršev za njihovo eksistenco, samo v domačem oko-
u,« je prepričan g. Boris. 

V želji in prizadevanjih, da bi se njihovi varovanci čimbolje počutili in se tudi osebnostno razvijali, imajo orga
nizirane tudi interesne dejavnosti, v katere se vključujejo po svojih interesih: (drama, lutke, glasba, ples, folklora, 
šport,...). 

Z veliko truda so tudi oni lahko ustvarjalni in uspešni. 
Ob 12.30 se delovni dan varovancev, ki so vezani na prevoz domov, zaključi, ostali pa ostanejo do 15.30; do te 

ure imajo v Želvi delovni čas, tako da tudi z varstvom tistih, katerih starši so še zaposleni, nimajo težav. 
Zanimivo jih je bilo opazovati pri delu, pri igri. Kljub temu, da sem se z nekaterimi zapletla v pogovor kot po

polna neznanka, so bili zgovorni, dobrovoljni. Veseli obiska, pogovora. Takšni so, neposredni, iskreni. Niso skriva-
navdušenja, veselja, da so lahko spregovorili, čeprav s čisto drugačno, njim lastno govorico. Lepo jim je, radi pri

hajajo v Želvo, posebno lepo jim je takrat, ko praznujejo rojstne dneve, ko gledajo tudi televizijo, so povedali neka
teri, drugi pa so le z iskrenim nasmehom izražali svoje dobro počutje. 

PRISLUHNITI JE POTREBNO ŽEUAM VAROVANCEV 
»V Želvi željam in potrebam varovancev znamo prisluhniti,« pove ga. Zavašnikova, »skupaj iščemo rešitve, se uči

mo samostojnosti in tako gradimo kvalitetnejše življenje nas vseh. V okolju, kjer delujemo, smo prepoznavni, z na
stopi naše glasbene in folklorne skupine radi popestrimo dan vsem, posebno pa starejšim ljudem. Radi spozna
vamo svet in zato navezujemo stike s sorodnimi organizacijami tudi izven naših meja. Takrat se spletajo tudi lepa, 
prisrčna in nepozabna prijateljstva.« 

Da imajo veliko dela, so mi dejali ob poslavljanju, ko sem jim morala obljubiti, da bom še prišla. 
Kako malo je včasih potrebno za veliko srečo, sem pomislila, ko sem zrla v njihove srečne, večno otroške oči. In 

čeprav je v tej besedici »malo« vloženega ogromno dela in tudi finančnih sredstev, ki jih država namenja za takšne 
n podobne programe, je to naložba, ki je ne sme in je gotovo ni nikomur žal! 

Naj zaključim z mislijo, kako dobro je, da smo prerasli mišljenje izpred mnogih let, da otroci, mladostniki in odra
sli ljudje z motnjami v duševnem ali telesnem razvoju sodijo za zidove svojih domov. Za koliko bi bili prikrajšani, 
če bi bilo tako! 

Alenka Adamič 
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Osebje Zdravstvenega doma Grosuplje že nekaj let toži nad prostorsko proble

matiko. Kljub občasni adaptaciji prostorov in iskanju zadovoljivih rešitev, potrebu
jemo novi dom zdravja, so prepričani zdravstveni delavci. Na nedavnem medicin
skem svetu, ki so se ga udeležili tudi župan Janez Lesjak, nekdanja pravosodna 
ministrica Zdenka Cerar in Jožica Zupančič iz Zavoda za zdravstveno zavarovanja 
- izpostava Grosuplje, so zdravniki predstavniku lokalne skupnosti plastično pred
stavili dolgoletno problematiko. Splošna zdravnica Fani Grabljevec se v svoji ordi
naciji srečuje z več neprilikami: »Prostori v zdravstvenem domu so nefunkcional
ni, ne da se jih prezidati. Ordinacije so velike, vendar nefunkcionalno opremljene. 
Sestrska soba je absolutno premajhna, zato je ordinacija tudi skladišče za kartote
ke pacientov.« Zaradi tega lahko sestra vsak trenutek vstopi v ambulanto in zmo
ti pregled. »Ordinacija ni prostor, v katerem bi se zdravnik in bolnik lahko intimno 
pogovorila.« Grabljevčeva je vnovič opozorila tudi na nepremostljivo oviro - množi
co stopnic, ki vodijo do čakalnic splošnih zdravnikov. »Za starejšo populacijo bi po
trebovali dvigalo. Stopnic je preveč.« Grosupeljski zdravstveni dom se tudi priključu
je peščici hiš zdravja, v katerih se v eni ordinaciji izmenjujeta dva zdravnika. »Izme
no je treba zaključiti pravočasno, večkrat moramo zato zdravniki pobrati šila in ko
pita, pod roko zagrabiti izvide in poiskati primeren prostor - ki ga, žal, ni - v hiši, 
da lahko zaključimo delo. Stvari nosimo tudi domov, tlačimo papirje v predale in jih 
kar naprej prelagamo. Nimamo tudi prostora za intervencije, šivanje manjših ran in 
preveze.« Zdravnica pravi, daje nenehno pod stresom. »Pogoji za zdravnike in paci
ente so zelo slabi. Ljudje zaradi vsega naštetega izsiljujejo obiske na domu. Mora
mo se odzvati, s tem pa se podaljša delavnik, saj v čakalnici ponavadi čaka še vr
sta pacientov. Tem se ne moremo povsem posvetiti. Bolnikom se posvetimo v mi
nimalnem obsegu. Čeprav smo se dolgo let odpovedovali opremi in varčevali, da bi 
zidava čimprej stekla, vse kaže, da iz tega ne bo nič,« Grabljevčeva osvetli urgent
ne probleme. 

Z enako mero nezadovoljstva nas sprejme tudi glavna medicinska sestra v 
pljučnem dispanzerju Anica Kozinc. Med 40 tisoč pacienti, registriranih pri speciali
stu za srčna in pljučna obolenja, je vrsta tuberkuloznih bolnikov in prenašalcev ne
varnih virusov, ki so potencialni okuževalci otrok, nosečnic, bolnikov s koronarni
mi in drugimi okvarami ter povsem zdravih pacientov, ki se več ali manj zadržuje
jo v istem prostoru. »Vsem je namenjena ena čakalnica! V absolutno premajhnem 
in nefunkcionalnem prostoru se mešajo zdravi in bolni. V njej se zadržujejo otroci, 
uporabniki storitev iz medicine dela, ljudje s srčnimi motnjami in obiskovalci pred-
operativnih priprav. Velik problem in nevarnost zanje predstavljajo bolniki s pljučni
co in tuberkulozo.« Podatki govorijo sami po sebi: na področju Grosupljega, Ivanč-
ne Gorice in Dobrepolja je nekaj aktivnih bolnikov. »Dokler tak pacient sedi v ča
kalnici in ne opravi preiskav, ne vemo, kako resno je obolel. Zato sami sebi dela
mo bolnike, ki resno ogrožajo zdravje drugih,« Kozinčeva odstre skledo bakterij. »Če 
se kronični obstruktivni bolnik, ki ima težave z dihanjem, zadržuje z obolelim za 
pljučnico, ima lahko resne posledice. V isti čakalnici sedita otrok, ki čaka na slika
nje zob, in tuberkulozni bolnik! Ker je čakalnica večkrat pretesna za vse obiskoval
ce, mnogi postavajo v predprostoru. Skozenj vodi pot v ginekološki dispanzer, ka
mor dnevno prihajajo tudi nosečnice!« Ambulanta za pljučne bolezni bi morala bi
ti ločena od ostalih, kar pa v sedanjih prostorskih razmerah ni izvedljivo, pravijo v 
domu. »Rešitev bi prinesla samo novogradnja. Zdravstveni dom je potencialni raz-
množevalec nevarnih obolenj, mi pa ne moremo uporabiti niti baktericidnih svetilk. 
Električna napeljava ne zdrži dodatne napetosti." V čakalnici se dnevno izmenja do 
osemdeset bolnikov in zdravih pacientov. Zdravstveni delavci pa si glave ne belijo 
samo zaradi čakalnice, težave jih pestijo še pri zagotavljanju kakovostnih preiskav. 
»Rentgen nima klimatske naprave, zato sta sevanje in prezračevanje skoncentrira-
na v čakalni prostor. Izredno kužna je tudi soba za spirometrijo, v kateri ljudje for
sirano vdihujejo in izdihujejo bacile. Okna pa nima! Hranimo tri četrtine opreme za 
opravljanje pomembnih testov, vendar jih zaradi pomanjkljivega zračenja ne more
mo uporabljati. Če bi bilo koga potrebno oživljati, ga ne moremo, čeprav smo inter-
nistična ambulanta. Na žalost ni dovolj prostora za izvajanje umetnega dihanja.« 
Strah jih je morebitnih kolapsov ali infarktov. »Koje pred časom neki gospod kolap-
siral v čakalnici, sva ga s kolegico nečloveško vlekli do ambulante, ker ni prostora 
za voziček. Enako je s tistimi, ki doživijo infarkt. Do reševalcev morajo peš.« V popis 
nepremostljivih razmer pa sodijo še: tesna sestrska sobica, kartotečne omare na 
hodniku, v katerih je prostora le še za nekaj pacientov, čeprav opažajo trend rasti 
pljučnih obolenj, večja izpostavljenost zdravstvenega osebja rentgenskemu seva
nju .... »Tudi mi nismo imuni. Trudimo se, da delamo kakovostno, podaljšujemo de
lovni čas pozno v večer, vendar kljub dobrim in strokovnim odnosom do bolnika si
tuacije ne bomo mogli dolgo reševati. Delujemo na meji strašanske strpnosti,« opo
zarja Anica Kozinc. »Da o spoštovanju bolnikove zasebnosti sploh ne razmišljamo. 
S to natrpanostjo in obremenjenostjo ljudi moramo tudi sami vlagati znatno več 
energije, ko skušamo delo kolikor toliko spraviti v normalne tirnice.« 

Plat zvona že dolgo bijejo tudi v otroškem dispanzerju. Pediatrinja Mojca Kos o 
pomanjkljivostih poroča po tekočem traku: »Vsaka ordinacija bi morala imeti dve 
ločeni čakalnici za zdrave in bolne otroke in ločen vhod. Temu ni tako, zato se v eni 
čakalnici zvrsti okoli 50 dojenčkov, predšolskih in šolskih otrok, poleg njih pride
ta ponavadi tudi oba starša in še kakšen otrok. Številka se v tem obdobju, značil
nem za prehladna obolenja, dvigne tudi nad 200 čakajočih! Zdravi otroci se meša
jo z bolnimi, ker ni posebnega vhoda.« Problem že nekaj časa rešujejo s posebni
mi urami za sistematske preglede in posvetovalnico ter za bolnike. Vendar pa bole
zen ne izbira časa. Pa tudi starši, ko se pri otroku pojavijo prvi znaki obolelosti, ne 
čakajo na uro. »Zato jih vzamemo naprej, da se okuži čim manj otrok. Posebno na
lezljive bolnike izoliramo v sobici brez okna, ki smo jo prisiljeni zračiti skozi dnev
ni prostor.« Posebne težave nastopijo pri izvajanju t i . Denverjevega testa. Do otro
kovega petega leta starosti je kar osem ocenitev psihofizičnega razvoja. Strokovno 
in kvalitetno izveden test pa zahteva natančno določen prostor brez motečih ele

mentov, kot so igrače, slike, telefon. »Testi, ki jih naredimo v našem zdravstvenem 
domu so okrnjeni in neverodostojni. Praktično jih ne moremo izvajati,« ne skriva 
Kosova,« saj zanj nimamo ustreznega prostora. Zato otroke testiramo kar v sestr
ski sobi.« Kar pa je najhuje, nadaljuje otroška zdravnica, je pošiljanje bolnega otro
ka v laboratorij. Zlasti pozimi. »Mame morajo po obisku zdravnice otroka obleči, 
zbrati vso prtljago in se napotiti v laboratorij, ki je, kot veste, v drugi stavbi. Ko tam 
opravijo krvne preiskave, se morajo ponovno vrniti k zdravnici. »Če bi naredili prizi
dek in v njem hodnik, bi vsi pridobili. Sedaj pa delamo in smo tiho. Ljudje pa se je
zijo na nas.« 

Direktor Zdravstvenega doma Grosuplje, Janez Mervič, iz vsega tega ne vidi iz
hoda: »Že deset let bijemo plat zvona. Po številu pacientov na zdravnika smo v dr
žavnem vrhu, v naš prostor se priseljujejo novi prebivalci, naše problematike pa se 
ne rešuje na primeren način. Desetletje nazaj so bili pripravljeni načrti za povišanje 
stare stavbe, pa jih je gradbeni inšpektor zavrnil, ker je bil objekt neizoliran in ne 
grajen protipotresno. Najprej bi morali sanirati te pomanjkljivosti, kar pa bi pomeni
lo znatno višje stroške, kot bi jih prinesla novogradnja. Obnove bi se morali lotiti od 
golih sten,« strnjuje direktor. Republiška sanitarna in gradbena inšpekcija jim je že 
nekajkrat pogledala skozi prste in dopustila delo v nemogočih pogojih, čeprav so 
zdravniki večkrat zamolčali in prikrili realno sliko. Rok za ureditev razmer pa je po
tekel že pred letom dni. »Občina vsako leto v proračunu odobri sredstva za nakup 
parcele, vendar jih nikoli ne realizira. Zato smo sami zbrali denar za odkup zemljiš
ča in gradnjo prizidka ter že napravili idejni načrt, s katerim bi povezali vse tri hi
še. Občina o tem noče nič slišati, čeprav zdravniki težko vztrajajo v sedanjih pogo
jih,« tolmači Mervič. V prizidku kanijo urediti štiri splošne ambulante, laboratorij in 
urgenco. Administracija bi se preselila v stari trakt, prostor pa bi se sprostil tudi za 
specialistične ambulante in posebne vhode za bolne in zdrave obiskovalce doma. 
»Župan za prioriteto postavlja šolo in knjižnico, toda bolniku sta obe zadnja briga!« 

»Zdravstveni dom po zakonu ne more imeti nikakršnih lastnih sredstev za inve
sticije, saj ni zasebna ustanova in nima v kaj investirati, ker ni lastnik objektov. V 
nasprotnem primeru direktor ZD ne bi potreboval Občine. Ne da o tem nočemo nič 
slišati, o tem ne smemo nič vedeti!« pa je prepričan župan Janez Lesjak. »Direk
tor ZD meje povabil na sejo medicinskega sveta, kjer so mi na trenutke dokaj dra
matično predstavili probleme, ki tarejo delavce v ZD, predvsem pa direktorja. Pri
tiski na župana so na vseh področjih občinskih pristojnosti izredno agresivni v slo
gu: 'Če ne boš naredil, boš ti odgovarjal za smrtne nesreče zaradi luž na cesti, če 
se bo otrokom vdrl v učilnici strop na glavo. Ker starši nimajo časa za svoje otroke, 
jih bodo pripeljali kar županu v varstvo. Kot kaže bom odgovoren tudi za epidemi
je itd. Vse skupaj že postaja neresno, predvsem pa groteskno. Občina je z investi
cijami v prepotrebne projekte družbenega standarda tako obremenjena, da nam 
grozi propad vseh drugih sistemov (kanalizacija in zastarela čistilna naprava, ceste, 
mostovi, križišča, poplave in vodni zadrževalniki, zastareli in manjkajoči vodovodi 
in ostale dejavnosti). Vsi pritiskajo in izsiljujejo, nihče ne želi popustiti in jih kaj ma
lo brigajo druge težave, predvsem pa nobeni argumenti. Vse gre po dobri slovenski 
tradiciji: Če meni crkne koza, naj sosedu krava,« pa je na problem iz drugega zor
nega kota pokazal župan. Občina ima s sprejetim in veljavnim Načrtom razvojnih 
nalog za srednjeročno obdobje določeno zaporedje investicij, vendar vodstvo zdrav
stvenega doma to ne zanima. Hočejo takoj in zdaj, drugače bodo začeli kar sa
mi. Zelo pomembno pri naših odločitvah je, da so obveznosti občine do investicij v 
osnovno šolstvo, otroško varstvo, knjižničarstvo zelo precizno in zavezujoče predpi
sane v zakonodaji. Postavljeni so normativi, pristojnosti, obveznosti in odgovornost. 
Vsega tega za področje zagotavljanja javnega zdravstva v občini nimamo.« Direktor 
in župan sta pred časom obiskala strokovne službe na Ministrstvu za zdravstvo, da 
bi pridobila strokovno mnenje in izhodišča. »Zaključki so bili relativno kratki in eno
stavni. Inšpekcija ZD ne bo zaprla. Če bi ga, bi jih morali še najmanj polovico, ki so 
bistveno v slabšem stanju, kot je naš.« Se pa na Občini že pripravljajo na veliki pro
jekt zdravstvenega doma: »Skladno s sprejetimi sklepi občinskega sveta na obči
ni že pripravljamo projekte za izgradnjo novega ZD. Projekti, predvsem pa izvedba, 
bodo za občino izjemen finančni napor. Predinvesticijska cena je 600 mio SIT. Ta
ke investicije ni možno speljati ne v enem, ne v dveh letih. Zaradi tega načrtujemo 
fazno gradnjo, v dveh ali treh fazah. Projekt zajema izgradnjo novih prostorov za 
splošno ambulanto, adaptacijo obstoječih dveh objektov in izgradnjo - povečanje 
parkirišča. Projekta smo se lotili celovito, za daljše obdobje. Varianta 'malih kora
kov', prizidek na prizidek, kot ga predlaga direktor ZD,je neracionalna, nesmotrna 
in dejansko neizvedljiva. Z aktivnim prizadevanjem direktorja ZD so se v zadnjem 
času najbolj kritični problemi in napake v ZD odpravile in razmere so se bistveno 
izboljšale. Zavedamo pa se, da so še daleč od idealnih. Kljub vsemu pa je skliceva
nje na epidemijo predvsem neresna predpostavka za potrebe pritiska na župano
va čustva in beg pred lastno strokovno odgovornostjo. Ne morem kaj, da ne simuli
ram učinkovitost take rešitve. V ZD bodo lahko imeli tri posebne čakalnice, vendar 
ko se bom počutil bolnega, nevede s hudo nalezljivo boleznijo, mi niti na misel ne 
bo prišlo, da se bom sam od sebe usedel v čakalnico za nalezljive bolnike. Zakaj 
pa?! V globokem upanju, da ni kaj hujšega, se bom za tiste dve tri ure čakanja na 
zdravniški pregled usedel med 'zdrave' bolnike in z njimi izmenjal svoje tegobe. Ko 
bo končno zdravnik ugotovil moje stanje in dvignil paniko, bo že prepozno. Moji so
trpini v čakalnici bodo že nevede gostili in gojili nalezljive viruse. Rešitev je v organi
zaciji preventive, ne v prostorih.« 

Nekdanja pravosodna ministrica, naša občanka in pacientka v ZD Grosuplje 
Zdenka Cerar - ki se je tudi udeležila medicinskega posveta - nam je zaupala svoj 
pogled na reševanje zdravstvene problematike v občini: »Občudujem delo zdrav
stvenega doma, ker vidim velik napredek pri prizadevanju za boljšo opremo in ure
ditev. Zato podpiram skrb direktorja Janeza Merviča. Kot pacientka sem zadovolj
na s storitvami. Vendar zdravniki delujejo v veliki prostorski stiski, pa tudi pacien
ti bi zaslužili boljše pogoje. Z gradbenim posegom bi se uredilo veliko stvari. Želim 
si, da bi tudi Občina in občani razumeli, da bomo z boljšimi pogoji preprečili epide
mije.« 

Barbara Pance 

NOV NADSTREŠEK 
IN NOVA SOBA 

V Zdravstvenem domu Grosuplje je Miklavž poskrbel za posebno darilo 
za paciente. Vhod v preddverje zdravstvenega doma je po novem zastrt s 
stekleno streho. Novost je dobrodošla zlasti za invalide in hudo bolne obis
kovalce doma, kij ih je potrebno prepeljati z reševalnim vozilom. Investicija 
je zdravstveni dom stala pet milijonov. 

V prvem nadstropju, kjer se nahajajo splošne ambulante, pa se iztekajo 
dela v traktu ordiniranja direktorja Janeza Merviča. S prezidavo so pridobili 
prostor za še eno majhno ordinacijo. 

Barbara Pance 

ŠPORTNO DRUŠTVO 
GROSUPLJE 

V mesecu novembru je potekalo šolsko gimnastično tekmovanje v skokih 
z male prožne ponjave, ki so se ga udeležile tudi članice našega društva. 
Rezultati so bili zelo spodbudni, saj so se vse zelo izkazale. 

Najprej smo se udeležili polfinalnega tekmovanja v Dobrovi, ki se je odvi
jalo 11. novembra. Tekmovanja so se udeležile naslednje članice, ki so za
stopale OŠ Louisa Adamiča: Miša Mrzelj ter Urša in Nika Kadunc v katego
riji starejših deklic. Med mlašimi deklicami pa so nastopile Marjeta Host-
nik, Katja Škoda, Eva Lipnik, Anja Maver, Maja Srdarev, Klara Gruden in Pet
ra Šircelj. Med starejšimi deklicami so se zelo izkazale naše članice, ki so 
se borile med posameznicami. Najboljša je bila Urša Kadunc, ki je osvoji
la končno 16. mesto. Velik podvig pa je uspel tudi mlajšim deklicam, ki so 
osvojile skupno 3. mesto med ekipami in se s tem uvrstile na državno pr
venstvo. Tako smo se 25. novembra odpravili v Koper na državno šolsko pr
venstvo Slovenije v skokih z male prožne ponjave, kjer so se mlajše deklice 
zopet izkazale in osvojile 6. mesto. 

Seveda pa teh uspehov ne bi bilo brez vaditeljev Barbare Godec in Dani
la Varge. 

ŠE OBVESTILO ZA VSE DEKLICE, KI VAS ZANIMA GIMNASTIKA: 
VADBA POTEKA VSAK PONEDELJEK OD IG. DO 18. IN VSAKO SRE
DO OD 16. DO 17.30, V TELOVADNICI NA OS LOUIS ADAMIČ (ADA
MIČEVA CESTA). VUUDNO VABLJENE. 

Športno društvo Grosuplje pa se je letos odločilo še popestriti svojo po
nudbo. Tako poteka VADBA ATLETIKE, kjer učimo otroke osnovne motorike 
gibanja in osnov posameznih disciplin atletike. Vadba je namenjena vsem 
osnovnošolskim otrokom in se odvija pod vodstvom trenerja in študenta Fa
kultete za šport Danila Varge. Vadba poteka vsak PETEK od 16. do 17.30 v 
telovadnici OŠ LOUIS ADAMIČ (Adamičeva cesta). Vadnina za celo leto zna
ša le 5.000 sit. 

Vabl jeni . 
Dan//o Varga 
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STRELJAJO NA KOŠE USPEŠNO ZAKLJUČENA POLETNA SEZONA SKAKALCEV 
V1. SLOVENSKI KOŠARKAŠKI LIGI 

Med uspešnejše grosupeljske špor tne In dokaj množ ične dejavnosti 
lahko šte jemo košarko. Pred kratkim sem se pogovarjal z mladim tre
nerjem Teom Hojčem, ki že čet r to leto trenira ekipo pionirjev selekci
je A - letnik 1991. Spregovorila sva o organizirani košarki med mladi
mi v Grosupljem. Razgovor sva zato pretežno namenila ekipi pionirjev 
A selekcije, nekaj pa tudi B selekciji ter kadetski ekipi. Vse tri selekci
je so namreč trenutno v 1. slovenski košarkaški ligi, kar pomeni za ig
ralce, trenerje in klub na sp lošno, da morajo vlagati velike napore za 
obstoj v 1. ligi. Mla jšo B selekcijo vodi Igor Thaler, kadetsko ekipo pa 
trenira Viki Jureč lč . Med drugim Teo pove, da je v posameznih ekipah 
nekaj celo tako dobrih igralcev, da se zanje zanimajo klubi Ollmpija in 
Krka ter da bi jih želeli vkl jučit i tudi v reprezentanco Slovenije. 

Najprej meje zanimalo, kako pridejo v stik oziroma kako povabijo nove mlade 
igralce v klub. Pravi, da se to delo največ odvija z osebnimi stiki prek učiteljev te
lesne vzgoje, pa tudi prek oglasov v šolah, včasih pa tudi prek javnih medijev. Tre
ningi potekajo štirikrat na teden po eno uro in pol v telovadnici na Tovarniški pri 
Osnovni šoli Louis Adamič. 

V okviru kluba poteka tudi šola košarke, ki jo vodi trener članske ekipe in ne
kdanji uspešen košarkar v 1. SKL Igor Thaler. Šola se odvija v telovadnici ob sta
ri grosupeljski šoli na Adamičevi cesti ob ponedeljkih in sredah ob 14.15. Ob na
povedanih dnevih pa šolanje traja eno uro in pol. Šola že poteka, je pa prostora 
še za nekaj otrok. 

Za selekcijo pionirjev v A ligi letos načrtujejo igranje v 1. ligi. Generacija je ze
lo nadarjena. To seje še posebej pokazalo na največjem festivalu košarke v Slo
veniji, v katerem sodeluje ogromno število šolskih reprezentanc. Potem ko so se 
po zmagah na regionalnih tekmovanjih prebili v pofinale, so praktično iz že sko
raj izgubljene igre s šolskim prvakom Ljubljane preobrnili igro v zmagoslavje. Le
to pa je bilo še toliko bolj sladko, saj so iz rezultata 24:7 preobrnili rezultat v svoj 
prid za 4 točke, kljub temu da je domačine vzpodbujalo več kot 500 gledalcev. V 
zmagoslavnem trenutku so fantje skakali drug drugemu in trenerju v objem in jo
kali od sreče. V FINAL 4, ko so igrali v Šmarju pri Jelšah, pa so bili zelo blizu zma
ge, a so zgubili z domačini in tako postali drugi v Sloveniji. 

Teo pravi: »Če se ozremo na uspehe v pretekli sezoni, v kateri smo premagali 
ekipe, kot so Olimpija, Slovan, dobili točko s Krko, je to za Grosuplje velik uspeh. 
V vseh teh klubih imajo veliko večjo bazo. Zame največji uspeh pa je, da so otroci 
vzljubili košarko, da se med seboj razumemo in da se ta pozitivna energija med 
nami pretaka.« 

Dotaknila sva se tudi športnih objektov v Grosupljem. Kljub novi dvorani v Bri
nju je zanje ta dvorana prevelika. Zato se »časovno« drenjajo z ostalimi klubi v te
lovadnici na Tovarniški. Po njegovem bi morali biti v Grosupljem še dve telovad
nici, da bi zadostili vsem potrebam občanov po športnih aktivnostih, predvsem 
pa društvom in klubom po zadovoljevanju njihovit potreb. Še posebej pa se je po
kazala težava, ko seje mlajši ekipi pridružilo veliko novih članov. Zato so nekate
re boljše po dveh mesecih prerazporedili kar v selekcijo A. Tako je zdaj stanje pri
bližno uravnoteženo. 

Na vse tekme, ki se odvijajo izven Grosupljega, se tekmovalci vozijo z avtobus
nim prevozom, ki jih naročijo profesionalnim avtobusnim prevoznikom. Prav tako 
Teo pove, da so vsi igralci, ki tekmujejo na državnem prvenstvu, registrirani in tu
di zavarovani za primer poškodb. 

Ob razgovoru Teo še pove, da dobro sodelujejo z vodstvom kluba, še posebej s 
sekretarjem kluba Daretom Gabrijelom. Posebej bi se rad zahvalil Matjažu Begu-
šu, ki je poleg šolskega hišnika tudi »deklica za vse«, kar pomeni, da je gospodar, 
ekonom, hišnik, poskrbi za obvestila avtobusnim prevoznikom in še za celo vrsto 
drugih zadev. Nadalje velja zahvala Alji Gabrijel, ki skrbi za prijave, administraci
jo, objavo rezultatov, oglaševanje in podobno. Za temi uspešnimi otroki stojijo tu
di sponzorji, katerim prav tako velja velika zahvala. Prav posebna zahvala pa ve
lja staršem grosupeljskih mladih košarkarjev, ki veliko prispevajo k delovanju in 
uspehom posameznih ekip. 

Za leto 2005 imajo v klubu poleg tekmovanj na državni ravni in obstoja v 1. 
slovenski košarkaški ligi v načrtu tudi, da se bodo udeležili nekaterih medna
rodnih turnirjev. Marca bodo odšli na Češko. Povabljeni so tudi v Rovinj na Hrva
ško. V tujini turnirji trajajo tudi več dni, do enega tedna. Prav tako se bodo udele
žili turnirjev v Novi Gorici in Rogaški Slatini, kjer se zberejo tudi tako močne eki
pe, kot so Cibona, Crvena zvezda in Split. Turnirji po Sloveniji se večinoma odvija
jo med vikendom. Te turnirje sicer sponzorira Mc Donald's, vendar pa je za ude
ležbo ene ekipe na takem turnirju treba v okviru kluba zagotoviti še približno 500 
do 600 tisoč sit. 

Jože Miklič 

Za skakalci smučarsko skakalnega kluba »Račna« je uspešno zaključena pole
tna sezona oziroma prvi dve tretjini, saj se tekmovanje odvija tako, da traja v po
mladanskem času dva meseca in pol, prav tako v jeseni in dva meseca v zim
skem času. Najbolj realna pokazatelja uspeha sta ravno tekmovanja v poletnem 
času, saj v zimskem času nikoli nimajo vsi tekmovalci enakih možnosti in pogojev 
za trening zaradi specif ike tega športa. Eni imajo sneg doma, drugi ne, eni gredo 
na drage priprave drugam, zato zimska tekmovanja, ki jih je malo pri mladih, ni
so največkrat pravi pokazatelj uspešnosti. Zato smo veseli, da v našem športu pri 
najmlajših na račun skakalnic, pokritih s plastično maso, večino treningov in te
kem lahko opravimo v poletnem času, pa čeprav je to zimski šport. 

Tako smo v letošnji poletni sezoni dosegli odlične rezultate pri najmlajših, s ka
terimi se tudi največ ukvarjamo. Z veseljem lahko povemo, da v skupini mlajših 
dečkov tekmuje pet tekmovalcev in da so vsi osvajali točke v slovenskem poka
lu. Pa ne samo to! Kar štirje so v skupnem seštevku slovenskega pokala uvrščeni 

do 11. mesta in smo v tem trenutku najuspešnejša skupina v tej starostni stop
nji v Sloveniji. Tako po generaciji, ki je končala s tekmovanji (kar je v tem špor
tu normalno, saj je težko držati neko konstantno vrhunsko kondicijo zaradi speci-
fike skakalnega športa), imamo spet odlično generacijo mladih. In tega smo ze
lo veseli. 

Želimo, kljub temu da se ne nahajamo v samem središču Grosupljega, da bi 
se nam pridružilo še več mladih - predvsem sedaj, ko imamo v Čušperku štiri ska
kalnice, pokrite s plastično maso, na katerih lahko uspešno treniramo skozi vse 
leto. Zato starši, če ugotavljate, da se tako vi kot vaši otroci premalo gibljete v pro
stem času predvsem pozimi, vabljeni v Čušperk, saj vam v našem klubu ob prvih 
ugodnih snežnih razmerah ponujamo urejene skakalnice, tekaške proge in manj
še smučišče z vlečnico, kjer boste našli sprostitev tako zase kot vaše otroke. 

Lojze Verbajs 
Slika na naslovlcl: U s p e š n i mladi s m u č a r s k i skakalci. 

NK BRINJE USPEŠNA PRVA 
JESEN 2004 

Za nami je prva polovica sezone 
2004/ 2005, in ker je v bližini no
vo leto, je pravšnji čas za krajšo ana
lizo opravljenega dela. Z delom smo 
začeli zgodaj poleti in sicer 15. juli
ja (člani), 

ostale selekcije pa so začele s tre
ningom 1. avgusta. 

Od tega dneva pa do danes se je 
nabralo veliko dogodkov, dejanj, idej, 
golov in rezultatov. Naše aktivno član
stvo se je povečalo in se še povečuje. 
Prvotna ideja približati nogomet otro
kom pa je zaživela v polnem sijaju, saj 
sta zaradi interesa avgusta in sep
tembra nastali novi selekciji najmlaj
ših nogometnih nadebudnežev, sta
rih 5- 6 in 7 let, prav tako pa so se po-
polnile ostale selekcije. Razen zgoraj 
omenjenih skupin otrok vse ostale se
lekcije nastopajo v ligaškem tekmova
nju pod okriljem MNZ Ljubljana. 

Tako so krstno sezono dočaka
li mlajši cicibani (U- 8), ki so pod vod
stvom trenerja R. Bevca zakoraka
li proti prvim prvenstvenim izkušnjam 
in točkam. 

Selekcija cicibanov (U-10) je po 
obilici vloženega truda upravičila svoj 
štiri letni razvoj, potrdila potencial in 
jesenski del zaključila na 2. mestu. 
Napredek je očiten, na več ravneh! 

Mlajši dečki (U-12) pod vodstvom 
J. Škerjanca so po začetnih težavah 
proti koncu tega dela sezone pokaza
li, kaj zmorejo in optimistično čaka
jo pomlad. 

Največji napredek tako v igri kot pri 
rezultatu pa je pokazala ekipa starej
ših dečkov (U-14), ki je jesenski del 
končala na prvem mestu, brez pora
za. Poleg igralcev gre večino zaslug 
vedno in večno skromnemu M. Rusu. 

Selekcija mladincev se v močni li
gi ni najbolje znašla, vendar so fant
je prava ekipa in z optimizmom zre
jo v pomlad. 

Kot pa verjetno že veste, NK Brinje 
letos nastopa tudi s člansko ekipo, in 
sicer v 2. ligi MNZ Ljubljana. Sestav
ljena je iz domačih fantov, kar daje 
ekipi poseben pečat. Trener J. Škerja-
necje po napornih pripravah in neka
terih težavah uspešno vodil ekipo na 
2. mesto, s tem pa se je želja in mo
tivacija igralcev po napredovanju še 
povečala. 

Večja pridobitev tega obdobja je pri
ključitev treh domačih fantov trener
skemu osebju in njihovo uspešno de
lo z najmlajšimi člani našega kluba. 
Poleg zgoraj omenjenega R. Bevca še 
B. Kolarič in J. Kovačič. Čestitamo! 

Zimski premor bomo preživeli v te
lovadnicah in t. i. zimskih ligah v Ljub
ljani in Grosupljem, kjer smo podobno 
kot lani omogočili igranje vsem aktiv
nim članom! 

Upravni odbor in ostali sodelav
ci kluba po napornem jesenskem de
lu že vihajo rokave, saj je zaradi obi
lnega dežja glavno igrišče popolnoma 
uničeno ter je potrebno korenitega po
sega. Verjamemo, da nam bo uspelo! 

Naj se ob tej priložnosti zahvalim 
sponzorjem in vsem, ki ste tako ali 
drugače sodelovali in bili povezani s 
klubom. 

HKRATI VAM PA ŽELIMO 
VELIKO USPEHOV 
IN LEPIH TRENUTKOV 
V NOVEM LETU! 

UO NK BRINJE 

TEKMOVALNA SEZONA 
ZA EKIPO SCORPION 

Po letošnji, za nas prvi, tekmoval
ni sezoni smo strnili vtise tudi v Jadral
nem klubu Scorpion. Sicer nas ne ve
že dolgoletna tekmovalna tradicija, ven
dar se je ob takih trenutkih vseeno pri
jetno ozreti nekaj let nazaj. Začetki klu
ba segajo v leto 2002, ko smo se pri
jatelji, sicer povečini redni gostje čar
terskih bark z nekaj regatnimi izkušnja
mi, pričeli resneje pogovarjati o ustano
vitvi kluba in izgradnji tekmovalne jadr
nice. Jeseni smo že imeli lupino in z ve
liko lastnega truda in pomoči tistih, ki 
so verjeli v naše sanje, uspeli v dobrem 
letu izgraditi lastno tekmovalno bar
ko. Septembra leta 2003 smo jo spla
vili v Kopru. 

Na prvih poskusnih plovbah v Kopr
skem zalivu smo začeli spoznavati bar
ko, ki se precej razlikuje od salonov po
hištva na vodi, kot smo rekli potovalnim 
jadrnicam, katerih smo bili bolj vajeni. 

Krstno regato smo doživeli v Trža
škem zalivu na znameniti Barcolani. Ta
krat nam vetrovne razmere niso bile na
klonjene. V nekaj urah smo uspeli v ta
ko rekoč popolni bonaci prepluti zgolj 
miljo. Prva regata - prvi odstop. 

V začetku decembra smo se odzva
li povabilu na Predbožično regato, ki se 
odvija v hrvaški Istri. Trije tekmovalni 
dnevi in ena noč so prinesli prvi uspeh 
- tretje mesto. Naslednji dan nas je ča
kala še vrnitev v Koper, katero je sprem
ljala proti koncu plovbe orkanska bur
ja. Po nekajurni borbi z vetrom in va
lovi smo popolnoma izmučeni zasilno 
pristali v Piranu, kjer smo morali zara
di premočnega vetra pustiti barko sko
raj cel teden. 

Do tekmovalne sezone 2004 so nas 
ločili le še štirje meseci, kar je pome
nilo, da smo vsako prosto uro prežive
li na morju in poskušali kar najbolj spo
znati jadrnico in tudi uskladiti tekmoval
no ekipo. 

Cilj v letošnji sezoni je bil nastop na 
vseh regatah za Pokal Slovenije. Sezo
no je sicer zaznamovalo kronično po
manjkanje časa tako rekoč vseh čla
nov kluba, vendar nam je vseeno uspe
lo doseči zastavljeni cilj. Nekatere rega
te so nam ostale v lepšem, druge spet 
v manj lepem spominu, vendar je na 
koncu osvojeno prvo mesto v našem 
tekmovalnem razredu poplačalo ves 
trud in odgnalo vse neprijetne dogod
ke. Predvsem nam je postalo jasno, da 
še tako dobra jadrnica brez dobro pri
pravljene in usklajene posadke ne p a 
meni nič. 

Rezultati Iz dosedanjih regat (v 
razredu OPEN - ECHO): 
Predbožična regata Poreč Vrsar: 3. me
sto 
Aprilska regata (Pokal Slovenije): 4. me
sto 
IV. majska regata - pokal Ediling (Pokal 
Slovenije): 3. mesto 
Izola Open Cup - Izolanka: 2. mesto 
Majska regata (Pokal Slovenije): 2. me
sto 
22. Lošinjska regata 2 0 0 4 : 1 2 . mesto 
XI. Izola *** Izola: 2. mesto 
Skipper Cup: 1. mesto 
Zaključna regatta: 1. mesto 

Končni rezultat Pokala Slovenije: 
1. mesto v,razredu ECHO 
12. rr)qEcJy)skupni razvrstitvi 

KNJIŽNICA GROSUPUL 
A d a m i č e v a 15 



Glasilo prebivalcev 
občine Grosuplje 

Med predstavitvijo klubskih ekip In trenerjev je za s p r o š č e 
no v z d u š j e poskrbel ž e n s k i kvintet v Avsenikovl zasedbi In s 
pomenljivim naslovom Polka punce. V drugem delu v e č e r a so 
za ples Igrali Slapovi. Obiskovalci so lahko poskusili s r e č o tu
di na bogatem s r e č o l o v u . Ves I z k u p i č e k od prireditve bo name
njen za delovanje kluba. Dodajmo pa š e eno zanimivo Informa
cijo, ki so nam jo zaupali poznavalci predhodnih prireditev: To
liko ljudi se na novoletnem rokometnem plesu doslej v Grosup
ljem š e nI zbralo. 

Grosuplje • petek, 3. december 2004 - Rokometni klub Pekarne Grosuplje je na Prešernov rojstni 
dan organiziral tradicionalni ples, na katerem so poleg družabnega večera s plesom In postrežbo 
poskrbeli v prvem delu tudi za čisto resno (z nekaj manjšimi humorniml in zanimivimi vložki) pred
stavitev vseh svojih ekip, trenerjev in dela v vodstvu kluba. Na prireditev, ki sta jo vodila televizij
ska športna novinarja in komentatorja Ivo Milovanovič in Bojana Knez, so povabili tudi enega od 
najbolj uspešnih slovenskih športnikov z enajstimi medaljami s svetovnih prvenstev In olimpijskih 
iger Iztoka Čopa ter dolgoletnega kapetana slovenske rokometne reprezentance Uroša Šerbca. 

V grosupeljskem rokometnem klubu je letos v maju prišlo do zamenjave v vodstvu kluba. Od ma
ja meseca vodi klub Zdravko Šteger (Grosupeljčanom poznan tudi kot prvi predsednik Izvršne
ga sveta Skupščine občine Grosuplje po večstrankarskih volitvah v Sloveniji). Naj pa že na začet
ku povemo, da je rokometni klub tovrstne prireditve doslej že večkrat organiziral, a je prvič medse 
povabil Grosupeljske odmeve. 

Prizadevni trener ekipe mlajših 
dečkov Marko Strojan, in tudi uči
telj telesne vzgoje v Grosupljem, je 
v predstavitvi svojih mladih varo
vancev povedal, da so zelo živahno 
pridni. Trenutno imajo po petih od
igranih tekmah v žepu pet zmag in 
so prvi na lestvici. V cicibanski eki
pi pa jih je vseh skupaj 32 , ki zaen
krat še ne tekmujejo in bodo zače
li v kratkem. Se pa izredno veselijo 
vsakega uspeha pri učenju rokome
ta. Trenirajo tudi tako, da igrajo no
gomet, hokej (brez ledene plošče) in 
razne druge športe z žogo. Trenira
jo dvakrat na teden. Treningi traja
jo eno uro in pol. Povedal pa je še, 
da so vrata mladim vedno odprta, 
saj vsakega, ki se odloči in pride, tu
di sprejmejo. 

Starejše dečke trenira Dražen Lju-
banovič, ki tudi sicer igra v članski 
ekipi. V ekipi je 2 5 dečkov. Vadijo 3-
krat tedensko po eno uro in pol. Dis
ciplina med odraščajočimi in včasih 
tudi razposajenimi igralci je soraz
merno dobra. Sem ter tja pa mora 
nekatere stvari »nekoliko glasneje« 
povedati. Tekmujejo v dolenjski regi
ji skupaj z Ljubljano in jim trenutno 
rezultati kar dobro kažejo. 

Na oder sta trener in Milovanovič 
povabila kapetana ekipe Jako Fer-
kulja, ki je s kratkimi odgovori (več 
ali manj je odgovarjal z da ali ne) 
na trenutke celo hudomušno od
govarjal na Milovanovičeva vpraša
nja. Zato so ga soigralci in poslušal
ci v dvorani nagradili s spontanimi 
aplavzi. Med drugim je odkrito po
vedal, da ne mara rokometne ekipe 
Celje (vsi, ki spremljajo rokomet, ve
do, kaj trenutno pomeni Celje v slo
venskem rokometu) in da bo Roko
metni klub Pekarne Grosuplje naj
manj dohitel Celjane - se pravi, da 
bodo po Jakovem mnenju evropski 
prvaki v rokometu. Zlagal se je edi
no to, da ne zna prepevati! 

Novi predsednik Rokometnega 
kluba Pekama Grosuplje 
Zdravko Š t e g e r . 

Mladinsko in kadetsko ekipo pa 
trenira Jani Likovec. Kot zanimivost 
je bolj za šalo kot zares povedal 
anekdoto, ki se mu je pripetila na 
eni od tekem, kjer igralcem ni šlo 
in ni šlo. Odločil se je, da bo fante 
vzel bolj na trdo v roke in začel na
nje dobesedno kričati. Ker pa nima 
svojih prednjih zob, so mu »social
ni« padli ven. Od tistega trenutka so 
se fantje »pobrali« in tekmo obrni
li v svojo zmago. Povedal pa je tudi, 
d a j e današnje razmišljanje mladih 
precej drugačno, kot je bilo v njego
vem času igranja in da fante odvra
ča od »velikih besed« in jih usmer
ja k vztrajnosti in prizadevanju oziro
ma k igralcem »velikega srca«. Bolj 
kot same zmage mu je pomembno, 
da se fantje vzgojijo in navzamejo 
športnega duha, pridobijo pravo me
ro borbenosti, čutijo pripadnost klu
bu, prijateljstvo... Če so izpolnjeni ti 

pogoji, slej ali prej pride tudi do re
zultatov. Za enkrat jim ti načrti zelo 
dobro uspevajo in upa, da bo tako 
tudi v prihodnje. 

Po teh kriterijih določa tudi kape
tana v ekipi, ki si ta naslov zasluži. 
To je potrdil tudi aktualni kapetan 
Alen Kralj, ki je izpostavil, da se ig
ralec ne sme pretepati oziroma mo
ra igrati pošteno igro na tekmah in 
dodal, da so njihovi večni tekmeci 
Rokometni klub Sviš iz Ivančne Gori
ce. Na posebno Milovanovičevo pri
poročilo, kako naj bi kapetan Alen 
povabil vse prisotne na ogled tekme 
v Ivančno Gorico (Vsi, ki ste danes 
tukaj, morate priti na tekmo v Ivanč
no Gorico! Brez vaše pomoči ne bo
mo zmagali.) pa je samozavestno 
odvrnil, da bodo »sosede« premaga
li tudi, če prisotnih ne bo na ogled 
tekme. 

V članski ekipi je prav letos prišlo 
do večjih sprememb. Ekipo je zapu
stilo 5 igralcev. Skoraj na novo se

stavljeno člansko ekipo trenira Ju 
re Horvat, ki je povedal, da trenutni 
rezultati sicer niso najboljši, vendar 
bodo fantje s prizadevnostjo verjet
no kmalu uigrali moštvo in pridobi-

izkušnje, s katerimi bodo kos klu
bom v isti ligi. 

Na koncu predstavitve se je pred
sednik kluba Zdravko Šteger zahva
lil vsem igralcem, staršem, sodelav
cem v klubu, sponzorjem in ostalim 
neimenovanim, ki so v preteklosti 
pripomogli, da je rokomet v Grosup-
jem še vedno živ. Ob prihajajočemu 
prazniku Miklavža pa je vsem zaže-
el veliko daril, športne sreče, čim 

manj poškodb, predvsem pa sreč
no in zdravo novo leto 2 0 0 5 in da bi 
se še veliko srečevali v prelepi brinj-
ski dvorani. 

Jože Mikllč 

OGLASNO TRŽENJE: 
CENIK IN POGOJI OGLAŠEVANJA 

V zvezi z možnostmi za oglaševanje v 
Grosupeljskih odmevih objavljamo ce
nik oglašavanja, ki je narejen na pod
lagi cenika št. 006-1/95, sprejetem na 
občinskem svetu 29. 9.1999. 

Iz 1. č l e n a 

TABELA ZA OKVIRNI 
I Z R A Č U N Š T E V I L A T O Č K 

okvirne 

dimenzije 

oglasa v cm 

povriina 

v cm2 

korekcijski 

faktor 

točko 

»očka j« 

0,511292 

HIPA) 

5.0x10.0 50 1549 77 
6 0*100 60 1468 88 

80x100 SO 1306 104 

1 0 0 « 100 100 1152 115 

15.0x10.0 150 1066 160 

10.0 x 20.0 200 1017 203 

150x 200 300 061 788 

20 0 x 20 0 400 930 372 

25.0 x 20.0 500 919 480 

POL STRANI 554 912 505 

300x 200 600 »07J 544 

40 0 x 20 6 80o| 878j 702 

~ CELA 110« 8*4| «57 

Točka znaša protivrednost 0,511229 
EUR v SIT po srednjem tečaju BS na 
dan obračuna. 

TABELA OKVIRNEGA 
I Z R A Č U N A 

okvirne 

dimenzije 

oglasa v cm 

tečaj EURA 

17.1 2004 

neto 

vrednost 

oglasa 

končni 

znesek z 

DDV 

50x100 237 03 9387 11764 

60.100 237.03 10675 12810 

80x10.0 237 03 12662 15195 

100x100 237.03 13962 16754 

150x100 237,03 19379 23255 

10 0 x 20 0 237 03 24651 29581 

15 0 x 20 0 237.03 34941 41929 

20 0 x 20 0 237.03 45085 54102 
25 0x 20 0 237 03 55689 66827 

200x277 237 03 81234 73441 

30 0 x 200 237 03 79145 

40 0 < 20 0 237 03 102153 

f 40.0 x 27 7 237 03 116022 139226 

Izračun je pripravljen na podlagi teča
ja EVRA 17. januarja 2004 za oglase 
na črnobelih straneh. Za oglase na no
tranjih barvnih straneh je treba znesek 
pomnožiti z 1,25, na zadnji strani z 1,5 
in na naslovnici s faktorjem 2.00. 
V CENO NI V R A Č U N A N O 
OBLIKOVANJE OGLASA. 
Račun se izstavi po izidu časopisa. 
K neto vrednosti oglasa je treba doda
ti še 20 % DDV. 

2. č l e n 
Za vmesne velikosti se število točk izra
čuna z interpolacijo. 
Za prvo objavo enakega oglasa ni po
pusta. 
Vsaka naslednja serijska objava je ce
nejša za 5 % do največ 30 %. 
Če se stranka odloči za celoletno redno 
oglaševanje, se ji lahko obračuna raz
liko popustov do 30 % pri sedmem ne
spremenjenem oglasu. 
Rok za oddajo podatkov za 
oglas (besedila, logotipi, fo
tografije, ceniki In podobno) 
je vsak prvi petek v mesecu. 
Predhodno p o k l i č i t e za rezer
vacijo č a s o p i s n e g a prostora 
za v a š oglas. 
Če boste oddali digitalno oblikovan 
oglas, mora biti zapisan v EPS (pri vek
torskem EPS-u je potrebno fonte spre
meniti v krivulje), JPG (brez stiskanja) 
ali TIF zapisu (300 pik/palec - za barv
ne oglase v CMYK barvni razslojitvi). 
Digitalno Izdelan oglas lah
ko p o š l j e t e na elektronski 
naslov lozem@slol.net. Lahko 
pa ga pošljete tudi na naslov iz
vajalca končne grafične posta
vitve amset@slol.net (Matej 
Macedoni, Grosuplje, Pod goz
dom IV/5), vendar morate o tem 
obvestiti odgovornega uredni
ka po telefonu (GSM 041/ 98 
22 33) ter mu po pošti na nje
gov domači naslov (Jože Miklič, 
Zagradec 5 3 , 1 2 9 0 Grosuplje) po
slati potrjeno naročilnico najpoz
neje en teden po roku, ki je dolo
čen za oddajo ostalih prispevkov. 

ZA OGLASE, PREDSTAVITVENE 
PR (plar) Č L A N K E IN ZAHVA
LE OB SMRTI SVOJCEV JE 
TREBA NAVESTI POLN NAS
LOV N A R O Č N I K A OZIROMA 
P L A Č N I K A R A Č U N A . 

mailto:lozem@slol.net
mailto:amset@slol.net


TABORSKA 4, GROSUPLJE 
tel 01/ 786 37 00, fax 01/ 786 37 01 

i I: biros@siol.net e-maii 

FOTOKOPIRANJE: 
(pri večjih količinah popusti) 

A4 črnobela 10.00 sit 
A4 CB študentje In dijaki 7,00 » K 
A4 barvna kopija 187,00 sit 

VEZAVA, 
PLASTIFICIRANJE DO A3, 
PRODAJA FOTOKOPIRNIH STROJEV, 
PRODAJA BIRO OPREME CANON IN RICOH, 

telefaksi, printerji, kalkulatorji, 
fotoaparati, kartuse, tonerjl itd. 

SERVIS FOTOKOPIRNIH STROJEV 
IN OSTALE BIRO OPREME. 

FOTOKOPIRANJE 
NAČRTOV, 
DIGITALNO 
SKENIRANJ 
IN PRIPRAVA 
ZA ARHIV. 
D E L O V N I Č A S : 
o d p o n e d e l j k a 
o d S . O O d o 3 .2 .OO 
In o d 1 3 . O O d o 1 7 . 0 0 
s o b o t a 
o d 9 . P O d o 1 1 . 3 P 

V NOVEM LETU 
PA VAS VABIMO, 

DA NAS OBIŠČETE 
V NOVI PRODAJALNI 
LOVSKE IN RIBIŠKE 
OPREME V OBRTNI 

CONI GROSUPLJE 
(POD SLIVNIŠKIM 

HRIBOM). 
Vsem strankam in 

poslovnim putneijem 
o vesele božične praznike 

i 

H TEHNIKA 
m m mm i H a H B H H B H H i 

E L E K T R O M E H A N I K A IN T E H N I Č N A T R G O V I N A 
JOŽE AHLIN s.p., Kolodvorska cesta 1,1290 Grosuplje 

7 g 01/ 787 14 51, GSM: 031/ 640 100 

VELIKA 

IZBIRA 

AKCIJSKIH 

APARATOV 

debitel 
MOŽNOST NAKUPA 

NA 12 OBROKOV 

ZAVIVAIJUJCVMO se 

V A t M Z A Z A V I T > A V t j e 

m v a m r d i m o 
vesele b o ž i e v i c p r i zvuke 

ter vel iko vispeViov 
v \>r\V\^\2K\očem 

IctM 200f! 

KOZMETIČNI SALON 
T H A L G O C E N T E R - SPA 

Presenetite vaše 
najbližje za bližajoče 
se praznike z 
DARILNIM BONOM. 

Izvirnost izbranega 
darila označuje vaše 
osebne lastnosti. 

Poskrbite, da bo vaše darilo nekaj posebnega. V 
našem Thalgo centru lahko izberete darilni bon 
za nego obraza, telesa, telesno masažo, wellness 
nego, manikuro, solarij ali pa vrsto drugih 
osebnih storitev. 

Zahvaljujemo se vam za izkazano zaupanje! 

O ~ » -

P i v n i c a i n P i v o v a r n a 

Našim cenjenim strankam in poslovnim partnerjem voščimo prijetno doživete 

/ /c & Ć a o & 
d.o.o., CESTA NA KRKO 9, 1290 GROSUPLJE 

Tel.: 01/786 26 22; 786 36 20 
Fax: 01/786 46 21 

INSTALACIJE • TRGOVINA • I N Ž E N I R I N G • SERVIS 

S T O R I T V E 

i Elektroinstalacije od projekta do izvedbe za vse vrste objektov, po 
konkurenčnih cenah, zahtevajte naše ponudbe; 

i meritve instalacij in izdaja atestov za obratovalnice in proizvodne obrate; 

i vzdrževanje instalacij in naprav na objektih, opravljamo redne in 
pogodbene servise; 

i izvajamo računalniške mreže z dobavo in montažo opreme v sodelovanju 
z vodilnimi podjetji; 

i naša ključavničarska delavnica vam izdela vse vrste kovinskih delov, 
potrebnih pri montažah, razno kovinsko opremo, elektro omare in pulte po 
naročilu. 

T R G O V I N A 

• Naša nova ponudba je urejena specializirana diseontna 
trgovina za elektroinstalacije namenjena elektroinstala-
terjem, vzdrževalcem, samograditeljem, gospodinjstvom; 

i v trgovini izvajamo strokovno brezplačno svetovanje; 

i izvajamo kataloško prodajo znanih proizvajalcev 
gospodinjskih strojev in aparatov; 

i na željo stranke izvršimo dostavo na dom, izvedemo 
priklop; brezplačno odpeljemo zamenjani izdelek. 

praznične dneve in jim želimo sreče, zdravja, mnogo zadovoljstva in poslovnih uspehov v letu 2005! 

naj bo , / 
leto noyih p r i l o ^ n o ^ i VELE 

Praznični popusti v Blagovnicah Vele 
od 16. do 30. decembra 

1 Wn nnni Kf o b n a k u P u m ° š k e l j /o p u p i m j n ž e n s k e z i m s k e 

konfekcije 

2 0 % DODUSt o b n a k u P u o b u t v e 
/ u P u P u : ) l nad 5.000 tolariev 

Sreč 

15% popust 

nad 5.000 tolarjev 

ob nakupu otroške kon
fekcije, zimskih športnih 
oblačil nad 5.000 tolarjev 
ter ročnih ur in zlatega 
nakita 

Praznični popusti v tekstilnih prodajalnah 
Vele od 20. do 26. decembra 

15% popust ob nakupu perila in 
spalnega programa nad 
5.000 tolarjev 

VELE Trgovska družba d.d., Ljubljanska c 64, 1230 Domžale 

mailto:biros@siol.net


SuperVID 

t Okvir za očala 14.647 SIT 
velja za okvirje z zlato oznako 
Korekcijska stekla 7.600 SIT 
organsko steklo CR, antirefleksni nanos, trdnostni 
sloj, index 1.5, od dioptrije +4.00 do - 3.00 in s 
cilindrom do +/-2 

" Delo 2.400 SIT 
obdelava in brušenje stekel na računalniško vode
nim 3D optičnim strojem, montaža 

E Etuiza očala 1.080 SIT 
Krpica za stekla 1.176 SIT 
izdelana iz mikrovlaken, ki čisti in odmaščuje stekla 

OptiVID 
• Okvir za očala 9.116 SIT 

velja za okvirje z rdečo oznako 
• Korekcijska stekla 3.458 SIT 

mineralno steklo od dioptrije +4.00 do - 3.00 in s 
cilindrom do +/-2 

• Delo 2.400 SIT 
obdelava in brušenje stekel na računalniško vode
nim 3D optičnim strojem, montaža 

• Etui za očala 1.080 SIT 
• Krpica za stekla 1.176 SIT 

izdelana iz mikrovlaken, ki čisti in odmaščuje stekla 

Redna cena 26.903 SIT 

A k C c l n a 1 3 . 9 9 0 S I T 
Redna cena 17.230 SIT 

A k c !J± 9 . 9 9 0 S I T P r i h r a n e k 
7 . 3 3 0 S I T 

fotoaparata 

vam podarimo 
razvijanje 36 

fotografij 10x15 
( d o 3 1 . 1 2 . 2 0 0 4 ) 

iz klasičnih ali 
digitalnih medijev 

M A R K E U 
F 0 T O • V I D E O * O P T I K A 

I v a n č n a G o r i c a 

Ljubljanska cesta 16,1295 Iv. Gorica 
foto 01 787 75 73, optika 01 787 85 73, 
očesna ordinacija 01 787 85 73 
T r e b n j e 

Goliev trg 16,8210Trebnje, 
foto 07 346 12 22, optika 07 346 13 33, 
očesna ordinacija 07 34613 30 
P o s l o v a l n i c a G r o s u p l j e 

Adamičeva 8,1290 Grosuplje, optika in 
očesna ordinacija 01 787 11 11, foto 
oddelek 01 787 22 22 
TC Mercator, Brvace 1a, 1290 Grosuplje, 
foto 01 786 3999 
L j u b l j a n a 

Dolenjska cesta 33,1000 Ljubljana, 
foto 01 42747 27 

v s e , k i n a r o č i t e 

o č a l a n a d a n o k u l i s t i č n e g a 

p r e g l e d a ! 

* a k c i j s k e c e n e i n p o n u d b a v e l j a d o 

v k l j u č n o 3 1 . j a n u a r j a 2 0 0 5 

SREČNO 2005 

N e z a m u d i t e p r i l o ž n o s t i 

STAR© za 
N®VI letnik 

2004 

xXVAJAMo 

VELTO 
STREŠNA OKNA 

^ o n t a z 0 

k j e r v a m O p e l p o n u j a z a v a š r a b l j e n i 

a v t o m o b i l d o 5 3 0 . 0 0 0 S I T v e č ! 

Z omenjajte »va , njblren. avto ne glede na znamko <n ttaroft la novi Opel letnik prouvodnfe 
2004 I v a k t S t a r o zanovo pievutikr pn nakupu mudekiv C o n « . Ag4e m Comba Tour do 
200 OOO SIT h on nakupu nVvtve do 2SO 000 SIT Pn nakupu Zatire m M r e malo vai prrtranek 
do 400 OOO SIT pn nakupu Vectr*. Vrrtr* GTS a l Vedre karavan pa do 530 OOO Sli 

•vran trgovca r var* Oprl .rrnanire le 1 puuVunnottrr. akcije «< » p o m o r « 
•Ai ponudb) vozil letnik 2004 I Oprl varn ie povetaei p n p o r o ć a nove varčne 

direltke motooe tomrnon rod , U | r m n o mrko porabo gorivo Dodaten pnrranrk vam 
omogoćoro ugodne cene paketov dodatne opreme 

Aklotehna VB in Omahen d.o.o., ktekatrijska c.5,1290 Gfosupl)e 
Td.: 01/786 09 14 rrrtp7/wvr>v.atvrs-OfTXirrerî i 

l IM M l 

Ugodni 
nakupi 

izdelkov 
VELUX! 

Pri nakupu z vgradnjo še prihranek pri DDV: 
namesto 20% plačate le 8,5% DDV! 

Brezplačno svetovanje na domu! 

O P B . C W K O t T 

d.o.o. Gril 
BLAGOVNI CENTER 
Grosuplje, Rožna dolina 9 
S 01 786-33-66, 786-33-63 

2005 
H R A N I L N I C A ijOlICMf 3BUMTI ^K©KlMtttll 'poslovna 

v f l . • NAJBOLJŠE OBRESTNE MERE 
Z A VARČEVANJA NA SLOVENSKEM TRGU 

• OBIŠČITE NAS IN PREDSTAVILI VAM BOMO VARČEVALNE PRODUKTE V MESECU VARČEVANJA 
• MILIJONAR • ZLATI L0N • RENTN0 VARČEVANJE • ZLATA REZERVA • VARČEVANJE PLUS 

v f l . • NAJBOLJŠE OBRESTNE MERE 
Z A VARČEVANJA NA SLOVENSKEM TRGU 

• OBIŠČITE NAS IN PREDSTAVILI VAM BOMO VARČEVALNE PRODUKTE V MESECU VARČEVANJA 
• MILIJONAR • ZLATI L0N • RENTN0 VARČEVANJE • ZLATA REZERVA • VARČEVANJE PLUS 

.^Grosuplje " -^ 

• OSEBNI RAČUNI 
(plačilne kartice, limiti, brezplačni trajniki) 

Kolodvorska 3 v^lf -SS-^**^*" 
- . • j j p l e l e t o n : , ' ' 

^01/,78 62 9 2 5 ^ ^ 
4 ^ \ J ^ N I C A G R O S U P L J E ' TRANSAKCIJSKI RAČUNI ZA PRAVNE OSEBE 

| p j ^ ^ • ^ ^ \ d a r T U Č © V a 1 5 (elektronsko bančništvo, plačilni promet, limiti) 
J J i/ ' POTROŠNIŠKI KREDITI V ENEM DNEVU 

d.d., l\ran| T OBRTNIŠKI IN PODJETNIŠKI KREDITI 

Kolodvorska 3 v^lf -SS-^**^*" 
- . • j j p l e l e t o n : , ' ' 

^01/,78 62 9 2 5 ^ ^ 
4 ^ \ J ^ N I C A G R O S U P L J E ' TRANSAKCIJSKI RAČUNI ZA PRAVNE OSEBE 

| p j ^ ^ • ^ ^ \ d a r T U Č © V a 1 5 (elektronsko bančništvo, plačilni promet, limiti) 
J J i/ ' POTROŠNIŠKI KREDITI V ENEM DNEVU 

d.d., l\ran| T OBRTNIŠKI IN PODJETNIŠKI KREDITI ^J) 1 /7.8 61 71 \ ^_J^^t 
ŽELIMO VAM PRIJETNE BOŽIČNE IN NOVOLETNE PRAZNIKE TER USPEŠNE IN SREČNE VSE DNI V LETU 2005! 


